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NOVO M E S T O , č e t r t e k , 

12. m a r c a 1964 DOLENJSKI 
Nova lestvica občinskih doklad 
od k m e č k e dohodnine v n o v o m e š k i o b č i n i p r e d v i d e v a razpon od 
3 do 70 odstotkov — Skupnost trdno r a č u n a z z a s e b n i m kmetom! 

V ponedeljek dopoldne je bila v Novem mestu 
V . redna razširjena seja občinskega odbora S Z D L , 
katere so se udeležili tudi člani sveta za kmetijstvo 
občinske skupščine. O nekaterih spremembah v 
davčni polit iki novomeške občine je uvodno poro
čal Štefan Seničar, direktor uprave za dohodke 
OS , v razpravi, k i jo j£ vodi l predsednik občinske
ga odbora S Z D L Slavko Doki , pa so sodelovali 
Andre j Grča, Stane Somrak, Jože Medle, L u d v i k 
Simončič, F ranc Škof, Gustav Avbar , Stane G o r i n -
šek, Jože Fabjan, M i l an Senica in še nekateri člani 
odbora. — N a seji so sprejeli osnutek predloga za 
sejo občinske skupščine, po katerem naj bi začela 
letos veljati v občini nova lestvica občinskih do
klad. O tem zanimivem vprašanju bodo zdaj raz
pravl ja l i na sestankih krajevnih organizacij; vp ra 
šanja nove davčne politike v občini zelo zanimajo 
predvsem vse kmetovalce. 

Številnim razpravam o kme
t i j sk i proizvodnj i se je v po
nedeljek dopoldne z zelo do
ločeno razpravo i n dobr im 
predlogom o nov ih lestvicah 
za občinsko doklado na do
hodnino iz kmeti jstva pridru
žil tudi-občinski odbor S Z D L 
v Novem mestu. Člani so se 
seznanili z dohodnino in ob 
črnsko doklado, k i sta poleg 
takse na premoženje i n gozd
ne takse glavni vrst i davčnih 
obveznosti od dohodkov kme
tijstva. Za davčno pol i t iko 
občine sta važni predvsem 
dohodnina, k i jo predpisuje 
zvezni izvršni svet; ta je pro
gresivna (od 9—40 odst.) i n 
enaka za vso Jugoslavijo. Pro
gresivne stopnje dohodnine 
Ščitijo male in srednje kme
te, ta dohodek pa še kot eden 
izmed virov proračuna razde
ljuje med vse politično teri
torialne enote. Davčna osno
va za dohodnino, kakor tudi 
za občinsko doklado pa je 
katastrsk i dohodek, k i je b i l 
izračunan v letu 1954 in do
polnjen v letu 1959. Zaradi 
znatnega skoka cen v zadnjih 
let ih pripravl jajo zdaj nov iz
račun katastrskega dohodka; 
občinske doklade, k i j i h pred
pisujejo občinske skupščine, 
pa so instrument davčne po
l i t ike v občini. K o občina 
predpisuje take doklade, mo

ra upoštevati proizvodne po
goje v kmeti jstvu za posa
mezna področja, tržne pogo
je (bližino trga), možnost za
poslitve prebivalstva, kakor 
tudi interesna področja za 
družbeno kmeti jsko proizvod
njo. V prejšnjih letih je b i la 
davčna pol i t ika do kmeti jstva 
bolj a l i manj podrejena pro
računskemu položaju posa
mezne občine. Raz l ik v do-
kladah n i bilo veliko a l i pa 
so bile skoraj nepomembne. 
Do leta 1961 smo ime l i v no
vomeški občini samo eno le
stvico občinske doklade za 
vse področje občine, šele le
ta 1982 so bile sprejete t r i 
lestvice občijiskih doklad, ven
dar so bile med n j im i zelo 
majhne razl ike. Nasprotno pa 
so prav v novomeški občini 
zelo občutne razl ike med po
sameznimi kmet i j sk imi gospo
darstvi . K a r 53 odst. kmetov 
ima samo do 5 ha skupne po
vršine, 23 odst. kmetov pa od 

5—10 ha skupne površine. V 
občini ima 67 odst. gospodar
stev do 80.000 din davčne 
osnove, 27 odst. gospodarstev 
pa od 80.000 do 200.000 d in 
osnove. Komaj 6 odst. gospo
darstev v novomeški občini 
ima nad 200.000 d in davčne 
osnove. Vedno več l judi se 
zaposluje v industr i j i in dru
gih gospodarskih vejah, zato 
ponekod že manjka delovne 
šile v kmeti jstvu. 

Vse to narekuje podružblja-
nje kmetijske proizvodnje, k i 
bo sposobna dajati na trg 
čimveč kmet i jskih pridelkov. 
Razen tega pa mora skupnost 
nudit i kmetom v hr ibov i t ih 
in odročnih kra j ih ugodnejše 
pogoje, da bodo imel i voljo 
za obdelavo zemlje i n da bo
do čimveč pr idela l i za pro
dajo na trgu. To pa mora 
dosegati tudi smotrnejša davč-
na pol i t ika občane. 

P c s l e j 4 r a j o n i v o b č i n i 
Za sejo občinske skupščine 

je pripravl jen predlog, po ka
terem b i področje novome
ške občine razdel i l i na 4 ra
jone: nižinski, srednje nižin
sk i , srednje višinski i n višin
sk i rajon. 

Prvi (nižinski) rajon naj b i 
zajel področja, k i imajo zelo 
ugodne proizvodne in tržne 
pogoje; tu se delovna si la 
zlahka zaposli, zemlja pa je 
pr imerna za družbeno kme 
tijsko proizvodnjo ^okolica 
Novega mesta, Šentjerneja. 
Dol. Toplic itd.). 

Drugi (srednje nižinski) ra
jon zajema področja, ki ima
jo še dokaj dobre proizvodne 
pogoje, so pa od tržišč že 

(Nadaljevanje na 3. str.) 

Odkod umazano rjava barva 
Krke in Radešce 

pri Dol. Toplicah? 
T a k o so se že n e k a j k r a t 

v z a d n j i h l e t i h vpraševali 
m n o g i Novomeščani, k i so 
upravičeno p o n o s n i n a 
svo jo K r k o . Takšna vp ra 
šanja p a so b i l a posebno 
z a s k r b l j e n a 21. f e b r u a r j a , 
k o je b i l a K r k a t a k o u m a 
z a n a k o t še n i k d a r . I s tega 
dne se je e n a k o o b a r v a l a 
t u d i Radešca p r i D o l . To 
p l i c a h , p o k a t e r i j e r javo-
č m a u m a z a n i j a p r i t e k l a v 
K r k o . N a j b o l j p r i z a d e t i so 
biL i p r e b i v a l c i i z o k o l i c e 
D o l . T o p l i c , k e r so os t a l i 

b r e z p i t n e vode . V s e i z v i r e 
i n k r a j e v n i v o d o v o d je za
l i l a u m a z a n i j a i s te v r s t e 
k o t Radešco i n K r k o . S t r o 
k o v n j a k i so o zadev i Ž3 
r a z p r a v l j a l i . V s i zaščitni 
u k r e p i so s t o r j e n i , obšir
neje p a b o m o o v s e m po
ročali v en i i z m e d p r i h o d 
n j i h številk, k o b o m o po
v e d a l i ka j več t u d i o t e m , 
k a k o b r e z po t r ebe onesna
žujemo K r k o z r a z n i m i od
p l a k a m i i n povzročamo ne
m a j h n o škodo r a s t l i n a m i n 
r i b j e m u z a r o d u v K r k i ter 
t u r i z m u . 

J a n k o Smoie in Tone 
K o p r i v n i k a r v Novem 

mestu 
V četrtek, 5. marca, sta 

podpredsednik republiškega 
Izvršnega sveta Janko Smole 
In podpredsednik O L O Ljub
l jana Tone K o p r i v n i k a r v 
spremstvu predstavnikov 
Splošne gospodarske banke 
obiskala Novo mesto. Gostje 
so se tu zadržali v razgovoru 
o f inansiranju i n izgradnji to
varne stekla v Bršlinu. V raz
govorih so sodelovali pred
stavnik i občinske skupščine 
Novo mesto, Komuna lne ban
ke Novo mesto i n podjetja 
Kremen . Po razgovorih so go
stje odšli v BršJin na gradbi-
*°o tovarne stekla, kjer so si 
ogledali potek gradbenih i n 
montažnih del. 

K O Č E V J E in RIBNICA: 
statuta ta teden m e d 

o b č a n i 
V ponedeljek sta b i la v Ko 

čevskem t i sku v Kočevju do-
t iskana osnutka statutov ob
čin Kočevje i n R ibn ica . Že v 
'»»slednjih dneh je večina ob
čanov dob i la 'osnutka, d a b i 
8a čim temeljiteje preštudi
ra l i i n na zbor ih volivcev raz
pravl ja l i o posameznih dolo
čilih. Razprava o osnutku sta
r t a bo v obeh občinah traja-
™ približno deset dni , priče-
** Pa se bo 15. marca. 

Takole ga je nasulo pretekli petek in soboto: v Novem mestu smo dosegli 
slovenski rekord — 50 cm novega snega! K o smo že misl i l i , da je pomlad pred 
durmi, je zima še "enkrat pometla z repom in nas zavila v debelo odejo snežink. 

N a s l ik i : v soboto dopoldne na novomeškem G lavnem trgu 

Z R A Z Š I R J E N E S E J E O K R A J N E G A O D B O R A S Z D L V C E L J U 

Merilo za uspeh v dejavnosti Socialistične 
zveze je stopnja vloge človeka v upravljanju 

Pretekli petek je bila v Cel ju razširjena seja 
okrajnega odbora S Z D L . Udeležila se je je tudi 
predsednica glavnega odbora S Z D L Slovenije to-
varišica V i d a Tomšič. Obravnava l i so aktualna vse
binska in organizacijsko-kadrovska vprašanja v de
javnosti Socialistične zveze. V sproščeni in vse
stranski razpravi je bila v ospredju vloga človeka v 
našem družbenem sistemu. 

N a razširjeni seji so ugoto
v i l i , da so organizacije S Z D L 
uspešno reševale najrazličnej
še naloge i n da je s takšno 
aktivnostjo rastel vpliv Soci
alistične zveze v okv i ru kate
re so se srečavala, tehtala i n 
usklajevala mnenja občanov 
in v okv i ru katere so se ustva
rjala stališča o vseh bistve
n ih vprašanjih, k i zanimajo 
občane. V tej smeri je treba 
tudi vnaprej razvijati dejav
nost te politične organizaci
je, da bodo občani lahko z 
vso odgovornostjo vpl ival i 
na dogajanja v komuni , da 
se bodo njihova mnenja upo
števala in postala sestavni del 
sikiepov oblastnih organov 
in samoupravnih teles. Pou
dar i l i so, da občan ne sme 
b i t i objekt, temveč aktiven 
ustvarjalec polit ike in da je 
treba, bolj kot doslej upošte
vati njegove pobude, predlo
ge i n mnenja. 

Iz poročila je bilo razvid
no, da so v posameznih ob
činah občinski odbori S Z D L 
premalo obravnavali vpraša
nja, k i tišče občane, da so se 

ponekod preveč izgubl ja l i 
v notranj ih organizaci jskih 
vprašanjih, namesto da b i se 
bolj ukvarjal i s problemi , k i 
so se pojavl jal i v občinah, kra
jevnih skupnost ih i n v delov
nih organizacijah. Seveda je 
takšen odnos lahko vzbudi l 
p r i občanih vtis, da je Soci
alistična zveza organizacija, 
vsil jena zaradi , potreb od 
»zgoraj«, ne pa organizacija 
l judi samih. Spričo tega so 
že v začetku poročila okraj
nega odbora S Z D L poudari la, 
da se je p r i vsakdanjem delu 
treba izogibati takšnim napa
kam i n da je treba delo za
stavit i tako, da bc sleherni 
občan zainteresiran za ak
tivno sodelovanje v SZDL . 
Predvsem je treba uvajati ta
ko obl iko i n način dela, da se 
bodo k r ep i l i organi samou
pravljanja na vseh področjih 
družbenogospodarskega življe
nja, da se bodo delovni l jud
je usposabljal i za kakovostno 
i n samostojno delo v vseh or
ganih samouprave. 

Tak način dela so povezo
va l i z obveščanjem, da b i ob-

Novi vidiki upravljanja v šolstvu 
Pred dvema tednoma sta republiški in kulturno-prosvetni zbor skupščine 

S R S sprejela Z A K O N O O R G A N I H U P R A V L J A N J A V Š O L A H IN D R U G I H 
V Z G O J N I H IN I Z O B R A Ž E V A L N I H Z A V O D I H . T a zakon je kljub svoji začas
nosti za šolske zavode zelo pomemben, saj vnaša določeno jasnost v pojmovanja 
o vlogi delovnega kolektiva in organov upravljanja v teh zavodih ter o sodelo
vanju javnosti p r i nj ihovem upravljanju. 

Zakon Je po svojem nams-
nu — pomagal naj bi formu
lirali določila o organih 
upravljanja v statutih šol — 
prišel sicer precej pozno, a 
še zmerom dovolj zgodaj, đa 
lahko opravi svojo nalogo. 
Njegova osnovna vrednost pa 
jc v trm, da Je zastavil pot 
nekaterim nejasnim in vča
sih tudi nazadnjaškim poj
movanjem o tem, kakšno naj 
bo v bodoče upravljanje na 
šolah. Zakon bo v uporabi do 
takrat, ko bodo vprašanja or

ganov upravljanja po šolah 
rešena z zakoni za posamez
ne vrste šol, velja pa za šol
stvo tako imenovane I. in II. 
stopnjo ter za varstveno-
vzgojne zavode, šolske centre 
ter domove učencev teh za
vodov. 

Medtem ko upravljanje v 
gospodarskih organizacijah 
po novi ustavi n i doživelo 
sprememb, pa Je ta bistve
no spremenila položaj delav
n ih organizacij na področju 
družbenih služb. M e d ustav

no razpravo sta se tu i zob l i 
koval i dve stališči: eno, da v 
položaj družbenih služb m 
treba vnašati sprememb, l n 
drugo, da je treba izenačiti 
položaj teh delovnih organi
zacij z ostal imi. 

Nov p o l o ž a j d r u ž b e n i h 
s l u ž b po u s t a v i 

Nova ustava je sprejela dru
go stališče. Načelno je izena
čila vse družbeno delo: nepo
sredno proizvodno i n znan

stveno ter kulturno ustvarja
nje. V ustavi je. izrecno zapi
sano, da je položaj dclovnln 
organizacij na področju gos
podarstva, izobraževanja, zna
nosti, zdravstva socialnega 
varstva in drugih družbenih 
služb načelno enak. 

Praktično pa to pomeni, da 
so delovne organizacije, na 
pr imer v šolah, dobile Iste 
organe upravljanja, kot j i h 
imajo delovne organizacije v 
gospodarstvu: delavski svet, 
upravni odbor i n direktorja. 
Nič na tem ne spremeni, če 
zakon imenuje delavski svet 
v šolah svet šole. Ko l ek t i v i 
šol pa so dobi l i izključno pra
vico, da sami odločajo o 
vprašanjih, M se tičejo orga-

(Nadaljevanje na II. str.) 

čan b i l čimbolje i n čimprej 
obveščen o t ist ih vprašanjih, 
o kater ih mora odločati. V 
zvezi s tem so obravnavali 
najrazličnejše oblike obve
ščanja in med drugim pou
dar i l i vlogo i n pomen med-
občirjskih glasi l . Z boil'š m 
izkoriščanjem Obstoječih sred
stev obveščanja i n z nov imi 
ob l i kami b i lahko dosegli, 
da b i zbor i . občanov ne 
b i l i več v takšnem obsegu 
eno izmed sredstev za obve
ščanje občanov, temveč bd de
jansko postali tisto, ka r je 
njihov osnovni namen — or
gan odločanja. V tem i n v 
neupoštevanju mnenj i n pred
logov, k i j i h občani dajejo 
na zbor ih občanov, je tud i 
vzrok, da se ta ob l ika šarao-
uprave ne uveljavlja hitreje. 
Vse preveč primerov je, da 
so se zbori občanov redno 
skl iceval i ter b ih organizacij
sko i n vsebinsko slabo p r i 
pravljeni. 

(Nadaljevanje na 16. str.) 

Pomembna s l o v e s « 
nost b a n č n i k o v 

v Č r n o m l j u 
V počastitev 20. obletnice 

ustanovitve Denarnega zavo
da Slovenije p r i Predsedstvu 
S N O S bo danes, 12. marca, 
v Črnomlju večja svečanost, 
k i bo pr ivab i la v Be lo k r a j i , 
no številne goste. 

Ob 9. u r i bo v prostor ih 
občinske skupščine CrnomeflJ 
razširjena seja Združenja k o 
munaln ih bank Slovenije; ob 
11. u r l bo svečana seja, n a 
katero so vabljeni zastopnik i 
vseh denarnih zavodov S love , 
nije, ob 12. u r i pa bo v pro
stor ih l judske knjižnice od
prta razstava zgodovinskih 
dokumentov Denarnega zavo
da Slovenije i n razstava o de
narnem - varčevanju. 

T a k i h slovesnosti bo letos 
v B e l i k ra j in i še več, saj bo
do praznovale 20-letnico usta
novitve še razne druge us ta 
nove, k i so detovale v o k v i 
r u SNOS . 

V R E M E 
OD 12. DO 22. M A R C A 
Okrog 11., 15. in 21. mar

ca ohladitev s snegom do 
nižin in burja, k i bo traja
la dan ali dva. V ostalem 
suho oz. lepo, z jutranjim 
mrazom, sicer toplejše. 

Dr. V. M . 



ZUNANJEPOLITIČNI TEDENSKI PREGLED OZKA MISELNOST 
»Sklenil sem, da bo prva dežela, ki 

jo bom obiskal kot predsednik Alžirije, 
prav vaša država« — je izjavil Ben 
Bela, ko neodvisne Alžirije še ni bilo 
na zemljevidu Afrike. 

Njegov začetek je bil zelo skromen, 
njegov cilj je zelo visok. »Naš cilj je 
socialistična družba. Socializem je po 
mojem mišljenju predvsem odprava 
posebnih pravic — privilegijev. Zato 
bomo storili vse, da bi jih odpravili« 
— je dejal v razgovoru z dopisnikom 
nekega italijanskega lista. 

Ta program se že izvaja, korak za 
korakom. Alžirija ne orje ledine v 
Afriki, tudi v Združeni arabski republi
ki žele uresničiti socialistične ideale, 
vendar je Alžirija najbolj zavihala ro
kave. Ima najmlajše kadre, najmlajšo 
vojsko, njeni voditelji so šli skozi naj
bolj trdo šolo življenja — sedemletno 
partizansko vojno. Zrli so smrti v oči, 
prezirali so jo, v njih je ogromna nako
pičena energija, spoznali so, da kom
promisi niso nobena nagrada za 
življenje. 

Alžirski voditelji žele novo Alžirijo, 
ne korigirano obliko francoske kolo
nije. Alžirijo, ki bi upoštevala arabske 
tradicije, ki bi bila dedič vsega, kar so 
dali Arabci Severni Afriki, a bi sprejela 
tehnokratske metode najbolj naprednih 
držav na svetu, predvsem sosedne 
Francije pa socialističnih držav. 

Komaj dvajset mesecev je tega, kar 
se je rodila alžirska revolucija. To je 
malo celo v življenju človeka, a kaj šele 
naroda. V tem času je uresničila enega 
izmed ciljev alžirske revolucije: zemljo 
tistemu, ki jo obdeluje. »Agrarna re
forma, to je najvažnejše za nas« — je 

dejal Ben Bela v razgovoru z dopisni
kom francoskega Usta Liberation 5. no
vembra 1962. 

Alžirija je lani marca prevzela vso 
zemljo, ki so jo zapustili bivši koloni, 
oktobra pa je nacionalizirala vse zem
ljo, ki so jo imeli evropski koloni. Da
nes v Alžiriji ni več veleposestev, šli so 
francoski in španski fevdalci, letos pa 
bodo izvedli agrarno reformo tudi na 
veleposestvih, ki so jih obdelovali do
mači latifundisti-veleposestnik). 

Naš gost 
iz Alžirije 

Njena močna karta pa je nafta, črno 
zlato dvajsetega stoletja. Ta naj da de
želi novo hrbtenico, ta bo nekega dne 
tudi omogočila hitrejšo industrializa
cijo. Kar poglejmo! 

Leta 1959 so dobili 1,7 milijona ton 
nafte, leta 1960 8,6 milijona, lani že 
23 milijonov. Tona velik del dobička 
gre v inozemstvo. Med pogajanji v 
Evianu se Alžirci in Francozi niso na
tančno sporazumeli o tem, po kakem 
ključu bodo delili dobiček. Ben Bela 
je o tem dejal nekoč: »Kompanije vle
čejo milijarde, nam pa dajejo 50 do 60 
milijonov frankov.« 

Vendar odnosi med Alžirijo in Fran
cijo niso slabi, francoska vlada je spo
znala, da so zavezniki vedno boljši od 
sovražnikov. Francoska politika je bolj 

dalekovidna od drugih zahodnih držav. 
Tam, kjer priporoča ameriška diplo
macija topove, tam so Francozi za po
gajanja. Francija je za nevtralizacijo • 
vse Jugovzhodne Azije, Amerika noče 
o tem niti slišati. 

Pariz je poslal ondan trgovinsko mi
sijo v Kambodžo, Washington pa je 
poslal v Južni Vietnam obrambnega 
ministra McNamaro. Kaj je cilj nje
gove misije, že tretje v zadnjih letih? . 

To je prav tisto, kar je zavito v te
mo, o tem ugibajo celo ameriški listi. 
Ali bo ameriški minister predlagal 
razširitev operacij južnovietnamske 
vojske na sever, na ozemlje Severnega 
Vietnama? Bodo poslali diverzante čez 
mejo, da uničijo železnico, ki gre 
vzdolž obale Severnega Vietnama. So 
vse te kombinacije samo poskusni ba
lon, le plod novinarske fantazije, se 
pravi vesti brez osnove? 

Američani sami priznavajo, da izva
jajo razne skupine v letih, ko volijo 
ameriškega predsednika, vedno zelo 
močan pritisk na Belo hišo in da zato 
teh vesti ni treba vzeti preresno. Ven
dar pa le kažejo na določene avanturi
stične težnje, ki jih v Ameriki nihče ne 
skriva. Amerika je v diplomaciji še 
mlada in rada nastopa z velikimi pro
grami, ameriški generali se širokousti-
jo, svojih izjav ne pretehtajo. 

Vendar sodijo trezni'ljudje tudi on
kraj Atlantika takole: Vojne ni mogoče 
dobiti z vojno. Kar ni uspelo 200.000 
francoskim vojakom v Vietnamu, ne 
more niti 20.000 ameriškim fantom. 
Kakšne so torej perspektive za mir v 
Jugovzhodni Aziji? Najbrže se bo uma
zana vojna kar nadaljevala... 

Ribja drstišča na K r k i je treba 
zaščititi 

Obiska l sem neko večjo to
varno na Dolenjskem. Z vo
d i l n i m i l judmi sem se pogo
varja l o kadr ih . Zanimalo me 
je, ah ima podjetje dovolj 
strokovnjakov za nadaljnjo 
modernizaci jo proizvodnega 
procesa. A l i je že premagana 
mojs t rska mentaliteta? So pre
rastu zmotno miselnost, da 
je v podjetju dovolj izkušenih 
kadrov, resda brez potrebnih 
Sol, a z dolgoletnimi izkuš
njami , in da za mlade stro
kovnjake, kd končujejo šole, 
n i delovnih mest? 

Za ta obisk sem se odločal 
tud i zato, ker sem pred tem 
govori l z mlad ima študento
ma , k i sta b i la na šolski prak
s i v tem podjetju. Povedala 
sta m i . da sicer n is ta štipen
dista tega podjetja, čeprav sta 
doma iz neposredne bližine 
tovarne. Dejansko sploh nista 
štipendista. Preživljajo j u 
starši. Za učila i n drugo s i 
zaslužita s honorarn im delom. 
Težko se prihajata, čez leto, 
dve bosta inženirja. N juna 

NAŠ AKTUALNI 
KOMENTAR 

stroka je čedalje pomembnej
ša. To b i mora l i vedeti tudd 
v omenjenem podjetju, k i je 
iste stroke. 

»Kako pa to,« sem j u vpra
šal, »da nista dobi la štipen
dije v domačem podjetju?« 

Eden izmed n j i ju je zamah
n i l z roko : 

»No potrebujejo strokovnja
kov.« 

»Ksko to misl i te — ne po
trebujejo? A l i imajo v resnic i 
dovolj strokovnjakov a l i pa 
samo misl i jo , da j i m šolani 
l judje niso potrebni , ker ima
jo dovolj praktikov?« 

Nato sta m i pripovedovala 
o šolski p raks i . Marsikatere
m u vodi lnemu človeku v pod
jet ju se sploh n i l jubi lo govo
r i t i s prakt ikant i . Če je b i l 
študent preveč zvedav, m u je 
mojster očital, da b i rad vse 
znanje naenkrat snedel. K o so 
hotel i preverjati svoje teore
tično znaje s prakso v pod
jetju, so vodi ln i l judje zamah
n i l i z roko, češ: teorija pa ta
k a ! Več »i del časa so študent
je preb i l i v vratarjevi sobi , 
k jer so p isa l i to -izpolnjevali 
razne obrazce. 

K m a l u po tem razgovoru s 
študentoma sem sedel Iz oči 
v oči z najodgovornejšimi 
l j u d m i v podjetju. N i t i z be
sedico j i m n!'?em bvSal pogo

vora s Študentoma. Pač pa so 
bi la vprašanja skoraj enaka. 

»Ali štipendirate koga na 
univerzi?« sem j i h vprašal. 

»Enega inženirja,« so m i 
brž odgovorih. 

»Koliko pa j i h imate že v 
podjetju?« 

»Nobenega« 
»Ali j i h ne potrebujete?« 
Sele p r i odgovoru na to 

vprašanje se je začela kazat i 
ozka miselnost. R e k l i so m i 
namreč, da ne b i vedeli k a m 
s strokovnjaki , če b i j i h šti
pendira l i več. V s a delovna 
mesta so že zasedena z l jud
m i , k i imajo dolgoletno prak
so, čeprav so brez šol. Noben 
inženir z d ip lomo n i dorasel 
nj ihovemu znanju. Potrebuje
jo samo enega inženirja za 
delo v laborator i ju, k i ga na
meravajo ustanovit i . Za tako 
delo p r a k t i k i niso sposobni. 

In v čem se kaže to izredno 
znanje dolgoletnih prakt ikov? 
V popoldem obvladovanju 
proizvodnega procesa. T i l jud
je imajo coliko praktičnega 
znanja, da lahko pogrešajo 
teoretično znanje brez škode 
za proizvodnjo. N j ihova ma
tematika je v občutku prstov, 
v natančnosti pogleda, k i v 
sekundi presodi , a l i je dimen
zi ja prava, v f inem posluhu... 

Ka j pa načrti, iskanje nov ih 
pri jemov, razmišljanje o bolj
ši kval i tet i , racionalnejši or
ganizacij i dela i n podobno? 
T u d i odgovor na to vprašanje 
se n i mogel i zmotat i iz ozke
ga okvara po l industr i jske po l 
obrtniške proizvodnje, češ: 
Ka j pa je treba še razmišlja
ti? P r i nas se ne da dost i 
spremenit i . Če pa bomo kupi 
l i kak modernejši stroj , bo 
prišel z n j i m tud i strokov
njak, k i bo pokazal delavcem, 
kako m u je treba streči. 

T a k i koncept i so zelo ozk i 
i n za prihodnost podjetja lah
ko pogubni, če ne bodo zago
tovi l i normalnega dotoka 
strokovnjakov. P r i tem seve
da ne b i smel i videti zgolj ab
solventa, k i je »nabit« s teore
tičnim znanjem, n ima pa še 
praktičnih izkušenj. Tak mor
da res ne b i mogel odtehtati 
znanja, k i ga ima mojster z 
dvajsetletno prakso. Toda z 
let i dela v tovarni b i njegovo 
teoretično znanje rodi lo bo
gate sadove. Tak človek, če 
ne b i b i l omejevan v pobudi , 
b i lahko vel iko stor i l za na,-
predek podjetja, ker b i laže 
sledi l razvoju znanosti in teh
nike i n ker b i b i l sposoben 
uresničiti številne izsledke 
tud i v organ izac i j i ' dela i n v 
proizvodnem procesu svojega 
podjetja. 

K o proučujemo potrebe po 
visoko izobraženih strokov
n jak ih , pogosto grešimo tud i 
zato, ker mis l imo , da so tak i 
strokovnjaki potrebni samo 
na dveh, treh delovnih mest ih 
v podjetju. Taka miselnost iz
v i ra iz s tar ih pojmovanj k la
sične organizacije dela i n za
sedbe delovnih mest. V svetu 
pa se je zadnja desetletja že 
marsikaj spremenilo. Inženir
je kor istno zaposlujejo tudi 
v oddelkih i n tehnik i delajo 
celo že neposredno p r i bolj 
zamotanih stro j ih . P r i nas pa 
še marsik je velja nekakšno 
pravi lo , da sodi inženir samo 
v konst rukc i j sk i b i ro i n da je 
lahko na čelu oddelka le moj
ster v klasičnem pomenu te 
besede. To so zares o zk i po
gledi to n a m povzročajo ogro
mno škode. 

J. B. 

m Pred kratkim so monterji 
zagrebškega podjetja »Braća 
Kavurić« v 27 dneh napornega 
dela zmontirali velikanski ge
nerator za termoelektrarno Ko
sovo II. Generator je težak 38 
ton. 

Ribiško društvo iz Novega 
mesta ima v zgornjem toku 
K r k e i n v njenih p r i t ok ih več 
r ib j ih drstišč, k i niso dovolj 
zaščitena. K e r je ribolov za
rad i tu j ih ribičev, k i zelo ra
d i prihajajo h K r k i lov i t i , po
membna gospodarska pano
ga, je skleni lo drstišča zašči
t i t i . Pododboru društva, k i 
deluje n a področju Straža-
Toplice, je naložilo, naj sprej
me drstišča v varstvo. 

Razdeljena so v 4 skupine: 
potok Radešca z brz icami 
pod jezom v Podturnu, pod 
Nard inov im jezom in pod me-
niškim mostom; Sušica z br
zicami pod mlinom do male
ga mostu p r i vasi Do l . Grad i 
šče ter meniški steljniki;- K r 
ka pri Soteski pod jezom in z 
brzicami pod Strmolami; i n še 
četrta skupina : Krka pod ru-
manjskim jezom, jez v Straži 
in vse do napajališča pod že
lezniško postajo, člane, ki 
prebivajo v Straži, Vav t i vasi 

i n Ruman j i vasi, bo vodi l 
F ranc Hrovat iz Straže, člane 
iz Do l . Topl ic , Podturna, Su-
horja, Sel , Soteske, Meniške 
vasi ter Gornjega in Dolnjega 
Pol ja - pa M i l a n Debeljak. 
Vsak član družine bo v mar
cu posveti l vsaj 8 ur zaščiti 
drstišč. Obhodi l bo vsa drsti
šča, ugotavljal stanje vode i n 
družini poročal o stanju. K r i 
volovce je dolžan pr i jav i t i po
staji L M , če je potrebno, pa 
lahko k delu za zaščito dr
stišč pritegne tudi ostale čla
ne. 

D. G . 

• Kot zagotavljajo v železni
škem transportnem podjetju v 
Kninu, se bodo letos nadalje
vala dela pri graditvi železni
ške proge Kn in — Benkovac — 
Zadar. Iz sredstev, k i Jih na
meravajo porabiti letos, bodo 
zgradili postajno stavbo v Za 
dru in nekatera druga postaj
na poslopja. Del sredstev pa bo
do porabili za gradnjo spodnje
ga dela proge. 

i i i l 
j IZ RAZNIH STRANI | 

» Na pogrebu grškega kralja 
Pavla I., k i bo v četrtek, bo za
stopala Jugoslavijo tričlanska 
delegacija, v kateri bodo Ed 
vard Kardelj, Veljko Zekovic 
in naš veleposlanik v Atenah 
Peko Dapčević. 

o Britanske čete odhajajo Iz 
Vzhodne Afrike, Tanganjike in 
Ugande, ostale pa bodo še ne
kaj mesecev v Keniji. Ker je 
položaj v prvih dveh državah 
po vojaških uporih v januarju 
še vedno negotov, bodo britan
ske ćete zamenjali vojaki ne
katerih afriških držav. 

« Argentina bo izročila n ad . 
stičnega zločinca Bohneja. Biv. 
ši nacistični advokat je sode
loval anuvno p n raznih zloči
nih, k i Jih imajo na vesti hlt-
lerjevci. 

m Grčija je proti vsaki de-
l i iv i Cipra - je ondan izjavil 
grški zunanji minister Stavroa 
Kostopulos. Ciprski Turk i so 
predlog o rešitvi ciprskega 
vprasiija formulirali boij uipio-
matsko: smo za federalno ure
ditev otoka, toda v Atenah me
nijo, da bi bila taka rešitev 
uvod v delitev otoka. 

m Švedski premier Erlander 
In zunanji minister Nilson sta 
na šestdnevnem uradnem obi
sku v i^eniuiji. To je prvič, 
da sta dva tako visoka gosta 
obiskala to državo. 

A euop^no-soinalski meji 
6e veono ni miru. Kljub temu, 
da sta obe državi pristali na m i 
roljubno rešitev spora, še vt> 
dno govore topovi. Somalca 
pravijo, da so etiopske straže 
prve 6treljale na somalske vo. 
jake. 

m Frejdsednik Jemena el Salal 
bo sredi marca obiskal Sov
jetsko zvezo, ' i o bo njegov pr
vi obisk v neki državi Vzhod
ne Evrope. V Sovjetski zvezi 
bo ostal sedem dni. 

a Ameriški senat Je začel 
razpravo o uržavijansltln pra
vicah. Menijo, da bo sprejel 
zakoiiski oonutek, vendar pa .,o 
mlatenja o njegovi dokončni ob. 
liki deljena. Akcijo za to raz
pravo bo v Imenu demokratov 
vodil senator Humphrejr. 

Na s e j m i š č u izredno 
s l a b a i z b i r a 

9. marca je bil na novo* 
meškem sejmišču običajni se
jem, na katerega pa je prišlo 
le malo živinorejcev s pra
šički. Vreme je bilo slabo i » 
mnoge ceste niso bile prevoz* 
ne, zato se temu nI čuditi-
Kupcem Je bilo na voljo H 
347 pujskov, prodanih pa J * 
bilo 266. Cene se od zadnjega 
sejma niso spremenile in s 0 

znašale od 9000 do 13.000 din. 

TEDENSKI NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 
0 Na nedavni seji republiškega izvršnega sve

ta, ki ji je predsedoval Viktor Avbelj, so obrav
navali problematiko v zvezi z osebnimi dohodki, 
cenami in stroški. Med drugim so ugotovili, da 
rast osebnih dohodkov zaostaja za razvojem go> 
spodarstva. Ker dokazujejo izkušnje iz preteklih 
let, da so osebni dohodki pomemben stimulator 
za povečanje proizvodnje in znižanje stroškov, 
ima zaostajanje osebnih dohodkov škodljive po
sledice. Skladno naraščanje osebnih dohodkov je 
v preteklosti omogočilo velike pozitivne spre-
dela. Zategadelj je nujno storiti radikalne spre
membe v gospodarstvu, seveda, če je bilo to po
večevanje v sorazmerju z rastjo produktivnosti 
membe v korist skladnejšega naraščanja oseb
nih dohodkov, in sicer tako, da bocfo večji osebni 
dohodki sproščali pobude in vplivali na večjo 
fizično ln ekonomsko produktivnost. 

Na seji izvršnega sveta so govorili tudi o nega
tivnih pojavih na tržišču. Menili so, da je bilo 
res treba odpraviti nekatera nesorazmerja v ce
nah, kar pa ni bil razlog za to, da bi zviševali 
cene tudi tisti kolektivi, ki bi si radi na ta način 
povečali svoj dohodek. Tega pa ne smemo dovo
liti Problema dohodkov ni mogoče reševati s 
poviševanjem cen, ki ga omogoča konjunkturni 
položaj. Dohodek je mogoče večati edinole b 
povečevanjem proizvodnje in izvoza. 

O negativnih pojavih na tržišču so razpravljali 
tudi nekateri odbori zvezne skupščine. 

9 Beograjskemu časopisu NIN je dal sekretar 
CK Z K H dr. Vladimir Bakarič zelo zanimiv in
tervju, v katerem odpovar.ia tudi na vprašanje 
zastran naraščanja življenjskih stroškov. V zvezi 
s tem je med drugim dejal, da bo pri nas še 
dolgo tako, da bodo naraščali tako stroški kot 

tudi zaslužki, ker je pač to kompleksen, zapleten 
problem, ki ga ni mogoče rešiti kar čez noč. Tre
nutno ni mogoče stabilizirati današnjih cen na 
formalnem nominalnem nivoju. Zato moramo ne
kako korigirati zaslužke, tako da omogočimo 
nominalna povečanja. To seveda ne bi smelo 

RAST OSEBNIH DOHODKOV 
ZAOSTAJA ZA RAZVOJEM 

GOSPODARSTVA 

trajati zelo dolgo. Odvisno je pač od praktičnih 
ukrepov, ki jih bomo sprejeli. Cim hitreje bomb 
uveljavljali sodobnejše sisteme i zaslužka i orga
nizacije planiranja, tem prej bomo to dosegli. 

© V Ljubljani je bil te dni sodni proces proti 
skupini sovražnikov našega družbenega sistema. 
Pred sodiščem so se zagovarjali Janez Toplišek 
ter Ivan in Stanko Zeljko. Prvi se je leta 1958 
povezal z dr. Janezom Zdešarjem iz Clevelanda, 
znanim protiljudskim elementom, ki mu je dal 
denar za sovražno dejavnost proti svoji lastni 
domovini. V Zahodni Nemčiji, kjer je živel, je 
ustanovil Toplišek »organizacijo slovenskih proti-
komunistov«, ki pa se je omejila le na nekaj 
ljudi, ker jih več ni bilo mogoče pridobiti. Med 
temi sta bila tudi Ivan in Stanko 2eljko, ki sta 
širila sovražno propagando — tudi brez poseb

nega učinka. Vsi trije so se zagovarjali, da pač 

niso imeli tako hudih namenov. Tako se je Janez 
Toplišek izgovarjal, da ni imel namena izvajati 
diverzantskih akcij in da je prišel v Jugoslavijo 
— varnostni organi so ga pričakali že na meji — 
le shranit orožje. Ivan Zeljko pa je trdil, da je 
podpisal pristopno izjavo, ko je bil vinjen, ter da 
se ne čuti člana omenjene organizacije. Kljub 
takim izgovorom jim je bila dokazana krivda: 
Janez Toplišek je bil obsojen zaradi združevanja 
proti ljudstvu in državi, sodelovanja ter spravlja
nja oboroženih skupin in materiala v Jugoslavijo 
na enotno kazen 14 let strogega zapora, Ivan 
Zeljko zaradi članstva v sovražni organizaciji in 
sodelovanja pri sovražnem delovanju proti Jugo
slaviji na 5 let strogega zapora ter njegov brat 
Stanko zaradi sovražne propagande na 3 leta 
strogega zapora. 

# Te dni sta stekli prvi dve nihalni žičnici v 
Jugoslaviji. Najprej so izročili namenu nihalno 
žičnico na Veliko planino nad Kamnikom. Tej je 
čez nekaj dni sledila poskusna vožnja z nihalno 
žičnico,* dolgo 1680 metrov, ki je razpeta na Vbgel 
nad Bohinjskim jezerom. Obe žičnici bosta v le
tošnji turistični sezoni že polno obratovali in 
tako precej pripomogli k poživitvi turizma v 
Sloveniji. 

0 Se dve novici: zdaj je že znano, da bo kon
ferenca ZMS (po novom statutu ni več republi
ških kongresov) 3. in 4. aprila v Ljubljani. Ude-
ležilto se je bo okrog 200 delegatov, gostov in 
opazovalcev. V središču obravnave bo tema: so
cialistična vzgoja mladine. — Te dni je zasedala 
v Ljubljani skupščina skupnosti socialnega zava
rovanja SUS, na kateri so menili, da nenehna 
rast cen zahteva skladno zviševanje pokojnin. 



KZ Č R N O M E L J JE IMAREO 
ZA SPOMLADANSKO SETEV 

Snega, k i je začel že pretekli četrtek polahko 
naletavati, v petek pa ga je že precej zapadlo, so 
bi l i kmetovalci veseli, čeravno je malo kasen in 
bo nekoliko zavrl spomladansko setev, je zemlji 
vseeno koristen. K a k o bo s kooperacijo v spomla
danski setvi na področju črnomaljske zadruge in 
kako je zadruga na setev pripravljena, smo zvedeli 
pr i J anku Banovcu, vodji kooperacijske proizvod
nje: 

V spomladanski setvi raču
namo zasejati v pogodbe
nem sodelovanju s kmetoval
c i oko l i 870 hektarov povr
šin s krompir j em, koruzo 
deteljo in k r m n i m i okopavi-
nami. Za te površine smo 
imel i v glavnem že jeseni za
gotovljena gnoji la i n smo 
j i h dob i l i novembra i n de
cembra, po novem le tu pa 
so j i h začeli kupovat i zaseb
n i kmetovalci . Letos p r i do
bavi gnoji l n ismo imel i po
sebnih težav; pričakujemo le 
še n i t romonkal , k i ga bomo 
te dn i dob i l i v skladišča. 

N a področju naše zadruge 
potrošnja gnoji l iz leta v le
to občutno narašča, kar kaže 
na to, da imamo vedno več 
gospodarjev, k i so se odlo
čili za kmetovanje na sodo
ben način. Lan i smo porab i l i 
170 ton umetnih gnoji l več 
kot v letu 1962. Skupna pora
ba gnojil v letu 1963 je b i l a 
1409 ton, letos pa smo zbra l i 
naročil že za 1550 ton umet
n ih gnoji l . 

S e m e n s k i k r o m p i r b o 
firebo z a m e n j a t i 

Precej težav imamo s se
mensk im krompir jem. Vsako 
leto b i mora l i zamenjati vsaj 
eno četrtino krompi r ja za 
seme, doslej pa nam to n i 
uspelo, zaradi tega je naš 
kromp i r že precej izrojen. 
Merkant i ln i k rompi r je tež
k o prodati , ker je tržišče z 
n j im nasičeno, zato še ne ve
rna, kako bo z zamenjavo. 
Kmetova lc i pa lahko p r i 
zadrugi nabavijo semenski 
k r omp i r na kredit , če se ob
vežejo, da ga bodo jeseni 
zadrugi prodal i . Ce nočejo 
prodat i krompir ja , lahko za
drugi prodajo prašiče a l i ži
vino. 

Kme t i j sk i tehniki , k i vodi
jo posamezne proizvodne 
okoliše, se s kmetovalci po

govarjajo i n j i h prepričujejo 
o nujnost i nabave dobrega 
semena. Ce ne bodo sami 
sprevideli , da je to res po
trebno, bo verjetno treba 
ukrepat i v smis lu odloka o 
agrominimumu. 

Z a seme hibr idne koruze 
pa se naši kmetovalc i že pre
cej navdušujejo, k l jub temu 
da j i h je pred leti razočara
lo. Seme je bi lo tedaj slabo 
kal j ivo, zdaj pa je dobro, za
to so kmetije uvidel i , da s 
ga izplača sejati. V letošnji 
setvi nameravamo posejati s 
hibr idno koruzo 220 hektarov 
površin, ka r je lep napredek. 

Strojev imamo že p r e c e j 
vendar se v glavni sezoni še 
včasih zgodi, da ne moremo 
ustreči vsem naročnikom, k i 
bi radi želi i n mla t i l i s kom
bajnom. Takrat je namreč 
tudi na zadružnih površinah 
dovolj dela. Konec lanskega 
leta smo kup i l i 4 nove trak
torje, tako da j i h imamo že 
28, nameravamo pa kup i t i še 
nov vel iki kombajn, da bo 
ma l im trem, k i so že v lasti 
zadruge, pomagal p r i delu. 
Upamo, da bomo s temi 
stroji lahko zadosti l i potre
bam zadruge, kot tud i zaseb
n ih naročnikov. 

K a k o bo s k m e t o v a l c i 
v o d r o č n i h k r a j i h ? 

Kmetovalcem v* višinskih 
predelih, k i zaradi objektiv
n ih težav ne morejo veliko 
pridelat i , je občina znižala 
davke, p r i nas pa s i priza
devamo po svoje, da b i j i m 
pomagali . 2e večkrat smo 
razpravl jal i o tem, da b i j i m 
bi lo treba na kak način nu
dit i kredite za nakup mo
tornih kosi lnic i n drugih 
strojev, s kater imi b i s i 
delo olajšali, vendar stvar še 
n i urejena. Banke tak ih po
soji l ne dajejo, zadruga pa 
j i h iz svojih skromnih sred-

P R O D A M O s k o r a j n o v 

E L E K T R I Č N I R A Č U N S K I 
STROJ » R H E I N M E T A L L « 
z a 4 r a č u n s k e o p e r a c i j e 
( b r e z k o n t r o l n e g a t r a k u ) . 
Ta računski stroj tudi Z A M E N J A M O 
za nov ali skoraj nov električni računski stroj 
s kontrolnim trakom. 

P o n u d b e i n n a s l o v pošljite na upravo 
Dolenjskega l ista, Novo mesto, p. p. 33 (telefon 
21-227). 

Objava sodbe O k r o ž n e g a 
gospodarskega sodišča 

S O D B A 
V IMCNU LJUDSTVA! 

Okrožno gospodarsko sodišče v 
LJubljnl je v gospodarsko kazenski 
zadevi proti obd. trgovskemu pod
jetju »Dolenjka«, Novo mesto, ter 
obd. Darku Luzarju zaradi kršitve 
Temeljnega zakona o zdravstvenem 
nadzorstvu nad živili po dne 28, ja
nuarja 1964 opravljeni glavni Jav
ni obravnavi 

r a z s o d i l o : 
I. Obs. TRGOVSKO PODJETJE 

»DOLENJKA«, NOVO MESTO 
Je p r e k r š i l o 

CI. 10. Ttmcljnega zakona o zdrav
stvenem. nadzorstvu nad živili s 

tem, da je imelo v prometu živila, 
ki so biia pokvarjena, tako da je 
3 oktobra 1963 imelo v svoji pro
dajalni Samopostrežba v Novem 
mestu v prodaji 23 zavitkov mar
garine Zvijezda s kakaom, kateri 
je rok uporabnosti iztekel že 31. 
avgusta 1903. 
It Obs. Darko Lujar, poslovodja 
v prodajalni Samopostrežba, 

Jo o d g o v o r e n 
za zgoraj pod I. opisano prekršitev 
cll. zakona. Zaradi tega 

se k a z n u j e t a : 
I. obs. PODJHTJE po «1. 59/1-1 

clt. zakona z denarno kaznijo 
17.U.000 din. 

II. obs. DARKO LUZAR po «1. 
59/111 cit. zakona z denarno kaz
nijo 7000 din. 

Obsojeno podjetje je dolžno po
vrniti stroške postopka, od tega 
povprečninc 7000 din. 

Po čl. 26 ZGP se bo objavila sod
ba z obrazložitvijo v izvlečku v 

tedniku Dolenjski list. 

OBRAZLOŽITEV: 
Ob kontroli v prodajalni obsoje

nega podjetja je našla tržna in
špekcija margarino, za katero ve
lja zakonita domneva, da je po
kvarjena. Rok uporabnosti Ji Je 
namreč že potekel. Gospodarske 
organizacije, ki se pečajo s pro
metom živil, so dolžne živila iz
ločiti iz nadaljnje prodaje takoj, 
ko živilu poteče rok trajanja upo
rabnosti, označen na ovitku, čeprav 
sicer na živilu še ni opaziti za 
znavnih sprememb. V inkriminira-
nem primeru so imeli v posloval
nici margarino, ki bi Jo morali že 
33 dni p"-od pregledom kot po
kvarjeno izločiti. 

Okrožno gospodarsko sodišče 
v LJtihli.mi, 28. januarja 1964. 

stev tudi ne more dat i . Kme
tovalce iz vasi, kjer mleko 
ne gre v promet, m is l imo 
preusmerit i v živinorejsko 
proizvodnjo; v kra j ih , kjer 
se mleko lahko proda, pa 
bomo nagovarjali gospodar
je, naj se odločijo za proiz
vodnjo mleka. Razen tega b i 
zadruga od n j ih odkupovala 
teleta za svoja pitališča. li 

K o t rečeno pa se o tem še 
pogovarjamo i n razpravl jamo 
še o drugih možnostih, k i b i 
prebivalstvu višinskih i n od
ročnih vasi omogočile večji 
zaslužek i n lepše življenje, 
kot so ga b i l i vajeni doslej. 

P o t r o š n i š k a posojila 
v e č j a z a 140 m i l i j a r d 

Potrošniška posoj i la so se 
lani povečala za b l i zu 140 mi 
l i jard dinarjev, medtem ko 
so odobr i l i za 21,5 mil i jarde 
dinarjev posoj i l l judem, k i 
j i h je prizadel skopsk i po
tres. P r i posoj i l ih je vedno 
več t is t ih z daljšim odplačil
n im rokom. Posoj i l s petlet
no odplačilno dobo, namenje
n ih predvsem za nakup avto
mobilov, je bi lo v lanskem 
letu i n januarja letos odobre
n ih za 19,2 mil i jarde dinar
jev. 

Hrani lne vloge so v janu
arju naraščale hitreje kot v 
januarju 1963. Hrani lne vloge 
so v splošnem naraščale dva
krat počasneje kot potrošni
ška posoj i la i n so b i la lani 
za 75 mi l i j a rd dinarjev večja 
kot 1962. 

A d m i n i s t r a t i v n a 
z d r u ž i t e v ZB, ZR0P 

in ZVVI 
N a n e d a v n e m s e s t a n k u 

vseh t r e h z a i n t e r e s i r a n i h 
občinskih o r gan i z a c i j v 
N o v e m m e s t u so s k l e n i l i , 
d a se b o d o n j i hove o r gan i 
zac i j e z a r a d i lažjega i n ce
nejšega a d m i n i s t r a t i v n e g a 
p o s l o v a n j a s 1. a p r i l o m 
združile. S k u p n i sedež vseh 
t r e h o r gan i z a c i j bo pos l e j 
v p r o s t o r i h občinskega o d 
b o r a Zveze b o r c e v v N o v e m 
m e s t u , k i i m a za te name
ne najprimernejše p ros to 
re . Združitev b o n e d v o m n o 
u g o d n o v p l i v a l a n a to , 
d a bo de lo naštetih so rod 
n i h o r gan i zac i j pos l e j bo l j 
usklađeno, t e r ja lo p a b o 
h k r a t i m a n j n a p o r o v i n 
sredstev . 

Z zadnjega prašičjega 
sejma v B r e ž i c a h 
Preteklo soboto je bi lo na 

brežiškem tedenskem sejmu 
naprodaj 475 pujskov. Manj
ši, do t r i mesece star i , so 
b i l i po 750 d in kg žive teže, 
večji pa so veljali 330 d in kg. 

» P a bo pomlad prišla . . . « (Novo mesto, 7. marca 1964 dopoldne) 

Nova lestvica občinskih doklad 
od k m e č k e dohodnine v n o v o m e š k i občini p r e d v i d e v a razpon od 
5 do 70 odstotkov — Skupnost trdno r a č u n a z z a s e b n i m kmetom! 

(Nadaljevanje s 1. str.) 

bolj oddaljena i n nudijo 
manjšo možnost za zaposlitev 
delovne sile (področje škoc-
jana, Smarjete, širša okol ica 
Šentjerneja itd.). 

Tretji (srednje višinski) ra
jon naj b i zajel področja, k i 
imajo že težje proizvodne po
goje i n so oddaljena od trga, 
imajo pa tudi slabše promet
ne zveze (okolica Stopič, 
Birčne vasi, Karteljevo itd.). 

Četrti (višinski) rajon naj 
b i zajel višinske, hribovite 
predele (področje Gorjancev 
in Suhe kraj ine). 

Po predlogu, k i je priprav
ljen za sajo občinske skup
ščine, naj b i znašala lestvica 
občinskih doklađ, kot sledi: 

v I. rajonu — od 40—70 % 
v II . rajonu — od 25—55 °b 
v I I I . rajonu — od 12—30 °'o 
v IV . rajonu — od 3—12 °/o 
za gozdove — od 5—9 0 o 

Taka lestvica precej loči po
samezna področja v občini. 
Po njej bi se letos zvišale ob
činske doklade v I. rajonu za 
približno 60 odst., v II. rajo
nu približno za 20 odst., med
tem ko b i se v II I . rajonu 
znižale za približno 38 odst., 
v IV . rajonu pa za 70 odst. 
Za gozdove b i se doklade zvi
šale za približno 60 odst. Ta
ka razdelitev občinskih do
klad _ b i nedvomno ugodno 
vplivala na kmeti jsko proiz
vodnjo i n celotno gospodar
stvo, pa tudi na zboljšanje 
življenjske ravni na vasi. 

P o s l e d i c e n o v e l e s t v i c e 
d o k l a d 

Povprečen srednji kmet k i 
ima 250.000 din davčne osno
ve, bi po novi lestvici občin 

sk ih doklad plačeval poslej v 
I. rajonu 56.500 d in več dav
ka , v. I I . rajonu pa približno 
15.000'din več; i s t i v III. rajo
nu pa b i zdaj plačeval 25.000 
manj davka, kot ga je doslej, 
v IV . rajonu pa 40.000 din 
manj. Razl ike so torej znatne, 
upoštevajo pa predvsem že 
naštete razl ike med kmetija
m i v nižinskih i n višinskih 
področjih občine. 

Člani odbora i n gostje so 
na seji poudar i l i , da poslej 
občinska doklada n i več izho
dišče za proračunski položaj 
občine, temveč želja za ustva
ritvi jo resničnih razl ik med 
posameznimi kmet i j sk imi pod
ročjih Znano je, da so v zad
nj ih letih marsikje v nižin
sk ih kra j ih kmetje dosegli s 
pomočjo umetnih gnoji l , stroj
ne obdelave i n pogodbenega 
sodelovanja z zadrugami tudi 
do tr ikrat večje pridelke, nji
hovi stroški pa se v tem času 
niso povečali za tr ikrat . H r i 
bovit i predeU p r i tem močno 
zaostajajo, skupnost pa j i m 
mora nuditi tako pomoč v 
agrotehniki, predvsem pa z 
davčnimi olajšavami. 

S k u p n o s t trdno r a č u n a 
z z a s e b n i m k m e t o m ! 

N a seji so poudari l i , da bo 
zasebni kmet še dolgo sode
loval z družbenim sektorjem 
kmeti jstva; treba pa ga je 
tudi materialno podpreti , da 
se bo special iz iral v določe
no smer proizvodnje, i n m u 
nudi t i tudi potrebna investi
ci jska sredstva, če vemo, da 
lahko kmet namesto 4 praši
čev spita na leto 20 prašičev 
in jih proda družbi, potem 
vemo, da bo dal družbi več 
svojega blaga, če mu — za-, 
radi višinske lege kmetije — 
predpišemo manj davka, je 

to še premalo; treba ga je 
tud i sicer usposobiti za tržno 
proizvodnjo, nuditi mu kredit 
za nove hleve in lažjo meha« 
nizacijo. To velja posebno iA 
vse naše višinske kraje, kjci) 
naj bi se kmetje usmerili 
predvsem v živinorejo. 

Za nižinske kraje bodo v 
kak ih dveh mesecih izgotovi l i 
podrobnejše karte, kjer bo 
vsak kmet lahko videl, katerđi 
parcele so predvidene zi 
arondacijo v okv i ru družbe
n ih posestev; tako se bo lažje 
odločiti za sodelovanje in za« 
menjavo zemlje. 

N a seji so nadalje razprav? 
l ja l i o preživninah za ostarelo 
kmete, k i oddajo skupnost i 
zemljo, kakor tudi o potreb
nem skladu za te namene. 
Omeni l i so, da b i občinska 
skupščina tiste kmete v višin« 
sk ih predel ih, k i so ostali sa« 
m i brez otrok i n so stari , ce
lo oprost i la davkov. Pogovor 
je tekel tudi o kmet ih, k i od« 
klanjajo sodelovanje družbe 
in nočejo plemenskih sv in j , 
sem enakega krompi r ja i t d . 
Tak i morajo seveda občutiti 
posledice občinskih odlokov, 
k i govorijo o obveznem uva« 
janju sodobnih kmet i j sk ih 
ukrepov. 

N a predlog članov odbora 
so skleni l i , da naj strokovnja
k i občinske skupščine ponov
no rajonizlrajo posamezne va
s i v že določenih področjih, 
medtem ko so se člani občinj 
skega odbora S Z D L in gostjo 
str inja l i s predlaganim osnut« 
kom nove lestvice občinskih 
doklađ. Zadnjo besedo o t em 
bo seveda rekla občinska 
skupščina; ukrep, k i pomeni 
resničen pre lom z dosedanjo 
prakso v davčni po l i t ik i no
vomeške občine, pa bo vse
kakor pozdravi l vsak napre
den kmet. 

Se o: »Naše«, »vaše« ali vendarle družbeno? 
Dovolite, da napišem odgo

vor na članek z gornj im na
slovom od 27. februarja 1964. 
Samo kjer se dva kremena 
krešeta, se i skra vžge, pravi 
pregovor i n ta iskra — resni
ca je namen tega sestavka. 
Kaže, da n i težko napisati 
članek, kadar je potrebno 
proglasit i nekoga za gospo
darsko kratkovidnega, lokal
no zaprtega, brez višjih smo
trov i n posluha za razvoj, 
obenem pa svoje zaslužkar-
stvo postavit i v luč najčistej
še proizvodne kooperacije z 
najčistejšimi c i l j i . N imamo 
namena svojih zaslug poveli
čevati, n i t i se oprijemati 
uredb, k i odločajo o tržnih 
odnosih z indiv idualnim kme
tovalcem, želimo le pokazati 
resnico. 

Logično i n že mnogokrat 
povedano je dejstvo, da mora 
bit i večja in cenejša kmetij
ska proizvodnja, k i zahteva 
drugačno agrarno strukturo 
in nove proizvodne odnose, 
ci l j naših prizadevanj v raz 

voju kmetijstva. S tem se 
strinjamo. Ne moremo pa se 
strinjat i , da se nekdo pro
glaša za organizatorja najči
stejše kooperacije, v bistvu 
pa n i , razen tega, da je kredi
t i ra l kmeta (ta b i lahko tudi 
s pomočjo manj čistih obl ik 
kooperacije prišel do prašič
kov), stori l za napredek kme
tijstva prav ničesar. Zanimi
vo b i b i lo vprašati predstavni
ke K P Novo mesto, kater ih 
glavni argument je povečana 
blagovnost, če smatrajo, da 
je s stališča narodnega go
spodarstva bolj važno to, v 
kakšni ob l ik i oz. p r i k o m se 
pojavi kmeti jski proizvod na 
trgu a l i pa intenzif ikacija 
kmetijstva. Za slednjo pa je 
potrebno umetno gnojilo, 
stroj, strokovni nasvet i n do
bra organizacija. Kaže pa, da 
Kmet i jsko posestvo Novo me
sto n i izhajalo iz tega izhodi
šča. Saj se ne b i moglo zgo
dit i , če h i njihova strokovna 
služba vodi la evidenco, kje 
so t i prašiči, v kakšnih po

gojih i n kako uspevajo, da b i 
kmetom prašiči pr i rast l i tudi 
samo po 18 kg v 4 mesecih 
reje. Kme t ga namreč samo
voljno n i smel izločiti. 

Kmet i j ska zadruga Trebnje, 
k i ima dolžnost v interesu 
razvoja vzdrževati nerentabil
no trgovino z reprodukcij
sk im materialom na tem od 
prometnih zvez odmaknjenem 
področju, naj mirno i n tiho 
gleda, kako nekdo »prevze
ma«, v »zdravi« kooperacij i 
vzrejene prašiče. 

Čudno se nam zdi , da pita-
lišče brez lastnega krmskega 
zaledja ne organizira koope
racijske proizvodnje v pride
lavi krme, da pa kupuje na 
živinskem trgu domače črno-
bele prašiče, j i h daje v roke 
kooperantu, k i ga pusti v mi
ru, ker ga nekdo drug oskr
buje, iste prašiče proglaša za 
bekone in kot take zelo inte
resantne za izvoz. Mimogrede 
o bekonu: strokovna literatu
ra in praksa razumeta pod 

pojmom pitanje za bekon na 
poseben način spitanega pra
šiča mesnatih pasem, k i mo
ra anatomsko odgovarjati 
predpisanim strogim medna
rodn im standardom. Da se to 
doseže, je potrebna precejš
nja, strokovnost i n prav i len 
izbor pasme. 

P a še to: predstavniki K P 
Novo mesto niso ime l i za po
trebno oglasiti se p r i nas, se 
o tem pogovoriti , da vsaj ne 
b i b i l i tržni presežki dvakrat 
p lanirani , n i t i niso pokazal i 
pogodb, k i so j i h od koope
rantov dosledno pobral i . De
lal i so tako, kakor da kme
tijske zadruge Trebnje sp loh 
ne b i bi lo . 

Ne lastimo si pmvice raz
sojanja, kdo sme in kdo ne 
sme organizirati kooperacije, 
trdimo pa, da ta v svojem 
bistvu ne služi ničemur, .če 
n ima za cil j proizvodnega na
predka. 

Inž. Branko Voljč 
direktor K Z Trebnje 



PISMA UREDNIŠTVU 
Odgovor iz » K n j i g o t i s k a « 

V Dolenjskem listu so 27. 
februarja 1964 v rubriki »Pis-
srna uredništvu« Slavka Blat
nik, Dragica Sodič, Marija 
Blatnik, Slavka Zabkar in Ana 
Skedelj, vse iz Novega mesta, 
nekdanje delavke v »Knjigo-
tisku«, Novo mesto, objavile 
članek, poln očitkov in ne
resnic, s katerimi je javnost, 
ki ga je čitala, dobila kaj 
čudno predstavo o razmerah 
v našem podjetju; tu naj bi 
Vladala nekaka anarhija ere 
zatiranje borcev NOB. 

Na ta predrzen članek je 
odgovoril upravnik »Knjigo
tiska« Franc Lakner v svojem 
imenu in imenu kolektiva. 
Objavo tega odgovora pa je 
odgovorni urednik Dolenj
skega lista zavrnil, češ da je 
naš članek daljši od same 
informacije ter pozval, da ga 
primerno skrajšamo. No, ga 
bomo pa skrajšali in zgostili 
tako, da bo javnost vkljub 
skrajšanemu besedilu infor
mirana o zadevi in si ustva
rila svoje mnenje. 

Podpisani Anica Novaka-
vič, predsednica DS, in Ema 
Košir, predsednica UO v 
»Knjigotisku«, obsojava ta 
članek, ker zlonamerno in 
maščevalno napada naš celo
ten kolektiv! V njem je toli
ko neresnice in zlonamerne
ga potvarjanju dejsiev,t xia 
si bomo poiskali vsi prizade
ti zadoščenja na sodišču. 

Javnost pa naj sliši tudi 
drugo, plat zvona! Ne bomo 
trdile, da je tista nerodna 
iala med nami ženskami bi
la na mestu, še manj na me
stu pa je žigosati nas, sebe 
pa zaščititi z nekako ideali
zirano rahločutnostjo in uža-
Ijenostjo. Kar priznajte, uža
ljene tovarihice; neumestna 
kvanta Slavke Zabkar (kate
re tukaj ne bomo navajale) 
je dala povod za tisto nerod
nost. In tako se je pričelo s 
šalami, v katerih ni nobena 
od vas podpisnic napadalne
ga članka tedaj našla toliko 
slabega, da bi zadevo javila 
upravniku ali na kako drugo 
merodajno mesto ter tako 
preprečia ponovitev. Vse sku
paj ste tedaj sprejele dejanje 
oz. našo skupno razposaje
nost za sprejemljivo šalo. 
Zaradi tega sedaj ni na me
stu vaša pretirana uialjenost, 
ki v osnovi ni dala povod za 
ta grd napad na nas, ki smo 
ostale v podjetju, temveč je 
to popolnoma nekaj drugega, 
kar bo razvidno iz nadaljeva
nja odgovora! 

Na posamezne napade v 
članku pa sledeče: če smo 
ob proslavah dneva žena ali 

O P O M B A UREDNIŠTVA : 
Točna je trditev, da smo 
8. marca 1964 vrnili Fran
cu Laknerju odgovor na in
formacijo, k i smo jo ob
javili v našem časniku 27. 
februarja 1964; vrnili smo 
ga v smislu 7. točke 36. 
člena Zakona o tisku in 
drugih oblikah informacij 
(Ur. Ust F L R J 45/60), ker 
je bil nesorazmerno daljši 
o d same informacije. — 
K o objavljamo odgovor 
obeh zgornjih podpisnic, 
pripominjamo, da sta ra
zen objavljenega odgovora 
v svojem rokopisu napisali 
še 5 vrstic, k i pa so tako 
izrazito osebne in 'liso v 
direktni zvezi z objavljeno 
Informacijo, da je uredni
štvo ta odstavek iz njune
ga odgovora izpustilo. 

K o objavljamo ^d^ovor 
Anice Novaković in E m e 
Košir, delavk iz obrtnega 
podjetja Knjigotisk v N o 
vem mestu, hkrati sporo 
čamo javnosti: ker Je ob 
činski sodnik za prekrške 
V Novem mestu' medtem 
že deloma odločal o pre
kršku zoper javni red in 
mi r v podjetju Knjigotisk 
(o čemer poročamo na 14. 
strani današnje številke na
šega časnika), bomo na 
straneh Dolenjskega lista 
prenehali pisati o tej za
devi. Uredništvo 

občinskega praznika ali kake 
druge interne proslave naba
vili malico in nekaj litrov vi
na, si tega ne dovolimo od 
nikogar očitati. In če smo ob 
redki priliki mastne malice 
želele delavke en ali dva ko
zarca vina, zbrale denar, vi
no pošteno plačale in popile, 
mar naj bo to veseljačenje 
med delovnim časom, ki sla
bo vpliva na storilnost in 
kvaliteto dela«? In to naj po
slušamo od tovarišic, ki so 
bile le malo časa v podjetju 
in ne znajo ocenjevati ne sto
rilnosti ne kvalitete dela. 

Prav tako je z zlonamernim 
odstavkom, »da upravnik tu
di po več dni delavkam ni 
dal dela«. Smatramo, da je 
upravnik že pokazal svoje 
strokovne sposobnosti in ve, 
kaj dela, ter pravilno razpo
reja dela, sicer ne bi v pod
jetju pri tako skromnih raz
merah toliko napravili in ta
ko ugodno zakjučili poslovno 
leto in vsa leta, odkar je on 
vodja podjetja. 

Neresnična je tudi naved
ba, da bi Novakovičeva med 
rednim delovnim časom 
opravljala vezavo knjig za 
svoje osebne stranke. 

Ni res, da bi upravnik po
višal v letu 1962 plačo Nova-
kovičevi in Koširjevi za 40 
dinarjev na uro. Številke so 
iz trte zvite. Sicer pa je do
ločanje osebnih prejemkov 
stvar DS, ne pa upravnika, 
in tako je tudi pri nas. 

Ni res, da je Novakoviče
va postala predsednica DS in 
Koširjeva predsednica UO 
zaradi nekega »glasnega« se
stanka v Itlu 1962. Take iz
jave so potvarjanje resnice 
in jih bo lahko ugotoviti pri 
12 zaposlenih v podjetju. 

Glede odstavka o morali v 
podjetju pa sledeče: za naš 
odgovor je v Dolenjskem li
stu prostor odmerjen, zato 
nam ni mogoče na vse odgo
voriti. Prizadeti si bomo po
iskali zadoščenje na sodišču, 
ker ne živimo v Teiasu, kjer 
se neodgovorno strelja in ubi
ja. 

Kaj je privedlo podpisnice 
članka, da blatijo svoje pod
jetje, dolžijo »vodilno trojko« 
nekakega tiranstva, samopaš-
ništva in pomanjkanja politič
ne zavesti? Dokler so bile v 
podjetju, je bilo vse v redu, 
z njihove strani ni bilo nik
dar nobene pritožbe ali po
litičnega udejstvovanja. Celo 
težave smo imeli prav s Slav
ko Zabkar in Marijo Blatnik, 
ki nista hoteli poravnati sin
dikalne članarine. Zdaj pa na
enkrat taka politična zavest 
in sovražnost! Ali je temu 
vzrok odpoved službe in iz
guba udeležbe pri neprimer
nih šalah, ki jim takrat niso 
bile neprijetne? 

Služba je bila odpovedana 
v presledkih 4 delavkam, 
medtem ko je Dragica Sodič 
sporazumno s podjetjem pre
kinila službeno razmerje za
radi bolehnega otroka m je 
bila pri nas samo 39 dni. Od
povedi so bile izvršene zara
di zmanjšanja števila zaposle
nih iz tehtnih in utemeljenih 
gospodarskih razlogov v pod
jetju. Bile so pri komisiji za 
sklepanje in odpovedovanje 
službenega razmerja in pri 
DS pretehtane, upoštevajoč 
socialni položaj, sposobnost 
in prizadevnost vseh delavk 
ter potreb podjetja. Odločbe 
so bile pravilno izdane po 
uredbi in z navedbo o pravi
ci do pritožbe. Pritožila se 
je samo Marija Blatnik in 
navajala, da ji je odpovedana 
služba menda zaradi sode
lovanja med NOB in da se 
ščitijo tiste, ki niso sodelo-

' vale. Navaja tudi, da je uprav
nik pri obravnavanju njene 
pritožbe izjavil, »da je oslari
ja in bedarija navajati po 20 
letih sodelovanje NOB«. Vsi 
ki so bili prisotni na seji, o 
teh besed.M ne vedo ničesar. 
Kaj naj to pomeni? čemu 
zlohotno navajanje o meni 
(Novakovičevi), da sem oma
lovaževala njeno sodelovanje 

v NOB. Tudi jaz sem dosti 
pretrpela v borbi za svobodo. 
Ko mi je bilo 6 let, so mi 
Italijani ubili očeta kot talca. 
Ne dovolim, da se mi podti
ka sovraštvo do borcev NOB. 

Ponavljamo še enkrat: Slav
ka Blatnik, Dragica Sodič, 
Marija Blatnik, Slavka Zab
kar, Anica Skedelj! Podpisale 
ste tisti napadalni članek, 
poln neresničnih izjav. Zaradi 
tega se bomo srečali na so
dišču. 

ANICA NOVAKOVIČ 
EMA KOŠIR 

obe iz Novega mesta 

KJE NAJ I Š Č E M 
Z A D O Š Č E N J E ? 

Tovariš urednik! 
V soboto, 7. marca ob 12. 

uri, je kolektiv »Knjigotiska« 
v Novem mestu praznoval 
dan žena. Podpisana Pepca 
Bobnar iz Petan 7 sem bila 
tega dne na nedostojen in ne
human način izločena iz pro
slave. V zvezi z nemoralnimi 
pojavi v »Knjigotisku«, o ka
terih je vaš list še poročal, 
sem na zaslišanju pred pri
stojnimi organi povedala vse 
po svoji vesti. Ze takoj po 
zaslišanju sem občutila, da 
me v kolektivu gledajo po
strani. Nihče ni razen pri 
delu nujno potrebnih besed 
odtlej z menoj več spregovo
ril, medtem ko so se med se
boj pogovarjali, smejali ir.t 
pomenkovali kot sicer. Pre
slikati sem morala marsika
tero pikro, izrečeno na moj 
račun. Zelo me je zabolela 
npr. opazka Koširjeve in No-
vakovičeve, ki sta se pomen
kovali o stanovanjih takole: 
»Ce imaš malo hinavščine in 
dolg jezik, pa boš dobila sta
novanje!«. To je očitno letelo 
name v tem smislu, da bom 
zato, ker sem se zaradi resni
ce, ki sem jo izpovedala, zna
šla ob Blatnikovi, zdaj dobi
la stanovanje, ker je njen 
mož stanovanjski referent 
pri občinski skupščini. V zve
zi s takšnim stanjem sem v 
soboto, 7. marca dopoldne, 
pač premišljevala, če bi se 
udeležila proslave, ki jo je 
kolektiv pripravljal. Končno 
sem se odločila, da grem. 

V knjigoveznici so bile pri
pravljene mize in prigrizek. 
Prišla sem v prostor in se 
usedla za mizo, kjer so že se
dele ostale delavke. Nato je 
prišel direktor, obstal ob mi
zi ter dejal: »S takimi ljud
mi, ki ne držijo za podjetje, 
jaz ne sedim za mizo!«. Nato 
sta vstali še Koširjeva in No
vakovičeva, slednja pa je pov
zela: »Ce vi ne, tudi jaz ne!« 
Za njo pa so enako spregovo
rile še ostaHe delavke. Jaz 
sem nato vstala in dejala: 

»Ce zaradi mene ne, pa 
grem!« In sem odšla v tis
karno, kjer sem tiskala. 

Cez nekaj minut je prišel 
Horvat in povedal, da mu 
je direktor naročil, naj za
klene tiskarno. Odšla sem k 
direktorju, ki je v druščini 
vseh ostalih že sedel za mi
zo v knjigoveznici, in ga vpra
šala, če lahko odidem domov. 
Ker mi je dovolil, sem odšla. 

Kolikor vem, je vsak držav
ljan SFRJ po obstoječi zako
nodaji v zadevah, za katere 
ga sodni ali preiskovalni or
gani povabijo na zaslišanje 
ali pričanje, dolžan odgovar
jati po svojt vesti in resnici. 
Na zaslišanju sem povedala 
samo to, kar sem videla in 
samo to izpričala. Vsekakor 
nisem kriva, če to, kar sem 
videla, in po svoji vesti izpri
čala, nt bilo v prid tem, ki 
me zdaj v kolektivu zaniču
jejo in delajo z menoj, kot 
da sem garjava ovca. Vprašu
jem se, če je tak postopek 
zakonit, in prosim, da me 
javnost in pristojni organi 
vzamejo v svojo zaščito. 

Ob dogodku na proslavi S 
marca, ki pač dokazuje upra 
vtčenost mojih sklepanj, pa 
se kot zaposlena delovna žena 
in mati vprašujem: »Mar ni 
bila proslava namenjena že 
nam? Od kod torej pravica 
Francu Laknerju, kot direk
torju in moškemu, da me je 
na tako nedostojen in nehu
man način prisilil, da sem 
odšla s proslave? 

Pepca Bobnar 
Petane 7 

S S E J E O B Č I N S K E G A K O M I T E J A Z V E Z E K O M U N I S T O V 

Brežice: nov odnos do štipendiranja 
P o b u d o n a j p r e v z a m e j o s a m o u p r a v n i o r g a n i 

V soboto je b i l a v Brežicah 
razširjena seja občinskega 
komite ja ZK Brežice o aktu
a ln ih prob lemih kadrovske 
pol i t ike v občini. Navzoč je 
b i l tud i zvezni poslanec i n 
predsednik okrajne kadrov
ske komisi je Celje Zvone Dra
gan. 

Razprava je b i la tokrat ze
lo žiiva, saj se je pr i jav i lo k 
besedi k a r 21 diskutantov. Ve
čina se je omej i la na okvire 
tez, podane v referatu, s l i 
šati pa je bi lo tud i nekaj do
datnih predlogov. P r i so jn i so 
med drug im predlagal i , naj 
b i analizo o kadr ih pr iprav i 
le vse gospodarske organiza
cije. Brez tega n i dolgoročnih 
programov v gospodarstvu. 
Kadrovska po l i t ika bo naj
uspešnejša, če bodo njeni no
s i l c i postal i samoupravni or
gani. 

V občini Brežice je v zad
n j ih štirih letih opazit i do-
kajšen napredek, število i n 
ženirjev i n tehnikov se je po
večalo od 46 na 106. Trenut
no b i v občini potreboval i še 
55 strokovnjakov z visoko izo
brazbo, 82 z višjo i n 147 s 
srednjo izobrazbo, število 
štipendistov teh potreb ne 
pokr iva . N a v isokih šolah j i h 
je 20, n a višjih 11 i n 62 na 
srednjih. To pomeni, da je 
treba odnos gospodarskih or
ganizacij do šolanja kadrov 

bistveno spremenit i . Z a na-
zornejši p r ikaz še tale poda
tek: na v isok ih i n višjih šo
lah štipendira gospodarstvo 
t r i študente, osta l ih 28 p a 
zdravstvo, šolstvo, skupščin
ska uprava i n politične orga
nizacije. T u seveda n i upo
števano izobraževanje v sred
n j ih šolah i n izpopolnjevanje 
na delovnih mest ih, kar go
vor i nekol iko bolj v p r i d go
spodarskih organizacij. 

V sk lad ih za kadre se je v 
letu 1963 zbralo iz enega od
stotka sredstev od bruto o-
sebnih dohodkov t r i mil i jo
ne 130 tisoč dinarjev. Vsota 
je kar lepa, poraba pa izred
no majhna, komaj 504 tisoč 
dinarjev. Občinsika skupščina 
je sredstva za štipendije po
rabi la stoodstotno. N a razpo
lago je imela pet mi l i jonov 
350 tisoč dinarjev. Težko je 
razumeti , da podjetja tolikš
n ih sredstev niso znala izko
r is t i t i . Vsekakor bo v pr ihod
nje treba mis l i t i na boljšo 
organizacijo kadrovsk ih služb. 
Dosedanja praksa kaže, da se 
s tovrstnimi prob lemi ukvar
jajo po večini vod i ln i l judje 
v podjetj ih, k i se ob kop i c i 
dnevnih nalog ne utegnejo 
poglabl jat i vanje. Z a manjše 
delovne organizacije je b i l že 
na zadnji seji občinske skup
ščine omenjen predlog, naj b i 
mis l i le na dobro organizira-

S K A K Š N O 
PRAVICO? 

Tovariš urednik, 
ko je prišel pred dnevi in-

kasant podjetja Eleklro Ljub
ljana v našo vas, je povzročil 
hudo razburjanje. Sporočil 
nam je namreč, da nam mora 
zaračunati meritvene stroške, 
četudi smo sami nabavili 
števce. Naša jeza ni nič zale
gla. Kdor ne bi plačal meri-
tvenih stroškov, bi mu od
klopili električni tok. 

To ni pravično. Se več: zdi 
se mi, da je tak postopek tu
di protiustaven.' Kako morejo 
zahtevati od mene, da plaču
jem meritvene stroške, ko pa 
je števec moj, saj sem ga po
šteno plačal. Ali pa ni več 
moj? Toda do danes še nisem 
dobil nobene odločbe in ne 
vem za noben predpis o »na
cionalizaciji« števcev... 

Pri podjetju ne držijo be
sede. Ko so nam pred leti na
peljali elektriko, so nam re
kli: »števce si kupite sami!« 
In smo jih kupili. Nekatere 
družine tega niso storile, štev
ce jim je dalo podjetje. Ko 
smo se začudili, zakaj to, so 
nam odgovorili: »Oni bodo 
morali plačevati meritvene 
stroške, vam pa tega ne bo 
treba, ker imate lastne štev
ce.« Sedaj plačujemo meri
tvene stroške oboji. Čudna lo
gika, kaj? 

Hvaležni bi bili, če bi nam 
kdo pojasnil, na kakšni pra
vici temelji ta odločitev. 

Ivan Božič 
Trebča vas 20 

p. Dvor p r i Žužemberku 

SKORAJ BI OSTALI 
BREZ VODE 

TOVARIŠ UREDNIK! 
Dolga zima nam je do kra

ja izsušila vodne cisterne, do
voz vode od drugod pa je bil 
nemogoč zaradi poledenelih 
poti. Tako je grozilo vašča-
nom Dobenega pomanjkanje 
vode za vsakdanjo rabo, v 
primeru požara pa si sploh 
ne bi mogli pomagati. Vašča-
ni so na pobudo Mihe Orešar-
ja sklenili zaprositi sosednji 
gasilski društvi Cerino in So-
benjo vas za pomoč. Tudi 
brežiško gasilsko društvo je 
obljubilo pomagati, pa na 
dogovorjeni dan ni bilo ni
kogar, posodili so le nekaj 
cevi. Po posredovanju tovari
ša Gerdanca smo dobili nekaj 
cevi tudi iz Obrežja na Do
lenjskem, nato pa smo se lo
tili napornega dela, črpanja 
vode iz studenca, ki izvira v 
Dobenskem jarku. Ker nismo 
imeli dovolj cevi, je bilo delo 
sila naporno in zamudno. Po
žrtvovalni člani gasilskega 
društva Cerina: Tone Grdanc, 
Pepi Koren in Pepi Volk ter 
Andrej Komočar iz gasilskega 
društva Sobenja vas so pri
skočili na pomoč ter s po
močjo vaščanov izpeljali de
lo do konca. 

Prebivalci vasi Dobeno se 
še enkrat toplo zahvaljujemo 
gasilskima društvoma Obrež
je in Brežice za posojene ce
vi, prizadevnim gasilcem iz 
Cerine in Sobenje vasi pa še 
posebej za vso požrtvovalnost, 
M so jo pokazali pri tem de
lu. 

Vaščani iz Dobenega 
pri Brežicah 

no kadrovsko službo p r i ob
činski skupščini. 

Gospodarske organizacije 
" tud i premalo podpirajo izred
no šolanje zaposlenih l jud i , 
k i imajo, že izkušnje v proiz
vodnj i i n svoje podjetje do
bro poznajo. S st ih i j sk im šti
pendiranjem i n šolanjem bo 
treba prenehati tako v delov
n i h organizacijah kot p r i ob
činski skupščini. 

Iz stališč, sprejetih na seji 
občinskega komite ja Zveze 
komunistov, sledi, da je skrb 
za kadre ena i zmed osrednjih 
nailog v našem razvoju. Dolž
nost članov Zveze komunistov 
je, da se v delovnih ko lekt i 
v ih pogumne je zavzemajo za 
modernizaci jo proizvodnje, 
za ustreznejšo strokovno za
sedbo delovnih mest, ka r bo 
ugodno vplivalo na delovno 
stori lnost i n boljši osebni ter 
družbeni standard. K o m u n i 
s t i naj s i tudi prizadevajo, da 
bodo vsi statuti gospodarskih 
organizacij vsebovali določila 
o reelekcij i vod i ln ih uslužben
cev. To seveda ne pomeni za
menjave za vsako ceno. 

Naloga občinske skupščine 
je predvsem načrtnejše reše
vati kadrovsko problemat iko 
v javni uprav i i n pomagati 
delovnim organizacijam p r i 
iskanju vodilnega kadra. So
cialistična aveza naj b i skr
bela za kadrovanje v pred
stavniška te lesa, . v organe 
družbenega upravl janja, v 
vodstva družbenih organiza
ci j , društev i td . Skrb s indi
katov naj bo predvsem siste
matično kadrovanje v organe 
samoupravl janja ter strokov
no i n družbeno-ekenomsko 
izobraževanje proizvajalcev. 

Razprava občinskega komi 
teja naj b i sprožila podobne 
razprave tud i v delovnih or
ganizacijah in nj ihovih samo
upravnih organih, k i naj. b i 
ta stališča uresničevali v 
praks i . 

JOŽICA T E P P E Y 

Ž E N E SO 
PRAZNOVALE 

ženske v vseh delovnih or-
ganizaciijah in po naselj ih v 
ribniški občini so v soboto i n 
nedeljo lepo praznovale 8. 
marec. Ponekod je b i l a to 
v glavnem pogostitev i n raja
nje, drugod, predvsem v de
lovnih organizacijah, pa so 
se ženske pomenile tudi o 
proizvodnih problemih. Prav 
gotovo pa so vel iko govorile 
tudi o svojih »domačih« pro
b lemih, o varstvu in vzgoji 
Otrok, o pomoči družini i n 
zaposlenih ženah itd. , se pra
v i o vsem tistem, kar j i h naj
bol j tare. V pr ihodnje bo 
dolžnost Konference za druž
beno aktivnost žena, da bo 
sedanjo razgibanost žena us
merjala v reševanje prav teh 
problemov. 

Ne t a r n a j t e , d a Iz v a š e 
o b č i n e n i d o v o l j č l a n k o v 
v k o m u n s k e m g l a s i l u ! 
Raje s e o d l o č i t e i n n a 
p i š i t e p r i m e r e n p r i s p e -

v e k . k i bo k o r i s t i l v s e m 

U P R A V A I N S I N D I K A L N A PODRUŽNICA F A R M I S , O B R A T 

„ K R K A " v Novem mestu 
PRISRČNO 

čestita za minuli dan žena vsem 
tovarišicam v podjetju 

H K R A T I S E J I M Z A H V A L J U J E ZA T R U D , K I GA V L A G A J O V D E L O NA 

V S E H D E L O V N I H M E S T I H . 



ZA NOVO, LEPŠO VAS 
Pred neka) d n e v i sem se m u d i l v v a s e h pod Gorjanci. 

Zanimah) me j e , a l i kmetje k a j vedo o b l i ž n j e m plenumu 
g l a v n e g a odbora SZOL S l o v e n i j e , na katerem bo t e k l a beseda 
o a k t u a l n i h problemih k m e t i j s t v a . Zvedel sem m a r s i k a j . Raz
k r i l sem marsikatero n a p a č n o pojmovanje in o d v e č n o nego* 
tovost. Pomenek s tem a l i o n i m j e utrdil moje p r e p r i č a n j e , 
d a Se n i s m o storili d o v o l j , da bi b i l a slehernemu kmetu j a s n a 
p e r s p e k t i v a in da bi trdno verjel v jutrišnji lepši d a n . Precej 
je tudi ugibanja o g o z d o v i h . P r a v i j o , da ljudje sekajo tudi 
brez d o v o l j e n j a , k e r m i s l i j o , d a bodo s l e j k o prej ob svojo 
gozdno posest. 

- Z vsemi tistimi, s kate
r imi sem se pomenkoval o 
prihodnosti naše vasi, bi 
rad nadaljeval pogovor. 
Obljubil sem j im, da j im 
bom čimbolj poljudno opi
sal, o čem je bilo govora 
na plenumu glavnega odbo
ra S Z D L Slovenije. Rad bi 
j i m dokazal, da posveča 
naša družba nadaljnjemu 
uspešnemu razvoju kmetij
stva in vasi vso dolžno 
skrb. O tem se je bilo mo
goče spet ponovno prepri
čati tudi pred dnevi, ko 
smo prisluhnili razpravi 
na plenumu. Tako tehtnih 
misl i in tolikšne zavzetosti 
za napredek kmetijstva ni
sem že dolgo slišal. 

K o sem zapisal prejšnjo 
misel o uspešnem delu ple
numa, sem se spomnil na 
besede tovariša iz Šentjer
neja, k i je bil zelo skepti
čen, ko sem m u pravil o 
modernizaciji kmetijske 
proizvodnje in preobrazbi 
naše vasi. Rekel je: 

»Samo besede. Tako le
po pripovedujete o kmetij
stvu, pri tem pa pozabljate 
na človeka, ki se kar šibi 
pod tegobami. Davki, ta
kse, arondaci ja . . . K o bi 
le hoteli kdaj spregovoriti 
tudi o kmetu, o njegovih 
težavah in o njegovih po
trebah . . . « 

Da, na plenumu je bilo 
govora tudi o tem. Kdor 
ni bral poročil o delu ple
numa, za tega naj povza
memo nekaj misli, izreče
nih na tribuni plenuma. 

Jože Cerjak: Kmet je ra
zumel proces socializacije 
in niti ne postavlja toliko 
vprašanje o upravičenosti 
ali neopravičenosti sociali
zacije, pač pa prašanje 
svojega eksistenčnega ob
stoja. Socialni problemi 
ostarelih kmetov, katerega 
so poznali že v stari Jugo
slaviji, katerega pa je del
no povzročila tudi zaposli
tev mladih v industriji, 
smo v glavnem kos rešiti. 
Občinska skupščina je 
sprejela odlok o preživnin
skem varstvu ostarelih 
kmetov s tem, da je-odvis-
na višina preživnine od 
vrednosti zemljišča, odda
nega kmetijski organizaci
j i , in od starosti uživalca 
preživnine. 

Franc Skok: Obstaja ne
malo takih krajev in vasi, 
v katerih se v naslednjem 
obdobju ne bo razvijala 
kmetijska proizvodnja 
družbenega sektorja (po 
načrtih ob&ine). S o pa da
ne vse možnosti, da indivi
dualni kmetje v sodelova
nju s kmetijskimi zadruga
mi lahko uspešno razvijajo 
rastlinsko, živinorejsko in 
drugo kmetijsko proizvod
njo, si ustvarijo primeren 
dohodek in določene po-
goie za živlienle. Zato bo 
potrebno, da vsaka zadru
ga naoravi konkreten na
črt nroizvodneea sodelova
n j 7i vsako vas posenei. 

Tnž. 7vone Pelikan: Ustre
zen stnninrd si ho moe:otf° 
ustvariti 1p tako. da se 
krneHe odločijo za speciali

zirano proizvodnjo ob te
snem sodelovanju kmetij
skih kombinatov. Zaradi 
nizkega delovnega potenci
ala kmečkih družin bo pri
šla v poštev predvsem ži
vinoreja, in to vzreja in pi
tanje telet, prašičereja in 
perutninarstvo. 

Inž. Slavko Nema nič: 
Zasebni proizvajalci želijo 
zemljo prodati, vendar si 
želijo zagotoviti tudi svojo 
življenjsko eksistenco. Stri
njam se z diskutanti, k i so 
poudarjali, da je rešitev 
tega problema v ustanovi-

O D K R I T 
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tvi preživninskega sklada 
za ostarele kmetijske pro
izvajalce. 

Jože Cvetkovič: Vseskozi 
poudarjamo, da mora biti 
p r i zasebnem kmetovalcu, 
zadrugi in posestvu oboje
stranski interes p r i koope
racijah. Iz tega izhaja za
ključek, da mora biti ko
operacija v vsakem prime
ru ekonomsko interesant
na za oba partnerja in da 
ima v tem primeru iste 
obveznosti zadruga, kombi
nat ali pa celo predeloval
na industrija in trgovina 
do zasebnega kmetovalca 
in obratno. 

Tako se je vrstil disku
tant za diskutantom. Med 
njimi so bili tudi razločki 
v mnenjih, toda glede ene
ga so si bi l i enotni — da je 
namreč treba naprej. Mo
dernizirati kmetijstvo in 
ustvarjati nove odnose 
med ljudmi tudi na vasi — 
to je klic časa. T o ni le 
potreba zaradi naraščajo
čega mestnega in industrij
skega prebivalstva. Ne, to 
je nujno tudi zato, ker si 
brez tega ni mogoče zami
sliti boljšega in lepšega 
življenja kmečkega člove
ka. Ne moremo in ne sme
mo dopustiti, da b i mesta 
napredovala, vas pa bi 
ostajala zadaj taka, kakrš
na je sedaj. Treba je pri 
trditi K r v i m i Kržirniku, ki 
Je rekel na plenumu, da 
vas ni in ne more biti si
nonim kmetijskega oziro
ma kmečkega stališča in 
nosilec kmetijske proiz
vodnje. Vas v oblikovno in 
gradbenotehničnem pogle
du postaja nekaj novega 
in za naše pojme o vasi 
presenetljivega. Naše vasi 
postajajo stalni sateliti in
dustrijskih centrov. 

obdobju računati na pro
izvodne zmogljivosti pr i 
kmetih, saj bo ob koncu 
sedemletnega načrta še ve
dno 70 do 75 odstotkov 
zemljišč v zasebni proiz
vodnji. Računati moramo 
z delovnim kmetom kot 
proizvajalcem dobrin za 
našo potrošnjo in za izvoz 
in upoštevati njegove ma
terialne interese inN priza
devanja za večjo proizvod
njo. Zato kmet ne more 
biti prepuščen sam sebi, 
ampak mora biti v organi
zirani proizvodnji vključen 
v nove proizvodne odnose. 

Udeleženec plenuma Ivan 
Lapajne se ni strinjal s ti
stimi, k i mislijo, da bo 
sama davčna politika reši
la položaj zasebnega pro
izvajalca, da bo dalj časa 
ostal na tistih zemljiščih, 
kjer niso najugodnejši po
goji za proizvodnjo. Zato 
se moramo v prihodnje za
vzemati, da omogočimo 
tudi zasebnemu kmetu 
večjo proizvodnjo, večjo 
tržnost, da se usmeri na 
specializirano proizvodnjo 
v sodelovanju z zadrugo in 
da si ustvari boljšo mate
rialno bazo tam, kjer zdaj 
živi. 

Na plenumu je bilo go
vora tudi o poskusih, da 
bi delali s kmeti le po ad
ministrativni poti — torej 
brez prepričevanja. Jaka 
Bogataj, glavni urednik 
»Kmečkega glasa«, je rekel 
o tem: 

»V naši družbi povsod 
postavljamo človeka v 

ospredje, in kadarkoli smo 
razpravljali o kmetijstvu, 
smo vedno govorili tudi o 
ljudeh, ki bodo kmetijsko 
politiko izpolnjevali. So 
pa nekateri, k i trdijo, da 
so take razprave demago
ške, naivne, da se s kmeti 
ne izplača politično delati, 
da to delo ni rentabilno, 
ker je dosti lažja admini
strativna pot. Za birokrate 
je res lažja administrativ
na pot, znano pa je, kakš
ne politične probleme rodi 
taka praksa. Nujno je, da 
s tako prakso prenehamo. 
N i prav na primer, če za
družni uslužbenec kmeta 
takoj proglasi za reakcio-
narja ali za sovražnika so
cializma, če n i takoj stopil 
v" kooperacijo. S kmetom 
se moramo pogovarjati 
kot z delovnim človekom.« 

Inž. Janez Perovšek: 
Agrokombinati sedaj raz
polagajo z ogromnimi ma
terialnimi sredstvi, imajo 
selekcionirano robo pri pe
rutnini, prašičih, goveji 
živini, imajo tovarne moč-, 
nih krmil . Njihova koope
racija pa se sedaj šele ne
kako lušči iz lupin. Na 
vsak način moramo dobiti 
od agrokombinatov ko
operacijo take vrste, k i bo 
omogočala tudi podružb-
ljanje zemlje in k i bo re
ševala v veliki meri soci
alne probleme, k i b i se 
lahko pojavljali. 

Za napake n i k r i v 
s o c i a l i z e m ! 

Ob neki drugi temi, o 
kateri so razpravljali na 
plenumu, sem se spomnil 
tehle besed podgorskega 
kmeta: 

»Kar naprej govorite sa
mo o uspehih, napake pa 
zamolči te . . . « 

To - ni res. Tud i plenum 
dokazuje, da to n i res. Ude
leženci so namreč govorili 
tudi o raznih nepravilno
stih. Pr i tem so naglasili 
neko dejstvo, Id b i si ga 
morali vcepiti v zavest vsi 
tisti posamezniki, k i tako 
radi posplošujejo posame
zne napake. Vidijo osat na 
zadružni njivi in pravijo: 
»Poglejte, socializem!« Na
mesto da bi pokazali s pr
stom na tistega posamezni
ka v zadrugi, k i je kriv za 
tako nemarščino. 

Rudolf Turk: N i sociali
zem kriv za to, če se kon
centracija proizvodnje vr
ši na določenem prostoru 
v preveliki meri. če ima

mo 1200 krav na enem me
stu, je jasno, da se tu ko
pičijo take količine hlev
skega gnoja, da se j ih ne 
izplača razvažati. Raje ku
pujejo umetna gnojila. Je 
to v skladu z osnovnimi 
načeli ekonomike? Tem to
varišem se lahko enkrat 
oprosti, da niso znali, tre
ba jih je opozoriti, naj več 
ne delajo tako. Ce nadalju
jejo, se moramo vprašati, 
ali delajo tako zaradi ne
znanja ali brezvestnosti ali 
sabotaže. Včasih gre za 
majhne stvari, k i pa spro
žijo diskusije med ljudmi. 

E m i l Roje: Življenjske 
perspektive mladine na va
si ne moremo obravnavati 
ločeno od problemov, ve
zanih na perspektivni raz
voj kmetijske dejavnosti. 
Lahko ugotovimo, da smo 
v zadnjem obdobju prav 
položaj mladine na vasi 
obravnavali zelo posploše
no, brez ustreznega pro
učevanja novo nastajajo
čih odnosov. Ustavljali 
smo se p r i razpravah 
okrog množičnega odhaja
nja mladine iz kmetijskih 
področij in ugibali, ali je 
to prav ali ne, nismo pa 
se dovolj prepričljivo za
vzeli za ustvarjanje in iz
grajevanje , zadovoljivih 
delovnih, kulturnih in osta 
lih življenjskih pogojev 
tistega dela mladine, ki je 
v izrazito kmetijskih pod
ročjih še življenjsko vezan 
na kmetijstvo. 

Kaj pa v b o d o č i h 
letih? 

V prihodnjih letih mora
mo doseči tako produktiv
nost v kmetijski proizvod
nji, da bi bila enakovred
na vrednosti kmetijskih 
proizvodov, potrebnih Slo
veniji za njeno prehrano, 
pri čemer pa b i bilo seve
da napačno razumeti, da 
bi se Slovenija prehranje
vala sama. — To misel je 
izrazil Miha Marinko. S 
tem je na kratko povzel 
bistvo sedemletnega raz
voja kmetijstva. 

Kako to doseči? Vseka-, 
kor bo treba povečati 
družbena zemljišča, ker je 
le na velikih, zaokroženih 
kompleksih mogoče ustva
riti moderno, visoko pro
duktivno kmetijsko proiz
vodnjo. Zdaj ima Sloveni
ja 69 tisoč hektarov zem
ljišč v družbeni proizvod
nji ali 11 odstotkov, če bo-

Kmet ne sme 
biti p r e p u š č e n 
s a m sebi 

To je rekel Andrej Pete
lin, ko je govoril o tem, 
da je kooperacija v polje
delstvu razmeroma še 
majhna. Ob večanju po-
družbljanja proizvodnje je 
treba tudi v prihodnjem 

Takole ie videlo »-fotografsko oko - reporterja mariborskega Večera naš staro-
Takole ie videlo ' o ^ . n o v o m e S k i B r e | , v letošnji z i m i . . . 

mo dosegli dinamiko 19 
tisoč hektarov podružblje
nih zemljišč letno, je rea
lizacija 7-letnega načrta 
zagotovljena. — S temi 
podatki je postregel inže
nir Janez Perovšek. 

Kaj pa tako imenovani 
polproletarci, k i so s svo-. 
j imi interesi razpeti med 
tovarno in koščkom zem
lje? V Sloveniji imamo na
mreč to specifičnost, da je 
industrializacija sicer re
ducirala število aktivnega 
kmečkega prebivalstva, 
vendar pa je to prebival
stvo ostalo v glavnem na 
podeželju. Po 7-letnem per
spektivnem programu na
meravamo zgraditi okoli 
100.000 n6vih stanovanj. 
Kol ikor bo ta gradnja 
bolj načrtna kakor v pre
teklem obdobju, bo prav 
gotovo pozitivno vplivala 
tudi dokončno na ločitev 
od zemlje tistih kmečkih 
ljudi, k i so se zaposlili v 
industriji. 

Za koliko se mora pove
čevati kmetijska proizvod
nja, da bi zagotovili nara
ščanje realne potrošnje 
med 8 in 9 odstotki letno? 
Na to vprašanje je odgovo
ril Jože Ingolič, ki je med 
drugim dejal, da b i mora
la naraščati kmetijska pro
izvodnja za najmanj 6 od
stotkov letno. Da bi zagoto
vili hitrejšo rast kmetijske 
proizvodnje, ne bomo sme
l i v naslednjih letih inten
zivno obdelovati samo 
zemljišča, k i so sedaj v 
družbeni proizvodnji i n 
kooperaciji. To je preozko 
za moderno kmetijsko 
proizvodnjo. Potrebno pro
izvodnjo in znatnejši na
predek pr i razvijanju 
družbenih odnosov bo 
mogoče doseči le, če bomo 
v 7 letih razširili intenziv
no obdelovanje na naj
manj 50 odstotkov zem
ljišč. 

In ostale naloge? Disku
tanti na plenumu so na
šteli tele: 

Franc Skok: Potrebni so 
jasni programi. 

Franc Lubej: Več sred
stev za znanstveno stro
kovno delo! 

Inž. France Adamič: 
Vzgojiti je treba dovolj 
kmetijskih strokovnjakov 
in delavcev. 

Slavko Stante: Zagotovi
ti enakopravne pogoje kre
ditiranja. 

In tako dalje. 

Zdaj sta n a j v a ž 
nejši p r o i z v o d n j a 
in proizvodnost 

Razprave na plenumu je 
na kratko povzela predsed
nica glavnega odbora 
S Z D L V ida Tomšič, k i je 
med drugim poudarila, da 
se nahajamo v izredno 
važnem razdobju v pre
obrazbi našega kmetijstva. 
Lastninski problem v na
šem kmetijstvu je potis
njen ob stran, osnovni pro
blem sta proizvodnost in 
proizvodnja. Ob uporabi 
znanosti in moderne tehno
logije moramo ubrati naj
hitrejšo in najbolj ekono
mično pot, po kateri bomo 
proizvajalcu, pa bodisi 
kmetijskemu delavcu ali 
kmetu, ki hoče bolje živeti 
od svojega lastnega dela, 
s skupnimi družbenimi na
pori omogočili čim produk
tivnejše delo in ga s tem 
osvobajali suženjstva, sti
hije in zaostalosti. Osnov
ni pogoj za to je v prido
bivanju zemlje za družbe
no obdelavo in v vključe
vanju zemlje v zasebni 
lastnini v kooperacijo v 
vseh oblikah in z vsemi 
delovnimi organizacijami, 
ne samo kmetijskimi, am
pak tudi industrijskimi, 
trgovskimi in drugimi de
lovnimi organizacijami. V 
središču pozornosti pa 
morata biti aktivna vloga 
človeka in njegov ekonom
ski in družbeni interes. 

F. M . 



Trgovci med seboj - in mimo potrošnika... 
Kmalu bo minilo leto dni, odkar sta kolektiva trgovskih podjetij 

»Dolenjka« in »Standard« iz novomeške občine pričela z razpravami o 
združitvi. Žetev je pičla in žalostna hkrati: dlje kot do razgretih prič
kanj, ali naj se oba kolektiva kot enakopravna družita ali naj se »Stan
dard« k »Dolenjki« pripoji, ni prišlo. Videti je, kot da bi trgovci imeli 
časa na pretek, kot da bi si lahko zatiskali oči pred zahtevami naglega 
razvoja in kot da bi bil potrošnik za socialistično trgovino docela nepo
membna stvar. 

Pred javnostjo razgrinjamo spor, ki je v pravem pomenu besede 
pravdarski in pač ne bi smel imeti prostora v socialističnem blagov
nem prometu. V odnosih med kolektivi v socialistični družbeni ureditvi 
se kaj takega ne bi smelo dogajati. Zlasti ne, če upoštevamo dejstvo, da 
je družba obema kolektivoma zaupala v upravljanje sredstva in imovino 
nalogo, da z obojim umno gospodarijo in v korist delovnih ljudi oboje 
povečujejo. »Zapiranje vase« — to je ocena, ki jo lahko brez pridržka 
uporabimo v tem primeru. 

Duhov i so, kot je razbrat i 
iz dosedanjih razprav, moč
no razgreta, zato bo morda 
to, kar bomo povedali, videti, 
kot da pr i l i vamo bencin na 
ogenj . . . K l j u b temu smo 
prepričani, da bo resna bese
d a našla odmev. Upamo, da 
bodo trgovski delavci, k i so 
zadnje čase po večletnem 
m r t v i l u pokazal i precej smi
s la i n volje za razvoj trgov
ske mreže, le našli tudi tu 
skupn i jezik i n se sporazu
mel i . Sporazumel i kot delov
n i tovariši, kot predstavniki 
dveh trgovskih kolektivov, k i 
sta v družbi zato, da b i slu
žila potrošniku i n m u posre
dovala blago iz proizvodnje 
ter hkra t i ustvarjala boljše 
pogoje za dohodek v kolek
t i vu i n za njegov razvoj ! 
Oglejmo s i zdaj zgodovino 
zadeve, k i v marsičem spomi
nja na znano višnjansko ko-
zlovsko pravdo . . . 

R e o r g a n i z a c i j a v 1. 1962 
i n k o n k u r e n c a 

Po zelo obsežnih enoletnih 
pr ipravah je bi la s 1. januar
j em 1962 v novomeški" občini 
uresničena integracija prejš
n j ih 7. manjših trgovskih pod
jetij v dve večji, k i obstajata 
Še danes: to sta »Dolenjka« 
i n »Standard«. Pr iprave i n 
analize so bile zelo podrob
ne. Ze takrat je bilo težko 
najt i rešitev, k i b i b i la spre
jeml j iva za tol iko kolektivov 
(morda še bolje: vodstev!), 
navsezadnje pa je do zdru
žitve le prišlo. Ze' v prvem 
letu so se pokazal i uspehi: 
sk lad i v »Dolenjki« so se v 
pr imer jav i s prejšnjimi po
večali za 91,6 odst. a l i za 
10,944.000 dinarjev, v »Stan
dardu« pa za 41,7 odst. a l i za 
6,982.000 dinarjev. Porast skla^ 
dov je zelo pomemben, ze 
dlje časa pred to združitvijo 
smo namreč ugotavljali, da 
trgovina ne dohaja razvoja 
prav zato, ke r ne ustvarja 
sredstev, k i b i omogočala ši
r i t i i n moderniz irat i prodaj
no mrežo. 

Ne očitamo, vendar naj pripom
nimo, da so se že razprave pred 
združitvijo v letu 1962 preveč su
kale okoli vprašanja konkurence. 
Prav težnje, da bi prodajalne po
razdelili tako, da bi bili obe pod
jetji enako močni in v konkurenci 
enakopravni, so povzročile tem, 
ki so združitev pripravljali, nema
lo skrbi. Gotovo je bilo nemo
goče ali pa vsaj zelo težko upo
števati vse posledice, ki bodo na
stale v blagovnem prometu z 
»družitvijo trgovskih podjetij. 
Razvoj je pokazal, da delitev 
kljub najboljšim željam ni bila 
najboljša. Ustanavljanje dveh pod
jetij v skrbi za konkurenco je bi
lo popolnoma odveč, saj konku
rence v novomeški trgovini po
trošnik ni občutil niti takrat, ko 
smo imeli v mestu kar 7 trgov
skih podjetij . . . 

DVA T A B O R A : p r i z a d e t i 
i n n e p r i z a d e t i . . . 

Kolektiv »Standarda« je že pred 
to integracijo, pa tudi po njej 
opozarjal, da združitev, tako kot 
Je izvedena, ne pomeni dolgoročne 
rešitve. Analize, ki so bile oprav
ljene v obeh podjetjih lani, to 
stališče potrjujejo. Prodaja v trgo
vini na veliko (ki jo opravlja 
»Standard«) upada in bo upadala 
vedno bolj. Proizvodnja namreč 
išče stikov z močnimi grosisti, 
takšne, kakršen je novomeški 
»Standard«, pa odriva. »Standardo-
va« prodaja na veliko se je očit
no zmanjšala tudi zato, ker Je 
»Dolenjka« dobila pravico trgo
vine na veliko za svoje posloval
nice. S tem se Je »Standardov« 
promet na veliko zmanjšal za po
lovico. Predstavniki »Standarda« 
trdijo, da za njihova opozorila in 
predloge pri občinski skupščini 

niso imeli toliko razumevanja kot 
za predloge »Dolenjke«. Videti je, 
da so se zaradi tega zaprli vase. 
Ker so ugotovili, da je dolgo
ročna rešitev novomeške trgovine 
samo v nadaljnji integraciji obeh 
podjetij, so pri »Standardu« za
čeli razpravo o tem. 

Odziv pri »Dolenjki« je bil vse---
prej kot takšen, kakršnega bi bilo 
pričakovati. Zaradi začetnih uspe
hov (pri »Dolenjki« poslujejo za 
zdaj brez težav), se jim je ne-
kolikanj zavrtelo v- glavi, zagle
dali so se vase in razpravo s 
»Standardom« začeli tako: »Ce že
lite razpravljati, vedite, da je 
hudo vam, z a t o m o r a t e v i 
k n a m ! Pridite v našo hišo in 
tu se bomo pogovarjali!« Takšni 
so bili prvi »pogoji«. Predstavniki 
»Standarda« so jih najbrž težko, 
pa vendar pogoltnili, ze prvi po
govor se je, namesto da bi z 
njim načeli jedro zadeve, začel su
kati okoli tega, k d o j e v te
žavah in k d o n i , in kdo se 
bo h komu p r i p o j i l in kdo 
se bo z d r u ž i l . Naj omenimo, 
da bi se zadeva morda laže re
ševala, če bi oddelek za gospo
darstvo pri občinski skupščini že 
v začetku sodeloval v razpravi. 
Prav gotovo je bilo vso stvar s 
posredovanjem teže začenjati po
zneje, ko se je že izrodila v ne
načelen prepir. 

. •• • •• :* -

K izboljšanju odnosov go
tovo nista pr ipomogl i dve tož
b i , k i sta se začeli med obe
m a podjetjama odvijati lani . 
Po reorganizaoiji je trgovske
m u podjetju »Standard« pr i 
padla poslovalnica »Oprema« 
v njegovi stavbi na Glavnem 
trgu. P r i »Dolenjki«, k i je to 
poslovalnico prevzela skupaj 
s podjetjem »Izbira«, so vsa 
Standardova pismena opozo
r i l a , naj loka l izpraznijo, na
letela na gluha ušesa. Kolek
tiv »Standard«, k i so m u v 
Novem mestu dodeljene le 4 
poslovalnice, med katere šte
je tudi ta sporna, je b i l , kar 
zadeva prodajo, že tako 
v neenakopravnem položa
j u v p r imer i z »Dolenjko«. 
Ke r na dopise n i bi lo odgo
vora, so p r i »Standardu« 
smatra l i , da je treba vložiti 
tožbo . . . Vložili so jo i n do
bi l i , pravdni stroški pa so 
znesli 22.040 dinarjev. V za
četku septembra lani je »Do
lenjka« poslovalnico izpraz
n i la . 

T a tožba je b i la najbrž 
spodbuda za tožbo, k i jo je 
takoj nato vložila »Dolenjka« 
prot i »Standardu«. V njej 
m u izpodbi ja lastnino nad 
stavbo, v kater i sta tovarna 
per i la Labod i n poslovalnica 
Moda. Tožbo opirajo na trdi
tev, da je leta 1954 delavski 
svet trgovskega podjetja 
»Rog« (»Standard« je njegov 
pravn i naslednik) ob reorga
nizaci j i sk leni l , da prepusti 
sporno stavbo v lastnino tr
govskemu podjetju »Zarja«, 
k i se je takrat od »Roga« od
cepilo. K e r je »Dolenjka« 
pravni naslednik »Zarje«, ima 
torej pravico do te stavbe. 
Tako so sklepal i p r i »Dolenj
ki«. 

K o t je razvidno iz zapisni
k a seje D S trgovskega podjet
j a »Rog«, tak sklep n i b i l 
sprejet. »Dolenjki« je kl jub 
temu uspelo zadevo p r i Viš
jem gospodarskem sodišču 
S R S v L jubl jan i iztožiti. 
»Standard« se je zoper sodbo 
pritožil, pritožba je b i l a za
vrnjena, zdaj pa je »Stan
dard« obnovi l sodni posto
pek. 

Ves ta »špas« je doslej po
vzročil 982.093 dinarjev pravd
n ih stroškov. Odnosi med 
obema ko lekt ivoma pa se za
to prav gotovo niso nič Iz
boljšali. 

Je t r g o v s k o m r e ž a 
v n o v o m e š k i o b č i n i k o s 

k u p n i m o č i o b č a n o v ? 
Vsak povprečen občan lah

ko brez pomišljanja odgovo
r i , da n i trgovina v občini 
razvita, da je zastarela in da 
ne zadošča. Približno ena 
tretj ina kupne moči se še 
vedno odlije v trgovino izven 
občine. Potrošnik vsega, kar 
bi želel, ne dobi v domači 
trgovini . Hočeš nočeš se mo
ra odpravit i po nakup ih v 
Ljubl jano, v Zagreb i n dru
gam. 

Za podkrepitev podatek: 
promet, k i ga ustvarja tr
govina v novomeški občini na 
1 kvadratni meter prodajnega 
prostora, je za 14 odst. večji, 
kot je republiško povprečje. 
To kaže, da je naša trgovina 
zastarela. V letu 1962 je ime
la »Dolenjka« na enega člana 
kolekt iva za 112.000 d in opre
me, »Standard« pa za 115.000 
dinarjev. V povprečju S R S 
pride na enega trgovskega de
lavca za 499.000 dinarjev 
opreme a l i 4-krat več! 

Tud i to dokazuje, da je na
ša trgovina zelo zastarela, če
prav ne gre zanikat i , da je 
zlasti »Dolenjka« vložila i n še 
vlaga (ne pozabimo: z znat
no pomočjo družbe!) precejš
nja sredstva v modernizaci jo. 
Če seštejemo vsa dejstva, se 
naravnost vsiljuje vprašanje: 
M A R I M A J O V O D S T V A I N 
ČLANI O B E H K O L E K T I V O V 
R E S T O L I K O ČASA, DA S E 
PRIČKAJO Z A R A D I D L A K E 
V J A J C U I N N E V I D I J O K O 
LA? M A R SO R E S P O Z A B I L I 
N A POTROŠNIKA? 

I n t e g r a c i j a n i p r o c e s 
p r e t e k l o s t i , t e m v e č 

b o d o č n o s t i ! 
Praksa je pokazala, da je bila 

integracija v letu 1962 upravičena. 
Mar smo s tem opravili vse in 
lahko počivamo na lovorikah, dra
gi trgovci? Ne in še enkrat ne! 
2e to, kar smo našteli doslej, je 
zadosten dokaz, da to ne more 
biti tako! No, pa dodajmo še ne
kaj dejstev! 

Pri »Standardu« ugotavljajo, da 
njihov promet v trgovini na ve
liko upada in da bo še bolj upa
dal. Lani so se vsa trgovska pod
jetja v občini Trebnje združila v 
eno, kl se je 1. januarja 19G4 pri

pojilo k »Mercatorju«. Trgovina 
iz občine Metlika se je letos prav 
tako pripojila k »Mercatorju«. 
Kolektivi kot samostojne enote v 
obeh sosednih občinah niso mogli 
živeti in drugo jim ni preostalo! 
V občini Črnomelj imata podjetji 
.iPrehrana« -in »Veletekstil« močne 
kot trgovina na veliko izgubil 
kot trgovina na debelo izgubil 
tržišče v občinah Trebnje in Met
lika, v občini Črnomelj pa je zanj 
še zelo malo prostora. 

ce se združi z »Dolenjko«, bi v 
občini Novo mesto nastalo tolikš
no trgovsko podjetje, da bi bilo v 
prometu na malo sposobno za
doščati bodočem potrebam. Toda 
pri »Dolenjki« menijo, da gre 
njim dobro tudi brez tega in da 
imajo zato pravico izsiljevati pred
nost za sebe na račun sorodnega 
delovnega kolektiva, konkretno 
»Standarda«. Takšne pojave je 
tov. Albert Jakopič na VI. razšir
jeni seji CK ZK Slovenije označil 
kot parazitstvo. vprašujemo: ali 
so pri »Dolenjki« pomislili, kaj 
bo z njimi na primer čez 3 leta, 
če bo šel razvoj tako naglo na
prej? Ali bodo s skladi, ki jih 
ustvarjajo, res kos investicijam 
in aH jim bo družba tudi vnaprej 
lahko nudila tolikšno pomoč kot 
doslej? 

P r i »Dolenjki« očitajo 
»Standardu«, ker se namera
va zaradi odnosa, k i so ga 
pokazal i v začetnih razgovo
r i h i n vse odtlej, pr ipo j i t i k 
»Mercatorju«, prav to, da se 
je pr iprav l jen p r i p o j i t i 
k »Mercatorju«, ka r se »Do
lenjke« tiče, pa da zahteva 
z d r u ž i t e v . Z e t a »dokaz«, 
k i ga »Dolenjka« nadvse zma
goslavno v iht i v razpravi , ka
že, da ne razumejo, za kako 
daljnosežno zadevo gre v 
vprašanju, k i je pomembno 
za širšo družbeno skupnost, 
za potrošnika, pa tudi za oba 
kolekt iva, k i se pričkata o 
tehniki procesa, ne vidi ta pa 
njegove vsebine, pomena in 
n a m e n a . . . 

Za nameček naj pravdar-
j em povemo še to: »Dolenj
ka« i n »Standard« sta enako
vredna partnerja, torej je 
najboljša rešitev združitev, 
»Standard« pa je v pr imer i z 
»Mercatorjem« veliko manjši, 
torej se mora zadovolj it i s 
pripoj i tv i jo . 

pravico vprašati: od kod no
vomeškim trgovcem tol iko 
časa za prerekanje v nebistve
nem vprašanju, al i naj se oba 
se drug k drugemu pripoj i? 
Potrošnik ugotavlja, da trgo
v ina še zdaleč ne izpolnjuje 
svoj ih nalog. Upravičen je to
rej vprašati tudi to: mar so tr
govci v svojem nenačelnem 
prepiru pozabi l i : 

• da je družba obe pod
jetj i ustanovila predvsem z 
namenom, da bosta potrošni
k u posredovali blago iz pro
izvodnje; 

• da bodo z združitvijo, k i 
jo narekuje širša družbena 
potreba, boljše izrabljene 
zmogl j ivost i prodajaln, sred
stva i n skladiščni prostor i ; 

• da v pr imeru združitve 
»Dolenjki« ne bo treba gradi
t i nov ih upravnih prostorov, 
k i so v načrtu, s čimer bo 
pr ihranjenih precej sredstev; 

• da se bo z združitvijo 
obeh podjetij sprost i l »Do-
lenjkin« skladiščni prostor v 
javnih skladiščih v Bršlinu. 

•VROČI P O G O V O R I : - Pripoj i l i se boste! - Ne, združili se bomo! 

V s a k z a s t o j je h k r a t i 
n a z a d o v a n j e 

Tega ne b i smel i pozabljati 
p r i »Dolenjki«, ker so prepol
n i samozadovoljstva od tre
nutnih uspehov i n od tega, 
da j i m 'gre danes dobro. Pr i 
s luhnimo, kaj je o takšnih 
pojavih meni l tov. Albert Ja
kopič na omenjeni seji C K 
Z K S : 

» . . . Še vedno imamo opra
vit i s pogledi in s i lami , k i se 
zadovoljujejo na ravni dose
ženega i n k i smatrajo, da bo 
razvoj sam in izključno da
ja l impulze gospodarskemu 
in družbenemu razvoju i n ga 
tako pot iskal naprej. . . . Av
torj i te teze, k i je v bistvu 
teza mirovanja, pozabljajo na 
to, da se nahajamo v izredno 
dinamičnem toku gospodar
skega razvaja, tako p r i nas 
kot v svetu sploh, k i tako 
rekoč dnevno* postavlja pred 
nas i n tudi pred nje nova 
vprašanja i n odpira nove pro
bleme. Pozabljajo na to, da 
vsaka stagnacija pomeni isto
časno tudi že nazadovanje!« 

Razgreto pričkanje okoli »pripo
jitve« in okoli »združitve« kot 
dveh jabolk spora vleče na dan 
dokaj čudne argumente. Prisluh
nite: »Oni imajo manjše plače kot 
mi, in če se združimo, bo njihov 
dnevni zaslužek za 50 dinarjev 
večji, naš pa za 50 dinarjev manj
ši. Ce se pripojijo k nam, ostane* 
mo vsak pri svojem . . .« In še: 
»Kaj pa bo s konkurenco, če bo 
eno samo trgovsko podjetje? Saj 
bo potrošnik ostal brez zaščite!« 
Takšnih in podobnih »prepričljivih 
dokazov« so pri »Dolenjki« pri
vlekli na dan celo kopico. Hvalijo 
se z uspehi, ki so jih dosegli pri 
modernizaciji svojih prodajaln, 
pozabljajo pa, da tega brez zelo 
znatne pomoči družbe ne bi zmo
gli. Glede konkurence naj pono
vimo že izrečeno trditev, da je ni 
bilo niti takrat, ko smo imeli v 
Novem mestu 7 trgovskih podje
tij . . . Konkurenco v socialistič
nem blagovnem prometu lahko za
gotovi le decentralizirana proda
jalna, ki ima pooblastila za samo
stojno nabavo in samostojno kal
kulacijo ter obračunava osebne 
dohodke po ustvarjenem prometu 
ter doseženem koeficientu obrača
nja. O tem pa najbrž naši trgovci 
še niso razmišljali, kaj? 

Na z a p i r a j m o oči 
p r e d r e s n i c o ! 

P o t r o š n i k , kateremu je 
trgovina namenjena, ima pač 

Le-tega bo lahko najela 
»Iskra« ter povečala proiz
vodnjo v novomeškem obratu 
i n del skladišč še dogradi la; 

• da bo z združitvijo obeh 
kolektivov nastalo v občini 
novo, močno podjetje, k i bo 
že v letu dn i povečalo pro
met od dosedanjih treh na 4 
mil i jarde, pozneje pa na 5 
mi l i j a rd dinarjev; 

• da bo novo, združeno 
podjetje- ustvarjalo to l iko 
skladov, da bo lahko brez po
soj i l obnavljalo prodajalne, 
zagotovilo specializacijo i n 
odobrene kredite sprosti lo za 
naložbo v zaloge blaga? 

• Ma r so res pozabi l i na 
tako pomembna dejstva in se 
raje pričkajo o pr ipoj i tv i i n 
združitvi? In še zadnje vpra
šanje: mar je potrošnik za 
novomeške trgovec res zad
nja stvar? N a ta vprašanja 
naj v obeh kolekt iv ih, z last i 
pa p r i »Dolenjki«, najdejo 
tehtne odgovore, pa bo ne
potrebnemu i n neresnemu 
pričkanju kaj hitro konec. 

Miloš Jakopec 

SKRITE REZERVE: minute, ure, dnevi... 
Nedvomno so prizadevanja gospodar

sk ih organizacij za uvedbo skrajšanega 
delovnega tedna prav tako-pomembna 
kot izdelava statutov, saj s tem zasle
dujemo enega pomembnih ustavnih do
ločil. 37. člen tretjega poglavja ustave 
namreč prav i : »Zajamčeno je, da traja 
delovni čas največ 42 u r v tednu. Z za
konom se lahko določijo pogoji za 
skrajševanje delovnega časa, iz jemoma 
pa se lahko predpiše, da traja delovni 
čas v določenih dejavnostih a l i v dru
gih z zakonom določenih p r imer ih za 
omejeno dobo več kot 42 ur v tednu, 
če to terja posebna narava dela.« 

Delovne organizacije bodo morale po
leg drugega v zvezi s skrajševanjem 
delovnega tedna napravi t i vrsto analiz, 
predvsem v zvezi s trgom in delitvi jo 
dela, specializacijo, kooperacijo i n z na
predkom tehnologije ter opt imalne izra
be delovnih sredstev. 

Družbeni p lan kočevske občine po
stavlja ko t eno najvažnejših nalog še 
nadaljnje povečanje stor i lnost i ob po
stopnem skrajševanju delovnega časa, 
vendar ce delovne organizacije premalo 

pripravl jajo na to. Ponekod celo od
klanjajo vsako mise l na skrajšani ted
nik, češ da za to p r i n j ih n i pogojev 
in b i mora l i delovni čas še povečati. 
N a posvetu delovnih organizacij okto
bra lani so ugotovil i , da Imajo pogoje 
za prehod na 42-urni delovni teden S G P 
Z idar (k i je dejansko ime l 7-urni de
lavnik že dotlej), Inkop, Kov inar , obrat 
Inles, Tekst i lana, Trgopromet, Rudnik 
i n še nekateri drugi . 

N a nedavni seji zbora delovnih skup
nosti občinske spuščine so ugotovi l i , da 
gospodarske organizacije vse preveč 
oklevajo, da le čakajo druga drugo. Do
slej so uvedl i skrajšani delovni čas le 
p r i Trgoprometu (od oktobra lani ) , p r i 
tem pa so pričeli razmišljati o več non-
stop loka l ih , kjer b i lažje p r ik ro j i l i or
ganizacijo dela skrajšanemu delovnemu 
času. Tud i v Tekst i lani imajo skrajšan 
delovni čas že dve let i (46 ur ) , na 42-
urnega pa h i prišli postopoma, potem 
ko b i v naslednjih mesecih uvedl i 44-
urnega. To j i m bodo omogočili neka
ter i nov i stroj i , k i Jih v k ra tkem pr i 
čakujejo. Z dokončno rekonstrukci jo 

predi lnice i n tkalnice bodo verjetno v 
začetku prihodnjega leta prešli na 42 
ur. 

V kmeti jstvu i n gozdarstvu ( K G P ) so 
zaposleni pretežno sezonski delavci, po 
mnenju nekaterih pa je zaradi posebno
sti dela prehod na skrajšan delovni 
čas v teh panogah še prezgoden. Upo
števati je treba majhne zaslužke kme
t i j sk ih delavcev, značaj kmetijske pro
izvodnje (kontinuiranost hranjenja ži
vali ) , odvisnost od vremenskih razmer, 
stanovanjske pogoje gozdnih delavcev 
i td. Vseeno bodo letos na K G P uvedli 
skrajšan delovni čas na enem manjših 
obratov, i n sicer tako, da bodo t r i so
bote v mesecu proste. 

Tud i gradbeništvo se upira iz podob
n ih razlogov. Odprav i t i morajo pred
vsem sezonsko zaposlitev, koledarsko 
leto pa razbi t i na več obdobij , v kate
r i h b i delovni čas trajal različno dolgo, 
povprečno pa ne več kot 42 ur na te
den. Seveda b i se mora l i delavci odreči 
delu zaslužkov, ustvarjenih v daljšem 
delovnem času, na račun mesecev » 
krajšim delovnim časom. 



M A R E C - M E S E C P O K L I C N E G A U S M E R J A N J A 

Mladina in izbira poklica 
Letos je b i la uvedena enot

na anketa o pok l i cn ih željah 
za vse učence osnovnih šol v 
Sloveni j i , k i končujejo ob
vezno šolanje. Zavod za za
poslovanje delavcev No
vem mestu je izvedel anketo 
na območju novomeške i n 
trebanjske občine. Navajamo 
nekaj podatkov iz anket: 

Anket i ran ih je b i lo 1158 
učencev (618 žensk in 540 
moških), k i končujejo letos 
obvezno šolanje. 2e p r v i po
datek, da 44,7 odst. končuje 
šolanje v nižjih razredih, n i 
razveseljiv. Vendar pa opaža
mo, da se učenci i n starši za
vedajo, da je uspešno konča
na osnovna šola p r v i pogoj 
za širšo izbiro pokl ica. To 
sklepamo iz podatka, da se 
je 43 odst. učencev odločilo 
nadaljevati šolanje na osnov
n i šoli. 

K a m so se odločili učenci 
osmih razredov? O d 642 j i h 
44,61 odst. želi nadaljevati šo
lanje na gimnazi j i in srednj ih 
šolah. V vajenske šole se je 
odločilo 29,28 odst., 8,09 odst. 
v zaposlitev, 1,24 odst. v 
uslužnostne dejavnosti, 1,09 
odst. j i h bo ostalo doma, 
14,01 odst. pa je še neodloče
n ih . 

V srednjih šolah nadaljuje 
šolanje največ otrok iz več
j i h krajev, če so sposobni 
a l i ne, medtem ko gredo 
sposobni učenci iz manjših 
šol v zaposlitev a l i v vajen
ske šole. T u je precej vpl iva 
staršev, k i hočejo, da b i nji
hov otrok postal čim več. To 
je lepo i n prav, če je otrok 
sposoben, toda žal je veliko 
tak ih , k i niso, potem pa izsto
pajo, ker ne zmorejo študija, 
a l i pa postanejo slabi stro
kovnjak i . Otroci iz manj raz
v i t ih krajev nimajo sredstev 
za nadaljevanje študija al i pa 
zelo težko dobijo štipendijo. 
Zato bi bilo nujno sodelova
nje štipenditorjev, šole i n 
Zavoda za zaposlovanje de
lavcev p r i razdeljevanju šti
pendij . M i s l imo , da- b i na, ta 
način prišli do sredstev spo
sobni učenci, k i b i skoraj 

gotovo postal i tudi dobr i 
strokovnjaki . 

Med t is t imi , k i so se odlo
čili za vajenske šole, je naj
več zanimanja za kov insko 
stroko (avtomehaniki) , trgovi
no i n uslužnostne dejavnosti, 
( frizerke). Zelo malo pa je 
zanimanja za gradbeno stro
ko. Vzrok je najbrž v tem, 
ker poznajo učenci le p r im i 
t ivni način gradnje. Zato bo 
potrebno seznaniti učence in 
starše z nov im načinom grad
nje, kjer je iz dneva v dan 
manj težaškega dela. Poleg 
tega je skrb za vajence i n 
delavce p r i P I O N I R J U zelo 
vel ika, saj imajo stanovanja, 
menzo in skrbi jo za izobra
ževanje. 

Mesec marec je mesec po

klicnega usmerjanja. V tem 
mesecu bodo šole i n zavod 
poživili delo s področja po
klicnega usmerjanja. Pouda
rek naj b i b i l na spoznava
nju gradbene stroke i n mož
nostih izbire poklicev za žen
ske. Za zaključek bo konec 
apr i la javno tekmovanje med 
osnovnimi šolami, z naslo
vom Delo in pok l i c i . 

Potrebno b i b i lo tudi sode
lovanje družbenih služb, go
spodarskih organizacij i n 
zavodov, da b i napravi l i plan 
kadrov za več let. Srednje in 
višje šole namreč sprejema
jo učence le glede na kapaci
tete in se utegne zgoditi, da 
bo čez nekaj let enih kadrov 
preveč, drugih pa premalo. 

A. K. 

Pletilje v Bobovi: »Vsak dan nas je več...« 
Obrat Belokranjske tekstil

ne industri je v Dobovi tvor i 
pretežno ženski kolektiv. V 
centralnem delavskem svetu 
podjetja B E T I ga zastopa 
predsednica obratnega delav
skega sveta I V K A C E T I N , ši
vil ja i n pregledovalka končnih 
izdelkov. V bivši P le t i ln ic i se 
je zaposli la pred 17 let i i n je 
zrasla s podjetjem. Zastavi la 
sem j i nekaj vprašanj: 

»Kako se počutite po 
združitvi z metliško B E 
TI?« 

»Za enkrat dobro kaže, če
prav uspehi našega obrata še 
niso takšni, kot b i želeli. S i 
cer pa mineva od tedaj komaj 
drugi mesec in bo za boljšo 
oceno potreben daljši čas.« 

»Kaj pa načrti za pove
čanje proizvodnje in raz
širitev obrata?« 

»Jih že uresničujemo. V 
podnebju nas je vsak mesec 
več. Pred združitvijo nas je 
bi lo 45, zdaj nas je 60 in do 
15. marca nas bo 70. število 
zaposlenih se bo že v maju 
povečalo na 90. Takrat bomo 
pričeli preurejat i prostore.' V 
zgradbi, kjer smo zdaj, bo 
prostora za 140 do 150 zapo
slenih. Računamo, da nas bo 
celo 220, seveda v nekol iko 
daljšem obdobju, ko bo zgra
jena nova hala.« 

»Prej ste omenil i , da 
proizvodnja še n i stekla, 
kot b i bilo treba. Kje so 
vzrok i za to?« 

»Najbolj prav bo, če za
čnem p r i s trokovni usposob
ljenosti. V našem obratu so 

»LISCA«: rade bi prosto soboto 
Z a k a j se je v » L I S C I « z a v l e k l a p r i p r a v a s t a t u t a ? - K o m i s i j a še u r e j u j e i n 

u s k l a j u j e o s n u t e k s t a t u t a d e l o v n e o r g a n i z a c i j e 

Konfekc i ja L i s ca je podjet
je v razvoju, k i je lani pre
raslo okvire obrtne dejavno
st i i n se vključilo v industr i 
jo. Pred dobr im letom i n pol 
je imelo podjetje svoj obrat 
samo v Sevnici , zdaj i m a že 
štiri: v Sevnici , K r m e l j u , Za
gorju i n Brestanic i . Letos 
Oktobra bodo odpr l i popol
noma nov obrat v Senovem. 
Konfekci ja L i sca zaposluje 
trenutno malone 500 l judi v 
štirih občinah. Prehod od pr
votno 170 zaposlenih na 500 
je b i l izredno nagel. 

Takšna hi tra rast pa p r i 
naša s soboj težaive glede vo-
dsnja, upravljanja, organiza
cije in še vrsto raznih stvari , 
k i za majhno podjetje niso 
bile pereče. Vse to je zavrlo 
tudi napredovanje statuta, saj 
ga n i mogoče dobro naprav i t i 
prej, dokler niso urejeni ne
kater i interni predpis i . K o m i 
si ja je prišla do sklepa, da 
je treba sprejeti najprej pra
v i ln ik o del i tv i sredstev za 

Povsod prisrčne prislove 
dneva ž e n a 

Te dn i smo dobi l i v ured
ništvo kopico p isem star ih i n 
nov ih dopisnikov, k i poroča
jo o poteku številnih proslav, 
na kater ih so delovni ljudje, 
organizacije i n društva poča
s t i l i 8. marec — mednarodni 
dan žena. Iz mnogih krajev 
nam pišejo, da tako množič
no ob iskanih prireditev že 
dolgo časa n i bilo; skoraj po
vsod so žene pogosti l i i n j i m 
pr iprav i l i tudi kulturne spo
rede z zabavo. V part izanskih 
vaseh, t rg ih in mestih, n a 
od r ih i n v sk romn ih prosto
r ih , povsod je bi lo čutiti to

plo, prisrčno razpoloženje. O 
tem nam pišejo iz Boštanja 
in Dolenjskih Topl ic, iz Šent-
ruperta in Potočne vasi, Cer-
kel j in Adlešičev, iz vseh ob
činskih središč in mnogih va
s i . K e r vseh teh poročil ne 
moremo objaviti , naj izrazi
mo v imenu vseh veliko že
ljo: omogočimo delovnim že
nam v naših občinah, da bi 
se lahko poslej povsod še 
bolj uveljavile kot enakoprav
ne ustvarjalke naše blaginje 
in kot samoupravljavke v de
lovnih i n družbenih organiza
ci jah! 

osebne dohodke, kajt i načel 
n i mogoče vnesti v statut, če 
prej n i rešena celotna proble
mat ika delitve. Za kolektiv 
pomeni predhodna razprava 
o prav i ln iku delno že posred
no srečanje s statutom. Vse 
to delo b i sicer prišlo na vr
sto po razpravi o statutu, to
rej po obratni pot i . Sedanja 
je najbrže krajša i n manj za
vita. 

Osebni dohodki v konfek
c i j i L i sca so b i l i lani v okvi
r u tekstilne panoge v isok i 
(23.000 dinarjev mesečno), po 
splošni oceni pa n i zk i . N i z k i 
osebni dohodki so delno izvi
ra l i iz nihajoče produktivno
sti zaradi velikega vključeva
nja novih delavcev. Zato sodi 
letos povečevanje osebnih do
hodkov med pomembne nalo
ge podjetja. Delavkam, k i 
izpolnjujejo vse pogoje gle
de kakovost i i n količine iz
delkov, bodo omogočili min i 
m u m osebnih dohodkov v vi
šini 25 000 dinarjev. Prehod 
k .temu bo postopen. 

Podjetje že pr ipravl ja tudi 
analize za uvedbo 42-urnega 
delovnega tedna. Za skrajšan 
delovni tednik se ženske v 
podjetju zelo navdušujejo. 
Vse po vrst i b i rade prosto 
soboto, češ da j i m bo šele 
to zagotovilo en prost dan v 
tednu. V soboto b i lahko o-
pravi le vsa težja gospodinj
ska dela (pranje, češčenje sta
novanja), nedeljo pa b i po
tem res izkorist i le za poči
tek. Umestnost podaljšanega 
delavnika na račun preste 
sobote bodo še proučili, saj 
to pomeni v ostal ih dneh več
jo obremenitev kot sedaj. 

Vzporedno s sestavljanjem 
statuta se pojavljajo proble
m i v zvezi s kadrovsko služ
bo, vodenjem i n samouprav

ljanjem. Podjetje se je moč
no razširilo i n po novem bo 
imel vsak obrat svoj delavski 
svet. V sorazmerju s številom 
zaposlenih bodo posamezni 
obrati i zvo l i l i zastopnike v 
centralni delavski svet. Uprav
n i odbor bo samo en. 

Problematično je tudi vpra
šanje delovnih enot (ekonom
sk ih enot). Za formiranje de
lovne enote je značilna vrsta 
proizvodnega procesa i n kra 
ja. V Zagorju i n K r m e l j u je 
na pr imer delovna enota vsak 
obrat, v Sevnici j i h bo pa več 
(na pr imer šivalnica, uprava, 
skladišče). Obrat Sevnica bo 
imel tudi svete delovnih enot. 

Najbolj se torej kažejo po
trebe po ureditvi konkretnih 
zadev, po koordinaci j i razvo
ja podjetja. Predvsem od te
ga bo odvisno, kaj bo uzako
n i l statut. Do javne razpra
ve ne manjka več vel iko. K o 
mis i ja . statut trenutno še pre
deluje in usklajuje. 

J . T. 

Ivka Cetin je predsednica 
obratnega delavskega sve

ta pletilstva 

zaposlene pletilje in šivilje, k i 
so po večini priučene. N i še 
dolgo, kar smo "na novo zapo
s l i l i 15 nekval i f ic iranih žensk 
v šivalnici. Enomesečno po
skusno dobo so vse dokaj do
bro prestale i n s.o zdaj v stal
nem delovnem razmerju. Ra
zumlj ivo je, da delovni uči
nek še nekaj časa ne bo to
likšen, kot ga lahko dosegajo 
delavke z daljšo prakso. D a 
bi stroje čimbolj i zkor is t i l i i n 
zaposli l i več žena, se priprav
ljamo na uvedbo druge izme
ne v šivalnici. Pleti l je pa ta
ko že delajo dopoldne i n po
poldne.« 

»Se osebni dohodki kaj 
zvišujejo?« 

»Vsekakor smo na boljšem 
kot prej , vendar se v t eks t i ln i 
s t rok i nasploh pre jemki le 
počasi dvigajo. Pleti l je zaslu
žijo p r i nas povprečno 22.000 
dinarjev na mesec, šivilje p a 
18.500 dinarjev. Pre jemki de- , 
lavk, k i se še priučujejo, so 
manjši. N a višje osebne do
hodke računamo s 1. julijem.« 

»Vam bo izvršitev plana 
povzročala težave?« 

»Ob našem kval i f ikac i jskem 
sestavu ga to leto najbrž ne 
bomo dosegli. Predvidena re
alizacija znaša 130 mil i jonov. 
P red združitvijo je b i l a naj
več 70 mil i jonov i n najmanj 
45 mil i jonov letno.« 

»Govorili ste o zaposlo- -
vanju novih delavk. Od 
kod prihajajo?« 

»Od bl izu in daleč. Nekaj 
je Dobovčank, ostale pa se 
vozijo iz Brežic, z L ibne, i z 
Bukoška, Bo j snega, Kape l i n 
2upelevca. Vzporedno z zapo
slovanjem žena iz drugih kra 
jev se pojavljajo tudi stano
vanjski problemi.« 

»2c poznate statut pod
jetja?« 

»Nismo ga še obravnavali . 
Javna razprava o njem se bo 
pričela te dn i . V statutu bo 
omenjen tud i 42-trrni delov-
nik, vendar p r i nas o tem še 
ne more b i t i govora, dokler 
se delovna si la priučuje. Na
por i našega kolekt iva so na
menjeni predvsem večji pro
duktivnost i , k i nam edina lah
ko zagotovi boljši zaslužek.« 

Jt. 

• Oddelek za raziskave ru-
darsko-livarskega bazena v .Bo
ru je naletel na tri nova naha
jališča bakrove rude. Rezerve 
še niso ocenjene, so pa vseka
kor zadostne za gospodarno iz. 
koriščanje. 

Oi V novosad-skem »Nafla-gi -
su« so sporočili, da so odkrial 
v okolici Srbobrana prvo veli
ko nahajališče r.atte na področ
ju Bačke. »Nafta-gas« je na
pravil dve vrtini: v eni je bil 
7.em-eliski plin," v drugi pa ze
meljski plin in nafta. 

»Upam, da so gostje zadovoljni...« 
Tovarišica OLGA B O J A N I C 

vodi obrat družbene prehra
ne v Brežicah. Vestna i n po
žrtvovalna uslužbenka je i n 
ne pozna omejenega delovni-
ka. Abonenti jo srečajo tam 
pr i zajtrku, p n kosi lu i n še 
v poznih večernih urah. Kjer
ko l i delo ne gre naprej, kot 
b i bi lo treba, tam je ona; 
zdaj pomaga v kuh in j i , zdaj 
spet nadomešča bolno stre-
žajko v bifeju a l i restavracij i . 

Obrat je stanovanjska skup
nost odprla v maju 1963. Raz
v i l se je iz nekdanje mlečne 
restavracije. Tovarišica Boja-
ničeva je tam delala že več 

let, sedanjo dolžnost je pre
vzela v lanskem ju l i ju . 

Včeraj je za kratek čas 
pr isedla k m i z i i n za spre
membo postala gost, k i so 
m u postregli s turško kavo. 

»Bila sem v Zagrebu,« je 
pripovedovala. »Skrbeti mo
ram za nabavo živil. N a H r 
vaško se običajno odpeljem 
po ribe, suho meso, salamo 
in kranjske klobase, ker so te 
stvari tam cenejše. V Breži
cah nakupimo vso špecerijo 
in sveže meso. Tud i z zelenja
vo se oskrbimo tukaj.« 

»Ste zadovolijni z delom, 
k i ga opravljate?« sem jo 
vprašala. 

»2e od nekdaj imam vese
lje do kuhinje, zato m i je 
težko, kadar m o r a m ostati 
tu pretežni del dneva.« 

»Se hrani p r i vas veliko 
sta lnih gostov?« 

»Kar precej smo j i h prido
b i l i , i n v mestu, kot so Bre
žice, je obrat družbene pre
hrane potreben. Za začetek 
smo imel i 65 abonentov, zdaj 

j i h pr ihaja h kos i lu 180, k 
večerji p a 70. Dopoldine p r i 
pravl jamo malice, k i j i h naro
čajo podjetja za svoje de
lavce. Z marcem se pripo
roča tud i S G P P ion i r za 250 
topl ih obrokov. Poskušali 
j i m bomo ustreči, čeprav bo 
treba začeti z delom bolj zgo
daj i n poiskat i dodatno po
moč.« 

»Kako so abonenti zadovolj
n i z vašo hrano?« 

»Posebnih prigovorov n i 
majo, vsaj jaz ne vem zantje. 
Nekaj časa smo res slišali 
pritožbe, da so obroka pre
majhni . T o pomanjkl j ivost 
smo odpravi l i , upam, da je 
zdaj vse v redu. Tud i cene 
smo mora l i nekol iko zvi
šati, ker so živila vsak dan 
dražja. Abonentsko kosi lo je 
130 i n zajtrk 40 dinarjev. M i 
s l im , da to n i pretirano.« 

»S kakšnimi težavami se 
srečujete?« 

»Radi b i s i izboljšali delov
ne pogoje. Najbolj pogreša
mo skladišče in prostor za 
pripravl janje hrane. T u d i 
strojčkov bo treba nekaj na
bavit i , da bo šlo delo hitre
je o d rok.« 

»Je bife dobro obiskan?« 
»Gostov je k a r precej. Naj 

več zahajajo t ja na turško 
kavo, pecivo i n jogurt. Celo
ten promet b i lahko povečali 
samo v p r imeru , če b i gostom 
nud i l i tudi kake specialitete 
in tako bolj napo ln i l i oba lo
ka l a v večernih urah.« 

»Je kolekt iv zadovoljen z 
osebnimi dohodki?« 

»Za si lo. Zaslužimo res ne 
najbolje, zato p a se tem bolj 
t rudimo, da b i povečali pro
met i n ko l iko r mogoče ustre
g l i željam gostov. 

Tovarišica Olga Bojanič 
vodi brežiški obrat druž

bene prehrane 

I n kakšne so priprave na skrajšan 
delovni teden v treh večjih podjetjih? 
V kemični tovarni Me lamin so napra
v ih podrobne analize zastojev i n kako 
b i kar najbolje i zkor is t i l i kapacitete. 
Pokazalo se je, da lahko dosežejo plan 
s skrajšanim delovnim časom. K o so 
pregledali število nadur, so ugotovil i , 
da j ih bodo lahko še zmanjšali. Posa
mezni oddelki so o tem razpravl jal i in 
sprejel i določene sklepe. S skrajšanjem 
delovnega tedna bodo lahko uvedli še 
četrto izmjeno in s tem skoraj popolno-
m « t % a ^ t r o j n e kapacitete. 

N a Radn i in , bodo najprej uvedli po
skusno skrajšanje delovnega časa v naj
večjem obratu, j ami i n separacij i Po 
temelj it i analizi so ugotovil i , da je še 
veliko notranjih rezerv. Ce hočejo do
segati isto proizvodnjo, morajo »ujeti« 
38 dni . Z nov im načinom dela j i h bodo 
pr ih ran i l i 14, z zmanjšanjem kvarov 2,2 
dneva, z odpravo izostankov 0,47 dneva, 
z izboljšano strokovno strukturo kadra 
1,2 dneva, p r i st imulaci j i 4,7 dneva i td. , 
tako da vsi p r ih rank i znesejo 38 dni 

Pr imer Rudn ika je pokazal, ko l iko 
notranj ih rezerv je šc povsod neizko
riščenih, ko l iko minut in ur , k i ob
remenjujejo proizvodnjo, ih kje vse lah
ko ulovimo skrajšani delovni čas. Se

veda so tudi objektivne težave, od 'ka
terih ni najmanjša organski sestav pro
izvodnih sredstev, saj bodo podjetja z 
nizkim, slabim sestavom proizvodnih 
kapacitet imela pri tem večje težave. 
Eno izmed najpomembnejših izhodišč 
je rekonstrukcija delovnih sredstev, kar 
pa ni stvar samo posamezne delovne 
organizacije, ampak širše skupnosti. 

Tud i I TAS ima p r i uvajanju 7-urnega 
delovnika precej težav, saj delavci de
lajo v nenormalnih delovnih razmerah 
in morajo marsikaj opravi t i v nadurah. 
Delovni pogoji se bodo izboljšali z grad
njo novih objektov i n izpopolnitvi jo 
mehanizacije. Ugotovil i so, da so kapa
citete izkoriščene samo 88 odst. Z iz
boljšanjem delovnih pogojev bodo po
večali proizvodnjo, odpravi l i ozka grla 
i td. Ve l iko delovnega časa izgube p r i 
notranj ih transport ih, nesrečah p r i de
l u , bolniških i td . V Itasu računajo,^da 
bodo prešli na poskusno skrajšanje de
lovnega časa v začetku ju l i ja letos, do
končen prehod pa bo možen šele pr i 
hodnje leto. 

Vsako šablonsko, nepremišljeno in ne 
z računom utemeljeno uvajanje skrajša
nega delovnega časa je tvegano in škod
ljivo. Od 48 na 42 u r na teden povsod 
tudi ne bo moč prei t i v enom skoku, 

ampak postopoma, kot npr. že dela ko
čevska Teksti lana. Ekonomičnost poslo
vanja lahko povečajo nove delovne iz
mene, druga i n tretja ali celo četrta, 
kot v Me laminu, tako da bodo strojne 
kapacitete res do kraja izkoriščene. 
Uspeh bomo torej šele takrat, ko bodo 
odpravljene razne gospodarske malo
marnost i i n ko bo človek delal manj 
časa, stroj i pa več kot doslej. 

H k r a t i , ko skrajšujemo delovni čas, 
je treba mis l i t i tudi na zvišanje oseb
n ih prejemkov deiavcev, ki zaslužijo 
pod 25.000 d in . Tud i za tem se skr i va 
povečanje produktivnosti , saj moramo 
sredstva za povečanje osebnih prejem
kov najprej ustvarit i . 

42-urni delovni teden si je treba pri-
gospodariti, ne pa ga kratko malo 
uvesti. To pomeni, da so priprave 
za uvedbo skrajšanega delovnega ča
sa po svoji ekonomski naravi neloč
ljiv sestavni del naporov za pove
čanje produktivnosti dela in zbolj
šanje poslovnosti delovnih organiza
cij. 

F. G . 



V NOVOMEŠKI OBČINI LETOS ZA 16 ODST. VEČJI NARODNI DOHODEK 

Pomenek o družbenem pianu in proračunu 
Občanom novomeške komune posredujemo podrobnejši pre

gled družbenega plana in proračuna za 1964. — Informacije o tem, 
kako ustvarjamo sredstva ter kako jih delimo, in podrobnejši pre
gled o nastanku in porabi proračunskih sredstev bodo pomagali 
odpraviti marsikatero opazko o tem, kako občina »zapravlja«... 
Marsikaj bo bolj jasno in bo pomagalo k spoznanju, da so vsa sred
stva, ki jih občan ustvari, spet v tej ali oni obliki porabljena zanj 
in v njegovo dobro. 

P r e d seboj imamo družbe
n i p lan občine Novo mesto 
za leto 1964, obsežen načrt, 
k i našteva kopico nalog 
v nadal jnjem gospodarskem 
razvoju. Vrednost celotne 
proizvodnje v občini bo le
tos dosegla 42 mi l i j a rd 916 
mil i jonov dinarjev (za 17 od
stotkov bo večja kot v 1963), 
narodni dohodek pa 19 m i l i 
j a rd 189 mi l i jonov dinarjev 
(za 16 odstotkov bo večji kot 
1963). Porast obojega je ne
ko l i ko nižji kot lan i (1963. 
leta je porasel družbeni bru
to pro izvod za 22 odstotkov, 
narodn i dohodek pa za 24 od
stotkov) zato, ker je b i l a v 
m inu l em letu v gozdarstvu 
proizvodnja rekordno ve l ika 
zaradi povečanega izvoza, ker 
je gradbeništvo zelo poveča
lo svoje storitve zaradi ob
sežnih investici j , ker je Ce
stno podjetje močno razvi lo 
svojo dejavnost (moderniza
c i ja gorjanske ceste) i n ker je 
trgovina oprav i la obsežne re
konstrukci je v prodajni mre
ži. 

V s a k a o r g a n i z a c i j a i n 
p a n o g a Ima v d r u ž b e n e m 

p l a n u o d r e j e n p r o s t o r 
Navedene številke povedo 

samo nekaj o tem, kakšni so 
nameni družbenega plana. 
Vprašajmo se torej določne
je, ka j želimo z družbenim 
p lanom doseči, zakaj to že
l i m o i n kako bomo zastavlje
ne načrte uresničili. Glavni 
namen je brez dvoma pove
čevanje pro izvodnih zmoglji
vost i , k i je lastno vsakemu 
dobremu gospodarstvu. To 
bomo dosegli z investici jami 
i n tudi tako, da bomo izbolj
ševali organizacijo dela, da 
bomo združevali proizvodne 
zmogl j ivost i i n sredstva i n 
razvi ja l i sodelovanje v proiz
vodnj i . Te obl ike razvi janja 
proizvodnje bomo uporablja
l i v celotnem gospodarstvu, 
z last i pa v industr i j i , k i ima 
v družbenem planu občine 
letos močan poudarek. 

V kmet i js tvu na primer*bo-
mo povečevali družbeno pro
izvodnjo i n razvi ja l i takšne 
obl ike pogodbenega sodelo
vanja, ki so ekonomsko zani
mive za kmeta i n za družbo. 
Vse, kar proizvajamo, je na
menjeno občanu-potrošniku, 
zato so hk ra t i s proizvodnjo 
pomembne tud i tiste panoge, 
k i izdelke posredujejo potro
šniku. To so trgovina, go

stinstvo i n obrt i n še neka
tere druge. Tud i izvoz, 
k i vključuje gospodarstvo v 
mednarodno delitev dela i n 
ga s i l i k sodobnejšim obl i
kam proizvodnje, se bo letos 
močno povečal. 

P r o i z v o d n j a je t e m e l j 
o s e b n i h d o h o d k o v i n 

ž i v l j e n j s k e r a v n i 
Vse naloge družbenega pla

na bodo uresničevali občani, 
uspehi pa so spet namenjeni 
n j im. K e r bomo v proizvod
n j i nared i l i več, se bodo 
hkra t i s tem povečevali tudi 
osebni dohodki . Le-t i n ikakor 
ne smejo biti #večji zgolj za
to, ker je morda na tržišču 
blago iz proizvodnje iskano. 
Boljša organizacija dela, več
ja stori lnost i n sodobnejša 
proizvodnja morajo prispeva
t i k temu, da bomo zaslužili 
več kot doslej ! 

V sodobnejši proizvodnj i 
bomo potreboval i več stro
kovnjakov i n sposobnejše 
proizvajalce. Zato naj bosta 
izobraževanje i n štipendira
nje naša posebna skrb , hkra
t i s tem pa ne smemo po
zabljati na' osnovno, srednje 
in strokovno šolstvo v ko
muni . Občan, k i uresničuje 
družbeni p lan, bo svoje na
loge laže zmagoval, če bo 
imel lepo stanovanje, če bo 
živel v urejenih komuna ln ih 
razmerah i n če bo šolstvo, 
k i naj nud i izobrazbo n jemu 
in njegovim ot rokom, dovolj 
razvito. Tud i zdravstvo, otro
ško varstvo i n vse drugo, 
kar potrebujemo v vsako
dnevnem življenju, se m o r a 
razvi jat i hk ra t i s proizvod
njo, saj vse to zagotavlja 
boljše počutje občana. 

Od občanove ustvarjalnosti 
i n od pogojev, v kater ih živi, 
je torej odvisen družbeni 
plan, hkra t i s tem pa tudi 
od njegove samoupravne za
vesti. Občan se mora zave
dati , da sta od tega, kako 
dela i n ustvarja v proizvod
nj i , i n od tega, kako to, kar 
je ustvar i l , tud i del i , odvisna 
njegova osebna sreča i n bla
ginja, pa tud i razvoj občine 
in podjetja. Samo v teh me
jah bo lahko občan novome
ške komune letos razpravl ja l 
o 42-urnem delovnem tednu 
i n o odpravi osebnih dohod
kov, nižjih od 25.000 dinar
jev. K o t v id imo, je družbeni 
p lan po ln nalog i n proble
mov. 

S r e d s t v a , k i j i h u s t v a r 
j a m o v p r o i z v o d n j i , s o 
p o g o j z a b o d o č i r a z v o j 

Z družbenim planom želi
mo doseči večjo proizvodnjo 
zato, da b i občani bolje žive
l i . To je odgovor na prvo 
vprašanje. K a k o bomo obo
je dosegli, smo bol j skopo 
že povedali, podrobnejši od
govor pa bomo našli v na
daljevanju. 

Z a razvoj i n povečanje go
spodarstva bomo potrebova
l i sredstva. Pretežni del (86 
odstotkov) j i h bodo prispeva
le gospodarske organizacije, 
za ostalo pa bomo najel i po
soj i la . Od tega, k a r v komu
n i ustvar imo, bo v njej osta
lo 19 mi l i j a rd i n 386 mi l i jo 
nov dinarjev. De lovnim ko
lekt ivom bo od tega ostalo na 
voljo za njihov razvoj 4 m i 
l i jarde 267 mi l i jonov, 6 m i l i 
j a rd 81 mil i jonov dinarjev pa 
za osebne dohodke i n social
no zavarovanje. Ce upošteva
mo nabavne cene, bodo sred
stva za proizvodnjo konec le
tošnjega leta vredna 72 m i l i 
j a rd 150 mi l i jonov dinarjev 
a l i za 5,3 odstotka več kot 
konec lanskega leta. Zarad i 
obrabe pa bodo sredstva za 
proizvodnjo dejansko vredna 
le 54 m i l i j a rd 794 mi l i jonov 
dinarjev. Obrab i la se bodo to
rej za četrtino, zato moramo 
v gospodarstvu resno razmiš
l jat i o obnovi . Investicije naj 
bodo potemtakem namenjene 
predvsem obnovi i n popravi
lu strojne opreme. K o t dobr i 
gospodarji tega pač ne sme
mo pozabljati . 

Z a n a l o ž b e v g o s p o d a r 
s t v u : 47 % v e č k o t l a n i 

Letos bomo v ta namen 
porab i l i 5 m i l i j a rd 926 m i l i 
jonov dinarjev. Največ inve
sticij — kar 2 m i l i j a rd i 860 
mil i jonov dinarjev — je na
menjenih industr i j i , sledijo 
j i : promet s 661 mi l i j on i , 
obrt i n komuna lna dejavnost 
s 644 mi l i j on i , gostinstvo s 
595 mi l i j on i , kmeti jstvo s 389 
mi l i j on i , trgovina s 380 mi
l i j on i dinarjev investici j i n 
še ostale panoge z manjšimi 
zneski . 

5 m i l i j a rd 962 mil i jonov 
dinarjev z a investici je je 
vendarle prevel ik grižljaj, k i 
ga sami ne bomo zmogl i . 
Podjetja bodo iz svoj ih skla
dov pr ispevala 1 mi l i jardo 
484 mil i jonov, preostanek, i n 

sicer 420 mi l i jonov dinarjev, 
bomo dobi l i iz zveznih, 1 m i 
l i jardo 982 mil i jonov iz re
publiških, 224 mil i jonov iz 
okra jn ih , 380 mi l i jonov i z 
občinskih skladov, za 1 mi l i 
jardo 434 mil i jonov dinarjev 
pa bomo najel i posoj i la p r i 
bankah. T o pomoč moramo 
imet i pred očmi, pa ne bomo 
začudeni, ko bomo govori l i o 
proračunu i n bomo tam vide
l i , ko l iko sredstev se odteče 
iz komune v ostale ter i tor ial
ne enote. Prav ta in še dru
ga sredstva dobimo namreč 
vrnjena v ob l i k i posoj i l p r i 
investici jah. 

Sredstva, namenjena raz
voju, morajo b i t i gospodarno 
naložena, dosezati morajo ka r 
najhitrejše i n največje uspe
he i n hkra t i s tem omogoča
ti^ povečevanje izvoza. 

Z a 4 , 2 % v e č z a p o s l e n i h 
i n z a 72 % v e č j i i z v o z 
število zaposlenih se ne bo 

posebno povečalo, saj se 
bo na novo zaposl i lo le 474 
delavcev, tako da bo letos v 

občini 10.995 zaposlenih. Pro
izvodnja se bo povečevala 
predvsem z večjo stori lno
stjo, k i bo temelj i la na bolj
ši organizaci j i dela, na 
sodobnejših pro izvodnih po
stopkih, na sodobnejši stroj
n i opremi , pa tudi na večji 
sk rb i za pogoje, v kater ih de
lavc i delajo. Delovno disc i 
p l ino bo treba v proizvodnj i 
učvrstiti, zmanjšati število 
izostankov ter selitev delav
cev iz podjetja v podjetje. 

T i ukrep i bodo hkra t i omo
gočili, da bomo lahko proda
l i na tuj ih tržiščih več izdel
kov kot smo j i h lani . Leta 
1963 smo izvozi l i za 2 m i l i 
jona i n 27.000 dolarjev izdel
kov, letos pa družbeni p lan 
nalaga izvoz v vrednosti 3 
mil i jone 483.000 dolarjev a h 
za 72 odstotkov več. Največ 
izdelkov bodo izvozi l i . Novo-
les, I M V , Novoteks i h G G 

Novo mesto, sledijo j i m 
kmeti jske organizacije, tovar
ne Iskre v Šentjerneju i n 
Žužemberku, K r emen , Labod, 
Opremales i n K r k a . V turiz
m u s i obetamo letos 130.000 
dolarjev deviznega pr i l i va . 

P r o i z v o d n j a s e bo n a j b o l j 
p o v e č a l a v i n d u s t r i j i 

i n k m e t i j s t v u 
Družbeni p lan predvideva v 

industr i j i 19 mi l i j a rd 800 mi 
li jonov dinarjev proizvodnje 
(29,5 odstotka več kot lani ) , 
2 mi l i j a rd i 860 mil i jonov di
narjev investici j v industr i jo 
pa bo porazdeljenih v doma
la vsa industr i j ska podjetja, 
predvsem pa v I M V , v to
varno stekla v Bršlinu, v to
varne Iskre v Šentjerneju in 
Žužemberku ter v Novoteks. 

V družbenem kmet i js tvu bo 
proizvodnja dosegla 2 m i l i 
j a rd i 305 mil i jonov dinarjev 
vrednosti (za 23,7 odstotka 
bo večja kot lani ) , v zaseb
nem pa 6 mi l i j a rd 420 m i l i 
jonov dinarjev (za 4 odstot
ke večja). V kmeti jstvo 
bo vloženih 389 mi l i jonov d i 
narjev, predvsem za dogradi
tev lan i začetih investici j i n 
za odkup zemljišč. P r ide la l i 
bomo 14 tisoč ton žitaric, 6 
ton hmelja, 37.500 ton k r o m 
p i r ja i n 47.000 ton detelje i n 
sena ter spital i 3000 glav go
vedi i n 11.000 prašičev. Go
zdarstvo bo povečalo vred
nost proizvodnje za 4,8 od
stotka, gradbeništvo bo osta
lo na lansk i ravni , promet pa 
bo naredi l za 7,3 odstotka 
več. Neko l iko večji porast je 
predviden v trgovini (za 10,4 
odstotka), k jer bo investira
n i h v modernizaci jo 380 mi 
li jonov dinarjev, v gostinstvu 
za 9,4 odstotka, kjer bo in 
vest iranih v gostinske i n tu
ristične objekte 595 mi l i jo 
nov dinarjev, ter v obrt i , k i 
bo povečala vrednost proiz
vodnje za 17 odstotkov. Do
mala vsa obrtna podjetja v 
občini bodo letos deležna 664 
mil i jonov investici j , k i so 
namenjene razvoju obr t i . 

1 m i l i j a r d a 3 6 9 m i l i j o n o v 
n e g o s p o d a r s k i h i n v e s t i c i j 

Sodobna proizvodnja potre
buje strokovnjake i n uspo
sobljene delavce. Oboje mora 
zagotoviti šolstvo. Samo zdrav 
proizvajalec se bo lahko po
svečal proizvodnj i tako, kot 
želimo. Napak b i bi lo, ko b i 
samo gradi l i i n razvi ja l i le 
proizvodnjo, pozabl jal i pa na 
šolstvo, zdravstvo, socialno 
varstvo, na gradnje stano
vanj i n kul turno razvedrilo 
občanov. V te namene bo le
tos invest iranih 1 mi l i j a rdo 
369 mil i jonov dinarjev. 

750 mi l i jonov dinarjev bo 
porabl jenih za dograditev i n 
gradnjo 150 stanovanj, k i bo
do vseljiva še letos. Zdru
ženje sredstev, t ipizaci ja sta
novanj, gradnja za trg , od
piranje večjih gradbišč i n 
dolgoročni programi bodo 
omogočili boljšo stanovanjsko 
gradnjo. 

120 mi l i jonov dinarjev Je 
sorazmerno malo za grad

njo šol, vendar dovolj za do
graditev šol v šmihelu i n 
Vav t i vasi ter za začetek 
gradnje srednje ekonomske 
i n srednje medicinske šo
le v Novem mestu. Vpraša
nje zase je oprema ostal ih 
osnovnih šol, zadostno števi
lo predmetnih učiteljev, k i 
j i h potrebujemo za odpravo 
kombiniranega pouka i t d . 
Strokovno šolstvo postaja vse 
bolj pereče, p a tud i izven-
šolskega izobraževanja obča
nov, strokovnjakov i n delav
cev ne gre zanemarjati. 

K u l t u r n a vzgoja i n razve
dr i l o občanov zaostajata za
rad i pomanjkanja p r ime rn ih 
prostorov. Letos bo dograje
na Dolenjska galerija, razši
r i t i bo treba prostore štu
dijske knjižnice v Novem 
mestu i n ured i t i p ion i rsko 
knjižnico. Zavod za ku l tu rno 
dejavnost se bo ukvar ja l 
predvsem s problemat iko k i 
nov v občini i n bo organizi-
r a f potujoči k ino . Za investi
cije v kul turo bo porablje
n ih 73,500.000 dinarjev. 

Z d r a v s t v o s e m o r a 
p r i l a g o d i t i p o t r e b a m 

o b č a n o v 
425,500.000 dinarjev investi

cij v zdravstvo i n socialno 
varstvo bo uporabl jenih pred
vsem za dograditev kirurške
ga i n otroškega oddelka no
ve bolnišnice i n za ureditev 
prostorov v zdravstvenem do
m u v Novem mestu. S tem 
bo hkra t i rešeno vprašanje 
zobozdravstvene i n dispanzer
ske službe za matere in otro
ke. S temi sredstvi bomo za
čeli gradit i zdravstveno i n 
lekarniško postajo v Šentjer
neju i n ustanovi l i lekarniško 
postajo v Do l . Topl icah. 

Zdravstveni dom v Novem 
mestu se bo mora l bolj kot 
doslej posvetit i preventivne
m u delu p r i varstvu žena i n 
otrok ter šolske mladine. V 
delovnih organizacijah se bo 
treba resneje ukvar jat i s h i 
giensko i n tehnično zaščito 
p r i delu ter odpirat i obratne 
ambulante, še naprej bo tre
ba štipendirati zdravstvene 
strokovnjake. Probleme v 
zdravstvu bomo reševali s 
sodelovanjem družbenih or
ganizacij, komunalne skup
nosti socialnega zavarovanja, 
zdravstvenih zavodov in de
lovnih organizacij ter tako, 
da bomo z združevanjem 
sredstev gospodarno uporab
l ja l i razpoložljivi denar. 

Center za socialno delo bo 
pomagal de lovnim organiza
c i jam p r i ustanavljanju ka 
drovsko socialnih služb, os
noval bo vzgojno posvetoval
n ico ter bo skupaj z ostali
m i službami i n delovnimi or
ganizaci jami reševal prob lem 
Ciganov. 

Vlado Lamut: VINJETA 

• Na spomladanskem medna
rodnem sejmu na Dunaju, k i 
bo od 15. do 22. marca, Jugo
slavija sodeluje B specializira
no razstavo o turizmu. Jugoslo
vanski paviljon meri sto kva
dratnih metrov, to pa je tudi 
prvi primer našega sodelovanja 
z eksponati turističnega gospo
darstva. 

KAKO USTVARJAMO SREDSTVA IN KAKO JIH DELIMO 

Kam bosta šli letos občinski 2 milijardi in 
616 milijonov dohodkov? 

Z gospodarstvom ustvarja
mo sredstva za potrošnjo i n 
razvoj . Delovni ko lekt iv i od
vedejo del tega, kar so ustva
r i l i , kot dajatve ter i tor ia ln im 
enotam, preostanek pa je n j i 
hov. V novomeški o b č i l bo 
letos ustvarjenih za 19 m i l i 
j a r d 386 mil i jonov takšnih 
sredstev, k i bodo razdeljena 
takole: 4 mi l i jarde 610 mil i jo
nov dobi zveza, 1 mi l i jardo 
474 mil i jonov republ ika , 313 
irTlijonov okraj , 2 m i l i j a rd i 
61') mil i jonov pa občina. Pre
ostanek 10 mi l i jard 348 mi l i 
jonov ostane ko lekt ivom za 
sklade, za osebne dohodke i n 
za socialno zavarovanje. 

Občina mora od 2 mi l i j a rd 
616 mil i jonov, k i Jih dobi v 
o b l i k i dajatev od delovnih or

ganizacij in zasebnikov, spet 
odvesti en del višjim terito
rialnim enotam, en del v skla
de za razvoj gospodarstva v 
občini, en del pa v svoj pro
račun. Poglejmo najprej, ka
ko se steče vsota 2 milijard 
616 milijonov dinarjev, ki so 
sredstva občine. Iz proračun
skega prispevka od osebnih 
dohodkov v gospodarstvu in 
izven gospodarstva se zbere 
451,297.000, Iz prometnega 
davka (od prodaje na drobno, 
od alkoholnih pijač, od za
sebnikov in vrednotnic, od vi
na in žganja ter od proizvod
nje in storitev), se steče 
234,195.000, iz dopolnilnega 
proračunskega prispevka 120 
milijonov, iz dohodnine od 
kmetijstva 30,644.000, lz do

hodnine od ostalih poklicev 
22,423.000, iz občinske dokla-
de (obvezne in neobvezne) od 
kmetijstva 104,178.000, iz dav
kov od osebnih dohodkov, od 
tuje delovne sile, od dohod
kov, od avtorskih pravic in 
od dediščin ter daril 11,400.000. 
iz prispevka iz dohodka (pla-
čujojo ga podjetja) 58,000.000, 
preostanek 250,000.000 pa iz 
taks, obresti, denarnih kaz
ni, dohodkov organov, povra
čil zapadlih obveznosti ter 
proračunske rezerve in nepo
rabljenih sredstev iz leta 1963. 

Z a k a j p o r a b i m o 
s r e d s t v a Iz p r o r a č u n a 
O d prej omenjenih sredstev 

občine odvede skupščina zve
zi 193,360.000, r epub l ik i 

609,408.000, okra ju 184,154.000, 
gospodarskim sk ladom v ob
čani pa pripade 339,000.000, 1 
mi l i j a rda 291,000.000 dinarjev, 
pa so sredstva proračuna. 

Po posebnih predpis ih mo
ra občina iz proračuna naj
prej izločiti določeni del sred
stev v sklad za skupno finan
ciranje strokovnega šolstva 
(89,400.000), v občinski šolski 
sk lad, s kater im se finansira 
osnovno šolstvo v občini 
340,330.000, v prispevek za 
skupno finansiranje investici j 
za ceste 58,570.000, v sk lad za 
negospodarske investicije 
10,850.000 in v kmet i j sk i sk lad 
občinske skupščine 850.000. S 
tem se je proračun zmanjšal 
za 510 mil i jonov, odšteti p a 
je treba še obvezno 10-odstot-
no proračunsko rezervo, ki 
znese 80,062.000. Za ostale 
proračunske Izdatke preosta
ne še 700,938.000 dinarjev, po
rabl jeni pa bodo takole: 
za presveto h i ku l tu ro (re
gresi za prevoze šolskih ot
rok, štipendije, spomeniško 
varstvo) bo šlo iz proračuna 

18 mil i jonov, za socialno var
stvo (socialne pomoči i n 
oskrbnine v zavodih) 38 m i l i 
jonov, za zdravstveno zaščito 
občanov (zdravljenje siromaš
n ih , preventivna in prispevek 
skladov za kmečko zavarova
nje) 57,000.000, za plače i n pot
ne stroške vol jenih organov 
v skupščini 4,850.000, za skup
ščinske seje, seje svetov, šti
pendije, stroške t iska i n objav 
13,800.000, za veterinarsko s lu
žbo, garantne pologe, odkup 
zemljišč In odškodnine 
5,250.000, z a vzdrževanje u l i c , 
Javno razsvetljavo, komunal 
ne naprave in krajevne s k u p 
nost i 30 mil i jonov, za regres 
na mleko in odplačilo posoj i l 
za gospodarske investicije 
75,338.000, za požarno varnost 
in -matično službo 7 mi l i jo
nov, za pred vojaško vzgojo * 
mil i jone, za občinsko sodišče 
28,100.000, za Javno pravobra
ni lstvo 4 mil i jone, za negos
podarske Investicije (stanova
nja za prosvetne delavce, za 
borce in za občinske usluž
bence) 26 mi l i jonov. Za dota

cije ku l tu rn im ustanovam Je 
iz proračuna namenjenih: Do
lenjskemu muzeju 9,500.000, 
Študijski knjižnici 14,000.000, 
Zavodu za kul turno dejavnost 
2,000.000, Dolenjskemu l i s t u 
6,700.000; za dotacije soc ia l 
n i m ustanovam: Centru za 
socialno delo 12,500.000, di ja
ški kuh in j i 300.000; za dotaci
je osta l im zavodom: zavodu 
za upravo pokopališč 1,500.000, 
zavodu za izrnero i n kataster 
zemljišč 11,000.000, veterinar
s k i postaji 2,000.000; za do
tacije sk ladom (sk lad za pro
slavo 600-letnice Novega me
sta, sk lad za borce N O V , ce
stni sk lad , sk lad za varstvo 
otrok, sk lad za telesno vzgo
jo, gasi lski sklad) 26,000.000 
i n dotacije družbenim organi
zaci jam 36 mil i jonov. P ro ra 
čun i m a poleg tega za 
48,100.000 dinarjev obveznosti 
l z posoj i l i n garancij za ne
gospodarske investicije (sta
novanjska i n komunama iz
gradnja) tez za 18 mi l i jonov 
dinarjev proračunskih obvez
nosti iz prejšnjih let. 



Kaj pravijo 
v Orehovici 
in v Šent

jerneju 
Tov. Jože Zamljen — Drej-

če je objavi l v Dolenjskem 
l is tu pred k ra tk im članek, v 
katerem predlaga, da b i zgra
d i l i na Spilerjevi špici dom 
Zveze borcev. O njegovem 
predlogu smo razpravl jal i na 
občnem zboru Z B v Orehovi
c i in na občnem zboru Z B v 
Šentjerneju, člani obeh or
ganizacij so Drejčetov pred
log z odobravanjem sprejeli, 
posebno še, ker naj b i stal 
d om na mestu, kjer je tabor i l 
Gor jansk i bataljon. To naj b i 
b i l dom oddiha za borce i n 
ostale ljubitelje Gorjancev. 

Tovariš Zamljen je med 
drugim omeni l tudi , da tak
šen dom na Vaht i ne b i imel 
tolikšnega učinka Tud i m i 
smo tega mnenja. Vahta je 
ob glavni cesti Novo mesto 
— Met l ika , kjer b i cestni pro
met mot i l m i r . 

Drugo vprašanje pa je, kje 
dobit i zdravo pitno vodo, k i 
je na Vaht i n i . medtem ko je 
dvesto metrov od Špilerjeve 
špice zdrav izvirek. Okrog 
Špilerjeve špice so razsežne 
košenice, k i so v z imskem ča
su odlična smučišča Te koše
nice obdajajo prekrasni gor
jansk i gozdovi, v katerih bi 
našel naš človek mir , stari 
part izani pa bodo obujali spo
mine na pretekle čase. čez 
Spilerjevo špico je šla nam
reč marsikatera partizanska 
enota ih bi b i l dom hkrat i 
spomenik bratstva in enotno
st i slovenskih in hrvaških 
partizanov. Med drug im je s 
Špilerjeve špice lep razgled 
po Krški do l in i tja do Bre
žic, preko Save na štajersko 
in ob lepem, čistem vremenu 
tja do Triglava, na drugi stra
n i pa do Kar lovca i n K l eka . 

Torej smo za predlog tov. 
Jožeta Zamljena — Drejčeta 
i n ga bomo poskušali ures
ničiti. 

R U D I PUŠENJAK 

Vlado 
Lamut : 

P O D G O R J E 

Vahta-ali Špilerjeva špica? 
Tovariš urednik! 
Tovariš Zamljen je v vašem 

l istu napisal zanimiv članek v 
zvezi s predvideno gradnjo 
gostišča na Vaht i Namesto 
tega kra ja je postavi l drugo 
mesto in predlagal spi lerjevo 
špico. ' 

Članek oz iroma mis l i v 
njem so zelo zanimive, tehtne 
in tudi mikavne. Vsekakor je 
ta kraj — namreč Špilerjeva 
špica — zelo pr imeren za po
stavitev morda za zdaj manj
še planinske rxetojanke, pa 
naj si bo to part izanski dom, 
planinska koča al i kakšen 
drug turistični objekt manjše 
zmoglj ivosti , dokler se ne 
uveljavi in je ne spoznajo tu
r is t i , p laninci , star i part izani, 
o kater ih govori tovariš Drej-
če, in drugi obiskovalc i . 

Str in jam se, da .je kra j 
imeniten in vabljiv, odmak
njen od današnjega hrupa, k i 
ga povzroča sodobni utr ip 
življenja. 

Stvar pa je po mojem v ne
čem drugem, zaradi česar b i 
dal prednost Vaht i . Prav no
va cesta je namreč tist i fak
tor, k i za zdaj narekuje gra
ditev doma na Vaht i . To 
namreč zagotavlja, da bo 
imel dom. bodisi da je parti
zanski a l i splošno turistični 
obrat, tudi ekonomske pogo
je za svoj obstoj in morebitni 
nadal jnj i razvoj. Prav tako 
kot Špilerjeva špica je tudi 
Val i ta v širnem gozdnatem 
območju Gorjancev, k i so ču
dovit i zlasti v pomladnem in 
poletnem obdobju. 

Više ležeči predel i Gorjan
cev imajo v z imskem času 
ponavadi obi lo snega, često 
tudi celo več ko t nekateri 
kra j i na Gorenjskem. To zar 
gotavlja tudi gospodarsko 
obratovanje doma oz iroma 
objekta v z imskem času in b i 
se ob pr imern i poseki našlo 
obilo zimskega razvedri la na 
smučeh. Tako b i Ljubljančan 
lahko i zb i ra l med Gorenjsko 
in drug imi k ra j i ter Gorjanci , 
gotovo b i ta kraj postal tudi 
priljubUjena posbojarjka Za
grebčanov, da ne govorimo o 
bližnjih Novomeščanih. Seda
nja zasebna gostišča so za no
vo cesto že prenapolnjena, 
zato b i bi lo zelo pr imerno, 
da b i prav na Vaht i , kjer 6e 
čudoviti svet severnega po
bočja Gorjancev prelije v 
topla sončna in blaga belo
kranjska pobočja, postavi l i 
lično gostišče a l i p laninski 
dom. 

Vel iko vprašanje je, kako 
b i bilo poz imi s cesto na 
več kot 800 m visoko spi ler
jevo špico, namreč glede či
ščenja snega. Skra tka : pred
vsem ekonomski i n nekateri 
drugi razlogi govore jasno v 
p r id Vaht i . 

Drugo vprašanje pa je, če 
je pr imerno, da se takemu 
objektu da naziv part izanski 
dom. Moje mnenje je, da ob 
taki prometni žili. kot je zdaj 
in bo še bolj v prihodnje ce
sta iz Novega mesta v Met l i 
ko, n i najbolj pr imerno, da 
nosi ime part izanski dom, in 
je vsekakor bolje, da b i stal 

objekt splošnega turističnega 
pomena. 

K o že govorimo o Vaht i , se 
m i zdi posrečena lokacija tu
d i zato, ker bo prav tako po
leti zelo mikavno prenoče
vati na 500 m visokem planin
skem prelazu, čez dan pa mo
tor iz i ranemu tur is tu ne bo 
daleč bodis i v vinogradno po
dročje Bele krajine, toplo 
Ko lpo aU pa šmarješke ozi
roma Dolenjske Toplice. 
Mnenja sem poleg tega, da 
tuđi p laninska koča p r i Go
spodični ne b i prav nič zgu
b i la na pomenu, nasprotno, 
verjetno b i b i la še bolj obi
skana, saj b i se številni obi

skovalci , razen v z imskem ča
su, radi odločali za take izle
te. 

Razgibanje, o katerem če
sto govori tovariš Drejče, je 
prav tako možno v gozdnem 
področju Gorjancev kot v ob
močju špilerjeve špice. Avto-
mobUist i b i se tod seveda 
množično zaustavljali; pre
težna večina b i se ustavi la v 
samem domu a l i ob njem, 
mnogo pa b i se j i h zgubilo v 
prostranstvu gozdnih Gorjan
cev. In še perspektiva: ko l i 
kor b i se napravi l že omenje
n i posek, b i to predstavljal 
signal za razvoj zimskega tu
r i zma v teh kra j ih . V prihod
nosti ne b i b i lo težko ob več
jem obisku razmis l i t i mogoče 
tud i o vlečnici. Tokov i mo
dernega tur izma so namreč 
tak i ! 

S tem pa nočem reči, da 
planinskega a l i partizanskega 

doma na Spi ler jevi špici na 
b i bi lo p r imemo v prihodno
s t i gradit i . Gorjanci me ved
no spominjajo na Pohorje, 
k jer je izredno rekreacijsko 
središče z mnog imi p lan insk i 
m i domovi , cestami, žičnica
m i i n vlečnicami, kjer p a ven
darle lahko najde vsakdo 
svoj mi ren kotiček. Seveda 
predstavlja Mar ibo r zaledje, 
k i je izredno pomembno i n 
pomeni stalen rezervoar obi
skovalcev. Toda tudi Novo 
mesto se razvija, Zagreb in 
Ljubl jana v modernem cest
nem prometu nista daleč, saj 
se lahko spomnimo, kakšen 
obisk imajo npr . Toplice, bo
d i s i Cateške, šmarješke a l i 
Dolenjske. 

Zaradi navedenih razlogov 
b i se za zdaj navdušil za" Vah-
to, toda v prihodnje pr ide 
verjetno v poštev špilerjeva 
špica. 

ČIRO 

P R E D D V A J S E T I M I L E T I V M A K O Ž A H PRI RIBNICI 

109 lir za sedemnajst (in več) življenj 
Spominjamo se ve l ik ih zmag naše osvo

bodilne vojske na pot i k novemu življenju. 
Postavljamo j i m spomenike in obeležja 
kot skromno zahvalo pad l im za njihove 
žrtve in kot opozori lo pr ihodnj im rodo
vom, hoteč za vselej zaključiti mračna po
glavja (ne)človeške zgodovine. Zgodovine 
vojn in morije, k i človeku n i v čast. Ve l iko 
je tudi borb, k i niso prinesle zmage (vsaj 
trenutno ne), v kater ih pa Je bi lo uničenih 
veliko življenj. Tud i takih dogodkov se 
spomnimo, vsaj iz pletete do m r t v i h . . 

Bi lo je pred dvajsetimi leti v Makošah, 
zaselku nad dolenjevaškim poljem p r i Rib
n ic i . V toplem prvem pomladnem soncu 
25. marca 1944 se Je razplamtela kra tka 
borba, k i n i t i n i b i la borba, ampak klanje. 

»Tretji bataljon 9. brigade,« pripoveduje 
nekdanji batal jonski bolničar Tone Novak 
iz Kočevja, »se je po napadu na Ribnico 
premakni l i z V i n i c v Makoše. Pred nami 
je b i l tam drugi bataljon, m i smo se samo 
ustavil i mimogrede, ko je le-ta že odšel 
naprej. Okrog pol devetih dopoldan so nas 
iznenada napadl i Nemc i i n belogardisti iz 
Kočevja in Ribnice . T r i patrole so pust i l i 
p n m i ru nato pa se pr ip laz i l i do stražarja 
in ga zakla l i , ko Je na toplem soncu za
dremal. B i l i smo presenečeni, kakor že 
dolgo ne, in sovražnik n i Imel veliko dela. 
Borba je trajala komaj pol ure, toda do
volj dolgo, da so ubi l i 17 naših, 16 je bi lo 
ranjenih, ujeli pa so nas okrog 65. Tud i 
sam som bil dvakrat ranjen . . , 

Ujeto (med n j imi smo b i l i tudi ranjenci) 
so nas odpeljal i v Kočevje, od tam v Ljub
ljano in- po več zapor ih sem se kma lu 

znašel v Mauthausnu oziroma taboriščni 
podružnici Ebensee.« 

K a k o je sovražnik vedel za počivališče 
bataljona? O tem pripoveduje brivec Ma-
rincelj iz Kočevja: 

»Tedaj sem bi l v mestu brivec, ko so 
pripel jal i ujete partizane iz Makoš. Ra
njence so sprav i l i nad sedanjo »Metko«, 
kjer sem j ih ostrigel i n obr i l . Menda dva 
dni kasneje je prišel v brivnico človek, 
za katerega so govori l i , da je partizane 
izdal. Po ov inkih sem ga povprašal i n res 
je pr iznal , da je on izdajalec. M i s l i m , da 
je b i l doma lz O t a v i c . . . In kaj je za svo
je nečastno dejanje dobil? T r i škatle dra-
ve, hlebec kruha in 100 l i r , s kater imi m i 
je plačal striženje, še ist i večer sem po
slal po kur i r ju ta denar part izanom, nanj 
sem pa napisal , da ga je izdajalec prejel 
kot plačilo za ovadbo partizanov v Ma
košah . .« 

»Veliko sem" pretrpel v Mauthausnu,« 
pripoveduje dalje tov. Novak, »toda vzdr
žal sem In se po vojni vrn i l domov. Mnogi 
tovariši i z nesrečnega bataljona se niso 
n ikdar v rn i l i ; ostal i so za žično ogrado. 
Tako n i umr lo za 100 l i r samo 17 l judi , 
ampak vel iko več . . . « 

Sedaj, ko bo mini lo dvajset let od ne
srečnega dogodka, ne b i smel i pozabiti 
nanj, ne b i smeli pozabit i izdanih mrtv ih 
tovarišev. Morda samo s skromno poča
stitvijo njihovega spomina, z odkr i t jem 
spominske plošče in srečanjem preostal ih 
borcev bataljona. Saj jih n i vel iko. To pa 
je stvar občinskega odbora Z B Ribnica . 

F. Griveo 

K A K O D E L A J O R E Z E R V N I OF IC IRJ I IN P O D O F I C I R J I V T R E B N J E M 

Pomembne naloge tudi v prihodnje 
Pred nedavnim je bila v 

Trebnjem 'skupščina ZROP , 
kjer so podal i obračun dela 
za preteklo leto in razpravlja
l i o bodočih nalogah. N a 
skupščini so obravnavali pe
rečo problematiko ter govori
l i o pomoči krajevnim orga
nizaci jam in o strokovnem 
usposabljanju rezervnih ofi
cirjev in podoficirjev. 

V preteklem spomladan
skem obdobju je bilo po os
novnih organizacijah 33 pre
davanj, k i so bi la zelo dobro 
pripravljena, a žal slabo obi
skana. Boljši uspeh pa se je 
pokazal p r i testiranju član
stva, k i se ga je udeležilo 264 
članov. Odličen uspeh je do
seglo 39 članov, prav dober 
78, dober 69 in zadosten 58 
članov. 20 članov p r i testira
nju n i pokazalo zadovoljivega 
uspeha. V času testiranja Je 

bi lo delo na terenu zelo ži
vahno. 

Skupščina je - ugotovila, da 
so posamezne osnovne orga
nizacije na terenu skozi vse 
leto 1963 uspešno delale, se
veda nekatere bol j , druge 
manj. Pohval i t i pa je treba 
organizs j l jo v šentrupertu, 
k i je bi la najaktivnejša. Ugo
tovil i so, da delo v Trebnjem 
ni tako, kot b i moralo bi t i , 
ker je med člani premalo in
teresa. Dokaz: občni zbor je 
uspel šele po tretjem sk l i cu . 

Precej razprave je bilo po
svečene delu z mladino, zla
s t i pa pokretnemu logoro
vanju. P r i tem delu ZROP , 
kakor tudi ostale organizacije 
ne smejo stati ob strani . 
Predlagali so, naj b i novoiz
voljeno predsedstvo imenova
lo posebno komisi jo za delo 
z mladino, k i bo organizirala 

predavanja po šolah in prena
šala na mlad i rod tradicije 
N O B . 

Pomembna naloga novega 
predsedstva bo tudi izvedba 
orientacijsko tehničnega po
hoda in vaj na terenu. Vse 
terenske vaje in testiranja, 
k i bodo uspela, se bodo po
slej štele kot orožne vaje; za
devni predlog je dan Sekreta
r iatu za narodno obrambo v 
razpravo i n potrditev. Vse to 
kaže, da bodo mora l i v bodo
če člani te organizacije več 
študirati i n se izpopolnjevati 
v znanju vojaške tehnike. 

O raznih obl ikah dela v tej 
organizaci j i je govori l tud i za
stopnik Z Z B Ljubl jana tova
riš Podlogar. Skupščina je 
sprejela še več pomembnih 
sklepov za nadaljnje delo, no
voizvoljeni odbor pa j i h bo 
mora l uresničiti. P. M . 

Ob jubileju Denarnega zavoda Slovenije 
V času neštetih in trdovratnih 

bojev proti okupatorju so se že 
v prvih letih naše narodnoosvobo
dilne vojne pojavili tudi gospo
darski problemi, med katerimi je 
bil eden glavnih ureditev denar
nega gospodarstva v okviru načrt
ne finančne politike. Ta bi morala 
upoštevati izredne okoliščine in 
posebnosti, hkrati pa bodoči raz
voj vse do zaključka osvobodilne 
vojne. 

Bela krajina je predstavljala ta
krat že ustaljeno osvobojeno oze
mlje znatnega, dela Slovenije, na 
katerem Je bilo vojaško in poli 
tlčno vodstvo, kjer se Je ostvarila 
tudi osrednja gospodarska baza 
za vojaško in splošno preskrbo, 
kakor tudi finančno poslovanje 

ljudske oblasti. Delovanje vsega 
tega mehanizma pa je močno mo
tilo dejavnost, da so bila v ob 
toku najrazličnejša plačilna sred
stva: lire, marke, pengi, kune, 
• boni, obveznice ljudskega poso
jila itd. 

Položaj je postajal še bolj koč
ljiv, ker razširjanju osvobojenega 
ozemlja ni v enaki meri sledilo 
povečanje plačilnih sredstev. Za
voljo tega je nastalo poleg valu-
tarne zmede še občutno pomanj
kanje denarja nasploh. Na I. za
sedanju SNOS, ki Je bilo 19. in 
20 februarja v Črnomlju, so raz
pravljali tudi o načrtni ureditvi 
perečih gospodarskih, finančnih in 
valutnih vprašanj. Na podlagi 
sprejetih sklepov je izdalo pred
sedstvo SNOS 12. marca 1941 od
lok o ustanovitvi Denarnega za
voda Slovenije, katerega naloga 
naj bi bila osredotočenje in po
enostavljenje denarnega prometa 
Hkrati ja predsedstvo SNOS iz
dalo odlok, s katerim je poobla 
stilo novi zavod za izdajo plačil 

nih bonov po 1 liro, 5 in 10 lir. 
Začeto poslovanje DZS Je bilo, 

dokaj težavno in res partizansko. 
Tedaj je zavod posloval še po 
vsem prikrito v gozdovih Roga. 
odmaknjen od prometa, junija 
1944 pa se je preselil v Črnomelj 
v svoje lastne poslovne prostore. 
Od takrat dalje Je zavzelo nje
govo poslovanje reden in vse več
ji obseg. Ker je bilo tudi v teh 
okoliščinah treba računati z mož
nostjo nenadnega vdora okupator
skih sil, so vsi važnejši spisi, do 
kumenti ln denar ostali v glav
nem trezoru v gozdnih bunker
jih, denar za tekoči promet in 
poslovni spisi pa so bili shra
njeni v nahrbtnikih, da bi jih v 
primeru napada lahko takoj pre
nesli. 

Kljub vsem težavam pa Je za
vod začel s praktičnim poslova
njem. Izdajal je lirske plačilne 
bone ln vodil o njih evidenco; 
odobraval posojila ustanovam, 
denarnim zavodom, induslrijl, 
obrti, trgovini, kmetijstvu, zadruž
ništvu itd., vodil reguliranje de
narnega in plačilnega prometa; 

zbiral je hranilne vloge na teko
čih računih, na kupov al ln proda 
)al tuje valute ln devize; zbiral 
gospodarske statistične podatke; 

proučeval gospodarske in denar
no razmere; ustanavljal podruž
nice ln hkrati pripravljal gradivo 
za monetarno in valutno refor
mo po končani vojni. 

Med tem je partizanska tiskar
na v zelo kratkem času natisnila 
plačilne bone, ki jih je zavod dal 
v promet kot novo zakonito pla
čilno sredstvo že konec Junija 
1944. Prav tako je partizanska ti
skarna v rekordnem času izde
lala še druge tiskovine, med temi 
Učne hranilne knjižice. 

Denarni zavod je usmerjal delo 
in poslovanje v okviru načel In 
navodil predsedstva SNOS, delo
ma pa s praktičnim upoštevanjem 
gospodarskega položaja ln smo-
trov. Omrežje njegove dejavnosti 
je obsegalo vso Slovenijo od Tr. 
sta do njenih severnih meja. 

Pri blagovni izmenjavi ln pla
čilu nabav je bilo sila veliko te
žav, ker je vojska nabavljala tudi 
v sosednji Hrvatski ln drugih po
krajinah ter plačevala z najrazlič
nejšimi priznanicami. Isto Je ve
ljalo za nabavo blaga In hrane za 
potrebe prebivalstva. 

Ker se je poslovanje zavoda raz-
vezalo tudi izven osvobojenega 
ozemlja, je zavod na osvobojenem 
ozemlju izvežbal svoje zastopnike, 
ki so kasneje ilegalno delovali na 
okupiranem ozemlju. Tuje va
lute pa Je zavod odvajal ljudski 
oblasti, ki je zanje nakupovala 
zunaj meja osvobojenega ozemlja 
In celo meja takratne Jugoslavije. 
V času od 2. aprila 1944 do 9. 
maja 1945 je Imel denarni zavod 
okoli 900 milijonov lir prometa. 

Sila pomembne naloge je De
narni zavod Slovenije opravljal 
tudi po osvoboditvi, ko je Izve
del reorganizacijo slovenskega de
narništva In zamenjavo denarja, 
ter se z njimi ukvarjal vs- do le
ta 1946, ko se je priključil Narod
ni banki FLRJ. 
• V počastitev 20-letnice ustano-
• vitve Denarnega zavoda Sloveni-
• je pri Predsedstvu SNOS bo od 
• 12. do 16. marca odprta v Cr-
D nomlju razstava zgodovinskih 
B dokumentov tega zavoda in 
• razstava o denarnem varčeva
la nju. Obe razstavi bosta v pro-
• štorih knjižnice in čitalnice, 
BI kjer je Denarni zavod pošlo-
• val med NOB. 



Tako Je vsa domobranska akcija tistega 
dne propadla. Kl jub precej ostri celodnevni borbi 15. 
brigada n i imela nobenih izgub, sovražnikove pa niso 
bile znane. Cenili pa so j ih na kakih 20 mrtvita in 
ranjenih. 

Po tej borbi se je vsa brigada premaknila na ob
močje Primskovo—Čatež—Mirna, štab brigade je bi l 
v vasi Okrog. T u v bližini je 4. oktobra padla ameri
kanska leteča trdnjava. Brigada je rešila 2 letalca, 
ostale pa Dolenjski odred. Večjih bojev ni bilo, ra
zen patrolnih spopadov. 

12. oktobra je brigada odšla na sektor Ajdovec-
Lipovec. 14. oktobra je vodila večje borbe z močnimi 
kolonami domobrancev iz Novega mesta in Stične. Za
to se je umaknila v Stavčo vas in Mačkovec. 18 okto
bra je znova odšla bližje k cesti Novo mesto—Ljub
ljana in zasedla položaje pr i Vrhtrebnjem. T u se je 
spopadla z močnimi nemškimi kolonami, k i so se 
umikale iz Novega mesta proti Ljubljani. To so bile 
nemške sile, k i so se umikale iz Grčije. Pobočnice so 
držali domobranci, k i so na ta način zadrževali naše 
sile in omogočali Nemcem nemoteno kretanje. Borba 
je bila zaradi številne nemške premoči precej huda, 
posebno zaradi močne nemške motorizacije in topni
štva. Pozno ponoči se je brigada, razdeljena v več 
kolon brez medsebojne zveze, umaknila proti Dvoru 
na K r k i . 19. oktobra pozno ponoči je ena izmed 
kolon, v kateri je bil štab brigade, padla v Ajdovcu v 

t domobransko zasedo, vendar ni imela izgub. V svitu 
je prekoračila K rko na Dvoru in se umaknila na po
bočja Sv. Petra. T u je 20. oktobra imela večje boje z 
domobranci. 

25. oktobra je brigada napadala Stično. Vendar 
se j i ni mogla približati, ker j i je padel v hrbet do
mobranski jurišni bataljon, k i je že ponoči odšel v 
akcijo proti Primskovemu. Ta bataljon se je nemudo
ma vrnil, ko je zaslišal boj okoli postojanke. Ven
dar je štabu brigade z odločnostjo uspelo brigado z 
manjšimi izgubami izvleči iz sovražnih klešč. 

V Okol i 1. novembra se je brigada zopet zadrže
vala na območju Ajdovec — Lipovec — Babna gora 
— Sela — šumberk. Skupno z enotami 18. divizije se 
je borila proti domobranskemu bataljonu, k i je bil 
obkoljen in se je šele pozno ponoči s prevaro izvle
kel iz obroča naših enot. Tako je sovražnik ukanil 
stražarja iz 15. brigade, k i je vprašal, kdo gre, na ta 
način, da je eden domobrancev zaklical: »Deveta 

y urnobežeča«. Res je bila takrat v bližini 9. brigada 
ln res so se naši borci takrat šalili z 9. brigado na ta 
način. Nihče ni mislil, da so sovražniku te podrobno
sti tako znane, zato je tudi ves bataljon 15. brigade 
nasedel. V teh bojih je 15. brigada prizadejala sovraž-

RUDI P U Š E N J A K - U R A G A N : |JjU 

niku neugotovljene izgube, Id pa so morale biti 
precejšnje. 

2. novembra je brigada brez težkega orožja (nuno-
metalska baterija, 2 minometa 81 m m pr i štabu bri
gade) odšla čez nemško mejo k Liti j i . Imela je nalogo 
napasti postojanko v Višji gori, toda do napada ni 
prišlo, ker je bilo očitno, da ne bo nikakega uspeha. 

5. novembra sta se 1. in 2. bataljon s štabom 
brigade v vasi Mačkovec preoblekla v angleške uni
forme. 

8. novembra je bila brigada še vedno v Mačkov-
cu in Vinkovem vrhu. Zgodaj zjutraj je domobran
ski udarni bataljon, k i je že nekaj dni deloval v Suhi 
Krajini, napadel štab 15. divizije na Dvoru. Zasedel 
Je most čez K r k o in prisili l naše enote k umiku. Na 
samem mostu je vodnik Kra l j iz Gabrja pod Gorjan
c i s puškomitraljezom tipa »Bren« sicer za hip usta
v i l prodirajoče domobrance in j im prizadejal večje 
Izgube, toda kljub temu je domobrancem uspelo, da 
so zaplenili dva voza obleke, Id so jo intendanti pri
peljali za 3. bataljon 15. brigade in jo ob sovražnem 
napadu skril i pod neki kozolec. 15. brigada se je si
cer umaknila s položajev, toda brez izgub. Sovražnik 

ie imel nekaj ranjenih in mrtvih, točno n i bilo ugo-
ovljeno. Vse, kar je ostalo, so bil i krvavi sledovi na 

cesti in pripovedovanje domačinov. Toda 3. bataljon 
Je izgubil svojo količino obleke in še dolgo je hodil 
pisano oblečen. 

10. novembra je vsa brigada krenila v pospeše
nem maršu do vasi Stari Log na Kočevskem. K o je 
prišla tja, je bilo dano povelje za povratek. Nihče 
n i vedel pojasniti, zakaj je morala vsa brigada celo 
noč hoditi tja in nazaj na Mačkovec. šele kasneje se 

£ zvedelo, da se je začel domobranski vpad v Belo 
ajino. Po isti poti se je kretala čez nekaj dni 18. di

vizija v sovražnikovo zaledje. 

12. novembra je 15. brigada odšla v eni noči iz 
Mačkovca v Jugorje ob cesti Metlika — Novo mesto. 
Pohod je bil zaradi mraza in snega zelo naporen, saj 
znaša razdalja okoli 50 km. 

13. novembra opoldne je brigada odšla iz Jugor-
ja v napad na Šentjernej in ga še isti večer z enim 
bataljonom demonstrativno napadla. Ostala dva bata
ljona sta medtem blokirala sosednje postojanke in 
zbirala hrano. 15. brigada ni imela žrtev, sovražnik 
pa je imel v Šentjerneju 3 mrtve. Mina iz minometal-
ca je namreč padla slučajno v neki bunker in posad
ko pobila. Srečanje s starimi znanci iz aprila—ma
j a 1944 je bilo za brigado veliko priznanje. Vrni la se 
je k njim po 6 mesecih, oblečena in oborožena do 
zob. Medtem so namreč začeli v brigado prihajati 
angleški puškomitraljczi tipa »Bren« in je bilo vse 
italijansko orožje zamenjano z njimi. Tud i borci so 
se spremenili. Kdor je ostal, je bil vojaško izvežban 
in politično prekaljen. Nič več se ni bežalo pri prvih 
strelih. 

PROE JANKO JARC: 

ŠPnd $tv leti v9%nm mestu 
1 0 

In rojstni dan Novega me
sta — 7. april — bi bil pre
šel široki javnosti povsem ne
opazen, da mu ni Peter pL 
Radios posvetil cele prve stra
ni »Triglava«, Luiza Pesjako-
va pa mu prav tam napisala 
priložnostno pesmico. 

Na seji 6. maja je občinski 
odbor pregledal računske za
ključke zadnjih let in ugoto
vil občinsko imetje, obenem 
pa odobril končno besedilo 
prošnje na cesarja, ki je vse
bovala tudi željo po spremem
bi mestnega imena, in potr
dil prošnji Kranjski toanilni-
ci in deželnemu odboru za 
podporo. S sklepom, da proš
njo za loterijo odpošlje na
ravnost dvorni pisarni, je od
bor sedaj črtal z dnevnega re

da deputacijo, zaradi katere 
je bilo svoj čas toliko razbu
rjenja. Vendar so 20. maja 
prošnjo le odposlali poslancu 
dr. Karlu pl. Wurzfoachu, da 
jo cesarju osebno izroči, 29. 
maja pa naprosili za pripro-
šnjo še poslanca A. A. grofa 
Auersperga ter bivšega kranj
skega in takratnega dolenje-
avstrijskega dež. namestnika 
G. grofa Chorinskega. Wurz-
bach Je novomeško prošnjo 
22. Junija 1865 izročil cesarju 
v zasebni avddenoi in o tem 
26. junija obvestil novomeške
ga župana. V drugi polovici 
maja so tako vse prošnje, ki 
jih Je občinski odbor imel 
za potrebne, srečno odšle, 19. 
maju pa je bilo tudi v Ustih 
objavljeno, da bo Novo mesto 
praznovalo petstoletni jubilej 
v dneh od 19. do 21. avgusta 
1865. Sredi junija je prispelo 
iz Ljubljane vprašanje, kako' 
mislijo uporabiti pri dežel
nem odboru in Kranjski hra
nilnici zaprošeno podporo, 
nakar je odbor pooblastil 
prosta Jerneja Arka, pl. Leh-
manna in dr. J . Rozino, da 
odgovore v imenu občine: 
fond naj služi za zgradbo bol
nišnice in hiralnice, primerno 
naj bi se uredila dekliška šo
la in izpopolnil vodovod. 

To je bila zadnja oblika na
črtov, sproženih z vlogo v no
vembru 1862. O uspehu pro
šenj Kranjski hranilnici in 
deželnemu odboru pa m ni
kjer najti sledu. Odsek za 
prireditev slavnosbi se Je 
medtem bavll menda samo z 
vprašanjem veselice in v ju
liju so se npr. celo prepirali, 
aili naj posekajo divji kostanj 
pred rotovžem na Glavnem 
trgu ali ne, za kar je bilo po
trebno izvesti kar nekak ple
biscit meščanov. 

S e n z a c i j a 
» n a g a u g a h « 

Slavnostni odsek Je izdelal 
medtem podroben program 
in sklenil, da občinskd odbor 
na proslavo nikogar, od oseb 
ne društev, uradno ne vabi 
in naj v ta namen zadošča 
le objava programa v časopis
ju. Meščani pa so prav v tem 
juliju imeli veliko senzacijo 

in velik strah: na okrožnem 
sodišču so sodili hi obsodili 
na vešala okoličana Antona 
Lokarja in njegovi prijatelji
ci Marijo Grahut in Uršulo 
Stare zaradi očetomora ter 
12. julija vse tri vpričo večti-
sočglave množice obesili »na 
Gaugah« na Marofu, medtem 
ko sta odhod 7. lovskega ba
taljona in bojazen pred izgu-
bo garnizije sploh rodila ali 
vsaj povečala strah pred bo
sanskimi razbojniki, ki naj bi 
ravno one dni napadli in iz-
ropali Novo mesto, o čemer 
je jadikovaa dopisnik Lajba-
herice 13. julija 1865. 

Medtem se je prošnja za 
loterijo le bližala svoji ugod
ni rešitvi in novomeški občin
ski odbor je v začetku avgu

sta spravilo v veliko zadrego 
vprašanje finančnega ministr
stva, kako sd občina zamišlja 
načrt in fcsvedbo loterije. Ta
koj so se ponovno obo-nili na 
dunajsko tvrdko J. C. Sothen, 
da bi naj prevzela izvedbo lo
terije, seveda brez uspeha; pa 
tudd ravnateljstvo tržaške lo
terije niti odgovorilo ni na 
podoben dopis novomeške ob
čine z dne 15. aprila 1865. 

Snovanje Narodne 
čitalnice 

Vzporedno z vsemi načrti 
in prepiri okoli proslave pet
stoletnice se je že vsa šestde
seta leta vsaj v delu prebival
stva Novega mesta vršil ko
maj zaznaven, a vendar od 
leta do leta jasnejši preokret 
v narodno zavednejše me
ščanstvo, kar je dobivalo iz
raza v vedno glasnejših zah
tevah po narodni čitalnici. 

Naš narodni preporod prve 
polovice šestdesetih let se Je 
v glavnem vršil pod skrbnim 
in čuječim varstvom prvakov 
z Bledweisom na čelu, katere
mu ni bdlo nič na svetu bolj 
neprijetno kot pegumna mi
sel ln drzna gesta. TI patriar
hi našega naroda so s svojo 

mladostjo pokopali tudd pro
gram svojih mladih let »Zedi-
njeno Slovenijo« in se v 
usodni uri našega naroda in 
Slovanov v Avstriji sploh ob 
vprašanju dualistične ustave 
leta 1867 dali kupiti in zave
sti s plfhkdmi obljubami o 
enakopravnosti slovenščine v 
šoli in uradu, razširjenju av
tonomije kranjskega deželne
ga zbora itd. Zasluga te dobe 
pa je, da je z organizacijo na
rodnih čitalnic v precejšnji 
meri narodu povrnila že sko
raj odtuijeno meščanstvo. 

V Novem mestu je ta čas 
živelo se nekaj mož, ki so 
v svoji mladosti stali v 
prvih vrstah »Narodne gar
de« in »Slovenskega dru
štva«, si takrat s ponosom 
pripenjali kokardo in raz
vijali trobojnico v gostilni 
»Pri kroni« (danes »Trdi
nov hram«) , ki je bila leta 
1848 zbirališče novomeških 
narodnjakov. Dr. J . Rozina, 
T. Pichtenau, C. Tandler, K. 
Jenkner in drugi so že ta
krat stali v sredini dogod
kov, kot so v šestdesetih 
letih zavzemali vidna me
sta v novomeški javnosti. 
P. V. Langerja je novome
ški dopisnik »Novic« leta 
1861 imenoval »iskrenega 
našega domoljuba«, ali 
vsem tem in mnogim osta
l im našim domoljubom je 
leto 1848, po besedah dr. 
Ivana Prijatelja, le bolj 
»akademično predramilo 
glave in manifestirali so 
za ravnopravnost le tako 
v o b č e iz navdušenja za 
idealno svobodo«. Tako tu
di pr i tem rodu novome
ških oseminštiridesetletni-
kov ni iskati pobudnikov 
narodne čitalnice, čemur 
je treba vsaj delno pripi
sati nje kasno ustanovitev. 

Prave organizatorje čital
nice je zato treba iskati v 
mlajšem, narodno zaved-
nejšem izobraženstvu in 
uradništvu, kateremu ni 
preveč ugajala ona kazin-
ska družba, v kateri je 
predvsem nekaj veljal višji 
položaj in vojaška unifor
ma, ter v onem delu me
ščanstva, k i v kazini ni bil 
dobrodošel, če m u vstop 
vanjo sploh ni bil prepo
vedan. Tem ob strani se je 
vnemala za našo narodno 
in družabno vzgojno orga
nizacijo še novomeška 
srednješolska mladina, ki 
je dobivala opore svoji na
rodni zavesti pr i svojih 
učiteljih, zlasti p. Ladislavu 
Hrovatu in p. Bernardu 
Vovku, kar spričujejo tudi 
dopisi dijakov v »Novicah« 
tega časa. Ves narodni pre
porod Novega mesta pa se 
je vršil počasi, v nepre
stanem strahu in okleva
nju, dokler niso ravno v 
jubilejnih dneh peščici ro
doljubov dali trdnejše hrb

tenice in meščanstvu vlili 
več narodnega zanosa na 
jubilejno slavnost povab
ljeni ljubljanski Sokoli in 
znana narodna buditelja 
Fran Erjavec in Valentin 
Zamik, ki sta na slavnost 
prišla po svoji lastni po
budi. 

K o so bile leta 1861 osno
vane prve slovenske čital
nice v Trstu, Mariboru, 
Ljubljani in Celju ter se 
j im Je Januarja 1862 pri 
družila čitalnica v To lmi 
nu, so ob K r k i tudi že mi
slili nanjo. Noviški dopis
nik je v začetku 1862 poro
čilu, da je K r k a čez in čez 
zamrznila, dostavil: »To 
nam je nenavaden dogo
dek. Morda b i bila tudi. 
kaj takošnega tukaj narod
na čitavnica. A to bi bilo 
še veče čudo kot zamrznje
na K rka . Neka gospoda 
sta sicer unidan o njenem 
osnutji besedico zinila; a l 
sedaj je sopet vse tiho; se 
ve da domači jezik s po
močjo čitavnice omikovati 
in nevednim poptujčencom 
njega lepoto z besedo in 
pesmami svetu kazati, b i 
bilo greh!« 

V prihodnjem zimskem, 
s kazinskimi plesi in go
stilniškimi veselicami po-
življenem življenju malega 
mesta so ponovno razmiš-
liali o čitalnici. K o sta že 
delovali čitalnici v Gorici 
in Škofji Loki ter se je 
pripravljala njena ustano
vitev v Celovcu, so pisale 
»Novice« iz Novega mesta: 

»Že lansko zimo so «No-
vice» nekaj omenile o čitav-
nici. a le prekmalo je vse 
potihnilo. Letos se je ta 
misel zopet zbudila; pra
vijo, da se hoče eden viš
jih gospodov notegnil: za 
to reč, katera nobenega oo-
štenega domačina ne žali, 
sicer pa nekako veselo in 
novo življenje zbudi rx> 
vsod, ker oživi ia leno na
rodno netje in dušno hra
no daje s časniki slovan
skimi, pa tudi druzimi, k i 
ne zatirujejo narodnosti 
slovenske; čas je, da ne 
ostanemo na veke «Bedien-
tenvolk» (narod hlapcev).« 

Ali sreča čitalnici tudi v 
tej z imi ni bila mila i n 
tako so sedaj dijaki novo
meške gimnazije sami mi 
slili na njeno ustanovitev. 
Ob vsej podpori svojih uči
teljev, k i so ravno v tem 
letu odklonili od deželne 
vlade naročeno Schillerje-
vo proslavo, so 9. marca 
1863 priredili »Besedo« v 
čast tisočletnice Ciri la in 
Metoda in jo vso preželi z 
resničnim domoljubjem, 
hoteč kasneje priredili še 
več podobnih prireditev, 
njih čisti dobiček pa so na
menili ustanovitvi čitalni
ce. 

Mestni podi s pogledom na nekdanje sejmišče (danes 
park za novo pošto) in na podnožje Marofa, kjer stoji 
danes občinsko (prej okrajno) poslopje. V sredini 
stara pokopališka kapela, k i jo je pred 100 leti zidal 

kanonik Jelovšek 

Novomeška razglednica okoli 1890 — sl ikal Matej Te rp in 
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Človek ne živi samo od kruha 
Pravzaprav to n i b i l pravi razgovor za okroglo mizo, bol i anketa med petimi 

ku l tu rn imi delavci v Kočevju. Vprašanja z najrazličnejših področij kulturnega 
udejstvovanja smo zastavili Jožetu Smoleju, dolgoletnemu predsedniku Sveta 
Svobod in P D Kočevje, Mati j i Cel inskemu, upravn iku D U , Andre ju A r k u , 
upravn iku Doma telesne kulture, prof. Milošu Humeku , ravnatelju glasbene 
šole, ter J a n k u Zupanu, režiserju in igralcu. Anketo je narekovala potreba, še 
bolj pa nič kaj rožnato »kulturno« stanje v mestu. O problemih kulturnega de
lovanja je prejšnji teden razpravljal tudi razširjeni Svet Svobod in P D občine 
Kočevje i n opozoril na kritično stanje. Z anketo smo skušali prikazati sedanje 
stanje in morda poiskati primerno smer za rešitev. Brez dvoma pa je nujno 
takojšnje ukrepanje in združitev vseh sil. 

— Kulturno življenje v 
Kočevju še zdaleč ni tako 
razvito in pestro, kakor b i 
si želeli. Kje so vzroki za 
tako stanje in kaj bi bilo 
treba narediti, da b i se 
spremenilo? 

Jože Smole j , dolgoletni 
predsednik občinskega Sveta 
Svobod i n prosvetnih društev: 
Težko je govorit i o vzrok ih , 
kaj t i le-teh je več, objekt ivnih 
i n subjekt ivnih. Po mojem je 
vzrok za tako pičlo kul turno 
dejavnost v zadnjih let ih tud i 
v tem, ker so se hi tro menja
va l i l judje, k i so na kultur
nem področju delal i , nov ih pa 
je bi lo vedno manj kot t ist ih, 
k i so zapuščali »kulturne vr
ste«. Ve l iko l jud i smo poslal i 
na razne specializirane semi
narje, toda po seminarju na
vadno niso b i l i dolgo p r i nas. 
M o r d a smo ku l turn i delavci 
tud i dobival i premajhno mo
ra lno priznanje; p r i tem smo 
večkrat čutili (morda neupra
vičeno), da naše delo n i ce
njeno, da sploh n i važno. K u l 
turno delo pa n i le konjiček 
nekater ih! Doslej so b i l i ne
ugodni tudi drugi delovni po
goji, čestokrat tehničnega zna 
čaja (neurejena dvorana). 

Zaradi kampanjskega dela je 
kulturna dejavnost vedno nihala; 
včasih Je bila pestra, potem pa 
je za nekaj Časa zamrla, se spet po
živila itd. Medtem pa se Je šte
vilo kulturnih aktivistov stalno kr
čilo, pri čemer sta opravila svoje 
tudi televizija in nagla tehnizacija 
življenja. Veliko ljudi se Je pri
čelo izobraževati na delovnih me
stih, tako da nimajo več časa za 
delo v Svobodi; taki zame niso 
zgubljeni, saj se še hitreje izo
bražujejo in dvigajo. 

Kaj storiti? Predvsem Je potre
ben soliden program dela, ki naj 
zajame vse možnosti kulturnega iz
življanja. Pri tem^vellko pričaku-' 
jemo od glasbene Sble, kateri pa 
Je treba dati večjo moralno, pred
vsem pa materialno pomoč. Vsi 
tudi čutimo, kako nam je potre
ben pevski zbor Jakob Gallus, gle
dati pa ga moramo z drugačnimi 
očmi kot doslej. V program, pri 
katerem naj sodeluje čim širši 
krog ljudi, je treba vključiti tudi 
kvalitetna gostovanja in morda uve
sti redne abonmajske predstave 
poklicnih gledališč. Zanemariti tu
di ne bi smeli lutkovnega gleda
lišča, ki ima za uspešno delo naj
več možnosti. Za lutkovni oder Ima
mo lep prostor, združiti bi morali 
le razdrobljene sile. Prepričan sem, 
da bomo naše kulturno življenje 

spravili z mrtve točke' le s pa
metnim, načrtnim programiranjem 
in z združitvijo vseh sil. Za tako 
delo pa bi bil pri Svetu Svobod 
(ali kje drugje) potreben še pro
fesionalec . . . 

G l e d a n j e T V o d d a j 
n a j s p r e m l j a k o m e n t a r 
— V kočevski občini je 

menda kakih 30 klubskih 
televizorjev, ob katerih se 
zbirajo občani. Je tele
vizija res zavrla kul
turno udejstvovanje, in 
če ga je, kako naj bi bilo 
delo v klubih (družbenih 
centrih) organizirano, da se 
ne bii-omejevali le na gh*-
danje? Kakšno vlogo naj 
bi pr i tem odigrala delav
ska univerza? 

MATIJA CETINSKI, UPRAVNIK 
DELAVSKE UNIVERZE KOČEVJE: 
Menim, da televizija ni uspavala 
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kulturne dejavnosti, posebno tam, 
kjer se ljudje zbirajo v klubu in 
z zanimanjem sledijo TV program. 
Vprašanje pa je, KAKO DOJEMA
JO npr. TV film ali odrsko delo. 
Po statističnih podatkih je v Slo
veniji še vedno 35 odst. ljudi z 
manj kot štirimi razredi osnovne 
šole, starih od 15—15 let. To je 
podatek, ki naj nas vodi v priza
devanjih nuditi občanom čim bo
gatejše in pestrejše kulturno življe
nje, se pravi — izobraževati jih. 
V klubih bi morali najprej do
seči, da televizor ne bi bil odprt 
na dan toliko in toliko ur, ampak 
naj bi se gledanje odvijalo po do
ločenem programu. Ljudje naj bi 
se npr. zbrali ob televizorju tedaj, 
ko je na sporedu kak film ali 

drama; pred pričelkom naj bi kdo 
d delu kaj povedal, potem pa še 
na korj£t, tako da ljudje ne bi 
sledili le zgodbi, ampak se v delo 
poglobili in ga pravilno razumeli. 
Pri tem kulture ljudje sicer ne bi 
aktivno širili, pač pa bi jo DOJE
MALI IN DOŽIVLJALI, in tudi to 
je veliko, če v kraju ni nikogar, 
Id bi komentiral posamezne od
daje, bi lahko pomagala DU iz 
Kočevja. V krajih, kjer prosvetnih 
društev ni, bi se moralo odvijati 
vse kulturno življenje v klubih. 
Delavska univerza bi vsak teden 
posredovala po eno komentirano 
filmsko predstavo, poljudno preda
vanje itd. S filmi delamo tako že 
sedaj v sedemnajstih krajih in v 
filmskem gledališču v Kočevju. Gle
dalci dobijo vedno brezplačno film
ski list s kratko vsebino filma, in 
s člankom o filmski umetnosti, ko
mentator pa pred pričetkom pred-
stave, v odmoru in na koncu spre
govori o filmu. Prepričan sem. da 
je potujoči kino s takim delom 
napravil zelo veliko, želeli bi tudi 
dobiti v Kočevje kinotečne filme, 
se pravi prostor v kinematografu, 
kjer bi bili taki filmi stalno na 
sporedu. Tudi predvajanje dobrih 
filmov je širjenje kulture, pri tem 
pa brez kinoteke ne bomo mogli 
več dolgo. 

K o č e v j e je b r e z t r a d i c i j e 
- k a k o d o l g o še? 

— Kaj menite o seda
njem kulturnem stanju v 
Kočevju in kako bi po va
šem prišli na »zeleno ve
jo«? Ka j narediti? 

Andrej Arko , upravnik do
ma telesne kulture: Tud i jaz 
se ne b i strinjal s t is t imi , k i 
pravijo, da je televizija zavr
la kul turno življenje. Nasprot
no, prav T V je opravi la po
membno poslanstvo i n skoz
njo so pričeli ljudje še bolj 
ceniti kulturne vrednote. In 
kar je najpomembneje, od
prlo se j i m je okno v svet, 
iztrgala j i h je i z njihovega 
ozkega, lokalnega ambienta. 
Drži pa, da je nekatere morda 
odtegnila od aktivnega udej
stvovanja v domačih kultur
n ih skupinah, druge pa od 
gledanja, ker j i m je pač nu
di la več i n kvalitetneje. P r i 
zadevati b i s i mora l i , da b i 
šli v ku l turn ih prizadevanjih 
z njo v korak. 

Precej kr ivde je tudi na do
sedanjih svetih za kul turo p r i 
ObS, saj so vse premalo de
la l i . Mars ika j b i lahko že bi lo 
urejeno, pa n i , i n s tem je 
škoda le še večja. Pohvalit i 

pa moram potujoči k ino D U , 
k i je naprav i l na »podeželju«' 
morda več kot naša amater
ska gledališča. 

Vsa leta smo se izgovarjali, da 
nimamo prostora. Sedaj je. V Ss-
škovem domu je ena najlepših dvo
ran v Sloveniji, prostor je tudi v 
Domu telesne kulture. Toda kul
tura ni le gledališče In godba na 
pihala, kultura je še vse kaj dru
gega. Imamo kiparja Jarma, ki bi 
nam na razstavah lahko marsikaj 
pomagal. Ne le, da bi videli nje
gova dela in ga pobliže spoznali, 
spoznali bi se tudi z umetnostjo 
in jo znali bolj ceniti. Tudi mu
zej ne opravlja svojega kulturne
ga poslanstva. Zgodovinske doku
mente vse predolgo zbirajo in ure
jujejo; zakaj Jih ne bi razstavili? 
Tudi to Je kultura, namreč spozna
vanje naše zgodovine. V Domu te
lesne kulture Je dovolj prostora za 
občasne muzejske razstave. Vsak 
dan bi si jih lahko ogledalo na 
desetine otrok, ki v domu telova
dijo! Ali ne bi s tem veliko na
pravili, morda več, kot si zamiš
ljamo? 

V Kočevju žive ljudje z vseh 
koncev države. Kraj je brez tra
dicij. Poskrbeti bi morali za nove 
tradicije, kakršnekoli in prevzgojiti 
ljudi. Prepričan sem, da vsaj 50 
odst. ljudi v mestu živi le za svo
je delo in zaslužek in jim je kul
tura drugotnega pomena. Tu bi 
bilo treba začeti z delom, tu in 
s TRADICIJAMI NOVEGA KOČEV
JA . . . 

K l j u b t e h n i č n e m u 
n a p r e d k u n a m n e k a j 

m a n j k a 

— Ka j je kultura i n kje 
naj začnemo urejati, kar 
je doslej, zamujeno? 

Prof. Miloš Humek, ravna
tel j glasbene šole v Kočevju: 
Danes to l iko govorimo o ku l 
tur i , kakor n ismo vseh 20 let 
nazaj. Po mojem je prišlo do 
takega zanimanja za kul turo 
zato, ker vsi čutimo, da nam 
kl jub vel ikemu tehničemu na
predku in dvigu civi l izacije, 
mater ia lnim dobrinam, k i so 
nam n a . razpolago i td . ven
darle nekaj manjka. Notra
nje bogatenje človeka, srčna 
ku l tura i n sploh človečnost 
morata i t i v korak s sploš
n im napredkom družbe, Ce 
bomo prenehali b i t i l judje v 
najboljšem pomenu besede, 
nam grozi tudi v družbenem 
pogledu razkroj i n propad. 
Eden od osnovnih smotrov so
cialistične družbe je prav hu
manizaci ja odnosov i n vsega 
dogajanja. Srce me bol i , ko 
že dolga leta opažam ravno v 
Kočevju, kako upada zanima
nje povprečnih občanov za 
umetnost. Umetnost j e ' b i la 
i n bo vedno nosi lka najbolj 
naprednih idej v vsakokratni 
družbi. S pomočjo umetnosti 
lahko neposredno vpl ivamo 
na čustvovanje i n miselnost 
najširših plasti . Umetnost n i 
nekaj odmaknjenega, za pre

prostega človeka nerazumlj i
vega. Prav glasba deluje naj
bolj neposredno na našo no
tranjost, nas lahko razgiblje 
i n dviga. 

Mladi ljudje so zelo dovzetni za 
vplive, tudi glasbene. Vprašanje 
je samo, kakšen okus imajo in 
kaj jim v tem lahko nudimo. V 
naši mladini je namreč še mnogo 
zdravega čuta za to, kaj je kaj 
vredno in kaj je kič. Poudarek na 
glasbeni vzgoji na srednjih šolah 
in tudi na osnovni šoli bi mnogo 
doprinesel k izboljšanju okusa na
ših otrok. 2e v zgodnji mladosti, 
v najnežnejši otroški dobi, bi mo
rali ostriti estetski čut pri otro
ku. Prav pomanjkanje splošne 
estetske vzgoje se mi zdi v Ko
čevju najbolj kočljivo in tu je tre
ba kmalu kaj temeljito spreme
niti. 

Kulturno udejstvovanje občana 
mora biti POSLEDICA njegovih 
POTREB po takem udejstvovanju, 
in ne obratno. Kulturna priredi
tev torej ne more in ne sme biti 
VZROK za kulturno življenje v 
nekem kraju. POTREBO po kakrš
nikoli kulturni ali celo umetniški 
dejavnosti pa" lahko vzgojimo le 
pri MLADEM ČLOVEKU, pri če
mer imajo najbolj ODGOVORNO 
nalogo šole in vse institucije, ki 
se ukvarjajo z mladino. 

U s t v a r i t i je t r e b a 
k u l t u r n o v z d u š j e 

— Kakšno vlogo ima gle
dališče v sklopu naših pri
zadevanj za poživitev in 
širjenje kulture? 

Janko Zupan, sekretar na 
Rudniku in režiser pri Svo
bodi: K u l t u r a naj b i b i la eden 
najpomembnejših elementov 
vseh naših prizadevanj za do
sego humanističnih socialistič
n i h vrednot. P r i tem ne gre, 
posebno p r i nas, le za vpraša
nje rekreacije delovnih l jud i 
po opravljenem delu, ampak 
za ustvarjanje kulturnega 
vzdušja. K u l t u r a torej n i le 
gledališče, godba, petje n i t i te
levizija, ampak vse tisto, ka r 
sicer imenujemo srčna kultu
ra . . . 

V nagem delu ne smemo zane
mariti tudi klasičnih oblik kultur
nega ustvarjanja. Nedvomno imajo 
klubi pomembno vlogo, v klasič
nih oblikah pa je še vedno veliko 
možnosti za ustvarjanje kulturnega 
življenja. V Kočevju bi morali ime
ti dobro organizirano stalno gle
dališče, potrebna Je le materialna 
podpora, predvsem pa moralno 
priznanje za opravljeno delo in 
vloženi trud. Amatersko gledališče 
pomeni veliko veliko dela in žrtvo
vanja. 

Po daljšem molku smo gledališč-
niui spet pričeli delati. Deloma z 
novimi, deloma s starimi igralci 
bomo naštudirall Nu&icevo Sum
ljivo osebo, s čimer bomo počasti
li 100-Ietnico rojstva velikega ju
goslovanskega komediografa. 

Kako je z igralci? Brez dvoma 
je v Kočevju veliko ljudi, sposob-

,nih za gledališko delo. Ti ljudje 
so včasih že igrali, zdaj pa kaže, 
kot da jih je sram. Zakaj? Težko 
je reči, brez dvoma Je kanček 
resnice tudi v tem, ker doslej delo 
na odrskih deskah ni bilo dovolj 
družbeno priznano. 

X X X 

»Človek ne živi samo od 
kruha!« je zapisal sovjetski 
pisatelj Dudincev. Ve l iko res
nico je povedal, resnico, k i 
jo morda vsi čutimo, ne zna

mo s i pa včasih pomagati. 
Tehnizacija je življenje tako 
razgibala i n pognala z never
jetno hitrostjo v tek po no
v ih kolesnicah, da ga komaj 
še dohajamo. K u l t u r a obstaja 
nekje zadaj, skoraj b i dejal 
— betežna v svoj ih star ih, 
ustaljenih i n skozi stoletja 
preizkušenih formah. Koma j 
utegnemo opazit i to. Toda 
mar res primanjkuje časa za 
spreminjanje teh oblik? P r i 
lagajanje novemu načinu živ
ljenja? 

K u l t u r a n i le gledališče i n 
ostale klasične obl ike ustvar
janja i n posredovanja umet
nosti , ku l tura je tudi tisto, 
ka r naj b i čutili i n nos i l i v 
sebi — človečnost, notranje 
bogastvo človekovo. K u l t u r a 
je tudi lepo urejen park v 
mestu, čista ul ica, urejene i n 
z đrobnim peskom posute 
steze med zelenjem. K u l t u r a 
je tudi lepo vedenje, pri jazen 
pozdrav. Vse to je ku l tura , 
na kar morda danes v hru-
motu avtomobilov i n sredi 
gozda televizi jskih anten po
zabljamo. To pa n i samo naš 
problem, splošen je. 

K u l t u r a je tudi lepa knj iga 
na pol ic i , le prebrana b i t i 
mora. Vse preveč namreč po
zabljamo na poslanstvo t iska
ne besede, na poslanstvo na
ših knjižnic.. . 

Poskrbet i moramo za kval i 
tativne sprememebe. K m a l u , 
da ne bo prepozno. Začnimo 
pri i mladem človeku, še v 
rosni mladost i , že otrok naj 
začne ceniti umetniške dosež
ke sedanjega in prejšnjih ča
sov. Obogatilo ga bo, dvignilo 
nad vsakdanje življenje. In 
na koncu svoje poti bo dejal: 
Glej , bogat sem, vem, zakaj 
sem živel! N isem samo živel, 
ampak 2IVEL! 

• Ne pozabimo: Človek ne 
• živi samo od kruha, k u l -
• tura je celo večji kos na-
• šega vsakdanjega k ruha ! 

F . Grivec 

Lado L a m u t : V I N J E T A 

Novi vidiki upravljanja v šolstvu 
(Nadaljevanje s 1. str.) 

nizacije dela, delitve dohod
ka , razpolaganja z delovnimi 
sredstvi ter delovnih razme
r i j . 

E n o posebnost pa je usta
va tu vendarle upoštevala: so
delovanje javnosti v uprav
l janju. 79. člen republiške 
ustave pravi, da v delovni or
ganizaciji, k i opravlja dejav
nost ali zadeve posebnega 
družbenega pomena, sodelu
jejo v skladu z zakonom o n 
upravljanju določenih zadev 
zainteresirani občani in pred-
stavniki zainteresiranih orea-
nizacij t « družbene skupno
sti kot člani organov uprav
ljanja delovne organizacije 
ali na drug način, ki ga ao. 
ločata zakon in statut. 

Toda tudi vloga javnosti 
doživlja v teh delovnih orga
nizaci jah pomembne spre
membe. Vedno bolj se bo 
omejevala na sodelovanje p r i 
določanju nalog in programa 
dela. 

N a j b o l j p o d r o b n a d o l o č i l a 
o u p r a v l j a n j e v d r u ž b e 

n i h s l u ž b a h 
Dejansko je zakon o orga

n ih upravljanja v šolah m 
drugih vzgojnih j n izobraže
valnih zavodih p r v i zakon v 
Slovenij i , k i konkret i z i ra 
ustavna določila glede uprav
ljanja v družbenih službah. 
Drugi zakon, k i ga je istočas
no sprejela republiška skup
ščina v organih upravl janja v 
zavodih, je veliko bolj splo
šen. 

Ko t predstavniki javnosti 
so v zakonu omenjeni zainte
resirani občani, predstavnisi 
zainteresiranih organizacij, 
družbenopolitične skupnosti 
i n skupnosti učencev. Orga
ni upravljanja pa so svet šo
le, upravni odbor in direktnr. 

Posebno pomembna so do. 
ločila o svetu šole. Za razli
ko od zakona o upravl janju 
v zavodih, k i predvideva tr i 
variante <^delova.n-!a «<wnoVl 
pr i upravl janju: skupni organ 
upravljanja, posebni d e l a v k i 
svet in posebni družbeni or

gan upravljanja ter končno 
dve možnosti p r i sestavi čla
nov tega družbenega organa 
— izključno iz predstavnikov 
javnosti a l i deloma iz njdh 
in deloma iz članov kolekti
va, pa je v zakonu o uprav
l janju v šolah možna pred
vsem prva varianta. Pač pa 
14. člen tega zakena dopušča, 
da statut šole lahko določi 
tudi drug način sodelovanja 
javnosti p r i upravl janju šole. 

Dve v r s t i n a l o g 
s v e t a š o l e 

Da bi se zagotovile ustav
ne pravice članov šolskega 
kolekt iva p r i samoupravl ja
nju v takem mešanem delav
skem svetu (v njem mora 
b i t i po 10. č'.enu zakona več 
kot polovica članov iz kolek
tiva), sta v zakonu določeni 
dve vrsti zadev, k i j i h svet 
opravlja. E n o opravlja kot 
celota in pr i nf lh predstav
n ik i j n vno^ i enakon- ivno so
delujejo. To so: skrb za ce
lotno življenje i n delo šole. 
obravnavanje delovnih uspe

hov i n stanja v šoli ter daja
nja smernic za izboljšanje 
vzgojno-izobraževalnega dela, 
oblikovanje i n dopolnjevanje 
predmetnikov i n učnih načr
tov, določanje vpisnih pogo
jev ter postopka in vsebine 
zaključnega izpita, skrb za 
povezavo šole z okoljem, do
polnilne vzgojno-izobraževai-
ne dejavnosti, sprejemanje 
letnih in dolgoročnih delov
nih programov na osnovi po
godb z ustanovi?.el'em ter 
skrb za njihovo izvrševanje, 
sprejemanje statuta in po
slovnika p dolu šole ter ime
novanje direktorja šole. 

O nskaterih vprašanjih iz 
pristojnosti sveta šole pa od
ločajo samo tisti njegovi čla
ni , ta j i h je izvol i l šolski k o 
lektiv. To so: EJnančn! načrt, 
zaključni račun, pravi lnik o 
oblikovanju in del itvi dohod, 
ka. pravi lnik o del itvi oseb
n ih dohodkov, sp-lcšni samo
upravni akt i . določanje siste
matizacije delovnih mest in 
soraieman'e učnih ter d r u -
g-'h strokovnih delavcev šo!e 
na podlagi razpisa ter odlo

čanje o rab i družbenih sred
stev i n o uporabi sredstev 
skladov. 

Ponekod so zastavljali 
vprašanje, kaj bo v teh p r i 
mer ih s predstavniki javno
st i , Ali naj j i h vabijo na taut-
šne seje sveta šole, ah imajo 
pravico sodelovati v razpravi 
i td . Svet šole lahko sklene, 
da j i h ne vabi, še bolje pa 
je, če so vselej vabljeni, le da 
nimajo pravice glasovati, k a 
dar gre za odločanje o len 
vprašanjih. Seveda pa lanxo 
sodelujejo v razpravi . 

V l o g a d i r e k t o r j a š o l e 
Zakon dalje pravi , aa 

opravljajo v šolah, k i imajo 
manj k o . 20 članov dslovne 
skupnosti , t i neposredno de
lo sveta šole, lahko pa sta
tut določi isto tudi v pr imp-
r " i , ko ima šola od 20 do 3u 
ziaoi^ion-'h V t«Wh nr imer 'h 
sodelujejo in soodločajo pred
stavniki javnosti na zboru 
de'ovne skupnosti . 

Novost ip tndi to. r"<* tn~<pa 
b i t i predsednik sveta šoie iz
voljen izmed tisMh članov 
sv i ta , k i j ih je izvol i la delov
na skupnost šo'e. 

Upravni odbor skrb i po 
tem zakonu za izvrševanje 

sklepov sveta šole, spremlja 
delo šole In predlaga ustrez
ne sklepe za izboljšanje nje
nega dela, pr iprav l ja gradivo 
in predloge o vprašanjih, k i 
j i h rešuje svet šole, i n oprav
l ja druge naloge, k i j i h dodo-
čata zanj zakon in statut šo
le. 

Sedem členov zakona se 
nanaša na direktorja. Njego
vo vlogo je zakon še pose
bej podčrtal, njegov položaj 
pa je izenačen načelno s po 
ložajem direktor ja v drug ih 
delovnih organizacijah. Ime- \ 
nufe Pa sve 1 šole na predlog 
razpisne komisi je po zakoni
tem postopku. 

Direktor šole je lahko le 
Usti , kdor izpolnju'e pogoje 
glede strokovne in pedageške 
usposobljenosti i n prakse 
ter druge pogoje, k i so dolo
čeni s posebnim 1 predpis i i n 
statutom šole. 19. člen zako
na dolo?a pristojnost d i rek
torja šole. Prav i , da vedi d i 
rektor poslovan.'e šole v skla
du s splošnimi predpis i , s ta 
tutom i n sklepi sveta šole i n 
d rug : h njenih organov. D i 
rektor je pedagoški in uprav
n i v cd ' a šole. v n'ej org*n : !*U 
ra i n vodi delo ter šolo za
stopa navzven.(PO VEČERU) 
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»Ah« je vzdihnila gospa Miiller, »božič brez 
snega. . . « 

Sredi besede pa se je zaustavila in pogledala 
okrog sebe, ko da b i se bala, da je rekla več, kot 
bi j i šlo. 

»Pa je sploh kje kakšen božič brez snega?« se je 
oglasila Herta. 

»Seveda je,« je rekel Kar i . »V Afriki sploh niko
l i ni snega.« 

Frau Miiller je zakašljala. 
»Razen v gorah, seveda.« 
K a r i je s prepričanjem ponovil: 
»Seveda! 
»Jaz pa n imam rada snega,« je rekla Katarina. 
Ma l i Franz je dvignil žlico, obrnil glavo proti me

ni in začudeno rekel: 
»Da Katarina nima rada snega ? . . . « 
Brž ko je Franz pojedel, me je prijel za roko in 

odpeljal v salon: pokazal mi je lepo božično jđreves-
ce. Elsie je ugasnila lestence, vključila električni vod 
in na smrečici so zagorele drobne zvezde. Otroci so 
dolgo strmeli v smrečico. 

Potem se je Franz spomnil snega in mi rekel, da 
bi ga rad videl. Pogledal sem Elsie, ona pa je z ga
njenim glasom rekla: 

»Njegov prvi sneg, Rudol f . . . « 
Prižgal sem žarnico na terasi in odsunil lesene 

lopute ob steklenih vratih. Okrog žarnice so plesale 
bele, bleščeče se snežinke. 

Nato je Franz hotel videti, kaj smo pripravili 
za sprejem. In za hip sem vse odpeljal v kuhinjo. 
Vel ika kuhinjska miza je bila vsa prekrita s. "kupi 
sendvičev, slaščic in krem. 

Vsak izmed otrok je dobil kos torte in potem 
so šli spat. Obljubili smo jun, da j ih pokličemo 
opolnoči k zakuski, razen tega pa bodo lahko z odra
sl imi prepevali »O Tannenbaum« (O smrečica). 

Tudi jaz sem odšel v gornje prostore in zamenjal 
uniformo. Nato sem se vrnil, stopil v svojo pisarno, 
se zaklenil in začel prelistavati knjigo o dresuri konj, 
k i m i jo je bil posodil Hageman. Malo nato sem 
se spomnil svojega bivšega posestva in obšla me je 
otožnost. Zaprl sem knjigo ter se začel sprehajati po 
sobi gor in dol. 

Malo pozneje je prišla pome Elsie in v jedilnici 
smo sedli k lahki večerji. Elsie je bila v večerni ob
leki, rame je imela gole. K o smo pojedli, smo odšli v 
salon. Elsie je tu in tam prižgala nekaj več. ugasnila 
lestenec in sedla za pianino. Elsie si je bila najela 
glasbenega učitelja v Dachauu, ko sem postal oficir. 

Deset minut pred deseto sem svoj avto poslal k 
Magemanovim in natanko ob desetih so se pripeljali 
Hageman z ženo in Pick z ženo. Nato se je odpeljal 
šofer še po Bethmanova, Schmidtova in po gospo 
Setzler. K o so se vsi zbrali, sem služkinji rekel, naj 
gre po šoferja Dietza, da se bo pogrel v kuhinji. 

» E d i n i " s o v r a ž n i k : o b s e ž n o s t 
Elsie je dame odpeljala v svojo sobo, gospodje 

pa so plašče odložili v moji pisarni. Potem sem jih 
povabil v salon na kozarček pijače. Tam smo počaka
li na dame. Govorili smo o dogodkih v Rusiji in Ha
geman je rekel: 

»Ali ni čudno ? . . . V Rusiji se je pričela zima tako 
zgodaj . . . tukaj pa je pravzaprav še n i . . . « 

Pogovor se je razvnel o ruski zimi in o naših ope
rac i j ah , naposled smo vsi prišli do zaključka, da se 
bo vojna končala prihodnjo pomlad. 

»Če dovolite,« se je spet oglasil Hageman, »vam 
povem, kako jaz gledam na te s t v a r i . . . Za Poljsko 
je bilo treba eno p o m l a d . . . za Francijo e n o . . . za 
Rusijo pa bo treba dve pomladi, ker je velika.« 

Nato so pričeli govoriti vsi vprek. 
»Richtig!« je rekel Schinidt s svojim koničastim 

glasom. »Obsežnost! Ed in i sovražnik je obsežnost!« 
Pick je rekel: 
»Je Rusinja tudi zelo primitivna.« 
Bethman je na svoj koščeni nos posadil ščipalnik: 
»Zato ni nobenega dvoma, kako se bo vojna kon

čala, čisto racionalno povedano, ena Nemčija je vred
na deset Rusij. Da o kulturi sploh ne govorim!« 

-sseveda,« je zasopel Hageman, »vendar . . . če 
m i dovol i te . . . bi imel še nekaj pripomniti . . . « 

Smehljal se je, dvignil roke in počakal, da je služ
kinja odšla 

»Pravijo, da imajo naši vojaki na okupiranem 
ozeml ju . . . silne težave.. . glede seksualnih odnosov 
z ruskimi ženskami. . . Absolutno nič nočejo sli
šati . . . Lahko razumete ? . . . Ali pa je potrebno dolgo 
prijateljstvo . . . Toda . . . « 

»Zares nenavadno,« je rekel Bethman s kratkim 
nasmehom, ki mu je prišel naravnost iz grla, »name
sto, da bi bile počaščene...« 

Prišle so dame, moški smo vstali in nato smo 
vsi skupaj posedli. Hageman je sedel zraven gospe 
Setzler. 

»Ce dovol i te . . . Nocoj ste slamnata v d o v a . . . m 
izkoristil bom pri ložnost. . . ter vam malce podvoril, 
kakor se prav i . . . « 

In prijazno mi je požugala s prstom. Rekel sem: ' 
»Nikakor ne, gniidige Frau, niti najmanj nisem 

kriv. Takšen je nač njegov turnus.« 
»Pred polnočjo bo prav gotovo že tukaj,« se je 

oglasil Hageman. 
Elsie in gospa Miiller sta ponujali sendviče in 

osvežujočo pijačo, ko pa so se pogovori začeli zati
kati, je gospa Hageman sedla za pianino, gospodje 
» o odšli po svoje InStrumente, ki so Jih pustili v mo-

- j i pisarni, in pričeli so igrati. 

Tako je bilo v starih časih.. . 
M u h a v i marec nam je prejšnji teden čez noč 

nasul snega, da ga ie bilo v soboto že čez kolena, 
in še ie pada). V takem vremenu sem dopoldan k re 
ni l proti Prečni. Toda ko sem bil na križišču, kjer 
se odcepi pot v Češčo vas - N A T R A T A H pravijo 
menda stari ljudje tistemu kraju — ie sneg pojenjal 
in posijalo ie sonce, da ie bil naenkrat čudovito lep 
z imski dan. 

K o sem prevali l še zadnji klanec, se mi ie od-
»rl ves svet pod Suhor iem, Novo goro in L jubcn -
skini hr ibom. N i mi bilo žal. da sem kreni l na pot. 
V mis l ih pa sem že zbiral vprašanja, k i j ih bom 
zastavil K u k m a n o v i teti, prepričan, da me njen iz
vrstni spomin tudi tokrat ne bo pustil na cedilu. 
Najstarejša ie v Prečni in daleč naokoli. V apri lu 
si bo naložila na od dela sključen hrbet 93. leto. Pa 
še dobro, da ie tako, kajti nedavna bolezen jo je 
pošteno dajala. Dr. Pavlovič ie ugotovil srčno vo
denico in zapisal rcnije. »Ce te ne bodo pomagale, 
ne vem, kako bo,« ie zaskrbljeno rekel. Pa so le 
pomagale, in dobre sosede tudi. 

Preden sem vstopil , sem si 
ogledal zunanjost hiše, kjer 
stanuje Mar i j a K u k m a n . Last
n ik je — tako so m i povedali 
vaščani — v Amer ik i , oskrb
nik posestva pa se za hišo ne 
briga. Ostrešje je menda že 
vse trhljeno, da ga je bilo 
nujno podpret i , in zahodna 
stena hiše se nevarno nagiba, 
da so jo mora l i zunaj pod
pret i z dvema močnima tra-
moma. Doklej bo to držalo, 
je pa seveda vprašanje . . . 

Človeku se stor i grenko p r i 
srcu, ko stopi v hišo. V veži 
nevarno vegast strop, za silo 
podprt s t ramom; prav tako 
je v sobi, samo da je tu še 
precejšnja luknja v stropu, 
skoz i katero vidiš prav do-
strešnikov. In v takem pro
storu je ženica prebolevala 
hudo bolezen, ko je toplota 
iz štedilnika uhajala skozi 
luknjo v stropu in skozi veli
ko režo, k i jo je napravi la že 
omenjena nevarno nagnjena 
stena. 

S krajevnega odbora so Ji 
že lani svetovali, naj gre v 
dom počitka, kjer bo na to
plem, v lepi oskrb i in brez 
skrb i . Pa je odkloni la : »Tu 
sem živela tako rekoč .vse 
življenje, tu imam znance, s 
kater imi še lahko »saj včasih 
kaj pomenim, tu so pokopani 
mo j i starši i n bratje, tu želim 
bit i pokopana tudi jaz.« In 
tako se s skromno podporo ' 
prebija skozi življenje, od 
mlad ih let navajena na 
skromnost, delo in trpljenje. 

X X X 

»No, lepo reč nam je na
prav i l marec!« sem dejal po 
prvem pozdravu, da b i čim
prej stekla beseda. »Ali pom
nite, da b i b i l že kdaj v tem 
času tako velik sneg?« 

L e t o š n j i s u š c e v s n e g 
n a j b r ž ne bo k m e t o v 

g n o j . . . 
»O, nekoč smo na veliko 

nedeljo gazi l i sneg, čeprav Je 

b i la tisto leto precej kasna,« 
je odgovorila. »Pravijo, da je 
sušcev (marcev) sneg kmetov 
gnoj. Pa ne vsak, in tudi le
tošnji najbrž ne bo! ,Sušec 
mora b't, jajc na p lankah 
znest, prah povajlat pa vodo 
skal ' t , potlej je dobra let ina. ' 
— Tako je bi lo v starem sve
tu, tako so prav i l i star i ljudje 
pr i nas v Lastovčah (staro 
ime za Cegelnico), ki so ve
l iko skus i l i v življenju in so 
b i l i tudi nekaj po svetu. Tak 
je b i l na pr imer čevljar Ko
pic. K o je b i l on vojak, je 
mora l puško še s kremenom 
vžigati. Ka j je pa tačas, ko 
je on čakal, da se ukreše, 
sovražnik stor i l , pa ne vem, 
jaz nisem bi la zraven. Iz ti
st ih cajtov je tudi pesem: 

Radeck i k ra l j , Radeck i k ra l j 
vojsko pelS. 
Lahko vojsko pela, 
ko same kranjske fante ma . 

Veste, to je povedano kar 
tako, po domače. Včasih so 
ljudje govori l i bolj surov je
zik. Seveda, kdo j i h je pa mi
kal i n l i ka l ! Potlej šele se je 
povzdigni l slovenski jezik, po
prej je b i l kmečki, priprosf. 
Recimo: tam oko l i M i rne pe
či so ljudje p r i govorjenju še 
dost i bolj zategovali, kakor 
delajo to danes. Pa je nekdo 
za šalo posnel njihovo govo
rico in zložil pesem: 

K a j s pa tako žalostna? 
A l bomo š"l na Golobi i i jek, 
p a bodo prnes l mat šiiijek, 
pa bo pršu moj prel jub 
pa tvoj prel jub 
pa bomo p i l pa je j l 
pa svejtu peeejl.« 

» M o j a m a t i s o š e 
t l a č a n i l i n a G u m b e r k u « 
»Nekoč ste m i prav i l i , da 

je vaš rod od nekod z Go
renjskega, če se ne motim.« 

»Ja, očetov. M a t i so b i l i pa 
doma s Sel p r i Ratežu. On i 

so kot dekle še tlačanili na 
Gumberku . Graščaki so d r l i 
naše l judi . E n i manj , drugi 
bolj. Ljudje so j i m moral i 
delati t lako in dajati še de
setino. O d vsakega pr ide lka 
deseti del. Vsako deseto leto 
pa še po enega prašiča al i 
kravo, kakor je bi lo pač zgo-
vorjeno. O svečnici so pa 
grajski pobira l i v insko dese
tino. Vsak deseti estrajh je 
šel od hiše.« 

»Kaj pa, če so ljudje po
prej že popili?« 

»Niso smel i , ker je bilo vse 
že poprej zadacano. Po pi
ščanca pa je lahko graščak 
poslal, kadar se m u je hotelo 
jesti. Tako so prav i l i naša 
mati . K o je bi la t laka odprav
ljena, je bilo veliko veselje in 
vel ika slovesnost. Opolnoči so 
napravi l i v cerkvi mašo, ka
kor na sveto noč. Ta spomin 
na odpravo tlake so obhajali 
v cerkv i še veliko let pozneje. 
Se jaz pomnim, kako je pre-
čenski župnik šmidovnik sto
p i l pred zakr is t i jsk i prag i n 
zakl ica l po cerkv i : 

T laka je preč! 
Ne boš je delal, kmet, več!« 

»Ker sva segla že tako da
leč nazaj, tetka, ; pa še tole: 
k o m u so pa svoje čase ljudje 
rek l i Dolenjski Napoleon?« 

K d o je b i l d o l e n j s k i 
N a p o l e o n ? 

»čakajte, da se domis l im 
Ne vem, kako se je pisal , bi l 
pa je p r i sodnij i v službi, 
žleht človek. Za vsako reč je 
l judi hudo kaznoval. Imel pa 
je dobro žensko. Tud i njene
ga imena se ne spominjam 
(pripovedovalka m is l i pred 
sednika okr . sodišča Scheu 
chenstuela i n njegovo ženo 

Jul i jo P r im ic ) . Ona je bila 
dobra z l judmi , ampak za to 
n i smel njen mož nič vedeti. 
P rav i l i so tudi , da Jo je pre
tepal. Pa Jaz tega ne vem, 
sem samo slišala pripovedo
vati. N isem poznala ne nje 
ne njega.« 

»Seveda ne, saj je letos mi
ni lo že natanko sto let, kar 
so njo pokopal i . Neverjetno, 
kako daleč seže vaš spomin!« 

»O, še več bi s i bi la za
pomni la , ko bi bila vedela, 
da se bo kdo kdaj zanimal za 
te stvari . Ja , kaj pa ves čas 
nekaj čečkate na papir? Men
da ne boste dal i vseh teh b i 
bar v časopis!« 

»Boni, bom, v Dolenjski 
list. .Ljudje radi bero take 
stvari.« 

»Tudi jaz dobivam že več 
let ta časopis. Pa zdaj, ko je 
nov poštar, m i ga pušča kar 
na stopnicah, da po njem 
skačejo kure in ga omažejo, 
preden ga jaz dobim v roke. 
To ni prav. V hišo naj bi ga 
prinesel, ne? No, pa'če boste 
že kaj pisal i , napišite še, pro
s im, da b i se rada od srca 
zahvalila vsem, k i so m i v 
bolezni pomagali : zdravniku 
dr. Pavloviču, k i je tako do
ber in prijazen človek; sosedi 
Ani Osojnik, k i m i je ves čas 
potrpežljivo stregla; učiteljici 
Dovjakovi, M a r i j i Sulčevi, 

Kapševim, tovarišici Olgi , k i 
j i ne vem pr i imka , i n vsem 
osta l im vaščanom, odras l im 
in o t rokom. Prijetno je videti , 
ko l iko dobr ih sosedov in 
znancev človek ima!« 

Zaželel sem K u k m a k o v i tet
k i čimveč zdravja, predvsem 
pa, da b i se j i le posrečilo 
kje dobi t i pr imerno sobico, 
kakor s i jo želi, i n se poslo
v i l . A — E 

V rokah šopek za 8. marec, snega pa do kolen — sobotna »predpomladanska 
razglednica« iz Novega mesta. Takole ie zametlo verando kavarne na G lavnem 

trgu . . . 

č a s a mu je 
p r i m a n j k o v a l o 

Podeželski poštar Anthonv^ 
Marc iz Tambridge VVellsa v 
južni Angl i j i se je nedavno 
zagovarjal pred sodiščem za
radi nenavadnega prekrška. 
Nekater im prebivalcem vasi 
sploh n i raznašal pošte, dru
gi pa so dobivali veliko števi
lo tu j ih pisem. Državnemu 
tožilcu je obtoženec iz javi l : 
»Moj delovni čas ni zadosto
val, da b i raznesel vsa p isma, 
zato sem okol i druge ure po
poldne začel del i t i p isma, ka
kor se m i je pač zdelo naj
primerneje.« Tožilec tega nje
govega opravičila n i upošte
val, ampak ga je za 170 nedo-
stavljenih pošiljk kaznoval z 
denarno globo oko l i 50.000 
dinarjev. 

Najprej p l a č i l o , 
potlej' g a š e n j e 

Sedem mož mestne gasil
ske čete f i l ipinske prestolnice 
Manila.se je moralo te dni 
zagovarjati pred županom, 
ker so zahtevali za udeležbo 
pri gašenju pri nekem veli
kem požaru plačilo vnaprej. 

p p 
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28. Kitajec je % "ljubeznijo gledal svetleče se kroge, ki so 
počasi izginjali s televizijskih zaslonov. — »Potniki, pozor!« 
se je oglasilo iz zvočnika. »Čez tri minute bomo prišli v ob
močje težnosti. Namestite se udobno. Pod nami je Kitajska.« 
— Sedaj je Dub vedel, zakaj je na Zemlji tema. V tri četrt 
ure so obleteli polovico zemeljske krogle. — Srečanje s tež
nostjo in ozračjem na Zemlji so zopet občutili kot ogromno 
breme, le da se tokrat Dub ni ustrašil. Raketa se jc navpično 
spustila na tla. 

29. Čeprav so v celicah vdihavali helij, so na šanghajskem 
letališču izstopili rahlo omotični. Dub se je počutil skoraj 
bolnega. Odlično so večerjali, zrezke in kopico drugega, tako 
da je bil Dub na moč presenečen, ko mu je oče pojasnil, da 
je bilo vse, kar so jedli, narejeno iz soje. S sojo se hrani 
polovica prebivalcev na Zemlji, iz nje pa izdelujejo tudi ko
zarce, krožnike, karoserije avtomobilov in celo ladje. — Po 
uri počitka so se potniki zopet zbrali v »Orionu«. 

30. V eni uri so preleteli Azijo in Evropo. Iz Amsterdama 
so krenili na tretjo etapo potovanja, ki naj jih, zopet v eni 
uri, pripelje v Honolulu na Havajih. To je bila prava tekma 
s časom. »Pred 400 leti je jadrnica .Majski cvet' potrebovala 
iz Evrope v Ameriko 65 dni. Leta 1938 so potrebovale najhi
trejše ladje štiri dni, reaktivno letalo je preletelo to razdaljo 
v letu 1953 v štirih urah,« je pripomnil nekdo. »Orion« leti 
s hitrostjo 2(1.000 km na uro. 

21. februarja je do tal pogo
rela k i ta jska četrt mesta, 
škodo cenijo na 30 mil i jonov 
dolarjev. Sedem gasilcev 'je 
obtoženih, da so pričeli gasiti 
šele tedaj, ko so j i m lastnik i 
gorečih hiš plačali podkup
nino. 

Gas i l c i so pr iznal i , da so 
zahtevali plačilo za gašenje 
vnaprej. Nek i k i ta jsk i trgo
vec se je začel z n j im i poga
jat i . Gas i l c i so zahtevali 5000 
pesosov (900.000 d in) , toda 
Kitajec j i m je ponudi l samo 
3000 pesosov. Naposled so se 
zedini l i za 4000 pesosov i n 
pričeli gasiti . 

Vseh sedem gasilcev so od
pust i l i iz mestne gasilske 
čete. 

Brezposelne p l e s a l k e 
strip-teasa 

V nočnih lokal ih i n kabare
tih avstralskega mesta Mel-
bourna ne smejo več nasto
pati neoblečena dekleta. V la
da avstralske zvezne države 
Vic tor ia namerava stor i t i 
stroge ukrepe pfot i lokalom, 
k i b i pr ire ja l i svoj im gostom 
predstave v slačenju. 

Pravosodni minister zvezne 
države Victor ia je izjavi l , da 
so te predstave dosegle tako 
nizko raven, da že ogrožajo 
javno moralo. Melbournske 
plesalke strip-teasa si bodo 
morale poiskati drugo zapo
slitev, ker so podobne ukrepe 
stor i l i tudi v drugih avstral
sk ih mestih. 

Najlepša ljubezenska zgodba 
stoletja 

Zdi se skoraj kot pravljica. Bili sta dve italijan
ski družini, ki sta se pred leti preselili v Salas, da 
bi tam našli svojo srečo. Salas je majhno mesto v 
argentinski provinci Buenos Aires. V mestecu so 
člani omenjenih družin edini Italijani. Zato ni čud
no, da so postali dobri prijatelji. 

Vsaka od obeh družin šteje 9 članov: očeta, mater 
in sedem otrok. Pri Agostenellovih je bilo sedem 
sinov, pri Mavorjevih pa sedem hčera. In zgodilo 
se je, kar je hotel Amor: vsak od Agostenellovih si
nov se je poročil z eno od Mavorjevih deklet. 

Vsi otroci pa se niso poročili hkrati. Ko je naj
starejši Agostenello peljal pred oltar najstarejšo 
hčer iz družine Major, so bili drugi sinovi še otroci. 
Zdaj so že vsi poročeni, srečni so in žive vzorno 
zakonsko življenje. Zato ni čudno, da imenujejo ne
kateri ta primer najlepšo ljubezensko zgodbo sto
letja. 

Jmpi Jurnuo: 
1 0 

»Meni je ta ženska zoprna. Nočem, da bi mi pre
rokovala. Naj gre!« 

T o sliši njen oče, in kakor je bil svojeglav in bi 
bil radovednim svatom v tem hipu rad ustregel, 
pravi: 

»Ne bodi neumna, pokaži babi roko.« 
Helena zmaje z glavo. 
ženinov oče, ki ni hotel, da bi Jo silili, pravi: 

»Saj ciganka tudi tako ve". Povej, baba, koliko hrabrih 
sinov in lepih hčer bo na šraj barskem turnu?« 

»še veliko!« odgovori preoblečeni Kosoman. 
»To brez tebe vemo. Ali koliko mojih vnukov?« 

vpraša baron jezno. 
»Nobenega!« zakriči Kosoman tako divje, da so 

se vsi prestrašili. 
»Vrzite babo ven!« vpije hišni gospodar. 
Toda Kosoman se je bil koj obrnil in zginil. Tre

nutek pozneje ga ni bilo v gradu. 
Skalil je bil svatom vse veselje. Vsakemu izmed 

njih je bila strahovita Ciganka s povzdignjenim pr
stom in grozno preroško besedo pred očmi. Dasirav-
no so si nekateri prizadevali družbo zopet v veselje 
pripraviti in razložiti si, da Ciganka ne ve ničesar, bi
lo je vendar, kakor bi bi l hudoben duh tu vsako ra
dost prepodil in sobo z zrakom napolnil, ki je vsa
kemu nekako srce težil. 

Proti večeru so se nekateri daljni svatje jeli od
pravljati in so tudi odšli. K a r Jih je ostalo, prijeli so 

se, to seveda le moški, prav dobro vina, katero j im 
je glave omotilo in j ih zopet razvedrilo. Nekateri so 
se bili božjega daru tako nalezli, da so morali drušči
no popustiti in postelje iskati, kjer so trdno pospali, 
ne vedoči za nevarni oblak, ki se je nad njimi vedno 
bolj razpenjal. 

XIII . P R E D G R A D O M 

Nedaleč od obzidja grajskega je za grmovjem 
znak ležal Kosoman. Več ni bil opravljen kakor sta
ra Ciganka, vrgel je bil te cunje proč in je bil v na
vadni obleki, z mečem in nožem oborožen. 

Noč se je bila storila, brezštevilne zvezde so 
bleščale na jasnem, prijaznem nebu. V prsih Ilijeve-
ga sina pa ni bilo jasno. Njegov krvavi namen, kate
rega je Že toliko časa nosil s seboj v prsih, namreč 
maščevati očetovo strašno smrt na poglavitnem njego
vem sodniku, ta namen se je imel nocoj zvršiti. Pač 
se je mlademu možu odznotraj še vest oglašala in 
beseda božja na misel silila mu, ki pravi: maščevanje 
je moje, ne išči si sam pravice! Ali vajen je bil teh 
misli. Kakor je živel v divji naturi, v strmi gori, med 
surovimi pajdaši, tako je bil sam postal čedalje bolj 
neobčutljiv za vse, razen za maščevanje. Ljubil je 
nekdaj svojega očeta, kakor ga kak sin ljubiti more. 
K o ga je izgubil, ko je slišal, kako grozovito smrt Je 
storil, spremenila se je vsa njegova ljubezen do očeta 
v neizmerno, ognjeno sovraštvo do tistih, ki so mu 
očeta vzeli. 

Tako se iz lepe čednosti rodi pregreha, tako iz 
dobrih tal zraste slabo seme. 

Kosoman je tedaj tu čakal podkupljenega grajske
ga hlapca Vlaha Petra. Dolgo ga nI, kaj Je to! Mesec 
že vzhaja izza gozda, čas je. 

Vendar enkrat. Zasliši tihe stopinje in spozna 
Vlaha, ki, skrbno oziraje se, stopa kakor mačka. 

»AH je vse dobro?« vpraša Kosoman. 

»Vse!« odgovori Vlah. 
»Hlapci spe?« 
»Pijani so kakor sodi od prvega do zadnjega. E n i 

že spe, eni bodo še pospali in natihoma povežemo 
vse, »*f aar bo čas.« 

»Ne pozabi orožja ob pravem času v kraj pospra
viti, bicer pa nič ne de, ljudi imam dovolj, da bi vse 
v kr»J spravili.« 

» £ d a j čem vrata odpreti?« vpraša Vlah. 
»Kadar boš sovo slišal pred gradom, pa tiho od

kleni vrata zadaj in spredaj.« 
»Bom.« 
»AU veš, v kateri sobi je nevesta?« 
»Mlada gospa?« vpraša Peter čude" se. 
»No, kdo pa? Morda se domislimo, da še njo s 

seboj vzamemo; saj sem cesarjev sin, menda me bo 
ravflO tako lahko vzela v zakon, kadar bo vdova, ka
kor Paroniča. In grad imam jaz v skalovju nad Savo 
r a V n 0 tako trden, kakor j e njen. Glej, škoda, da nisi 
je prej ti snubil zame,« pravi smeje se Kosoman. 

peter odkima in pravi: » j a z sem vam obljubil, 
d a , V n ^ c b ° m P o m a 8 a l samo starega barona v roke do
biti na svatovski dan. Drugega nič!« 

»Le tiho bodi, le tiho,« pravi Kosoman in mu sti
sne mošnjo denarjev v roko. 

k a J ? < < v P r a š a V l a h ' k i J e v t e m hipu lakomnosti bil zopet pripravljen za vse. 
rt l u t r i ! L e d o D r o opravi. Tudi za večerjo kaj 

glej; a a . o o pripravljena, zakaj veliko jih bom jaz v 
svate Pripeljal, čeravno nas niso hoteli vabiti.« 

«• T?. t a s e ' P e t e r s e t l h o s p , a z l n a z a J v grad. 
Ko«' 1 o p a z i l - d a 6a nekaj časa ni oilo. 

V,,? 1!^ 1 1 pa se zavije v plašč in naglo korači čez 
p nhra? g o z d u - B i l Je razburjen, kri mu je silila 
V KJer 8 m u J e m o č n o b i l a -
-nrfukft« J e . e n a strast, ena pregreha udomačila se, 

K o s o m J d e J o 1 0 , 1 8 1 1 1 š e t™*9 prebivališče. 
"man, k i Je od kraja namerjal samo starega o 

barona Jošta Turna v roko dobiti in očeta maščevati 
nad njim, imel je zdaj še drugo črno misel. N i se mu 
zdelo dovolj enega žrtvovati, očeta in sina je hotel 
pogubiti in s tema dvema še — nevesto v roko dobiti. 
T u se mu razodene iskra vesti in poštenosti. Mlada 
ženska ni niti njemu ni drugemu zalega storila. On 
je dejal in domišljal si, da se bojuje za ljudstvo pro
ti oholemu plemstvu. Ljudstvo pa je to gospico lju
bilo. 

To je Kosoman premišljal in na čast mu bodi 
povedano, sklenil je nevesto pustiti in varovati jo vsa
ke krivice. To se ve, da ni pomislil, koliko krivico 
ji stori, če j i vzame komaj zaročenega moža za vse
lej. Veliko j ih je, naj si poišče drugega. 

Tako pride do gozda. Več majhnih ognjev je že 
od daleč videl, zato je bil korake pospešil. Bal se Je, 
da ne bi od grada teh ognjev zapazili in kaj sumili 
in se pripravili, kar bi njegov namen zopet podrlo. 

Kak ih sto oboroženih, slabo oblečenih, od sonca 
zagorelih in razdivjanih mož je stalo in sedelo okrog 
ognjev. 

Prišedši, j im Kosoman koj ukaže ognje pogasiti. 
Brez ugovarjanja roparji spolnijo povelje svojega 
poglavarja. Potem ga obstopijo in poslušajo, kako in 
kaj imajo nocoj delati. 

Proti deseti uri se cela četa vzdigne in na veliko 
majhnih gruč razdeli. Od raznih strani se tiho pomi-
čejo proti šrajbarskemu turnu. 

Kosoman je bil med poslednjimi. 

X I V . N E P O V A B L J E N I S V A T J E 
Bolj kakor današnji slove stari plemenitaši ka

kor močni in nezmernostni vlnopivci. . 
, Tud i v Srajbarskem turnu jih je še precejšnje 
krdelo sedelo ob desetih zvečer, domačin in stan ba
ron Turen med njimi. , , . • v 

Stari gospodar Je večkrat od mize vstal in k 
knu hodil pogledovat. 

CVETKE Z DOMAČIH LOGOV 
K o je bil Osman paša imenovan za sultanovega odpo

slanca v Bosni, je na potovanju počival v kristjanskem ha
nu (krčmi). T a m je vprašal osemdesetletnega krčmarja, 
koliko oblastnikov že pomni v svojem življenju. 

»Gospod, toliko j ih je bilo, kolikor let imam.« 
» In kateri od njih je b i l najboljši?« je vprašal paša. . 
»Bog naj te dolgo ohrani, gospod. Nekoč so nam poslali 

iz Istambula pašo, ki pa je umrl, še preden je prišel k 
nam; ta je bi l od vseh najboljši.« 

Na soški fronti se je italijanska četa, k i so j i bili na
sproti Bosanci, znašla v položaju, da se je morala predati 
Lahi so privezali na puško srajco in jo pomolili iz jarka." 
Toda Bosanci le niso vedeli, kaj bi, ker »zastava« ni bila 
čisto bela. šele Jusuf Halilovič j ih je potolažil: 

»Saj je bela, samo na robovih je od strahu nekoliko 
porumenela.« 

Vladika Rade je dobil od Rusije podporo: večjo čredo 
ovac. Delitev teh živali je zaupal vojvodi Suli Radovu in 
m u naročil, naj deli pošteno, »kakor bog zapoveduje«. 

Po nekaj tednih se je spomnil zadeve in je vprašal 
Sulo, kako je razdelil ovce med Črnogorce. 

»I, no, kakor bog zapoveduje!« 
»Dobro, dobro; vendar me vseeno zanima, kako,« vztra

ja vladika. 
»Komur je bog dal pet ovac,« začne razlagati vojvoda, 

»temu sem j ih tudi jaz dal pet; komur j ih je bog dal deset, 
j ih je tudi od mene dobil deset; kdor od boga sto, tudi 
od mene prav toliko; komur pa bog ni dal nobene — kako 
na bom jaz boljši in pametnejši od boga?« 

K o je Ivan Mažuranič napisal pesnitev »Smrt Smail-age 
čengiča«, je prišel na Cetinje in jo v rokopisu prebral vla
diki Radu. K o je odhajala, je vladika poklical dvorjana No
vico, po katerem je Mažuranič povzel junaka v svojem delu. 
Vladika je Novici povedal,, da ga je pesnik opeval, vendar 
ga je v pesmi napravil za poturico. Novica Je ostal miren, 
vprašal je le, če m u je pesnik prisodil junaštvo. K o mu je 
vladika to potrdil, se je Novica potolažil i n dejal: 

»To n i nič hudega. Da nisem poturica, to vsi vedo. Na
pak bi bilo le, če b i mislili, da sem strahopetec.« 

Nikol i I. je predsednik vlade dr. Lazar Tomanovič po
vedal v brk: 

»Niti vi sami ne smete kršiti ustave!« 
Toda vladar ga Je prostodušno pomiri l : 

« . . . „ " J e S p l o h š e k a k ć l e n ustave, ki bi ga m l ne prekršili?« 

- Ce mi ne povečate plače, si bom odrezal kurje oko . " . ; 
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Tudi oče je dolžan skrbeti za otroka! 
Kljub načelu socialistične družbe, ki po-

stavlja v isto vrsto zakonske otroke z otroki, 
rojenimi izven družinske skupnosti, dokazuje 
praksa, da so slednji še vedno prikrajšani. Od
visni so predvsem od matere, oče pa se vse 
skrbi za otroka navadno otrese s simbolici*) 
vzdrževalnino, ki v bistvu ni drugega kot mi
loščina. Kdo lahko otroka preživlja s 300 din 
na mesec? 

K o je pred dvanajstimi 
leti v novomeški porodniš
n ic i 19-letna Mari ja rodila 
sina, so m u dali ime Ivan, 
tako, kot je ime njegove
m u očetu. Z Marijo se ni 
poročil, pač pa je tako po 
rojstvu otroka na sodišču 
očetovstvo priznal in štiri 
leta skrbel za sina i n nje-

N E S R E Č E 

S m r t n a k a n d i j s k i p o s t a j i 
1. muca je ob 6.30 prišel na 

železniško postajo v Kandijo pri 
Novem mestu 69-letni Matija Prime 
iz Irce vasi 41. Nameraval je od
potovati v Radeče pri Zidanem mo
stu. Ker njegovega vlaka še ni bi* 
lo, je sedel v čakalnici na klopi 
poleg peči. Iznenada fa je tam 
zadela srčna kap. 

S c e s t e v p o t o k 
Dr. Dušanka Pavlovic Iz Zagreba 

je 6. marca ob 7.30 potovala z 
osebnim avtomobilom proti Ljub
ljani. Pri 716. km je blizu Grmo-
\t-l; prehitela neko stoječe vozilo, 
takoj zatem pa zavila v desno, kjer 
ze vozilo zadelo v zid mostu, ae 
prevrnilo in zdrselo s prednjim 
koncem v potok. Voznica in so
potnik sta se laže poškodovala, po
pravilo avtomobila pa bo veljalo 
najmanj 500.000 din. 

K r m i l o je o d p o v e d a l o 
V Ulici 21. oktobra v Črnomlju 

se je zgodila 7. marca ob 6.30 pre-
mttna nesreča šoferju Janezu Go-
lobiču, kateremu Je odpovedal me
hanizem za vodenje na tovornjaku 
NM-25-59. Vozilo Je zaradi tega 
trčilo v obcestno drevo. Škodo so 
ocenili na okrog 500.000 din. 

A v t o s e je p r e v r n i l 
Na avtomobilski cesti pri Do-

b ruski vasi se je 6. marca ob 
2.30 prevrnil osebni avtomobil BS-
66726 (CH), ki ga Je vozil Basll 
Eebis. V nesreči, kS Je povzročila 
za 200.000 din gmotne škode, si Je 
zlomila ključnico voznikova žena 
Christlne, sam voznik pa je bil 
laže poškodovan po obrazu in ro
ki. Avtomobil Je najprej zadel ob
cestni smernik, nato pa ga je za
radi spolzke ceste zaneslo po na
sipu na travnik, kjer se Je pri 716. 
kilometru prevrnil. 

N e v a r n o s r e č a n j e 
piri P o l j a n a h 

C. marca je ob 13.30 Hinko Guž
van z osebnim avtomobilom PU-35-
76 na avtomobilski C. na klancu pri 
Foljanah prehiteval greider, nena
doma pa je prišel nasproti osebni 
avto OS-11-80, ki ga je vodi Milo-
rad .lovič. Vozili sta trčili. Gmot
no škodo so ocenili na 150 tiso
čakov. 

govo mamo. Potem je bil 
premeščen. Začel je novo 
življenje in Ivanček za oče
ta n i več slišal. 

Mari ja je otroka preživ
ljala s pomočjo svojih star
šev, hkrati pa je iskala že 
leta 1956 zaščite na social
nem skrbstvu. Odkar je 
otrokov oče odšel, ni po
slal niti dinarja, čeravno 
je prostovoljno obljubil 
plačevati po 300 din na me
sec, šest nadaljnjih let je 
minilo. Medtem se je Ma
rija poročila, rodila zakon
skega otroka, Ivanček pa je 
ostal p r i starem atu, ki je 
zanj skrbel in m u nudil, 
kar je mogel iz svojih 
skromnih dohodkov. 

Pojavila pa se je nova 
težava: Ivančkova mama 
ni bi la več v službi, stari 
ata pa zanj n i mogel dobi
ti zdravstvene izkaznice, 
ker ima Ivanček očeta, k i 
je edini upravičen zanj 
dvigniti ta dokument. K o 
so moral i nekajkrat plača
ti zdravnika ob fantkovi 
bolezni, so se obrnili po 
pomoč na center za social
no delo; 

» če oče že denarja ne po
šilja, ga primorajte, da bo 
poslal vsaj zdravstveno iz
kaznico!« 

Na centru pa so svetova
l i še, naj zahtevajo za 
otroka vsaj 3000 din na 
mesec, saj bi j ih oče lahko 
dal. Je državni uslužbenec 
in ima lepe-dohodke. Napi
sali so zahtevek in ga po
slali v Osijek za očetom. 
Po več mesecih je prišel 
odgovor oziroma izjava 
Ivančkovega očeta: 

»Strinjam se s tem, da 
bom pošiljal otroško do
klado, dvignil bom tudi 
zdravstveno izkaznico, iz 
svojega pa ne bom nič pla
čeval . . . « 
Ivanček je še dolgo čakal 
na zdravstveno izkaznico, 
k i m u jo je obljubil oče, pa 
je ni bilo od nikoder. Spet 
so minil i meseci, potem so 
iz našega centra spet pisali 
v Osi jek Odgovor je tudi 
tokrat prišel zelo kasno in 
se je glasil: 

»Oče doslej ni mogel ure
diti zadeve, ker je bil med
tem na letnem dopustu, 
razen tega je imel smrt v 
družini. Obljubil je, da bo 
stvar čimprej uredil.« 

V letošnji z imi se je 
Ivanček prehladil, klicali 
so zdravnika in stari ata 
je spet moral plačati. Po
tem mu je bilo tega že do
sti, zato je sam močno ne
jevoljen prišel v urad no
vomeškega centra za social
no delo: 

»Ivančkov oče še vedno 
ne pošilja nobenega denar
ja, videti pa je, da mu tu
di otrokovega zdravja ni 
mar. Knjižice še vedno ni 
poslal, čeravno je že dva
krat pismeno obljubil, da 
jo bo. Al i ga res ni mogoče 
prisiliti, da bi se brigal za 
lastnega otroka? Saj ved
no berem, da imajo neza
konski otroci enake pravi
ce kot tisti, k i so rojeni v 
zakonu.« 

Uslužbenec ni vedel kaj 
odgovoriti. Ivanček je star 
12 let, ves ta čas ga je ra
zen prvih štirih let vzdrže
vala samo mati, medtem pa 
niti zdravstvene knjižice 
niso mogli dobiti za otro
k a . . . 

Po zakonu sta dolžna oba 
roditelja skrbeti za otroka, 
vendar ta, ne osamljeni, pr i 
mer dokazuje, da je zako
nodaja eno, praksa pa dru
go. Postopek za uveljavlja
nje pravic nezakonskega 
otroka bremeni samo ma
ter in j i nalaga nešteto ne
ljubih potov, zaradi kate
rih se mnoge matere raje 

odrečejo očetovi vzdrževal-
nini, ki je tako in tako na
vadno zelo nizka. Poglej
mo samo navedem primer: 
oče je namenil po 300 din 
na mesec iz svojih dohod
kov! Je to preživnina? T i 
ste čase, pred 10 leti, ko 
se je Ivančkov oče odločil 
za ta znesek, je ena pleni
ca veljala 390 din! Je tak 
prispevek kaj drugega kot 
miloščina nezakonski mate
ri? In takih* očetov, k i ma
lo plačujejo, je še danes 
precej! 

Enotnega merila za 
preživnino nezakonskih 
otrok z ozirom na različne 
osebne dohodke očetov 
najbrž hi mogoče določiti, 
prav pa b i bilo, če bi bil i 
vsi nezakonski otroci de
ležni enakega odstotka oče
tovih zaslužkov. Dokler pa 
je nezakonski otrok pred
vsem, odvisen od matere, 
od očeta pa dostikrat pre
jema le simbolično podpo
ro, ne moremo zanikati 
dejstva, da so otroci, roje
ni izven zakona, še vedno 
v mnogočem prikrajšani. 

Nizke preživnine 
so postale v zadnjem 
času že tako pereče, da 
so o njih začeli javno 
razpravljati, predvsem 
v mariborskem okraju. 
Ker pa otroci iz nepo
polnih družin na našem 
področju nimajo nič 
boljšega položaja, vzdr
ževanje otroka pa tu 
prav toliko velja kot na 
Štajerskem, bi bilo 
prav, da b i se tudi pr i 
nas začelo malo več go
voriti o teh stvareh. 

Ne more dokazati, da ni vzela 

Opit je vdrl v tuje stanovanje 
Albin Grabelj s Tanče go

re, zaposlen pri Pionirju v 
Novem mestu, je bil za dan 
mrtvih v domačih krajih. 
Zvečer je sel v zidanico Aloj
za Pečavarja, od tam Se k 
drugim znancem ln se precej 
opH. Nazadnje se je ustavil 
pri Rožičevih; tu je že postal 
korajžen in je razbil šipo, 
nato pa je namesto domov 
zavil k hiši Marije Pezdirc. 
Razbil je kuhinjsko okno, 
zlezel v kuhinjo, od tam pa 
še v sobo. 

Ko se je Pezdirčeva zbudi
la iz spanja in zagledala mo
škega v sobi, je začela na ves 
glas kričati, zato je Grabelj 
pobegnD. 

Občinsko sodišče v Črnom
lju je Albina Grahlja obsodi
lo zaradi kršitve nedotaklji
vosti tujega stanovanja na 
10.000 denarne kazni, pogojno 
za dobo enega leta. Upošteva

lo je, da je k Pezdirčevi vdrl 
v vinjenem stanju. Glede ško
de, ki jo je naredil, je so
dišče prizadete stranke napo
tilo na civilno pravdo. 

V pijanosti je v z e l 
k o l o 

Te dni je občinsko sodišče 
v Novem mestu obsodilo Mir
ka Klobučarja iz Plemberka 
na 2 meseca zapora, pogojno 
za 2 leti, ker je lani 18. sep
tembra v Uršnih selili iz kleti 
Martina Kaplarja vzel moško 
kolo in ga odpeljal domov. 

Obtoženec je tatvino skesa
no priznal, poudarjal pa je, 
da je to storil iz objestnosti 
v vinjenem stanju. Z lastni
kom kolesa se je že pred 
obravnavo poravnal, ker je ta 
nepoškodovano kolo kmalu 
dobil nazaj, kazen pa je kljub 
temu potrebna, saj vinjenost 
ni opravičilo za tako početje. 

Junija 1963 je bila na drugo 
delovno mesto v upravi »No-
volesa« v Novem mestu pre
meščena Hermina Kilibarda, 
ki je opravljala posle glavne 
blagajničarke. Pri predaji bla
gajne pa je bilo ugotovljeno, 
da z denarjem nekaj ni v re
du, in zadevo so začeli raz
iskovati. 

Okrožno sodišče v Novem 
mestu je te dni na obravnavi 
ugotovilo, da je omenjena 
blagajničarka vzela »iz kase« 
100.000 din. Da bi zadevo pri
krila, pa je popravila več do
kumentov, sestavila lažni iz
plačilni nalog itd. Vse to pa 
je naredila precej nespretno, 
tako da so njenemu nepošte
nemu poslovanju kmalu prišli 
na sled. 

Na sodišču je Hermina Ki 

libarda trdovratno zanikala, 
da bi vzela denar, ni pa mo
gla dokazati, da to ni bilo 
res, zato ji senat ni mogel 
verjeti. 

Obsojena je bila na 1 leto 
zapora, pogojno za 3 leta, ra
zen tega ji je sodišče prepo
vedalo opravljati službo, zve
zano s samostojnim razpola
ganjem družbenega premože
nja. V letu 1964 bo' morala 
podjetju Novoles vrnili manj
kajočih 100.000 din. Za raz
meroma milo kazen se je se
nat odločil predvsem zaradi 
njenih mladoletnih otrok, u-
pošteval je njeno slabo zdrav
stveno stanje in dejstvo, da 
ne živi v preveč dobrih raz
merah. Sodišče je prepričano, 
da bo kazen vzgojno vplivala 
na obtoženko. 

Primerna kazen za nečednosti 
27. februarja letos smo 

poročali v pismu »Nesra
men odnos do delavk, ma
ter in nekdanjih aktivnih 
sodelavk N O V « med dru
gim tudi o moralnem po
niževanju zaposlenih de
lavk in mater v obrtnem 
podjetju K N J I G O T I S K v 
Novem mestu. Ker je bilo 
iz napisanega očitno, da 
gre v opisani zadevi tudi 
za prekrške zoper javni 
red in mir, smo se obrnili 
na občinskega sodnika za 
prekrške v Novem mestu 
s prošnjo, da bi o zadevi 
zvedeli kaj več. Ker pa je 
bila javnost p r i obravnavi 
upravno kazenske zadeve 
obd. Laknerja Franca, No-
vakovič Anice in Košir 
Eme izključena, od občin
skega sodnika za prekrške 
nismo mogli dobiti odloč
be o tem prekršku niti v 
izvlečku. Zato lahko obja
vimo o zadevi le informa
cijo, ki smo jo dobili vče
raj: 

Občinski sodnik za pre
krške v Novem mestu je v 
zadevi obd. Laknerja Fran
ca, Novakovič Anice ta Ko
šir Eme, vseh iz podjetja 
K N J I G O T I S K v Novem 
mestu, izdal odločbo o pre
kršku na temelju čl. 16, 
tč. 11, odstavek .III. ta čl. 
16, tč. 11 Zakona o prekr
ških zoper j avta red in 
mir (Uradni 1. L R S 38/59), 
s katero je obdolžene Lak
nerja Franca, Novakovič 
Anico ta Košir E m o s p o 
z n a l z a k r i v e zaradi 
prekrškov po zgoraj nave
denem členu ta izrekel za 
storjene prekrške vsem 
trem obdolžencem zaporne 
kazni v trajanju po 15 dni 
zapora. 

Odločba še ni pravno
močna ta se lahko obdol
ženci pritožijo zaradi nje 
na Okrajni senat za pre
krške v Ljubljani. 

Spor i n pretep 
v Gor. B r e z o v i c i 

Na 12.000 din denarne kazni, po
gojno za 1 leto, je bil pred krat
kim v Novem mestu na občinskem 
sodišču obsojen Jože Stare, dela
vec iz Gor. Brezovice; Karel Mi-
klavčič, traktorist iz iste vasi. pa 
na 5000 din denarne kazni, pogoj
no za 1 leto, ker sta se drugi dan 
po novem letu sprla ln stepla v 
domači vasi. 

Miklavčič je skočil lz drvarnice, 
ko je videl Starca'hoditi po nje
govi poti, ter ga tepel po glavi z 
roko in obličem. Stare pa ga je 
kasneje udaril z roko, v kateri je 
imel zaprt žepni nož, po nosu, in 
mu ga precej poškodoval. Pri tem 
ga je zmerjal z lopovom ln tatom. 

Žalostno je, da do takega obra
čunavanja pride med dvema mladi
ma človekoma, vaščanoma in so
delavcema v isti tovarni. Taki od
nosi prav gotovo niso v prid ne 
vaščanom ne tovarištvu v IMV, 
kjer sta oba zaposlena. 

Ni m u u s p e l o p r e h i t e t i 
k o l o n e 

6. marca Je bil ob 5. uri na av
tomobilski cesti pri Pruski zastoj 
v prometu. V koloni je potovalo 
več vozil, zadnji, Alfonz Plajs, se 
je peljal v osebnem avtomobilu 
LJ-131-58, pa se je pri 750. km od
ločil za prehitevanje. Ko je Flajs 
že prehiteval kolono, Je nasproti 
iznenada pripeljal neki tovornjak. 
Voznik osebnega avtomobila je za
vrl, vendar se nesreči nI mogel iz
ogniti. Zadel je ob tovornjak v 
koloni LJ-200-02. ki ga Je vozil 
Janez Malovrh. Pri tem Je nastala 
gmotna škoda za 150.000 din. 

P o ž a r v D o l . T o p l i c a h 
V stanovanjski hiši Janeza Bar-

biča lz Dolenjskih Toplic 61 Je 
7. marca ob 22.20 prišlo do po
žara, pri katerem Je zgorel velik 
del podstrešja, skozi katerega je 
vodil dimnik. Kljub takojšnjemu 
posegu domačih gasilcev je ogenj 
povzročil okrog 800.000 din škode. 

Vse za hitrejše in učinkovitejše uveljavljanje občanovih pravic 
Ustava daje občanom možnost, da v največji mer i uveljavljajo svoje p rav i 

ce. To pravzaprav n i nič novega, kakor ni novo to, da občani pri tem ne znajo 
(ali nočejo) ubrati prave poti. N j ihove prošnje in pritožbe zato mahnejo mimo 
občinske komisije, ki je za to pristojna, dobijo pa jih v roke okrajne in repu
bliške komisije za prošnje in pritožbe ter kabinet predsednika republike. Ne 
malokrat pišejo posamezniki znancem in prijateljem, ki so na vodi lnih mestih 
pr i višjih organih. Misli jo, da bodo svojo pravico prej dosegli. M i m o občine pa 
Kredo "posamezniki — in teh je lepo število — zavoljo tega, ker ne zaupajo p r i 
stojnim občinskim komisi jam. Domneva , da so ti razlogi — poleg vrsle drugih -
Klavna ovira, da se občani vedno bol i izogibajo redni poti, je napotila komisijo 
za prošnje in pritožbe ljubljanskega okraja, da je začela sklicevati sektorske 
konference s komisi jami sosednjih občin določcncKa območja. T a k a konferenca 
je bila v Novem mestu 22. februarja za novomeško, metliško, črnomaljsko, tre
banjsko in grosupeljsko občino. 

Kot je poročal član okraj
ne komisije za prošnje in pri
tožbe tovariš Ivanuš, so ob
čani tega sektorja v letu 1962 
poslali kabinetu predsednika 
republike v reševanje okrog 
50 odstotkov raznih prošenj in 
pritožb, lani pa so občin
ske komisije in okrajna ko
misija obravnavale že 45 od 
stotkov vseh njihovih vlog. 
Nedvomno je to posledica 
prenekaterih izboljšav v posa 
meznih občinah, ki so zače
le trezneje presojati pomem

bnost ažurnega dela svojih 
organov za prošnje in pri
tožbe. 

Vse to pa nas ne more po
vsem zadovoljiti, ker mno
ge pomanjkljivosti ne govore 
ravno v prid občinskim ko
misijam za prošnje ln pri
tožbe. Te sodelujejo z ustre
znimi referenti v občinskih 
upravah. 2e to, da med nji
mi ni bilo pravega sodelova
nja, je precej vplivalo, da ob
čanom ni bilo primerno za
doščeno. Komisije so se se

stajale često potem, ko je že 
udarilo plat zvona, ln so ib-
skusile resiti, kar se je še 
dalo potegniti iz »ognja«. Ka
kor ni namen gasilcev, da ga
sijo samo požare, ampak jih 
morajo preprečevati, tako tu
di ne bi smela biti prva dolž
nost komisij in uradov za 
prošnje in pritožbe, da samo 
rešujejo. Besedo »intervenci
ja« le treba Izbrisati iz nji
hovih delovodnikov. namesto 
te pa vpisati besedo preven
tiva. 

O preventivni dejavnosti je 
bilo na sektorski konferenci 
precej izrečenega, prav tako 
so bili dani okviri in napot
ki, kako jo organizirati. 

Ena najpogostnejših oblik 
preventive je sodelovanje z 
vsemi množičnimi organizaci
jami v občini. Zato bi mo
rali tudi v tem primeru naj
prej poiskati stik s Sociali
stično zvezo, sindikatom, ZKS 
in drugimi organizacijami, ki 
so doslej večkrat samostoj
no obravnavale in reševale 
take in drugačne zadeve v 
primeru uveljavljanja obča
novih pravic. 

Največ prošenj ln pritožb 
lz dolenjskega bazena se je 
nanašalo na neurejene stano
vanjske razmere, takoj zatem 
pa finančna vprašanja in so
cialno varstveno zaščito. V 
metliški občini so pereče po
sledice arondacije zemljišč 
ln podružbljanja vinogradni
ških površin, ker je bilo slabo 
proučeno vprašanje pre-
skrbljenosti kmetovalcev, ki 
jim je bila zemlja edini vir 
dohodkov. V črnomaljski ob
čini znašajo socialne podpore 

povprečno 2800 dinarjev na 
osebo, s čimer prizadeti ob
čani ne morejo biti zadovolj
ni m se pritožujejo. Vse to 
in še marsikaj drugega, kar 
je narekovalo vsebino pro
šenj in pritožb, kliče po iz
boljšavah in ureditvi. Glecfe 
na to, da so take in podobne 
primere reševali tudi mno
žične organizacije, bo odslej 
laže iskati rešitve tudi komi
sijam za prošnje in pritožbe, 
s katerimi bodo te organiza
cije sodelovale. 

Predsednik komisije za pro
šnje in pritožbe pri Izvrš
nem svetu SRS Ludvik Ga-
brovšek je opozoril konferen
co, da bo treba odslej veliko 
bolj misliti tudi na popula
rizacijo občinskih kom:sij. 
Pri tem je mislil, da se bodo 
morale komisije pojaviti na 
vseh tistih področjih, kjer bi 
lahko pričakovali probleme. 
»Dolžnost komisij je«. Je po
udarit tov. Gabrovftek, »da 
neprestano spremi:Jajc pro
blematiko, ker bodo pri tem 
lahko odigrale preventivno 
vlogo. To pa je vsekakor bo
lje,« Je dodal, »kakor trošiti 

papir ln črnilo v poskusu, da 
bi ublažili problem«. Po nje
govem mnenju bo ena izmed 
nalog komisije tudi poro
čanje o problematiki skup
ščini občine. Za vse to pa so 
potrebne točne analize stanja 
in pojavov. Z vsem tem bodo 
občinske komisije samo pri
dobile in opozorile nase tu
di občane, da se bođo od
slej bolj zatekali po pravico 
v svojo občino. 

Po besedah zastopnikov ob-
činskeh komisij (zastopnik 
grosupeljske občine se kon
ference ni udeležil) so obči
ne že precej delale v tej sme
ri in tako že pridobile sim
patije občanov. Marsikje pa 
bo treba izboljšati kadrovsko 
sestavo in uvesti samostoj
ne ustrezne referente v ob
činskih upravah. Ker je v ve
čini primerov reševanje m3nj 
težkih zadev občanov prepu
ščeno referentom, bo treba 
paziti, da ti v prihodnje ne 
bodo preveč obremenjeni z 
drugimi deli Vse občine so 
odmerile komisijam za proš
nje in pritožbe primeren 
pro-itor tudi v obcinsk'h sta
tutih, tako da bo uveliavtja-
nje pravic občanov tudi s te 
strani zagotovljeno ln Izbolj-
šano. 



Obeta se belokranjski folklorni festival 
P I S A N I C E , N A R O D N E V E Z E N I N E I N P L E T E N I N E I Z S L A M E , 

D O M A V B E L I K R A J I N I , S O Ž E P O S T A L E I S K A N T U R I S T I Č N I - S P O -
M I N E K , K I S E S P R I D O M P R O D A J A P O V S E H G O S T I Š Č I H — V 
Č R N O M L J U N A M E R A V A J O N A V S A K O L E T N I P R I R E D I T V I P R E D 
V A J A T I G O S T O M B E L O K R A N J S K E F O L K L O R N E P L E S E I N N A R O D -
N E O B I Č A J E T E R H K R A T I S T E M O H R A N J A T I P O M E M B N O N A R O 
D O P I S N O D R A G O C E N O S T . 

Asfal t i rana cesta, k i bo Be
l o kra j ino vel iko bol j kot 
doslej povezovala z ostal im 
svetom, se približuje Črnom
l ju . Ko t vse kaže, bo že pr i 
hodnje leto stekla vse do V i 
nice ter čez že zgrajeni most 
čez Ko lpo , kjer se bo na 
hrvaški strani priključila av
tomob i l sk i cesti Zagreb-Reka. 
Odveč je vsaka beseda o tem, 
kolikšnega pomena bo ta na
stajajoča prometna žila za 
Be lo kraj ino i n vso Dolenj
sko. Tur i zmu v belokranjski 
ko t l in i , k i je b i la doslej na 
p o l odrezana od sveta, se 
obetajo skoraj neomejene 
možnosti. Vesel i smo lahko 

tega, da se vse belokranjsko 
področje že nekaj let nazaj 
na to res skrbno pr ipravl ja . 

N o v i g o s t i n s k i o b j e k t i 
O tem, da se Be la kraj ina 

pr ipravl ja , pričajo vel iki na
por i za iEgradnjo sodobno 
urejenih gostišč i n tabornih 
prostorov. V metliški občini 
so ured i l i Veselico, zgradi l i 
novi hotel »Bela krajina«, 
pripravl jajo načrte za preure
ditev V inomera in začenjajo 
letos urejati taborni prostor 
ob K o l p i . V občini Črnomelj 
čaka na goste, k i j i h bo še 
letos privedla preurejena ce
sta, hotel »Lahinja«, na V in i 

c i bodo nadaljevali z ureja
njem tabornega prostora, ob 
katerem sta gostom na voljo 
dve stavbi: v eni je nekaj le
žišč, v drugi restavracija. Se 
letos bodo v Semiču zgradi l i 
novo gostišče z b l i zu 80 se
deži. Vse bolj v ospredje pr i 
hajajo tudi razvaline orjaš
kega gradu ob K o l p i p r i Ad-
lešičih, kamor že zdaj radi 
zahajajo mnogi tur i s t i . 

Tu r i zmu se v Be l i kra j in i , 
kot v idimo, vrata na široko 
odpirajo. V pokraj ino, k i je 
b i l a v času revolucije »ob
ljubljena dežela« partizanov, 
bodo tur is t i to l iko raje zaha
j a l i tud i zategadelj, ker je 
tradicionalna belokranjska 
gostoljubnost še vedno živa. 
Be lokran jsk i deželan je do 
današnjih dni ohrani l v sebi 
pristnost, sproščenost, dobro
dušnost ter mnoge etnograf
ske posebnosti i n običaje, ta
ko značilne za Belo kraj ino. 
Sodobni tur ist i , naveličani 
razkošja današnjega sveta, 
iščejo tihe kotičke, v kater ih 
živijo še pr is tn i , preprost i 
l judje. Vse pravkar naštete 
lastnosti Bele krajine so ve
l i ka narodopisna dragocenost 
i n pomemben m i k za turistič
ni razvoj. 

Potrebno je s o d e l o v a n j e 
s t r o k o v n j a k o v 

Pobuda občinskega vod
stva Socialistične zveze v Čr
noml ju in občinskega sveta 
Svobod, da b i v sodelovanju 
z Etnogra fsk im inštitutom v 
L jubl jan i i n znanim belokranj
s k i m narodopiscem kumetom 
Račičem oživili l judske šege, 
noše in plese, k i že izumira
jo, je vredna pohvale. Sode
lovanje strokovnjakov je po-

"trebno zato, ker so mnoge, 
sicer še ohranjene narodopis
ne posebnosti (to velja z last i 
za belokranjske noše in ple
se) že prevzele razne tuje ele
mente i n niso več popolnoma 
pristne. V B e l i kra j in i še de
luje več fo lk lo rn ih skupin , 
k i z veliko vztrajnostjo i n ne
sebičnostjo ter z občudovanja 
vredno ljubeznijo varujejo 
pred pozabo folklorne plese. 
Turistično spominkarstvo, k i 
se je začelo razvijati na ad-
lešičkem območju pred pol
drug im letom, je spet vzbu
di lo zanimanje za pisanice, za 
vezenje in tkanje domačega 
platna ter za pletenje sevnic 
iz slame. Domača obrt, k i 
je že skoraj i zumrla , je spet 
oživela, v osnovni šoli v Ad-
lešičih pa bodo že letos uved
l i pouk domače obrt i . Stro
kovn jak i bodo izftočila vse, 
kar je tuje, ln poskrbel i za 
pristnost. Domača obrt, k i 
je dokaz vel ike l jubezni Be-
lokranjcev do vsega, kar je 
lepo, bo živela še naprej . 

F o l k l o r n i p l e s i i n o b i č a j i 
- m i k z a t u r i s t a 

Tujcu, k i nas obišče, mo
ramo razen gost inskih us lug 
nudi t i tudi zabavo, razvedri
lo l n ga seznaniti z našimi 
posebnostmi. To bomo v Be l i 
k ra j in i najlaže opravi l i tako, 
da bomo oživeli narodne obi
čaje in folklorne plese in j ih 
predvajal i gostom kot naro
dopisno zanimivost. Posamez
ne skupine (v Adlešičih, v 
Semiču, na V i n i c i ln v Draga-
tušu) so te običaje in plese 
doslej z nemajhnimi napor i 
ohranjale. Potrebna Je po
moč širše družbene skupno
st i , saj zaslužijo vsi , k i so 
se s tem ukvar ja l i , Javno pr i 
znanje že zategadelj, ker so 
ohrani l i mnoge noše, kupoval i 
Instrumente (nemalokrat za 
svoj denar!) ln žrtvovali pro
s t i čas za taksno dejavnost. 

V p r v i polov ic i leta, naj
brž za Jurjevo, bodo v Črnom

l ju pr i red i l i festival belo-
kranjsl 'ah f o lk l o rn ih plesov 
in narodnih običajev. V kro
nološkem redu b i predstavi l i 
p u b l i k i semiško ohcet, kres
nice iz Dragatuša in Vinice , 
jurjevanje, adlešička kola , 
ko la iz Poljanske dol ine, čr
nomal jska ko la ter še neka
tere druge običaje. N a festi
va l bodo povabi l i fo lklorne 
skupine sosednjih občin i n 
iz obmejnega področja S R H 
ter skupine, k i delujejo v 
Slovenskem domu v Kar lov 
cu. V Črnomlju že hit i jo ob
navljati inštrumente i n na
rodne noše ter zbirajo gradi
vo. Letošnja prireditev mor
da res ne bo festival v pra
vem pomenu besede, bo pa 
vsekakor začetek, iz katere
ga se bo razvi la obetajoča 
vsakoletna prireditev, k i bo 
privabljala turiste. 2e umi
rajoči etnografski elementi 
bodo živeli še naprej, kul tur-
no-prosvetna dejavnost v ob
činskem središču in na po
deželju pa se bo razmahni la . 
Letošnja prireditev v Črnom
l ju bo lahko hkrat i neke vr
ste generalka za izseljeniški 
p iknik , k i bo ju l i ja na Vino-
meru. Takrat se bodo sloven
sk im izseljencem predstavi l i 
Be lokrajnc i v narodnih no
šah in j i m bodo zaplesali svo
ja kola, zapeli narodne pesmi 
in poskusi l i pričarati pred 
oči takšno Bedo kraj ino, 
kakršno so zapuščali, ko so 
pred desetletji odhajali v 
svet za k ruhom. 

Prireditev v Črnomlju bo 
vel ja la ve l iko sredstev, p a 
tudi vel iko naporov P r i r ed i l i 
jo bodo na prostem. Organi
zatorje lovi čas, ker bo v 
maju v Črnomlju medobčin
ska revija ku l tu rn ih dejav
nosti i n j i m zato za fo lk lo rn i 
festival ostane samo apr i l . 
Prepričani smo, da bodo na
logi kos, in j i m želimo kar 
največ uspehov! 

France S lana : Partizani v globokem snegu 

Drobne iz Artič 
Pretekli teden so si učenci 

7. ln 8. razreda osnovne šole 
ogledali tehnični muzej v Za
grebu, najbolj pa jih je zanimal 
oddelek s prometnimi sredstvi. 
Zatem so si iz nebotičnika ogle
dali mestni vrvež, žal pa zara
di megle ni bilo posebnega raz
gleda. 

Tudi letos je organizirala šol
ska mladina parado mask. Šte
vilne maškare sta skozi vas 
spremljala harmonikarja, ob 
koncu pa je posebna komisija 
11 najlepših mask nagradila. 

Med zimskimi šolskimi po
čitnicami je komisija za" teles
no vzgojo pri ObS Brežice or
ganizirala v Artičah smučarski 
tečaj za učence višjih razredov 
tz osnovne šole Globoko tn Ar-

Ufte. Neugodne vremenske raz
mere so program tečaja zelo 
okrnile. 

Pod vodstvom tovariša Haler-
ja je v zimskem času začel va 
diti moški pevski zbor. Redno 
obiskuje vaje okoli 20 pevceVj 
ki se bodo javnosti predstavili 
na prireditvi za dan žena in na 
krajevni reviji. Vaščani z ve
likim zanimanjem pričakujejo 
nastop. 

Artiškim ženam je za njihov 
praznik pripravilo krajevno pro
svetno društvo z učenci osnov
ne šole bogat kulturni spored. 
Po programu je bila zabavaj 
k i jo je organizirala Zveza bor
cev. 

V. P. 

N A S O B I S K 

Milijon kilometrov za volanom 
Relaci ja Trava — Kočev

je oz iroma Trava — Ljubl ja
na in sedaj Trava — Ljublja
na — Kočevje — Ljubl jana 
— Trava je njegovo delovno 
mesto. Vsak dan, razen ne
delje. Od zgodnjega jutra do 
večera. 2e sedemnajst l e t . . . 

Sedemnajst let i n mi l i jon 
ki lometrov. Vedno za avto
busnim volanom, vedno v 
skrbeh, da b i srečno pripe
l ja l nekaj desetin, potnikov 
na ci l j Poz imi in poleti, v 
ju l i j sk i pr ipek i i n januarski 
poledici , skoz dež in snežne 
zamete. To je Janko CIGA-
L E , šofer iz Trave nad Ča
brom, k i ga potnik i poznajo 
le kot vedno vljudnega J A N 
K A . Voz i t i se z n j im pome
n i prijetno in varno potova
nje, še več, brez zamud! 

Gorenjec iz Zirov se je pri
ženil na Travo, vendar kraj 
še zdaj komajda -pozna: n i 
m a časa, vedno je na poti. 

— Kako je kaj s tvojim 
pros t im časom in kako bi 
skrajšal delovni dan na se
dem ur? 

— Od doma odidem vsak 
dan ob 4,45, vrnem pa se 
(po voznem redu) ob 17,30.. 
Dejansko »delam« devet ur, 
uro i n po l pa traja pr iprava. 
Domov hodim samo s p a t . . . 
Čeprav vozim samo devet 
ur , je zame »delo« ves čas, 
kar sem zdoma. K a k o bi 
skrajšal delovni čas? Nemo
goče, saj ne morem pustiti 
avtobusa kje sredi po t i . . . 

— Imaš morda lasten avto 
ali »fička«? 

-— Ka j bom z n j im . Sit 
sem volana, da komaj ča
k a m nedelje, ko lahko malo 
b r skam okrog doma. 

— Bi spet postal šofer, če 
bi bil še enkrat mlad? 

m ~ V mladost i sem želel 
študirati, doma pa so bile 
take razmere, da n isem mo
gel. Se m lad sem pobegnil 
od doma in se učil za šofer
ja . Ce b i b i l še enkrat mlad, 
ne bi šel za volan. Tudi sinu 
ne priporočam. To Je težko 
i n naporno delo, ki zahteva 
močne živce. Na mesec pre
vozim do 8000 ki lometrov, ce
sto prot i T rav i pa sam do 
bro poznaš. 

— Se večkrat »srečaš« z 
milico? 

— V 17 letih sem imel tri 
manjše nesreče, in to pozi
m i , zakrivili p a so Jih drugi 
Sodniku za prekrške sem 
plačal doslej le 600 din za 
manjši prekršek v Zagrebu 
To je vse. 

— Kaj meniš o poklicnih 
kolegih, amaterjih in ncama-
terjih? 

— Večkrat n i razl ike med 
n j imi . Spoštujem previdno ln 
varno vožnjo l n obsojam 
brezobzirneže na cesti. Voz
n i k i b i se mora l i bolj zave
dati , da na vsakem metru 
ceste preži smrt . Ceste p r i 
nas so pa že prekleto polne! 

— In še morda enega od 
težkih doživljajev iz svoje šo
ferske kariere? 

— M i s l i m , da je bi lo 1956. 
al i 1957. leta pod Vagovko 
nad Sodražico. B i l a je z ima. 
K m a l u pod Vagovko je b i la 
cesta poledenela, l n sam ne 
vem, kako se je moglo kaj 
takega pr ipet i t i . V drobcu 
sekunde se je avtobus zasu
ka l za 180 s topinj , spet na
zaj, od koder smo prišli. Ce
sta je b i la ozka i n le za las 
je manjkalo, da nismo zdrk
n i l i v dolino. Po tn ik i v začet
ku tega n i t i niso opazi l i (av
tobus je b i l poln! ) . Pros i l 
sem j i h , naj gredo mirno 
ven, nato sem odpeljal do 
Vagovke in obrni l . Sele po
tem so m i šli lasje kar ma
lo pokonci ! Sicer sem se pa 
lansko leto od Vagovke, p ro t i 
Sodražici večkrat »drsal«. 

K l j ub težki progi i n hu
d im snežnim razmeram pozi
m i ( lani je ostal v zametu 
celo buldožer, k i je ora l ce
sto po Loškem potoku) je 
lansko zimo samo t r i dn i 
ostal doma. Sicer pa je ved
no točen; če je slabo vre
me, raje prej vstane, da ga 
potn ik i ne b i čakali. Z a svo
je vestno delo je tov. Cigale 
dobi l pred leti tudi medaljo 
dela 3. stopnje. 

Tovariš Janko, v imenu 
številnih potnikov t i želim še 
vel iko prevoženih ki lometrov 
in srečno vožnjo! 

France Grivec 

Janko Cigale : » S temle 
avtobusom sem prevozil 
že dobrih 300.000 k i lo 

metrov . . . « 

TREBNJE: hotel je, hotela n i . . . 
K d o r bi stavil, da imajo v Trebnjem hotel, bi 

stavo izgubil . Izgubil bi jo tudi tisti, k i bi trdi l , da 
hotela nimajo. Zakaj hotel ie in ga ni . Hotel zato, 
ker je tako napisano na pročelju stavbe, vendar ni 
hotela zato, ker njegovi prostori še za dobro re
stavracijo niso. Je torej redek primer, gostišče brez 
kategorije - - » G R M A D A « . 

Reklama Je učinkovito 
sredstvo, če je premočna, pa 
tudd tepe. Ne gostov ampak 
gostitelja. To so spoznali tudi 
v »GRMADI«, ki je edini druž
beni gostinski obrat v Treb
njem. Zakaj? Zato, ker lokal 
n i m a . . . . ker ima slabo . . . , 
ker sploh nima prenočišč. So
be so in prostora je v njih za 
10 ležišč. Toda tudi tujskih 
sob ni, ker so se vanje vselile 
zasebne stranke. Spet zaradi 
pomanjkanja stanovanj. So
dobnega gostišča brez prosto
rov za prenočitve si ne more
mo misliti. Pa vendar »GRMA
DA« kljub temu obstaja. Toda 
tisti, ki v njej Iščejo sobo, 
morajo h »konkurenci«. Sa
mo čez cesto. V takem pri
meru pride do popolnega iz
raza konkurenčnost zasebnih 
gostincev. 

V Trebnjem Je konkurent 
nad vsemi Springerjeva go
stilna. Ima vse, s čimer lahko 
zadovolji še tako zahtevnega 
gosta. »GRMADA« pa počasi 
izgublja. Vsako leto bolj. Za
to si zdaj na vse kriplje pri
zadeva nadoknaditi, kar je iz
gubila, oziroma česar ni Ime
la pod prejšnjimi vodstvi. De
diščina teh Je zelo skopa ln 
nič razveseljiva: namesto do
bička — izguba, namesto skla
dov nezadovoljstvo . . Vse to 
se čuti v podjetju še zdaj, ko 
je že zategnilo vajeti novo, 
mlado vodstvo. To Je med 
drugim sprejelo nalogo, da 
čimprej odpravi napake ln 
pomanjkljivosti tako v pre
hrani, izbiri, postrežbi, kot v 
organizaciji poslovanja. Pri
zadeva si med drugim dobiti 
sredstva (kredite) za obnovo 

lokala in opreme. Obnova je 
poglavitni smoter v obdobju, 
ki nastopa. To narekujejo tu
di turistične sezone, ki se v 
krajih, pomembnih za pre
hodni turizem, navadno priče
njajo prej kot v samih turi
stičnih krajih. 

Potrebe po ureditvi »GRMA
DE« so torej zelo velike, ven
dar ne neizpolnjlve. Kot Iz
javljajo posamezni člani. Je 
kolektiv podjetja zelo enoten 
in hoče dokazati, da se da tu
di v družbenem gostinskem 
sektorju gospodariti brez Iz
gub. 

Razen tega kolektiv »GRMA
DE« razmišlja o morebitni 
otvoritvi svojih lokalov v Veli
ki Loki in na Čatežu. Ta pre
del trebanjske občine ima še 
premalo gostinske dejavnosti; 
glede na to, da sta oba kraja 
manjši občinski središči, pa 
bodo spodbudo »GRMADE« 
vsi zainteresiram činitelji ne
dvomno zelo odobravah in 
podprli. 

Seveda pa bo treba najprej 
postaviti na noge gostišče 
»GRMADO*, ki ima kljub 
močni konkurenci zasebnih, 
gostincev lepe moSnosti. To 
te zavoljo tega, da bo lokal 
dobil svojo kategorijo. Ce bo 
prerasel vsaj v dobro druž
beno restavracijo, bo zanj i* 
dovolj velika reklama. Vse
kakor pa bo'ta reklama bolj
ša od sedanje, ko v »Treb
njem je hotel, ko ga hkratt 
ni...* 

Turizem in Osilnica 
Dolenjska je za turiste 

vedno bolj privlačna. Tudi 
dolino Kolpe zlagoma od
krivajo in spoznavajo. Niso 
redki Inozemski turisti, ki 
pridejo v ta predel: Italijani, 
Francozi, Nemci ln drugI. 
Posebno Jih privlači ribolov, 
ki je precej razširjen ln do
nosen. V Kolpi je veliko po
strvi tn drugih rib. Od go
stov do zdaj domačini niso 
imeli kdove kakšne koristi. 
Največ zaslužka so jim na
vrgla prenočišča in hrana. 

Zadnje čase je v Osilnicl 
oživelo prosvetno društvo in 
poskrbelo, da v času turi
stične sezone na kulturnem 
polju ne bo suša. V poletnih 
mesecih (v juliju in avgustu), 
ko doseže ta sezona svoj vrh, 
bodo v Osilnicl predvajali 
dva filma na treh predsta
vah — ob sredah, sobotah 
ln nedeljah. Dramska sekci
ja bo v tem času uprizorila 

eno ali dve deli, po možno
sti pa bo gostovala po sosed
nih vaseh. Največ prireditev 
bo Imela športna sekcija 
»Kolpa«, ki bo poskušala or
ganizirati gostovanja kočev
skih športnikov ln športni
kov iz Cabra, razen tega pa 
bo pripravila vrsto športnih 
dvobojev s sosednjimi vas
mi. Skupaj z mladinsko or
ganizacijo bodo prirejali mla
dinske plese in Izlete do 
Izvira Kolpe, Loške stene, 
Taborske stene, Dimovca in 
na Risnjak. 

Turiste bo potrebno priva
biti tudi z dobro propagan
do, kar Kolpska dolina vse
kakor zasluži. Turizem v teh 
krajih pa bi pospeševale tudi 
urejene avtobusne zveze. Ce 
bi vozil avtobus lz Kočevja 
v Osllnlco, s tem ne bi pri
dobila le Kolpska dolina, am
pak tudi Kostelsko. 

•iP 



SOS kovinarskega podjetja v Dobovi 
D o b o v s k i k o v i n a r j i bodo l e t o s d a l i s k u p n o s t i ž e i z d e l k o v z a s k u p n o v r e d n o s t 158 m i l i j o n o v d i n a r j e v — 
Z a n e m o t e n o p r o i z v o d n j o p a je 19 m i l i j o n o v d i n a r j e v o b r a t n i h s r e d s t e v s e v e d a v e l i k o p r e m a l o — S k o k o 
v i t r a z v o j z a d n j i h 4 l e t , t r d i j o p a , d a l e t o s š e ne bodo d o s e g l i p o g o j e v z a s k r a j š a n i d e l a v n i k — R e š i t e v 

je v m e h a n i z a c i j i p r o i z v o d n j e — K o l e k t i v z a s l u ž i v e č p o m o č i n a š e s k u p n o s t i ! 
Zamise l o ustanovitvi obrt

nega kovinarskega podjetja v 
Dobov i je nastala i n se ures
ničila pred štirimi leti i n po l . 
Z a začetek poslovanja je dobi-
7 o podjetje dva in pol mil i jo
na posoj i la za nabavo strojev 
i n mi l i j on dinarjev za obrat
n a sredstva. 

Delovni kolekt iv ze štel p rv i 
i n drug i mesec po ustanovitvi 
sedem članov, število zaposle
n i h se je leta 1960 povečalo 
n a 20, leta 1961 na 37, leta 
1962 na 42 in lani na 52. H i t r o 
je naraščala tud i ustvarjena 
real izaci ja: od 30 mil i jonov v 
le tu 1960 na 134 mil i jonov v 
preteklem letu. 

G lavn i kooperant podjetja 
je b i la že od vsega začetka 
K O V I N A R S K A v V idmu-Kr -
s k e m in do ustanoviljve obra
t a v K r m e l j u tudi Meta lna v 
M a r i b o r u . Podjetje nastopa 
n a tržišču tudi samostojno. 

Ko l ek t i v je lan i napravi l za
se dve velika montažni ha l i . 
P r v a je že postavljena i n me
r i 4.500 kvadratn ih metrov, 
površina druge hale, k i jo bo
do mont i ra l i letos, pa obsega 
6.300 kvadratnih metrov. M i -
J M l o leto so naprav i l i tud i 
s t rugamo, orodjarno i n skla
dišče, ured i l i pisarne i n je
d i ln i co ter nabavi l i nekaj naj
potrebnejše strojne i n druge 
opreme Podjetje, k i je zra
s lo brez delavnic, pisarne i n 
opreme, tako rekoč iz niča, 
s i je vsa leta pr ipravl ja lo nor
malne delovne pogoje in je 
•vložilo v osnovna sredstva 18 
mi l i jonov — vse, kar je v teh 
le t ih prigospodari lo. O d usta
novitve do konca poslovnega 

leta 1963 je dobi lo p r i komu
nalni banki Brežice 16 mil i jo
nov dinarjev investici jskega 
kredi ta in 14 mil i jonov na
menskih sredstev. To so b i l i 
kratkoročni kred i t i za dobo 
dveh do petih let. Nekaj po
soj i l bo podjetje odplačalo 

BREŽIŠKE 
V E S T I 
letos, nekaj pa prihodnje le
to. Sele po vrn i tv i vseh kre
ditov bo svobodneje zadihalo. 

B r e z o b r a t n i h s r e d s t e v 
ne bo n a p r e d k a 

Največje preglavice povzro
ča kolekt ivu pomanjkanje 
obratnih sredstev. Zarad i te
ga pride vel ikokrat do zasto
ja p r i nabavi materiala. Vse 
to h romi proizvodnjo. Za se
danji obseg poslovanja b i po
trebovali najmanj 35 mil i jo
nov obratnih sredstev. Samo 
tako b i lahko pravočasno na
bavi l i mater ia l , k i ga je na 
tržišču najt i le od časa do 
časa. Delno b i ta sredstva 
uporab i l i tudi za kri t je nedo
vršene proizvodnje. 

Nihajoče dobave materiala 
občuti podjetje posebno zad
nje čase, i n ker ne more 
ustvarjati zalog, se dela po 
nepotrebnem zavlačujejo. 
Sredstva, k i j i h bo podjetje 
ustvar i lo letos i n prihodnje 
leto, pa namerava uporabi t i 
za gradnjo novih delavnic iz

ven naselja. Občani so namreč 
na zbor ih že večkrat zahteva
l i , naj b i se podjetje umak
ni lo iz središča Dobove. 

Ko l ek t i v je lani začel spre
jemati naročila za večje ob
jekte zato je b i lo tudi obra
čanje vloženih sredstev po
časnejše Delo posameznih 
konstrukci j je trajalo po t r i 
mesece in- več. Z a letos so 
prav tako predvidene težje 
konstrukci je do 150 ton, za 
katere je normalni rok izde
lave t r i do štiri mesece. Ob 
takšnem načinu dela nujno 
obleži precejšnji del sredstev 
v nedokončani proizvodnji , 
zato išče podjetje možnosti 
za njihovo nadomestilo v obl i 
k i kredita 

P lan za 1964. leto predvide
va sicer precej povečano re
alizacijo, od 134 na 158 mi l i 
jonov, vendar se ob sedanji 
mehanizac i ' i že približuje me
j i , ko v proizvodnj i ne bodo 
več možni tako sunkovi t i sko
k i kot v minu lem obdobju. 

Lastnih obratnih sredstev 
i m a podjetje na razpolago ne
kaj manj kot 19 mil i jonov, 
potrebovalo b i j i h pa še 20 
zraven N a občinsko skupšči
no i n komunalno banko je v 
februarju naslovilo obsežno 
obrazložitev i n utemeljitev za 
najetje kred i ta al i drugačno 
pomoč, brez katere proizvod
nja ne bo stekla gladko. 

š e r e d n i h p r e v o z o v 
s i n e m o r e j o z a g o t o v i t i 

Poslovanje podjetja ovirajo 
tudi neredni prevozi. Podjetje 
se v glavnem poslužuje pre
voznih uslug kmeti jske zadru
ge Brežice. P r i transportnem 
podjetju Prevoz za lokalne 
vožnje Dobova—Zagreb in Do-
bova—Videm-Krsko avtomobi
la ne more dobit i . Podjetje 
potrebuje avtomobi l vsak dan, 
vendar včasih mine teden, 
preden m u uspe zagotoviti 
prevoz. Celo konjske vprege 
se posiužuje, kar tud i n i naj
bolj ekonomično in za večje 
razdalje ne pr ide v poštev. Iz
datki za prevoze so lan i zna
šali 4 mi l i jone 700 tisoč. T u d i 
to je dokaz, da avtomobi l nuj
no potrebuje. Podjetje se je 
obrni lo na občinsko skupšči
no za posredovanje oz pomoč 
pr i nakupu rabljenega avto
mobila-
NAJMANJŠI D O H O D E K — 
25.000 D I N — Z E O D 1. J A N . 

Za vzgojo kadrov so v kovi
narskem podjetju skrbe l i sa
mi . Pošiljali so j i h v vari lno 
šolo, v tečaje za pridobitev 
kval i f ikaci je i n visoke kval i 
f ikacije p r i delavski univerz i 
v Brežicah, uslužbenke v knj i 
govodstvu pa v knjigovodske 
tečaje. V sedanjem sestavu 
zaposlenih je 9,6 odstotka vi
soko kva l i f i c i ranih. 34,4 od
stotka kva l i f i c i ran ih in 56 od
stotkov po lkva l i f i c i ranih in 
nekval i f ic i ranih delavcev. S 

prv im januarjem 1964 so uve
d l i m in ima ln i osebni dohodek 
25.000 dinarjev, kar zahteva 
povečanje storfflnosti za 18 od
stotkov Razmišljali so t u d i o 
42-urnem delovnem tednu in 
prišli do sklepa, da je to p r i 
sedanji mehanizacij i nemogo
če. V tem pr imeru bi morala 
povečati produktivnost še za 
14 odstotkov, kar trenutno še 
ni izvedljivo. Vs i soglašajo s 
tem, da si takih korakov na 
račun skladov ne morejo i n 
ne smejo privoščiti. Resničen 
izhod je v modernizaci j i pro
izvodnje, do katere se bodo 
pre.i a l i slej le dokopal i , saj 
ima prav kovinska s t roka za 
razvoj zelo ugodne pogoje. 

Jt. 

KZ Brežice sklepa pogodbe 
za vzrejo svinj 

Kmetijska zadruga Brežice 
je vpeljala novo obliko koo
peracije za vzrejo svinj. Pro
izvajalci se s pogodbo vežejo 
Za najmanj petletno sodelova
nje. S tem si pridobijo tudi 
možnost za najem kredita do 
300.000 dinarjev. Vzreja odoj-
kov traja približno pol leta. 
Kmetovalcem jih odda zadru
ga, če pa jih imajo sami, jim 
plača za vsakega po 9-000 di
narjev. Kooperanti lahko ta
koj po sklenitvi pogodbe do
bijo 10.000 dinarjev v gotovi-

V torek: redna seja 
o b č i n s k e s k u p š č i n e 
Predsednik občinske skup 

Sčine Milan Šepetavc je skli
cal za torek, 17. marca 1964, 
redno sejo OS Brežice, na 
kateri bodo razpravljali pred
vsem o osnutku statuta okra
ja Celje in o osnutku breži
ške občine. Dopolnili bodo 
tudi odlok o agrominimumu 
(glede obvezne zamenjave se
menskega krompirja), prevze
li bodo več poroštev, na 
dnevnem redu pa so tudi vo
litve in imenovanja. — O seji 
bomo obširneje še poročali. 

Zamuda z a r a d i 
nezorane ceste 

V petek, 6. marca, je novo 
zapadl i sneg povzročil vel iko 
avtobusno zamudo. Večerni 
avtobus iz Brežic je pr ipe l ja l 
n a Bize l jsko namesto ob 18,45 
šele ob 21,30. Po občinski ce
s t i iz Dobove do Zupelovca je 
voz i l kar na celo, ker cesta n i 
b i l a zorana. Jut ran j i avtobus 
pro t i Brežicam je redno od
pel ja l i n cesta Je b i la že 
očiščena. 

V vsako hišo: D O L E N J 
S K I L I S T ! 

ni, v vrednosti 15.000 dinarjev 
pa krmil, gnojil in drugoga 
reprodukcijskega materiala. 
Prirastek teže svinj plačuje 
zadruga kooperantom po 
dnevnih cenah. 

S to obliko pogodbenega 
sodelovanja je začela zadruga 
Brežice 20. februarja in je v 
dobrem tednu sklenila že šest 
pogodb. Tudi za ostale ko 
operacijske oblike število po
godbenih kmetovalcev nara
šča. To dokazuje vedrio večje 
zaupanje kmetov do zadruge 
in njenega poslovanja. 

M a t i č n i u r a d B r e ž i c e 
Rojstev izven bolnišnice v fe

bruarju ni bilo. 
Poročili so se: Viktor Horžen. 

kmetovalec iz Gor. Skoplc, in Ana 
Komučar, poljedelka iz Sobenje 
vasi; Anton Žobarič, delavec iz 
Mrzlave vasi, in Jožefa Vovk, po
ljedelka iz Sobenje vasi; Franc 
Cizl, poljedelec iz Piršenberga, in 
Štefanija Avguštin, poljedelka Iz 
Krške vasi; Mijomir Davidovi«!, 
podoficir JLA, ln Miroslava šobak, 
dijakinja, oba iz Brežic; Anton To-
polovec, tesar, in Štefanija Jago
dic, gospodinja, oba iz Velikili Ma
lene; Vlastlmlr Cvetanović, pod
oficir JLA, in Dragana Kecman, 
gospodinja, oba iz Brežic; Jože Še
tinc, strojni ključavničar, ln Ma
rija Krač!, uslužbenka, oba iz Bre
zine. 

Umrli so: Pavel Planine, kmeto
valec iz Pesjega, 65; Barbara Vla-
nek, upokojenka lz Laduča, 77; 
Matija Klemenčlč, preužltkar iz 
Kraške vasi, 87; Helena Kežman, 
gospodinja iz Cundrovca, 87; Mar 
tln Skofljanec, kmetovalec iz Ve
likih Malene, 59; Janez Lorbar, pre-
užitkar lz Mrzlave vasi, 89; Jože 
Omrzel, kmetovalec iz Zg. Pohan 
ce, 56; Silvester Berkovlč, kmeto
valec iz Bračne vasi, 53; Jožefa 
Ašič,. upokojenka iz Vldma-Krške-
ga. 73; Marija Kreačlč, gospodinja 
iz Trnja. 80; Marija Novak, upo
kojenka iz Velikih Malene, 81. 

M a t i č n i u r a d 
V e i i k a D o l i n a 

V februarju nI bilo rojstev iz-
ven porodnišnice. Poročila sta se: 
Anton Vogrin iz Ponikev, in Olga 
Barkovič iz Brezja pri Vel. Dolini. ' 
— Umrla Je: Ljubica Jagodic lz 
Obrežja, 43 

S P O D N J E 

Spored prireditev revije 
kulturne dejavnosti v Artičah 

Na krajevni reviji kulturne dejavnosti Prosvetnega 
društva »Oton 2upančič<- v Artičah bodo na sporedu 
naslednje prireditve: 

N E D E L J A , 15. marca: ob 15. uri otvoritev revije; ob 
15.15 drama »Mimo načrta« v izvedbi Prosvetnega 
društva Artiče; ob 17. uri otvoritev likovne ln foto 
razstave. 

ČETRTEK, 19. marca: ob 16. uri mladinska igra 
»Izlet« v izvedbi dramskega krožka artiške šole. 

N E D E L J A , 22. marca: ob 9. uri športna tekmovanja 
za prehodne pokale v streljanju z zračno puško, na
miznem tenisu ln šahu; ob 15. uri koncert otroškega, 
mladinskega in moškega zbora ter harmonikarjev. 

SOBOTA, 28. marca: oh 20. uri komedija »Kadar se 
ženski jezik ne suče«, v Izvedbi aktiva ZMS Artiče. 

N E D E L J A , 29. marca: ob 9. uri športno tekmovanje 
v spretnostni vožnji mopedov in motornih koles ter 
tekmovanje letalskih modelov. Ob 16. uri prireditev 
»Pokaži, kaj znaš«, ki jo organizira PDD Artiče s so
delovanjem ostalih društev; ob 18. uri objava rezultatov 
športnih tekmovanj z razdelitvijo pokalov in nagrad; 
ob 18.20 zaključek revije; ob 18.30 zabava. 

V Artičah bo krajevna revija 
Kulturno-prosvetno delo 

dobiva zadnja leta v brežiški 
občine vedno širši obseg, 
kar dokazuje tudi lanska kul 
turna revija v Brežicah. Ta
ko so tudi Artičani prišli 
na misel, da b i spet enkrat 
pokazali , kaj zmorejo. V zad
nj ih letih n i bi lo čutiti po
sebno živahnega delovanja, 
ku l turna dejavnost pa vseeno 
ni i zumrla , čeprav so zanjo 
kaj s labi pogoji. 

Artiče imajo prosvetni 
dom, vendar je b i la stavba ze
lo neekonomično grajena. Ima 
le veliko dvorano z odrom 
in skromno garderobo, manj
kajo . pa prostor i za vaje, 
sestanke i td. Poleg stavbe so 
temelj i , k i j i h zob časa ne
usmiljeno uničuje; tu bi 
prav lahko stala trgovina i n 
gost inski lokal , k i ga Artiča
ni zelo pogrešajo. 

K l j ub vsemu temu pa'se je 
pr iprav l ja ln i odbor artiškega 
prosvetnega društva zagrizel 
v pripravo kulturne revije 
in predvidel izredno bogat in 
raznolik ku l turn i program. 
Pokrovitel jstvo nad priredit
vijo je prevzel predsednik 

Nova k n j i g a r n a 
v B r e ž i c a h 

Državna založba Slovenije 
je v Brežicah odprla nov lo
ka l za prodajo knjig. Nova 
knj igarna je poleg papirnice. 
Stroški za adaptacijo so zna
šala približno dva mi l i jona 
dinarjev. Občina je odstopi la 
lokal, preureditev pa je fi-
nansirala Državna založb«. 
Knj ige so v novi knj igarni le
po, pregledno razporejene in 
postrežba je mnogo lažja kot 
v prenatrpani pap i rn ic i . Za
radi pomanjkanja prostora 
je precej knj ig ležalo v skla
dišču. Nova prodajalna bo še 
povečala izbor knj ig i n se za
ložila s strokovno l i teraturo. 
Odslej bo prodajala tudi 
knjige i n sl ikanice v srbohr
vaščini ter gramofonske plo
šče. 

občinskega odbora S Z D L 
Brežice tovariš Vlado Deržič. 

V štirinajstih dneh bodo 
lahko gledalci v idel i t r i odr
ske predstave domačih izva
jalcev, koncertni večer treh 
artiških zborov ter l ikovno 
i n fotografsko razstavo. Pro
gram bodo popestr i l i še ne
del jski športni dopoldnevi, za 
zaključek pa bo javna odda
ja »Pokaži, kaj znaš«, na ka
ter i bodo sodelovala -tudi 

ostala društva iz brežiške ob
čine. Pr i red i te l j i niso pozabi l i 
na prehodne pokale, spomin
ske plakete i n praktična da
r i la . 

Redn im obiskovalcem prire
ditev so na voljo abonmaj
ske vstopnice po znižani ce
ni . Pr iprave za krajevno re
vijo lepo tečejo, Artičani pa 
upajo, da bodo kvalitetne p r i 
reditve privabi le gledalce od 
bl izu in daleč. V . P. 

RK v Dobovi z a s l u ž i pohvalo 
Organizaci ja Rdečega križa 

je v Dobovi zelo množična in 
šteje 290 članov. Številčno 
močnejša od nje je samo 
Socialistična zveza. V minu
lem letu je organizirala več 
zdravstvenih predavanj, za 
kar je napros i la zdravnika iz 
Brežic. Z ob iskom se za vsa
kokrat lahko pohvali jo. Sto 
so j ih našteli ob vsakem pre
davanju. ' 

Tud i krvodajalske akcije so 
v Dobovi uspešne. Med naj
bolj požrtvovalnimi krvoda
jalci je V inko Cernelč, k i je 

že več kot 25-krat oddal k r i . 
Prejel je zlato značko od 
Glavnega odbora R K Sloveni
je. V znak zahvale za darova
no k r i je prejelo pet darovan-
cev iz dobovskega okoliša sre
brne značke. Podeljujejo j i h 
po petkratni oddaji p rv i . 

Organizacija R K v Dobov i 
je lani pr idno zbira la pšenico, 
krompi r , koruzo i n druga živi
la za prebivalce v Pečicah i n 
K r i z a h , kjer je toča napravi
la veliko škodo. 

- e y 

Novice iz Tržišča 
- Društvo prijateljev mladine 
v Tržišču je nedavno imelo 
letno konferenco, na kateri 
so dajali obračun dela v mi
nulem letu. Predsednik dru
štva je v poročilu pohval i l 
društveno .-aktivnost, pred
vsem pa tesno povezavo s šo
lo in krajevnimi organizaci
jami, kar je omogočilo, da so 
b i l i doseženi razveseljivi uspe 
h i , predvsem na ku l turnem 
področju. Društvo bo skušalo 
pritegniti v svoje vrste še več 
staršev, prirejalo bo izlete v 
bližnjo in daljno okolico, obi
skovalo bo spomenike pad l ih 
partizanov in še naprej sode
lovalo na vseh ku l turn ih p r i 
reditvah. 

V prostorih osemletke Je 
bi la preteklo nedeljo proslava 

za dan žena. Po uvodnem re
feratu tovarišice Senčarjeve 
je sledil spored pesmi, reci
tacij i n dramatsk ih prizorov, 
p ionirke pa so proslavo za
ključile z lepim narodn im 
plesom. Zene i n matere so 
bile s prireditvi jo zelo zado
voljne in so hvaležne mlad in i , 
k i j i m je pr iprav i la tako lep 
program za njihov praznik. 

Železniški sindikat v Trži
šču se pr iprav l ja na redno 
letno delovno konferenco. N a 
sestanku, k i je b i l pred krat
k i m , so sk leni l i i zbrat i res 
dobro vodstvo s indikata, 
predvsem pa uvesti boljšo di
scipl ino na vseh delovnih me
st ih, kar je pogoj za uspešno 
opravljanje odgovorne želez
niške službe. M . 

Merilo za uspeh v dejavnosti Socialistične zveze 
je stopnja vloge človeka v upravljanju 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
Med vzrok i za dosedanje slabosti so 

navedli tudi dejstvo, da se je dalo or
ganizacij S Z D L pogosto zožilo samo na 
odbor te politične organizacije in da so 
čakali na pobude višjih organov. Teh 
slabosti je sicer vedno manj, vendar je 
treba v prihodnje bolj p r i s luhn i t i tež
njam ln hotenju l judi na terenu. Tak 
način dela b i omogočil tudi hitrejšo 
rast števila članov in krepitev organi
zacij SZDL , odpadel pa b i tudi pogost 
pojav kampanjskega dela. 

Med problemi , k i pogosto povzročajo 
negodovanje na terenu, so omeni l i ne-
reSene komunalne probleme. Mars ikda j 
b i b i la potrebna le majhna sredstva, 
saj so občani pr iprav l jen i oprav i t i mar
sikatero delo. Vendar se pogosto doga
ja, da tudi najnujnejših sredstev ne 
dobijo, ker občine spričo večjih pro

blemov pozabljajo na manjša vpraša
nja, čeprav marsikdaj predstavljajo ve
l ik problem za delovnega človeka. Po
gosto pa k ' neraspoloženju prispevajo 
tudi b i rokra tsk i odnosi občinskih 
uslužbencev do občanov. 

Glede na dosedanje izkušnje b i občin
sk i odbor i S Z D L moral i tudi v pr i 
hodnje zastaviti svoje delo tako, da b i 
usposabljal i krajevne organizacije 
S Z D L za samostojno in kakovostno de
lo, iskal i nj ihova mnenja in mnenja 
vseh članov ter tako pr ipomogl i , da bi 
krajevne organizacije S Z D L dejansko 
postale središče družbenopolitičnega 
življenja v krajevni skupnost i . P r i tem 
so omenil i tudi prostovoljne delovne 
akcije kot eno izmed oblik za uspešno 
pritegnitev občanov k reševanju njiho
vih problemov. 

V zvezd z vsem tem so razpravl jal i o 
programiranju dejavnosti v organizaci
jah S Z D L na osnovi potreb, k i j i h po
raja življenje in j i h postavlja pred vod
stva organizacij SZDL , ter o kadrovsk ih 
vprašanjih. 

Precejšen napredek je b i l storjen že 
pr i pretekl ih vol itvah v vodstva krajev
nih in občinskih organizacij SZDL , saj 
je v sedanjih odborih kar 60 odst. no
v ih l judi , največ takšnih, k i niso b i l i 
obremenjeni z drug imi funkc i jami . 
Izboljšal se je socialni ln starostni se
stav, še vedno pa je v občinskih odbo
r ih S Z D L premaJo žensk, predvsem pa 
precej manj kot v krajevnih organi
zacijah. 

K o so govori l i o stanju članstva i n 
o činiteljih, k i vplivajo na včlanjevanje 
v to politično organizacijo, so ugotovil i , 
da se je število članov v vsem okra ju 
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Premalo poguma pri sestavljanju plana 
Plan družbenega razvoja občine Sevnica za 

leto 1964 je po prehodni razpravi na zborih 
volivcev, na plenumu občinskega odbora 
SZDL in na seji pristojnega sveta obravnavala 
4. marca tudi občinska skupčina. Odbornikom 
ga je obrazložil predsednik skupščine Jože 
Knez. 

Za uvod nekaj pr imerja l 
n i h podatkov o gospodar
skem razvoju v zadnjih dveh 
le t ih : 

Družbeni bruto proizvod 
je b i l lan i v pr imer jav i z le
t o m 1962 povečan za 32,9 od
stotka (od 5 mi l i j a rd 525 mi 
li jonov na 7 mi l i j a rd 341 m i 
l i jonov) , družbeni proizvod 
za 27,7 odstotka) od 3 mi l i 
j a rd 127 mi l i jonov na 3 mi 
l i jarde 993 mil i jonov) i n na
rodn i dohodek za 27,6 odstot
ka) (od 3 mi l i j a rd na 3 mi l i 
jarde 829 mi l i jonov ) . 

T i podatki kažejo izred
no povečano realizacijo v le
t u 1963. Porast je viden po
sebno p r i obr t i i n komuna
l i , pa tud i v industr i j i , kjer 
je povečanje kar 50-odstotno. 
V to panogo se je vključila 
konfekci ja L isca , k i j o da
nes prištevamo med najmoč
nejša podjetja v občini. 

Ugodno gospodarsko giba
nje v letu 1963 je vpl ivalo na 
rast narodnega dohodka na 
prebivalca ter n a rast prora
čunskih sredstev i n potroš
nje v občini. 

Tovariš Knez je v svoj i ob
razložitvi pojasni l , da bf se 
ob zadržanju takšnega tem
pa občina lahko k m a l u povz
pela med gospodarsko raz
vitejše občine. Narodn i do
hodek na prebivalca se je la
n i povečal od 164.000 na 
210.000 dinarjev i n se tako 
dv igni l nad zvezno povpreč
je . 

Okra jnemu i n republiške
m u povprečju se še n i p r i 
bližal. 

Predlog družbenega plana 
za leto 1964 je zaradi manj
šega porasta v družbenem 
sektorju gospodarstva i n za
radi predvidenega zmanjša
nja v zasebnem kmeti jstvu 
nakazal celo padec narodne
ga dohodka l n " bruto dohod
ka od 9,5 odst. na 3,5 odst. 
Delovni kolekt iv i so p r i pla
n i ran ju vse preveč upošteva
l i porast mater ia ln ih stro
škov, niso pa b i l i to l iko po
gumni, da b i bolj upoštevali 
tud i vsakoletni napredek 
proizvodnih sredstev i n ne
izkoriščene možnosti v pro
izvodnem procesu. Za to 
mnenje govorita podatka o 
povečanju delovne sile i n 
zmanjšanju produkt ivnost i . 
V p lanu je namreč predvide
no, da se bo število zaposle
n i h povečalo za 13,8 odstot
ka , produktivnost pa b i se 
celo zmanjšala za 1,4 odstot
ka . Nekaj tu n i v redu. Bo
d is i da je zaposlovanje neu
temeljeno, bodisi da niso do
volj upoštevane investicijske 
naložbe v industr i jo i n kme
tijstvo v m inu l ih dveh le
t ih . Lan i so znašale i investi-
cijske vsote za gospodarstvo 
479 mil i jonov .dinarjev. Pred
sednik občinske skupščine je 
v zvezi s to ugotovitvijo ome
nil, da so gospodarske orga
nizacije pri napovedi svojih 
proizvodnih programov po
kazale premalo poguma in 
optimizma. Letošnje gospo
darsko leto je osnova sedem
letnega razvojnega progra
ma, zato naj bi industr i ja 
kar najbolj povečala svoje 
zmoglj ivosti , kmeti jstvo naj 

bi se usmer i lo v intenzivno 
proizvodnjo po najsodobnej
ših načelih i n razvi lo zdrave 
kooperacijske odnose. Takš
ne spodbudne želje veljajo 
vsem gospodarskim področ
jem in družbenim službam. 
Hitrejši ko bo razvoj, prej 
bo odpravljen mesečni za
služek izpod 25.000 dinarjev 
in prej bo skrajšan delovni 
teden. 

P R E T E Ž N I DEL INVESTI
C I J : ZA GOSPODARSTVO 
V smis lu navedenih želja 

in stremljenj je napravl jen 
tudi program invest ic i jskih 
vlaganj v 1964. letu. Gospo
darstvu je namenjenih kar 
70 odstotkov vseh investici j . 
Prvenstvo bodo imele tiste 
naložbe, k i so gospodarsko 
najbolj utemeljene i n se bo
do najhitreje obrestovale. 

M e d negospodarskimi inve
st ic i jami je na prvem me-
mestu nadaljevanje gradnje 
osnovne šole, z idava 16-stano-
vanjskega bloka, gradnja 
bencinske črpalke, i n če bo
do na razpolago sredstva', tu
d i pričetek gradnje nove pe
karne. M e d važne naloge so
d i nabava avtobusa za pre
voz učencev i z nepopolnih 
šol v popolne osnovne šole. 
V Tržišču je letos predvide
no nadaljevanje 4-stanovanj-
skega b loka, v K r m e l j u pa 
gradnja obratne menze v 
Meta ln i . Vse to bo moč ure
sničiti, če bodo gospodarske 
organizacije pripravl jene zdru
ževati prosta sredstva i n če 
bo dotok sredstev v proračun 
in sklade normalen. Teže bo 
uresničiti vse te načrte v pr i 
meru, če združenih sredstev 
gospodarskih organizacij ne 
bo moč potrošiti v občini. 

Razprava odbornikov je bi
la posebno živa i n obsežna 
pr i obravnavi kmeti jstva. N a 
vrs t i so bile arondacije, in
vesticije i n doklade iz kme
tijstva. N a vprašanja v zvezi 
z invest ic i jskimi načrti l n go
spodarjenjem zadrug sta od
born ikom odgovarjala uprav
n i ka obeh zadrug. Odborni 
k i so v imenu kmetovalcev 
v višjih predel ih predlagali, 
da b i se j i m nekako omogo
čil nakup strojne opreme. 
Le tako bodo svoje površi
ne lahko obdelal i k l jub po
manjkanju l jud i . 

Družbeni p lan so sprejel i 
s pr ipombo, da ga bo konec 
prvega polletja treba dopol
n i t i . Podjetja bodo ponovno 
pregledala lansko realizacijo 
i n napravi la pogumnejše pla
ne. 

POTREBNO BO 
V A R Č E V A N J E PRI V S E H 

P R O R A Č U N S K I H IZDATKIH 
Skupščina Je obravnavala 

i n sprejela tudi proračun 
občine. V s i dohodki za leto 
1964 znašajo predvidoma 395 
mil i jonov 782 tisoč. Ce odšte
jemo prispevek v okra jn i 
sklad za financiranje šolstva 
I I . stopnje i n 10-odstotno re-
rezervo, ostane za občin
sk i proračun, občinsko upra
vo, sodišče l n šolski sk lad 

351 mil i jonov 473 tisoč di
narjev. Tolikšna bodo sred
stva le ob 100-odstotni reali
zaci j i vseh dohodkov. Občin
ska skupščina sodi, da b i bi
l a vsota p laniranih sredstev 
lahko nekol iko presežena. 
Priporoča pa tudi varčevanje 
p r i vseh proračunskih izdat
k i h i n izdatkih skladov. 
H k r a t i opozarja na pravilnej-
ša razmerja p r i del i tv i na 
osebne dohodke, sklade i n 
materialne izdatke v nekate
r i h službah. Lanska prora
čunska potrošnja v občini je 
b i la v skladu s pr i tokom do
hodkov, le p r i šolstvu je bi la 
presežena za 200.000 dinar
jev. Varčevanje torej ostaja 
vodilno geslo tud i v letoš
n jem letu. 

V KOPITARNI: februarja 
rekordna proizvodnja 

V S E V N I Š K I K O P I T A R N I je proizvodnja 
v februarju izredno porasla i n tolikšnega 
uspeha niso dosegli lani noben mesec. J a n u 
arski rezultati so slabši, ker ie normalno pro
izvodnjo ovirala zima. 

P lan izvoza za 1964. leto je za četrtino 
manjši kol lani. Predvideno je zmanjšanje 
izvoza žaganega lesa. zato pa bodo izvozil i 
več f inalnih izdelkov. Žaganega lesa listavcev 
bodo izvozili za 40.000 dolarjev, f inalnih i z 
delkov pa za 110.000 dolarjev. T a preusmeri 
tev v izvozu je trenutno za podjetje težka, 
vendar zaradi težnje po izvozu f inalnih i z 
delkov edino pravilna. Na podlagi ocene p r 
vih dveh mesecev računajo, da bodo letni 
p lan dosegli. T u d i za naslednje mesece dobro 
kaže. Precei naročil si obetajo od tovarn 
obutve, k i delajo za vojaštvo. jt. 

Lani 1048 prekrškov v sevniški občini 
Sodnica za prekrške v sev

niški občini Majda Kune j je 
lani obravnavala 1048 prekr
škov, k i j i h je zagrešilo 949 
oseb. O d teh je bilo oko l i 200 
sadjarjev, k i niso očistili sad
nega drevja pravočasno ozi
roma v roku , k i j i m ga je do
ločil kmet i j sk i referent. P r i 
odmer i kazni so upoštevali 
vse okoliščine v posameznih 
pr imer ih , zato so bile tud i 
kazni različne. Najvišja kazen 
n i presegla 6 tisočakov, po
vprečna pa je znašala 2000 do 
3000 d in . Lanske izkušnje so 
kmetovalce izmodri le i n so 
letos že dokaj zgodaj začeli 
čistiti sadno drevje. 

Cestnoprometnih prekrškov 
je bilo lan i manj kot leta 
1962. Opazit i je, da se je ne
ko l iko izboljšala d isc ip l ina 
voznikov motorn ih vozi l , p r i 
čemer i m a precej zaslug do
bra prometna vzgoja. Poostre
ne pa so bile kazni za vinjene 

voznike. Poleg sorazmerno vi
sok ih kazni so j i m odvzeli 
tud i vozniško dovoljenje. 
K l j ub temu pa je na območju 
sevniške občine vedno več 
prometnih nesreč. Deloma so 
krive izredno slabe ceste, de
loma pa vozniki motornih vo
z i l sami , ker p r i vožnji ne 

upoštevajo, da je cestišče ta
k o slabo. M i m o teh je b i lo 
l a n i . v upravnem postopku 
tud i precej voznikov, k i so 
voz i l i brez vozniškega dovo
ljenja. M e d temi je b i lo naj
več m lad ih l jud i . 

Prekrški s področja kršitve 
javnega reda i n m i r u so v 
sevniški "občini na drugem 
mestu. Povzročajo j i h največ 
krošnjarji a l i klateži, k i pr i 

hajajo iz drugih republik i n 
so včasih kar nadležni. H i t r a 
intervencija organov L M i n 
takojšnja upravna kazen sta 
se posebno v teh p r ime r ih 
obnesla; vedno manj je tak ih 
klatežev. 

Zanimivo pa je, da so sto
rilci nekaterih prekrškov ved
no is t i , navadno mlad i l judje. 
K o t kaže, j i h upravne kazni 
ne spametujejo. S. S k . 

S E V N I Š K I 
V E S T N I K Dobro obiskani zbori volivcev 

P r v i zbor i volivcev v sevni
ški občini kažejo, da je zani
manje za občinski statut iz
redno veliko. To potrjuje v 
nekater ih k ra j ih obisk, k i je 
bol j množičen kot običajno. 

Omenjena ugotovitev velja za 
Zabukovje, Blanco, Podvrh in 
še nekatere druge kraje. 

Največ vprašanj se nanaša 
na komunalno problematiko. 
Volivci ugotavljajo, da bi mo
rala občinska skupščina v bo
dočem družbenem planu na
meniti več sredstev posamez
nim krajem. Izkušnje namreč 
kažejo, da so bila sredstva, 
ki so jih dobivali krajevni 
uradi in razne organizacije, 
koristno porabljena. 

Na nekaterih zborih so se 
volivci pritožili nad veterinar
sko službo, ker kljub dvema 
veterinarjema večkrat ne naj
dejo nikogar doma. Nadalje 
so zahtevali pojasnilo, kako 
je z obiski na domu: ali so 
zdravniki dolžni obiskovati 
bolnike ali ne. Po njihovih iz
javah se namreč dogaja, da 
zdravniki obiske odklanjajo. 

Precej pritožb volivcev je 
veljalo pomanjkljivostim dim
nikarske službe. To službo 
opravlja za Sevnico podjetje 
iz Radeč, vendar dimnikarjev 
tudi po pol leta ni blizu. 

M a t i č n i u r a d Z a b u k o v j e 
V februarju sta se rodila dva 

dečka ln ena deklica. — Porok ni 
bilo. 

Umrla sta: Franc Kunšek, kmet 
lz Trnovca, 78; Marija-Ivčka Jaz
bec, preužltkarica lz Pod vrha, 94. 

M a t i č n i u r a d 
V i d e m - K r š k o 

' Rojstev Izven porodnišnice v 
februarju nI bilo. 

Poročili so se: Stanislav Ban, 
poljedelec, in Jožefa Kenk, de
lavka, oba iz Raven pri Zdolah; 
Janez Levičar, skladiščnik lz Ce
ste, in Jožefa Planine, poljedelka 
lz Anovca; Nikola Stiplovšek, so
boslikar ln pleskar iz Podulc, ln 
Jožefa Lisec, poljedelka lz Za-
vratc; Albin Mirt, elektrotehnik, 
In Majda Močivnlk, uslužbeka, oba 
Iz Brezovega. 

Umrla sta: Jožef 2tvlč, osebni 
upokojenec iz Pleterlj, 76; Jožef 
zupevc, upokojenec lz Dolenje 
vasi, 83. 

Trbovc in Derendo 
prvaka 

Na okrajnem namiznoteniskem 
prvenstvu, ki je bilo 23. februar
ja v Sevnici, Je sodelovalo okrog 
20 članov. Pri članih je zmagal 
Trbovc, drugI je bil Kolman, tret
ji pa Branko Zelič. Med mladinci 
je bil najboljši Branko Derencl.i, 
drugi Maks Margik, tretji pa Sine 
Filej. Pri pionirjih Je zasedel 
prvo mesto Silvo Pere pred Cre-
pinškom in drugimi. 

Dopisujte 
v DOLENJSKI LIST! 

Kaj je novega v Šentjanžu 
Poleg kmeti jske zadruge, k i 

prav zadovoljivo napreduje, se 
krepko postavljajo na noge 
tudi domači gasi lci . Pred dve
m a letoma so začeli gradit i 
nov gasi lski dom, ker so j i m 
starega med okupacijo poru
šili. Doslej so večinoma iz 
lastnih sredstev i n s prosto
vo l jn imi del i zgradi l i stavbo 
do prve faze, letos pa jo na
meravajo postavit i pod stre
ho. M e d najbolj delavne čla
ne p r i gradnj i doma moramo 
šteti predsednika Jožeta F i l i 
pa, povel jnika Franca B a n a 
i n blagajnika S tanka Repšeta. 
Z redk imi iz jemami pa so se 
vsi člani gasilskega društva 
lepo izkazal i , pohval i t i pa mo
ramo tud i domačo zadrugo, 
k i je pomagala s prevozi ma
teriala. 

Gas i l c i v Šentjanžu so pr i 
red i l i razen silvestrovanja še 
pustno maškarado, prosvetni 
odsek tega društva pa Je za 
vsako prireditev naštudiral 
ku l turn i spOred. Za Silvestro-
vo so igral i »Analfabeta«, za 
pustno nedeljo pa veseloigro 
»Klobčič«. S to igro smo go
stovah že na M i r n i i n v Sent-
rupertu, 15. marca pa bomo 

gostovali v Vrhovem p r i Ra 
dečah i n v Sevnici . 

AKTUALNO: ureditev 
o b č i n s k e h i š e 

i n trgovine 
V L o k i p r i Zidanem mos tu 

želijo letos ured i t i občinsko 
hišo, v kater i sta krajevni 
urad i n pisarna kmeti jske za
druge. Občani b i rad i i m e l i 
tud i nov trgovski loka l , v ka 
terem b i b i l i lahko bolje po-
streženi. Sedanja trgovina je 
zelo majhna, a ustvarja vel ik 
promet, oko l i 25 mil i jonov n a 
leto. Nanjo je vezano obširno 
zaledje i n promet b i se prav 
gotovo še povečal, če bi b i l a 
urejena bolj sodobno. 

V L o k i r a d i ' 
o b i s k u j e j o k l u b 

Klubsko življenje v Lok i je 
zelo razgibano. V prostoru, 
kjer še shajajo, imajo televi
zor, k i pr ivabl ja vel iko gle
dalcev. K l u b odpro vsak d a n 
razen ob ponedel jkih že v 
popoldanskih urah. L jub i te l j i 
šaha v njem šahirajo, neka
ter i pa se zabavajo z d rug im i 
igrami . 

V k lubskem prostoru pr ire
jajo tud i predavanja. N i še 
dolgo tega, ka r je b i lo zelo 
dobro obiskano predavanje o 
zaščiti pred atomsko bombo. 
Za prihodnjič nameravajo po
vabit i v Loko člana Sloven
skega okteta Andre ja Štruk
lja, k i je pred vojno tam uči-
teljeval. Pr ipovedoval naj b i 
o turnejah tega slavnega pev
skega ansambla. 

B U Č K A : premalo m l a 
dine z a d r u š t v e n o 

delo 
Prosvetno društvo n a Buč

k i se letos ne more z niče
mer postavi t i n a od ru . V 
tem odročnem kra ju je p r i 
čelo pr imanjkovat i igralcev. 
M l a d i fantje i n dekleta od
hajajo v dol ino, med n j i m i 
pa je tud i največ tak ih , k i 
b i rade volje sodelovali v odr
sk ih upr izor i tvah. M l a d i n s k a 
organizaci ja je b i l a podjet-
nerjša i n Je naštudirala pro 
gram za veseli večer. Prvič 
se je z n j im predstavi la z a 
novo leto. Zdaj pr iprav l ja še 
nekaj gostovanj. 

M a t i č n i u r a d S e v n i c a 
V februarju se Je rodila izven 

bolnišnice ena deklica. 
Poročili so se: Alojzij Stritar, po

ljedelec iz Pokleka, ln Ljudmila 
Spec, poljedelka iz Trnovca; Ciril 
Rantah, ključavničar iz Skovca, ln 
Jožefa Krnc, poljedelka iz Laz; 
Vincenc Vizlar, železničar lz Ponl-
kev pri Studencu, in Jožefa Brš-
njak, poljedelka iz Okroglic; Ja
nez Gane, kurjač lz Vranja, ln Zo
fija Krajne, delavka iz Pečjn; Jo
sip Bregar, učitelj iz Šentjanža, in 
Olga seško, delavka lz Razborja; 
Ernest Hočevar, kovač lz Račice, 
ta Silva Lapornik. trg. pomočnica 
z Brega; Miroslav Pelko, kovino-
strugar lz Ramenskega, ln Albina-
Sonja Rutar, računovodja lz Tr
žišča. 

Umrli so: Janez Mlakar, kmeto
valec iz Jarčjega vrha, 86; Marija 
Slatenšek, gospodinja lz Vrapč, 67. 

M a t i č n i u r a d S t u d e n e c 
Rojstev ta porok nI bilo. — 

Umrli so: Jožeta Kurnik, gospo
dinja iz RoviSč, 70; Marija Bučar, 
oskrbovanka Doma počitka v Im-
poljci, 66; - Henrik Lotrič, oskrbo
vanec Doma počitka v Impoljcl, 
star 78 let. 

M a t i č n i u r a d B u č k a 
V februarju je bil Izven porod

nišnice rojen en deček. — Porok 
nI bilo. 

P O S A V J E 

povečalo lani za 10.000 i n da Je med 
novo vključenimi nad 7.000 žensk. To 
brez dvoma pomeni vel iko pre lomnico 
v dosedanjem delu, čeprav še niso od
pravljeni vs i vzrok i , k i ovirajo hitrejše 
vključevanje v Socialistično zvezo. 
Predvsem bo treba odpravi t i kampanj
sko vključevanje, saj mora b i t i vključe
vanje občanov v to politično organiza
cijo sestavni del vsakodnevnega politič
nega dela. Zdaj je v cel jskem okraju 
vključeno v organizacije S Z D L 66.1 
odst. vseh volivcev h i predvidevajo, da 
b i do konca letošnjega leta lahko to 
stanje povečali na 70 odst. D a pa bi 
S Z D L lahko še bolj intenzivno delala 
ter krep i la razvoj demokratičnih ob l ik 
ln metod dela, se bo mora la dosledno 
bojevati prot i vsem t is t im slabostim in 
napakam, k i zavirajo samoupravljanje. 
V poročilu okrajnega odbora i n v raz
prav i so poudar i l i , da so še vedno 
takšni ljudje, k i pod plaščem samo
upravl janja vsil jujejo lokalistične in 
monopolistične težnje, podrejajo druž
bene interese osebnim ln podobno ter 
se pri tem sklicujejo na voljo občanov 

i n proizvajalcev. T i pojavi so p r i go
spodarski integraci j i , na področjih 
medobčinskega sodelovanja, p r i izobra
ževanju kadrov in drugod. 

V razpravi je sodelovala tud i pred
sednica glavnega odbora S Z D L Sloveni
je V i d a Tomšič. V zvezi s poročilom i n 
razpravo je poudar i la , da mer i lo z a 
uspeh S Z D L n i v številu članov, sestan
kov i n poročil, temveč v stopnji vloge 
človeka v upravl janju. Glede na pro
bleme n i zk ih zaslužkov pa je dejala, da 
odpravljanje osebnih dohodkov pod 
25.000 d inar j i n i kruhoborska akc i ja 
uravni lovke, ampak da je to vprašanje 
zastavljeno v prepričanju, da ob se
danj i s t ruk tur i in gospodarski razvito
s t i ter ob vključevanju v mednarodno 
delitev dela ne more b i t i več takšnih 
delovnih mest, n a kater ih ne b i bilo 
mogoče zaslužiti nad 25.000 dinarjev. S 
tem se seveda ne postavljajo san.o pra
vice, temveč tudi dolžnosti delovne or
ganizacije, da ustvari tak dohodek. P r i 
tem je treba preučiti, kaj je mogoče 
ustvar i t i z nadal jn j imi napori kolekti
va i n kaj ne. V zvezi z investici jami pa 

je dejala, da je vso dejavnost treba 
usmerjat i v takšnem skladnem odnosu 
m e d akumulaci jo, investici jami ter 
družbeno i n osebno potrošnjo, da bo 
hkra t i spodbujala proizvajalca i n proiz
vodnjo. Poudar i la je, da je pot napred
k a v st imulac i j i proizvajalca, da je k 
reševanju teh vprašanj treba pritegnit i 
vse činitelje, predvsem pa strokovnja
ke, k i lahko omogočijo pogoje za večjo 
produktivnost i n proizvodnjo, i n da je 
celoten razvoj tud i v prihodnje treba 
gradit i na produktivnosti . 

Razširjena seja okrajnega odbora 
S Z D L v Celju je glede na vsebinsko i n 
vsestransko razpravo nakazala pr ihod
nje naloge te politične organizacije, k i • 
J ih lahko strnemo v že nakazani nalogi 
iz poročila okrajnega odbora S Z D L . 
B o j pro t i kakršnim ko l i deformacijam, 
skrb za uveljavitev novega skupščinske^ 
ga sistema l n celotnega samoupravnega 
mehanizma i n skrb , da javno delovanje 
vseh teh organov ne bo deklaraci ja, 
temveč stvarnost i n vsakodnevna pra
ksa, naj bo vsebina dela i n osnova na
daljnje krepitve i n uveljavnjanja S Z D L ! 



Zadnja leta je gasilstvo zaživelo 
1. marca je bila v Črnom

lju skupščina občinske ga
silske zveze, ki se je je poleg 
predstavnikov domačih druž-
beno-političnih organizacij u-
deležilo 45 delegatov iz posa
meznih gasilskih društev na 
terenu. Pogrešali pa so za
stopnike okrajne in republi
ške gasilske zveze, s kateri
mi so bili v dogovoru za pre
davanje, vendar nikogar ni 
bilo. 

Po poročilu o poslovanju 
zveze v preteklem obdobju 
se je razvi la s i l a živahna i n 
plodna razprava. Skupščina 
je ugotovila, da so vsa ga
s i l ska društva, razen redk ih 
izjem, zadnje čase zelo de
lavna. Ukvarjajo se pred
vsem z urejanjem gasi lskih 
domov, k i j i h običajno upo
rabljajo tud i ostale vaške or
ganizacije za prireditve i n 
sestanke. 

Mariji Čekada v spomin 
Pred kratkim je v Semiču 

odjeknila žalostna novica, da 
je umrla Marija Cekada, par
tizanska mati iz Krča pri Se
miču. 

Rodila se je 1891 v Istri, v 
Semič pa je prišla v času 
gradnje belokranjske železni
ce. Tam se je tudi poročila. 
Mož Peter je,, moral kmalu na 
vojno, tako da je Marija 

Ljubitelji k n j i g i z 
S e m i č a in o k o l i c e ! 
Vse knjige, ki jih izdaja za

ložba BOREC v Ljubljani, si 
lahko odslej bralci nabavijo 
pri F r a n c u D e r g a n c u , 
Semič 3. Semičane in prebi-
valce okoliških vasi bo zani
mala zlasti »Bela krajina« Ja
neza Vitkoviča in pa knjiga 
Belokranjska brigada, ki ju 
je napisal Rudi Pušenjak.U-
ragan. Slednja še ni izšla. 
Ljubitelji knjig lahko dobe 
tudi razne mladinske knjige 
in vezanega Kurirčka, letnik 
61-62 in letnik 62-63. 

ostala sama z otroki do konca 
prve svetovne vojne. 

Marija čekada je dala živ
ljenje 10 otrokom, ob grobu 
pa so se od nje poslovile le 
štiri hčere. Sinove je izgubila. 
Sin Peter je padel v partiza
nih, Edi pa se je smrtno po
nesrečil pri udarniškem delu 
1947 v Borovnici. 

Marija je kmalu spoznala 
krivičnost družbenega siste
ma, zato se je napredno opre
delila že v bivši Jugoslaviji. 
V naprednem duhu je vzga
jala tudi svoje otroke. Vsa 
družina se je že v začetku 
NOB opredelila za boj proti 
fašističnim osvajalcem. Sin 
Peter je odšel v partizane 
1942, družino pa so Italijani 
preselili na Rab. Ob povratku 
iz internacije se je čekadova 
znova vključila v organizacije 
in jim bila predana vse do 
smrti. Imela je lep civilni po
greb, ki so se ga udeležli šte
vilni Semičani. 

Naj ji bo semiška zemlja 
lahka! 

Gradnje gasi lskih domov 
so zastavljene v Prelesju, 
Tribučah, Butora ju , Rožnem 
dolu i n Petrovi vasi, kjer so 
prebivalc i sami največ pr i 
spevali s prostovol jn im de
lom, razen tega pa so vašča-
n i zbra l i dokaj prispevkov. 
T i domovi večinoma že sto
je, manjkajo le notranja de
la, zato so s i tamkajšnja ga
s i l ska društva zadala nalogo 
še letos dokončati gradnjo. 

V Vranovičih i n Črnomlju 
pa se na gradnjo gasilskega 
doma šele pripravl jajo. Cr-
nomal jc i so se že pred vojno 
zavzemali za lasten gasi lski 
dom, o njem so govori l i tu
d i vsa leta po osvoboditvi , 
vendar je šele lani prišlo ta
ko daleč, da so izdelal i za 
novi dom načrte i n določili 
lokacijo. V kra tkem bo od
kupljeno zemljišče, tako da 
bodo črnomaljski gasi lc i ven
darle lahko začeli še letos 
gradit i . Društvo je zbralo že 
precej prispevkov, pomoč pa 
je zagotovljena tud i i z ob
činskega gasilskega sklada. 
Gas i l sk i dom je Črnomlju 
res potreben, saj doslej n i 
so imel i n i t i orodjišča i n ne 
pogojev za nadal jnj i razvoj 
društva. V novem gasi lskem 
domu pa bo delovala uspo-

N O V I C E 
ČRNOMALJSKE 
K O M t) NE 

sobljena operativna gasi lska 
enota, k i bo nastopala na 
področju celotne občine. 

Delegati so na skupščini 
razpravl ja l i tud i o tekmo

vanju, k i je bi lo razpisano 
lam za občinski praznik, i n 
določilo za občinskega gasil
skega prvaka društvo v Vra 
novičih. Govor i l i so še o od
nosih med posameznimi društ
v i , k i niso b i l i najboljši, o 
vključevanju mladine v gasil
ske vrste ter o še večji aktiv
nost i vsega članstva. 

Skupščina je zelo uspela, 
saj je temeljito razčlenila do
sedanje delo i n se pogovori la 
tudi o bodočih nalogah. Skle
n i l i so napravi t i pr ior i tetno 
l isto za dodeljevanje sred
stev oz i roma pomoči p r i grad
n j i gasi lskih domov. Dob i la 
j i h bodo tista društva, k i so 
najbolj potrebna i n k i so do
slej največ sama prispevala 
h gradnji . 

Dejavnost pa se bo na te
renu občutno povečala, po
sebno v gasi lskih društvih 
Stranska vas, Adlešiči i n Se
mič, k i bodo letos praznova
la obletnice ustanovitve i n 
in bodo ob tej priložnosti 
razvi la gasilske prapore. 

R. 

POTRESA NI BILO! 
Nekako pred tednom dni me je v Semiču vsa 

zasopla ustavila neka ženska. Loveč sapo, me je 
ogovorila: 

— Ježeš Marija, ali si kaj slišal za potres? 
B i l sem tako presenečen, da sem jo pogledal 

debelo kot voliček. Nisem si bi l na jasnem, kakšen 
potres ima zlomek v misl ih: ali tistega, k i ga v na
šem koncu precejkrat povzroči šmarnica (po domače 
pravijo tej pijači pr i nas tudi »808»), ali pravi, za-
resen potres. Ženska me je rešila iz dvomov, hiteč 
s pripovedjo: 

— Veš, neka »zanesljiva oseba« je povedala, da 
se bo 10. marca (mogoče pa celo že devetega!) po
treslo in da se bosta pogreznila v zemljo Semič 
in Ljubljana! 

Preden sem utegnil reči besedo ali dve, jo je 
sobesednica že ubrala naprej, da raznese nov i co . . . 

Kot sem zvedel pozneje, je »novici« nasedlo več 
žensk iz Semiča. Tako zares so vzele iz trte zvito 
pripoved in bile v takšnem strahu za - svojo kožo, 
da so nekaj noči okoli 9. in 10. marca prespale oble
čene . . . Seveda, saj vendar ne gre, da bi ženske 
v samih srajcah tekale po cestah, pa čeprav je 
pot res . . . 

Potresa pa ni bilo in vse, k i so vzele »novico« 
zares, so imele nekaj nepotrebnega dela z likanjem 
pomečkanih oblek. Strah je bil odveč, vse, k i so 
nasedle, pa so bogatejše za izkušnjo, da vsaki raci 
ni nasesti! Tako radi se »držimo za napredne«, prav 
opisani pojav pa dokazuje, da kljub temu še vse 
preradi z enim očesom kukamo v srednji vek! 

J A N E Z K I S 

Zbori občanov v Starem trgu in okolici 
V minu l ih dneh so b i l i v 

Starem trgu, Radencih in Za-
gozdacu zbor i občanov, na 
kater ih so razpravl ja l i o 
osnutku občinskega statuta. 
Prebivalc i so predlagali , naj 
bi za področje krajevnega 
urada Star i trg ustanovi l i kra
jevno skupnost, k i b i poživila 
komunalno dejavnost, saj je 
le-ta zelo potrebna zlasti za
to, ker i m a to področje do
bre pogoje za tur izem. Precej 
vroča razprava je bi la povsod 
o spremembi vrednostnih raz
redov gozdov. Gozdni posest
n i k i pravijo, da gozdovi niso 
nič bliže cestam kot nekdaj 
in da tudi spravi lo lesa n i nič 
laže, zato se sprašujejo, kaj 
je b i l povod za zvišanje vred
nostnih razredov? Po njiho
vem mnenju bo mora l referat 
za gozdarstvo te stvar i ure
d i t i i n pr i lagodi t i dejanske
m u stanju. 

Več občanov je načelo davč
no pol i t iko in prejelo odgo

vor, da bodo tudi za področ
je Starega trga znižane za 50 
odst. Pojasnjeno je bi lo , da 
bodo po sklepu občinske 
skupščine odslej predšolski 
otroci i n šolski otroci do 15 
let starosti deležni razširjene
ga kmečkega zdravstvenega 
zavarovanja. Prebivalc i so 
vprašali, zakaj nihče ne nada
ljuje gradnje ceste B r o d na 
K u p i — V i n i c a , k i so jo začeli 

leta 1954? Ta cesta b i b i la tu
ristično in gospodarsko po
membna, zato želijo, naj pr i 
zadeti o tem razmisl i jo . 

Tud i zobne ambulante v 
Starem trgu, k i je opremlje
na že od leta 1962 in ne dela, 
so se vol ivci lo t i l i na zboru. 
Želijo, naj b i Zdravstveni 
dom iz Črnomlja zadevo le 
nekako rešil. 

Rudolf K u ho 

V Preloki je spet živahno 
K u l t u r n a dejavnost je b i l a ' 

na P re l ok i p red nekaj let i ze
l o živahna. Posebno je pred
njačila f o lk l o rna skupina s 
svo j imi domačimi plesi , ka
tero Je ustanovi l i n obenem 
izvežbal naš sovaščan Stane 
Staresinič, član Slovenske
ga harodnega gledališča v Tr-

35 o b č a n o v je p l a 
č a l o d a v e k na 0D 

L a n i je v občini Črnomelj 
mora lo plačati davek oa 
osebnih dohodkov manj ob
čanov kot leta 1962. Tedaj 
je 58 oseb plačalo večje l n 
manjše zneske, od kater ih Je 
b i l a največja vsota 81.000 d in . 
L e t a 1963 pa je plačalo dave« 
35 občanov. 91.000 d in je pla
čali občani različnih p o k l i -
največ zaslužil. Davek so p l a 
čah občani različnih pokl i 
cev: uslužbenci, prosvetni de
lavc i , inženirji, sodn ik i i n 
zdravn ik i , vendar dosegajo 
s lednj i daleč večje zaslužke 
ko t ostal i . 

stu. Skup ina je nastopala, i n 
ne samo po B e l i k ra j in i , am
pak po cel i Dolenjski . Udele
žila se je celo državnega tek
movanja fo lk lorn ih skup in le
ta 1952 v Cel ju. K e r se je sko
raj dve tret j ini članov te sku
pine razkropi lo širom po do
movin i na nova delovna me
sta, je kul turno delo na Pre
l ok i čisto zamrlo . 

Po večletnem spanju v ku l 
tu rn i dejavnosti je letos spet 
oživela. Igralska družina je za 
Si lvestrovo upr i zor i l a igrico 
»Pavlina v stiski«. Takoj za
tem je naštudirala igro »Moč 
uniforme«. Z njo je nastopi la 
doma ter gostovala v Gr ib -
l jah, Adlešičih in na V i n i c i . 
Skup ina b i šla igrat tudi v 
druge kraje, pa zaradi ve l ik ih 
prevoznih stroškov ne pr ide 
do tega. 

Zasluženi denar hran i sku
p ina za nabavo televizijskega 
spre jemnika. Toda na žalost 
ga p r i tako pičlem zaslužku 
še dolga leta ne bo imela. 
Zelo lepo b i b i lo , če b i k te

m u prispevale kakšen delež 
še Prosveta i n ostale organi
zacije, za kar b i j i m b i l i v s i 
Preločani zelo hvaležni. K e r 
smo zaradi oddaljenosti odre
zani od sveta, b i b i l i s tele
vizorjem vsaj nekol iko pove
zani s svetom ter b i se lahko 
seznanjali z vsakdanj imi do
godki doma i n v svetu. 

S. N . 

Novice iz Starega trga 

Dragatuš: pomenki za pečjo 
Poz im i , ko kmetje nimajo to l iko dela i n ko Je bi lo po 

vaseh več sestankov, so kmetje s t i ska l i glave i n se pogo
var ja l i o tem in onem. E d e n i zmed n j ih , A lo jz Juršak iz 
Zapudja, hk ra t i odborn ik občinske skupščine Črnomelj, 
n a m Je o Domenkih za pečjo povedal: 

— Največ se pogovarjamo o podružbljanju zemljišč. 
Kmet j e n iso pro t i , s k r b i pa j ih , ker v k ra ju ne bodo 
mog l i dobt i t i zaposlitve, do Črnomlja pa je daleč. Ljudje 
se ne strinjajo s tem, da b i hod i l i delat v Črnomelj, če 
bodo m o r a l i sami plačevati prevoz, oko l i 5 tisočakov na 
mesec. P r i majhnih dohodkih se to krepko pozna. Pravi jo , 
naj b i v k ra ju ustanovi l i k a k indust r i j sk i obrat a l i pa naj 
organiz irajo prevoz na delovno mesto. Ce b i b i l a naša 
pr ihodnost zagotovljena, se nihče ne b i b ran i l prepust i t i 
zeml jo družbi. Kme t Tome jo Je že dal — vso! 

d r u g a stvar, k i nam n i všoč, Je v zvezi s šolo. Šolsko 
poslopje je novo, res lepo i n sodobno, stanovanj z a uči
telje pa n imamo. Iz leta v leto se nam dogaja, da prihajajo 
v Dragatuš začetniki brez izkušenj. K m a l u se oženijo i n 
gredo drugam. Zaradi tega t rp i pouk, pravzaprav . naši 
o t roc i . 

Večkrat govorimo tud i o prostem davku za les. Pred la 
gal l smo, naj hd z občinskim odlokom, k i ga pripravl ja jo, 
kmetovalce opros t i l i družbenih dajatev za dva kubična 
m e t r a lesa, ko l i k o r ga potrebujemo za domača dola. N e 
vemo pa, če bo naš predlog upoštevan. 

Ce bo še naprej lepo vreme, pa za pogovore ne bo voč 
dost i časa. De la l i bomo od svita do mraka in si koma ; 
Utrgal i čns za hrano i n nekaj ur i c za spanje. 

Na črnomaljskem živilskem trgu v četrtek, 27. fe
bruarja. Prodajalk je bilo sicer veliko, kupcev zelo 
malo, izbira doka i slaba, cene pa takšne, kot so 
samo v Črnomlju, ki si bo lahko kaj kmalu pr ibo
ri l sloves najdražjega mesta v S F R J . . . Vse, kar je 
naprodaj, meri jo na Utre in krožnike: liter fižola je 
bil 200 d in , liter ajdove moke 150 din, krožnik s 
prgiščem motovilčka 50 din, liter koruzne moke (10 
din, liter prosenc kaše 150 d in ; kokoš, resda vel ika, 
pa kl jub (emu močno draga — 1500 din. Razen na 
štetega ie bilo naprodaj precej čebule, nekaj kore
nja, zelene, peteršilja in nekai semen. Morda ne bi 
bilo narobe, ko bi tržna inšpekcija le pogledala (udi 

na živilski trg! 

0 Krajevna organizacija 
ZB je 1. marca razpravljala 
o tezah novega pokojninske
ga zavarovanja ter svoje pri
pombe poslala občinskemu 
odboru Z Z B v Črnomelj. 

0 D a prihaja v deželo po
mlad, je videti tudi po tem, 
ker so se prebivalc i že lo t i l i 
del v vinogradih. Travnike 
posipavajo s Thomasovo žlin
dro, katere ima poslovna eno
ta zadruge dovolj na zalogi. 
Neko l iko teže je z dognojeva
njem posevka pšenice, ker ni 
dušičnih gnoji l . Upajmo, da 
bodo pravočasno pr ispela. 

£ Naročila za semenski 
k r omp i r prebivalci v zadrugi 
pr idno oddajajo. Boljše sorte, 
kot so cvetnik, igor i n drugi , 
bodo po 70 dinarjev za k i lo 
gram, kar je precej. 

9 V nedeljo, 1. marca, so 
nas obiskal i »Gorenjski fant
je« s humor is tom S lavkom 
Mežkom. S poskočnimi valčki 
in po lkami , l ep imi pesmimi 
in šaljivkami so v nabito pol-

č r n o m a l j s k a m l a d i n a 
dobi lepo k l u b s k o 

sobo 
Črnomaljska mlad ina je že 

dalj časa pogrešala primerne
ga prostora za razvedri lo, 
končno pa se j i je le odpr la 
možnost. V prostor ih mladin
ske sobe je med vojno poslo
val Denarni zavod Slovenije, 
zato se je Združenje k o m u 
nalnih bank S R S odločilo v 
teh pros tor ih organiz irat i 
razstavo v počastitev so je t 
nice delovanja našega prve
ga denarnega zavoda. Pro 
stor bodo povečali, ga pre-
bs l i l i i n lepo ured i l i , po kon
čan' razstavi pa bo ostal čr-
nomal i sk i mlad in i , k i bo ta
ko dobila lepo k lubsko sobo. 

Ne jezite se, če ga v 

t r a f i k i z m a n j k a : D O 

L E N J S K I L I S T s i na 

ročite na svo j na s l ov ! 

nem prostoru osemletke raz
veseli l i številne < poslušalce. 
Tak ih gostov s i še želimo! 

• Ljudje i z okolice Stare
ga trga se zelo zanimajo, ka
ko bo z letošnjo turistično se
zono. Rad i b i videl i , če b i 
tudi v naše kraje, kjer je 
vedno topla i n čista K o l p a i n 
lepa okol ica, prišlo kaj več 
izletnikov i n turistov. 

R. K . — K. M . 

M a t i č n i u r a d Č r n o m e l j 
V februarju so bili rojeni izven 

bolnišnice 4 dečki in 1 deklica. 
Poročili so sc: Bogomir Henlg-

man, delavec iz Breznika, in Šte
fanija Susterič, delavka iz Gornja 
Pake; Jože Malerlč, strojnik l i 
Tuševega dola, in Marija Stopar, 
gosp. pomočnica iz Ljubljane; 
Ivan Golubič, traktorist, in Ka
tarina Volf, delavka, oba iz Straž
njega vrha; Leopold Mušič, dela
vec iz Dragovanje vasi, in Ivana 
Medic, delavka z Griča; Ilija To-
dorovski, tehnik, in Danica Serti-
ca, uslužbenka, oba iz Črnomlja; 
Nikola Bradica, kovač iz Prvincev, 
in Marija Zarkovič, dijakinja iz 
Blatnika. 

Umrli sta: Marija Rožič, užitka-
rica iz Dobličke gore, 96; Zofija 
WeLss, kmctovalka iz Črnomlja, 82. 

M a t i č n i u r a d V i n i c a 
V februarju sta bila Izven po

rodnišnice rojena dva dečka. 
Poročili so se: Jurij BrozoviČ, 

kmetovalec iz Sečjega sela, in 
Kristina Žalec, kmetovalka s Si
njega vrha; Alojz Mušič, kmetova
lec iz Dragatusa, in Štefanija Ko-
betlč, kmetovalka iz Nove Lipe. 

Umrla sta: Frunc Mravlnc, kme
tovalec lz Perudine, 74: Nikolaj 
Miliclič, kmetovalec z Vinice, 79. 

M a t i č n i u r a d 
S t a r i t r g o b K o l p i 

V februarju nI bilo izven porod
nišnice nobenega rojstva. — Po
rok nI bilo. — Umrl je: Mnrko 
Sterbenc Iz Močil. 72. 

M a t i č n i u r a d S e m i č 
V februarju je bil rojen Izven 

bolnišnice en deček. 
Poručili so se: Alojz Mlhrlčič, 

kmetovalec, ln FrančlSka Sovcr. 
kmetovalka, oba lz Brezove rebri: 
Jožo Ivanctlč, kmečki delavec, in 
Ana Golobic, delavka, oba Iz Omo
te; Anton žugclj, posestnik lz Tal-
čjega vrha, ln Ivana Stlglif, kmo 
tovalka lz Kota pri Semiču. 

Umrli so: Anton KraSovoc, po
sestnik it Brezovo rebri, 73: Ana 
Krafj»^c, gospodinja lz Brusov« 
rebri, 72: Amalija Sauer, užilkarioa 
iz Gornjih Laz, 89; Ivan Art-imlč. 
kmetovalec Iz Oaojnlka, 89: Al"lzll 
K:mvhič. posestnik Iz Grudnta l i 7 : 

MttrijH Cekada, gospodinja iz Kar
love*, 73.-
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M a l i M e t l i c a m ne marajo mesa 
— Teta, mesa nem jedi ! 
— J a nečem plučka! — so 

protestirah' najmlajši Met l i -
čani v otroškem vrtcu, ko 
j i m je tovarišica Matekoviče-
va del i la kosi la , k i j i h v vrtec 
prinašajo iz šolske kuhinje. 

— Samo palačinke b i jedl i , 
mesa pa ne marajo! — je po
vedala tovarišica. 

— Vendar je tudi to potreb
no za zdravo in pravi lno pre
hrano otroka. 

Dežurni, 5-letrai B o r c i , je 
razdel i l žlice, zatem pa so se 
»uporniki« k l jub vsemu lo t i l i 
hrane. Medtem pa je vzgojite
l j ica Mar i j a Strmec pripove
dovala o njihovem delu: 

V vrtcu imamo letos 23 
otrok, sprejel i pa bi j i h lahko 
40. Vrtec je odprt od 7. do 15. 
ure, mesečna oskrbovalnina 
stane 3.700 d in , s čimer so 
k r i t i vs i stroški poslovanja, 
razen moj ih osebnih dohod

kov, k i j i h prispeva šola ozi
roma občina. Jaz sem edina 
vzgojiteljica v vr tcu, zato v 
sedanjih razmerah popoldan

ska izmena ne pride v poštev. 
Vsega dela ne b i sama zmog
la. . . . 

Posebnih težav zaenkrat n i 
mamo, želimo le, da b i s e s 

vrtec razširil in sprejel tudi 
tiste otroke, k i se brez nad
zorstva potikajo po cestah v 
času materine zaposlitve. 
Skušala sem že na starše vpli
vati , da b i j i h poslal i k nam, 
pa so odgovori l i , da so tudi 
on i zrasl i brez vrtca i n da so 
danes otroci preveč razvajeni. 
Ta odgovor kaže, da ljudje še 
ne znajo ceniti varstvene usta
nove. Po drugi strani pa je 
med stanovalci b lokov p r i 
postaji precej zanimanja za 
vrtec, otrok pa ne pošiljajo k 
nam predvsem zato, ker je 
predaleč. 

V M e t l i k i je že dalj časa 
pereče tud i varstvo šoloobvez
n ih obrok. L a n i smo se na 
tem področju lo t i l i poizkusov, 

vendar niso uspel i Deloma 
zato ne, ker so se starši pre
več zanesli na pomoč p r i uče
n ju s strani ustanove, pa tudi 
pomoč morda n i b i la najučin
kovitejša. Prizadevamo s i še 
Radalje, da b i tudi to nekol i
ko ured i l i . 

Predvideno je, da bo v blo
k ih , k i j i h nameravajo gradit i 
poleg postaje, eno stanovanje 
namenjeno otroškemu varstvu. 
Tam bo deloval vrtec za t ist i 
del Met l ike , vedar bosta oba 
pod isto upravo.« 

Bor is , B i b i k a , Tonček, Ire
na, Dar inka in M i l an so pr i 
nesti kazat prašičke, k i so j ih 
sami naredi l i , opozarjali pa 
so še na lepe maske, igračke 
i n risbe, k i vise po stenah. 
Zaupal i so, da so bi l i že več
krat fotomodeli, zatem pa j i h 
je nova igra spet popolnoma 
prevzela. 

M a l i m Metličanom in nj i 
hov i tovarišici želimo veselja 
in uspehov p r i delu, zlasti se
daj, ko n i več daleč čas, da 
se bodo spet lahko igral i na 
lastnem travnatem igrišču v 
naravi ! M . B . 

M a t i č n i u r a d M e t l i k a 
V februarju sta bila rojena iz-

ven bolnišnice 2 dečka in 1 de
klica: 

Poročili so se: Stanislav Krama-
rič, posestnik, in Kristina Gor
nik, delavka, oba iz Rosalnic; Jo
že Palčič, poljedelec iz Primost-
ka, in Nežka Fir, poljedelka iz 
Bereče vasi; Anton Stubljar, me
sarski pomočnik, in Marija Haler, 
delavka, oba iz Ljubljane. 

Umrli so: Jože Savorn, upoko
jenec iz Dola, 60; Jože Dragovan, 
delavec iz Svržakov, 71; Ana Stoj
nic, oskrbovanka iz Metlike, 87. 

M E T L I Š K I 
T E D N I K 

_ A> ^_ 

Cicibani v metliškem vrtcu radi pokažejo maske in 
pujske, k i j ih sami naredijo 

Z A D R U Ž N I K I IN KMETJE 
Z O B M O Č J A KMETIJSKE 

ZADRUGE TREBNJE! 
K M E T I J S K A Z A D R U G A T R E B N J E vam 

nudi v p o g o d b e n o s p i t a n j e na težo 
približno 120 kg 

N E O M E J E N O Š T E V I L O P U J S K O V 
težkih od 45 do 50 kg in starih od 15 do 16 
tednov. Za 1 kg prirastka plačamo 270 din. 
Prašiči bodo pod veterinarsko kontrolo in na 
stroške K Z zavarovani proti poginu. 

T a k način pitanja vam omogoča zelo hitro 
povečanje dohodka iz prašičereje, saj ob po
gojih za doseganje največjih dnevnih prirast
kov ne zahteva nobenega rizika. V s i prašiči 
bodo že pred dobavo cepljeni proti rdečici in 
drugim kužnim boleznim prašičev. 

Prašiči bodo pasme » landrace«. Dopitanje 
prašičev te pasme v kmečki reji je bilo že 
preizkušeno v okol ici Ljubljane, kjer ga 
kmetje že dal i časa uresničujejo in daje tudi 
ob krmljenju samo s pomijami želo dobre 
rezultate. P r i prirastku 65—70 dkg na dan 
požre tak prašič na dan 8 kg krompir ja i n 
2 l i tra posnetega mleka. K r o m p i r lahko n a 
domestimo v razmerju: 3 kg krmne pese al i 
2 kg korenja (vse surovo) a l i 0,30 kg žita a l i 
koruze za 1 kg krompir ja. Posneto mleko pa 
lahko nadomestimo v razmerju: 0,35 kg do
brega senenega ali deteljnega drobirja oz. 
0,35 kg otrobov ali približno 1,5 kg mlade de
telje za 11 posnetega mleka. 

Z A D R U Ž N I K I ! Prijavljajte svoje takoj
šnje in celoletne potrebe pr i vodjih proizvod
nih okolišev! 

K M E T I J S K A Z A D R U G A T R E B N J E 

Zdravstvo naposled v svetli ulici 
Gradnj i zdravstvenega do

m a v Trebnjem in zdravstve
ne ambulante na M i r n i sta 
/stekli že v februar. V dob
rem mesecu so v Trebnjem 
oprav i l i glavna zemeljska de
la , na M i r n i pa so že začeli 
z idat i na temeljih, k i so j i h 
pr ip rav i l i v jeseni. Dela je 
prejšnji teden ustavi l sneg, 
k i je iznenada začel padati 
i n povzročil, da se bo grad
bena sezona zavlekla za več 
tednov. K l j u b temu pa ne 
vidi jo razloga, da zdravstve
n i dom ne b i mogel b i t i zgra
jen do novembra, mirenska 
ambulanta pa še prej — do 
poletnih mesecev. 

Gradnj i teh pomembnih 
zdravstvenih objektov sta 
vpl ival i , da je razpoloženje 
občanov, k i že leta in leta 
čakajo na ureditev zdravstve
n i h razmer, zelo optimistič
no. Tud i uprava zdravstvene
ga doma v Trebnjem ne ča
k a neprizadeto in prekriža-
n ih rok. Nasprotno: kolek
t iv že zdaj razmišlja o delo
vanju zdravstvene službe v 
nov ih prostor ih. V osnutku 

• 

imajo že, kakšna naj b i . bi la 
celotna organizacija tega de
lovanja, vključujoč vse od
delke, ambulante i n dispan
zerje. Tako organizacijo so 
s i zamis l i l i spričo vedno več
jega zanimanja * in potreb 
občanov, k i hočejo imet i v 
domači občini zdravstveno 
službo kar najbolj urejeno. 
Povsem gotovo je na pr imer , 
da bo poleg ostalih oddelkov 
v novem domu delal tudi 
ženski dispanzer. 

Nič manj možnosti n i za 
osnovanje specialističnih am
bulant, k i j i h bo mora l dom 
tudi imeti . V ta namen bo
do potrebovali še- najmanj 
dva zdravnika, medicinsko 
sestro, laboranta in druge. 
Opremo za laboratori j so 
med drugim že nabavi l i s 
pomočjo sredstev, k i j i h je 
prispevala skupščina občine, 
in s pomočjo lastnih sredstev, 
ker se je kolektiv doma od
povedal delitvi presežkov. 
Smotrna pa je skrb za kad-

, re. Trenutno štipendira zdrav
stveni dom 6 študentov, med 
drugim tudi babico. V Treb

njem, Mokronogu i n na Mi r 
n i bodo potrebovali skupaj 
še 15 l judi . Sk rb za kadre 
narekuje istočasno reševanje 
stanovanjskega vprašanja. _ S 
tem, ka r je b i lo ^za zdravst
vene delavce narejenega zd* j , 
se ravno ne b i mogl i pohva
l i t i , naprav i l i pa so vse, kar 
so narekovale možnosti. Ne
kaj stanovanj za osebje zdrav
stvenega doma je med dru
g im predvideno že letos. Me
nijo pa, da b i b i lo dobro v 
stanovanjske namene preure-
'dit i t u d i " sedanje prostore 
zdravstvenega doma, brž ko 
se bo ta presei i l . »Stari« 
zdravstveni dom je sicer 
predviden za množične or
ganizacije, vendar le pod po
gojem, da bodo te kaj ko
rist i le. 

D a b i b i la zdravstvena služ
ba urejena tako, da b i zado
voljevala vsakega občana, je 
dovolj možnosti, še bolj se 
bodo nekatere reči uredile v 
prihodnjem letu, ko bo 
zdravstveni dom v novih pro
stor ih. V ta namen bodo v 
Trebnjem nabavil i rešilni av
tomobi l in organiz iral i dežur
no službo. Da b i b i l zdravnik 
vedno »pri roki«, pa so že 
napeljali telefone v stanova
nja zdravstvenih delavcev. 
Vendar bodo mora l i tud i ob
čani malo popustit i , ker zdaj 
ob vsaki malenkosti kličejo 
zdravnika na dom, namesto 
da b i ustrezno pomoč sami 
po iskal i v zdravstvenem do
mu. S prepogostnim obisko
vanjem na domu izgube zdrav
n i k i dragocen čas, ka r sto
ritve prav gotovo podraži. 

M a t i č n i u r a d Š e n t j a n ž 
V februarju sta bila izven bol

nišnice rojena 1 deček in dekli
ca. — Porok ni bilo. — Umrli so: 
Janez Šinkovec, kmet iz Breškega, 
78; Marija Kurent, gospodinja lz 
Hinjč, 73; Franc Bec, upokojenec 
iz Gab. gore, 88. 

M a t i č n i u r a d T r e b e i n o 
V februarju Je bila Izven porod

nišnice rojena ena deklica. 
Poročili so se: Anton Vodnik, 

ključavničar, in Marija Starič, bol
niška strežnica, oba lz Ljubljane; 
Jožef Zupan, kmetovalec s Kala, 
in Marija Mramor, kmetovalka lz 
Jclševca; Anton Košele, kmetova
lec iz 2alovič, in Avguština Sed
lar, kmetovalka s Clkave; Cvetko 
Per, kmetovalec, in Matilda Zore, 
kmetovalka, oba z Vrha pri Pahl. 

Umrl je: Janez Krivic, kmeto
valec iz Cešnjic pri Trebelnem, 
58. 

M a t i č n i u r a d G r a d a c 
V februarju Je bil rojen izven 

porodnišnice 1 deček. 
Poročili »o se: Anton Jerman, 

posestnik Iz Črnomlja, in Jožefa 
Starešin« lz Otoka; F"> n c , , F i 1 ? * ' 
poljedelec z Grma, ln Marija Ft-
lak, poljedelka iz GrlbelJ. - Smrti 
nI hllo 

B O T R E B N J E D O B I L O G E O D E T S K O - K A T A S T R S K I Z A V O D ? 

Kataster v sporu s tradicijo 
R e s n i c a je t a , d a k a t a s t e r še v e d n o p o j m u j e j o k o t u s t a n o v o , k a k r š n a je s l u ž i l a 
ž e M a r i j i T e r e z i j i , d a je o d m e r j a l a k m e t o m d a v k e 

Od Mari je Terezije do da
našnjega časa se je mars ikaj 
spremenilo, tako tudi kata
ster. Njegove naloge danes 
so daleč od klasične dejav
nosti, to je, da opravl ja sa
mo meritve i n izračunava ka
tastrski dohodek kot podla
go za obdavčevanje. Daleč od 
tega, ker ima kataster dan
danes družbeno vlogo in na
logo. Njegova naloga je pred
vsem ta, da prenaša v nara
vo urbanistične načrte, če pa 
tega sam ne opravlja, sk rb i , 
da so »ustrezna dela izvršena 
v skladu s katastrsk imi 
predpisi . Razen tega mora 
evidentirati celoten podzem-

' t i i kataster (vrsta podzemnih 
komunikaci j splošnega po
mena), k i tu i n tam že obsto
j i , pa nima popolne doku

mentacije. Dokumentaci jo za
nemarjajo tud i p r i nekater ih 
novih gradnjah, čeprav je s 
posebnim odlokom določeno, 
da je treba vse spremembe 
na zemeljski površini i n pod 
njo jav i t i katastru, še pre
den je gradnja končana. Tež
ko je iskat i spremembe po
tem, ko je na pr imer cestni 
kana), k i ga mora kataster 
tudi evidentirati , že zasut. 

Ve l iko neposlušnih po
sameznikov in delovnih or
ganizacij ima tudi katastrski 
urad v Trebnjem, k i posluje 
kot oddelek občinske uprave. 
Pr imer take neposlušnosti je 
b i l tudi , ko so brez sodelo
vanja katastrskega organa v 
Trebnjem pro jekt i ra l i nove 
stavbe med Zdravstvenim do
m o m in S ta r im trgom. K d o r 
je temu botroval, je namreč 
grešil zoper nekatera važna 
načela urbanističnega pro
jekt iranja v naravi . 

K o poudarjamo, naj se vsa
k a dejavnost pospešuje smo
trno in v sk ladu z znan imi 
načeli izgradnje, b i b i lo po
trebno, da b i o tak ih stran-
pot ih spregovori l i tud i zbo r i 
občanov. Spregovor i t i pa b i 
mora l i tudi o novi vlogi ka 
tastra. Ta vloga naj b i b i l a 
takšna, da b i kataster odve
zala od zastarelega pojmova
nja. Spričo tega b i b i lo po
trebno razmis l i t i o pobudi , 
da b i tudi trebanjski kataster 
postal geodetsko-katastrski 
zavod, se prav i samostojna 
družbena služba. K o t tak pa 
b i zavod živel predvsem od 
lastnih dohodkov. 

M o r d a je zdaj t ist i čas, da 
se bo kataster le začel d ru 
gače pojmovati i n ne le kot 
pomagalo davčni uprav i . 
To še posebno zato, k e r bo 
Trebnje dobi lo nemara že v 
prv i polov ic i tega leta geodet
sko-katastrski zavod. T S Š » M i r n a « s k r b i 

z a ljudi 
Tovarna šivalnih strojev na 

M i r n i , k i je tik pred rekon
strukci jo, ima na strojnem 
oddelku tehniške srednje šo
le 4 štipendiste, 2 štipendi
sta pa študirata na stro jni 
fakulteti. Razen tega poma
ga 7 članom kolektiva, k i so 
vpisani- kot izredni slušatelji 
tehniške srednje šole. Dopis 
no srednjo ekonomsko šolo 
bo končalo 6 kandidatov. 
Podjetje sk rb i tudi za pr i 
dobitev kval i f ikaci je 8 pol-
kval i f ic iranih delavcev. 

MOKRONOG: z d r a v n i 
k a do 1. a p r i l a 

Vse kaže, da bodo M o k r o -
nožani do 1. apr i la dobi l i 
stalnega zdravnika. Za M o 
kronog, k jer Je zdravstvena 
služba še najmanj urejena, 
bo to velik napredek. S k u p 
ščina občine pa je že opremi
la zobotehniko. V doglednem 
času bo v tem kra ju name
ščen tudi stalni zobozdravnik. 

TREBANJSKE 
NOVICE 

V Trebnjem epidemija 
ljubljanske gripe 

Zdravstveni dom v Treb
njem že lep čas ni bil toliko 
obiskovan kot te dni. »Zaradi 
epidemije gripe,« je pojasnila 
bolničarka MARIJA DIM. 

Prve znake gripe so v tre
banjski občini zaznali kakš
nih šest do sedem dni pred 
prvim marcem. Gripo so pri
nesli delavci, ki se vozijo na 
delo v Ljubljano. Zato so tudi 
delavske družine najprej obo
lele. 

»Posamezniki in družine so 
dobro oskrbovane, čeprav 
imamo na razpolago le ene
ga zdravnika. Dr. Vilfanova je 
obolela, brž ko je prišla v 
Ljubljano. Tam se je mudila 
po opravkih. Delati je treba 
več, pa gre«, je povedala Di
mova. 

»Katere kraje v občini je 
gripa najbolj prizadela?« 

Bolničarka Dimova je rekla: 
»Zahodne predele v občini. 
Na Mirni in v Mokronogu je 
bilo man) primerov obolelih.« 

»Kaj pa šole?« 

-w — 
»Učencev se do zdaj še ni 

lotila in pouk poteka še kar 
v redu, pač pa je moralo v 
posteljo nekaj učiteljev. Gr> 
pa se je najbolj lotila pred
šolskih otrok in dojenčkov.*, 

»Je zdravil dovolj?« 
»Kolikor vemo, je trebanj

ska lekarna z ustreznimi zdra
vili še kar založena.« 

»Kdaj ste imeli najbolj obi
skan dan?« 

»Menda je bilo to 4. marca, 
ko je iskalo zdravniško pO' 
moč v zdravstvenem domU 
nad 200 bolnikov.« 

»Koliko (asa bo opidemija 
še trajala?« 

»Težko bi rekla. Menim pa, 
da je glavni val gripe ie n& 
pravil svoje.« 

»Imate tudi v administraci
ji zdravstvenega doma kaj 
obolelih?« 

»Ne, nas se pa gripa noče 
lotiti. Pa saj je bolje, da se 
nas nci Zdravje je največ, kar 
človek premore.« I. Z. 

11 šol je tekmovalo v oddaji 
o prometu 

7. marca se je v Trebnjem pred nabito polno 
dvorano pomerilo 11 ekip osnovnih šol iz občine 
Trebnje v oddaji »Pokaži, kaj veš o prometu!«. Od
dajo sta priredila Avto-moto društvo in komisi ja 'za 
vzgojo in varnost prometa pr i občinski skupščini 
Trebnje, v kulturnem delu programa pa so sodelo
vali: glasbena skupina »Slavček« s pevko Radko 
Bulčevo iz Mokronoga in kvintet »Mladi Trebanjci«. 

Vsaka tekmujoča ekipa je imela 3 člane, od ka
terih sta dva odgovarjala na vprašanja komisije, 
tretji pa je izpolnjeval testne pole. Odgovore je 
ocenjevala tričlanska komisija. Prvo mesto je zasedla 
ekipa osnovne šole Trebnje (Vidmar Valerija, Silva 
Godrnjavec in Marinka Zupančič), ki je dosegla 86 
točk od 90 možnih; 2. mesto je zasedla ekipa po
družnične šole Sela-šumberk z 78 točkami (Stane 
Zupančič, Albina Kastelic in Pepca Pucelj); 3. mesto 
osnovna šola z Mirne s 77 točkami (Milan Meserko, 
t ™ n c . Bupret in Jože Pravne); 4. mesto osnovna 

w ™ V ' u ? , e r ! ; a s 7 6 točkami (Andrej Prah, An-
arej jurca m Bojan Brezovar). Naslednja mesta pa 
8 0 0 S ^ J i l e J ° l e - te D o 1 - Nemške vasi in Mokronoga 
S po 72 točkami, s Trebelnega s 70 točkami, iz Sent-
lovrenca s 66 točkami in iz Velikega Gabra s 63 
tiOCfCSiTll. 

Med posamezniki sta bila najboljša Valerija Vid
mar iz Trebnjega in Prane Rupret iz Mirne kd sta 
dosegla vse dosegljive točke. Vse ekipe so'prejele 
praktične nagrade, največjo seveda l . ekipa ki je 
dobila filmsko snemalno kamero, plačan izlet z oseb
n im avtomobilom na Gorenjsko in prehodni pokal. 
Prve tri ekipe so razen daril prejele še diplome! 
Prireditev so s prispevki omogočili delovni kolektivi 
Trgovskega podjetja, Kemo-opreme, Kovinskega pod
jetja, Kmetijske zadruge in vseh gostinskih podjetij. 
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ZAPISIKI S KONFERENCE SVETA SVOBOD IN PROSVETNIH DRUŠTEV V KOČEVJU 

Kultura ni le gledanje televizijskega programa 
V sredo .je bila v Kočevju 

izredna konferenca občinske
ga sveta Svobod in prosvet
n i h društev, k i so se je udele
žili tudi predstavniki družbe-
no-političnih organizaciji, 
ustanov i n zavodov. Dnevni 
r ed konference je b i l kratek, 
t oda dovolj pereč, namreč, ka
k o sprav i t i ku l turno dejav
nost v občini, predvsem pa v 
Kočevju, na zadovoljivo stop
njo. Ugotovitev, da je bi la 
ku l tu ra v vseh let ih nekje na 
r o b u dogajanja, brez zadost

n e materialne, čestokrat pa 
tud i moralne pomoči, nare
kuje naglo i n učinkovito ukre
panje. 

Svoboda in prosvetna dru
štva vidi jo svojo dejavnost 
v glavnem v dramat ik i i n 
m o r d a še v pevskih zbor ih i n 
instrumenta ln ih skupinah, šte
v i l i h drug ih možnosti pa 
ne opa z i o . V manjših, odda
l j en ih k ra j ih , kjer s težavo 
spravi jo na oder kakšno 
d ramsko delo, h i lahko že ve
l i k o pomeni l k l u b s k i prostor, 
k i b i b i l skromno, vendar le
po urejen, i n kjer b i se va-
ščani zb i ra l i ob večerih. V ob
čini je okrog 30 k l u b s k i h pro
storov, kjer imajo televizorje, 
i n to je nj ihova edina kul tur
n a dejavnost. 

P o t u j o č i k i n o 
v 17 k r a j i h 

Potujoči k ino D U Kočevje 
je p rod r l že v sedemnajst 
krajev, redne predstave pa so 
tud i v f i lmskem gledališču 
v mestu. Delavska univerza 
je našla prav pr imerno obl i
k o širjenja f i lmske ku l ture 
na vasi; p r i vsaki predstavi 
dobe gledalci f i lmsk i l ist , 
predstave pa komentirajo 
s t rokovnjak i . M a r c a si bodo 
gledalc i v kočevskih vaseh 
l ahko ogledali še naslednje 
f i lme, k i j i h bo predvajal po
tujoči k ino : sovjetski f i l m Tu 
j i otroci, grški N i k o l i v ne
deljo, s lovenski Peščeni grad, 
eg iptovski Alžirka DžamHa, 
mehiški Nazar in , po l j sk i M a 
t i Ivana Angelska, angleški 
Cas brez usmi l jenja i n f ran
cosk i Igre l jubezni . 

V občini delujejo štiri Svo
bode (Kočevje, Kočevska Re
ka , Stara cerkev in Mozedj) 
ter osem prosvetnih društev 
(Fara, Os i ln ica , Predgrad, 
Struge, Podpreska, L i vo ld , 
Dolga vas i n M K U D Matej 
B o r na gimnazi j i ) . V kočevski 
Svobodi delata le dve sekci j i : 
d ramska in lutkovna. Dram
ska je lani pr iprav l ja la dve 
de l i , a je vedno odnehaila; 

KOČEVSKE 
NOVICE 

prvič zaradi težav z igralc i , 
drugič, ker je ob 20-letnici 
Kočevskega zbora gostovalo 
l jubl jansko gledališče z i s t im 
delam (Borov im i Raztrganci ) . 
Lu tkovna sekci ja je naštudi-
ra la le eno igr ico, s katero je 
štirinajstkirat nastopi la doma 
i n v drug ih kra j ih . Posebno 
pozornost zasluži pevski zbor 
Jakob Gal lus, k i p a b i m u b i 
lo treba nud i t i večjo materi
alno, predvsem pa moralno 
podporo. Godba na p iha la se 
je ločila od Svobode i n sedaj 
deluje na R u d n i k u napol sa
mostojno, napol v okv i ru sin
d ika ta i n ob denarni pomoči 
kolekt iva. P o d nov im vod
s tvom so že dosegli lepe us
pehe. 

V S ta r i cerkv i imajo dram
sko sekcijo i n k ino . Igra lc i 
večkrat gostujejo izven ob
čine (Dolenja vas, R ibn ica ) . 
Ured i l i so s i k l u b s k i prostor, 
vse delo pa se je na žalost 
skrčilo le na gledanje televi

z i jsk ih oddaj. Prosvetno dru
štvo v Podpresk i včasih na-
študira kakšno lažje dramsko 
delo, a tudi tu se v glavnem 
vse prične in konča ob tele
vizorju. Nasprotno pa je lepo 
zaživelo prosvetno društvo v 
Dolg i vasi; ured i l i so s i ku l 
turn i dom, v katerem so pred 
k r a t k i m upr i zo r i l i Desetega 
brata, lepo pa je obiskan tu
d i društveni k lub . — Prosvet
no drušbvo v F a r i deluje naj-^ 
več s pomočjo šolskih otroik 
in prosvetnih delavcev. M e d 
vsemi so znal i poiskat še naj
boljše obl ike klubskega dela 
i n vzbudi l i p r i vaščanih .veli
ko zanimanje. 

Res b i že b i l čas, da tud i 
ku l tu ra dobi ustrezno mesto 
v našem življenju. V Kočevju 
so za to dobr i pogoji ; imamo 
sodobno urejen Seskov dom, 
denar b i tudi b i l , potrebna 
je le volja. P r i ku l turnem de
lu pa je to p r v i pogoj, kaj t i 
le-te v naših pogojih ne mo
remo i n ne smemo skomerci -
aHzirati . Potreben je amate
r izem, to pa je vel ika ljube
zen do duhovne rekreacije. 

Občinski svet Svobod i n 
prosvetnih društev naj b i v 
prihodnje tesno sodeloval z 
vsemi organizaci jami, društvi, 
zavodi i n ustanovami i n s po
močjo obč. odb. S Z D L , ObSS , 
obč. komite ja Z M B , sveta za 
ku l tu ro p r i obč. skupščini, 
D U i n d rug im i skušal čim 
bolj okrepi t i ku l turno , pro
svetno i n izobraževalno delo 
v občini. V prosvetna društva 
je treba vključiti predvsem 
mladino, kajt i njej naj bodo 
namenjena vsa ta prizadeva
nja , ku l tura pa naj dobi me-

Hotel PUGLED: rotacija za vse 
vodilne uslužbence 

L a n i je gostinsko podjetje 
Hote l Pugled v Kočevju 
ustvari lo za 242 mil i jonov d in 
prometa aH za 55 mil i jonov 
več kot leto prej , i n to ob 
enakem številu zaposlenih, 
le tni p lan pa je b i l presežen 
za 42 mil i jonov. Uspeh Je 
treba pr ip isat i predvsem pro
slavi Kočevskega zbora i n 
otvor i tv i nove ceste. P r v a dva 

STANOVANJSKE RAZMERE 
BORCEV Š E NISO UREJENE 

' Prejšnji teden so se v k o 
čevski občini končali zbor i 
organizaci j Zveze borcev. 
Udeležba je b i l a mars ik je 
večja kot na zbor ih volivcev. 
Člani Z B so se največ zani
m a l i za novi poko jn insk i za 
k o n in kako bodo urejene 
pokojnine borcev. 

Ve l i ko je tud i prošenj za 
p i i znan je dvojne delovne do
be. V nekaterih kra j ih se za 
to skoraj v s i potegujejo, če
prav morda niso upravičeni. 
Kom i s i j a za priznavanje dvoj
ne dobe p r i občinskem odbo
r u Z B ima s tem veliko dela, 
posebno zato, ker je navadno 
težko ugotoviti upravičenost 
M i n i l o je pač že 20 l e t . . 

T an i je dobi lo v občini sta
novanja 40 članov Z B , 
k l jub temu pa je še nekaj 
nu jn ih prošenj. K e r stano
vanj nt, je organizacija Z B 
zapros i la p r i glavnem odbo
r u Z B za kredit pod ugod
n i m i pogoji, s kater im b i , 
skupno z občinskimi sredstvi, 

M a t i č n i u r a d P r e d g r a d 
Rojstev in porok v februarju ni 

bilo - Umrl ie: Rudolf St«rk. 
kmet iz Predgrađa, 72. 

M a t i č n i u r a d D r a g a 
V februarju je bila izven porod

nišnice rojena ena deklica — Po
ro:- ni bilo - Umrla sta: Antoniia 
Kr i t vs . soe podplrnnka Iz Pod-
preske. 78; Franc Poje, upokojenec 
iz Podplamnc, 58. • 

M a t i č n i u r a d Tržišče 
Rojstev izven bolnišnice v le 

bvuarju nI bilo. Porok nI bilo — 
I mrla »ta: Franc Vidic. upokole-
nec s Tele. 78; Magdalena Kodrh 
iz DruSrt. 85, 

zgradi l i še nekaj stanovanj 
za borce. Organizaciu'a se tu
d i t rud i , da b i dobi l i v s i nek
danji borc i zaposlitev. Teža
va je predvsem v kra j ih , kjer 
možnosti za zaposlitev n i . 

Statut K m e t i j s k o - go
z d a r s k e g a posestva 
Statut K G P Kočevje dobiva 

končne obl ike. Dobra đva me
seca so bile med kolekt ivom 
v razpravi teze statuta, k i so 
j ih člani večinoma dobro 
preštudirali in dal i nanje več 
kor is tn ih pr ipomb. Obrat 
Podpreska je dal precej ko
r is tn ih m i s l i , k i so j ih s pri
dom uporab i l i pr i sestavlja
nju osnutka statuta, prav ta
ko pa tudi ostali obrati . Pr i 
hodnje dni bodo člani kolek
tiva, dob i l i končni osnutek 
statuta i n se pogovori l i o 
njem S tem. da so že prej 
podrobno obravnavali teze 
statuta, je bi lo olajšano se
stavljanje osnutka. 

BI Pred nedavnim je Izvršil 
svet Crn«- gore sprel- l sklep o 
financiranju fceltvniške proge 
Iz Nlkvča v Titocrad. Sedanji 
ozki tir bodo zamenjati z nor
malnim do mala prihodniega 
let«. Predori in spodnji del 
pro«o- normMneen ufa so bili 
nere !oni t« le»a 1948. 

W1 Pred nedavnim Je reška 
ladjedelnica r^odpValn noRodbo 
z Ir.dlir-Vo družbo -ShippinR 
Corporation o f Indla- o «tra-
d'tvi ŠTrh 1-di ' a nrevoz prr-
niosn, n-t ' -Me r ' h bo vsaka irnp-
l i pn t s 40(1 t'<n no ilnostl. To 
ie do^-loi nj>ivcčl| Indijski na-
kun v Ju<o*jjivr*i. T ' a t l ' e bodo 
zs r : i ' e ro do leta 196«. 

meseca letos pa kažeta, da 
promet ne bo tolikšen, kot 
so predvideval i . 

K l j u b temu, da je podjetje 
lani p lan preseglo, niso 
ustvar i l i to l iko skladov, kot 
b i želeli i n b i bilo potrebno, 
da b i j i h letos invest ira l i v 
nujne adaptacije lokalov l n 
nabavo inventarja. T u d i 
osebni dohodki se niso lan i 
bistveno povišali, saj je pov
prečje še vedno okrog 25.000 
d in . 

In skrajšani delovni čas? 
T u d i o tem je kolektiv že 
vel iko razpravl jal , vendar n i 
so prišli do prav ih sklepov. 
Uvedba skrajšanega delovne
ga časa bo v gostinstvu tež
ja , saj že sedaj večkrat dela
jo po deset in več ur na dan. 

K o so člani ko lekt iva raz
pravl ja l i o osnutku statuta, 
so predlagal i , naj b i vnesl i v 
statut načelo rotacije ne le 
za direktor ja , ampak za vse 
vodilne uslužbence. Zavzeli 
so se tud i za večjo skrb za 
matere z o t rok i i n nekda
nje borce, zaposlene p r i pod
jet ju. 

sto tudi v programih krajev
n i h skupnost i . 

N a konferenci so i z vo l i l i 
t r i delegate za bližnji kongres 
Zveze Svobod i n prosvetnih 
društev. Kongresa se bodo 
udeležili: Tone . Serceri v. d . 
predsednika obč. sveta Svo
bod in prosvetnih društev, 
E m a Recek, tajnica sveta, i n 
Zvone 2agar, predsednik obč. 
komite ja zveze mladine K o 
čevje. Kočevska razglednica z zadnjim snegom 

Gasilci obvarovali nad 20 milijonov 
dinarjev vredno premoženje 

22. februarja je b i l redni 
občni zbor gasilskega dru
štva v Kočevju, k i so m u 
prisostvoval i predsednik ga
si lske zveze Slovenije Metod 
Rotar, načelnik oddelka za 
gospodarstvo občinske skup
ščine v Kočevju J . Bencina, 
predstavniki občinske gasil
ske zveze, delovnih kolekti
vov i n okolišnih gasi lskih 
društev i z Dolge vasi, L ivo lda , 
Salke vasi, R u d n i k a i td . 

V imenu upravnega odbo
ra društva sta o de lu v pre
teklem letu poročala med 
drug im Franc Ožbolt ln 
Alojz Petrovič. Društvo je v 
tem času pregledalo stano
vanjske i n druge objekte ter 
seznanjalo prebivalstvo z ne
varnostjo požarov. Lan i je 
bi lo v občini 9 požarov, k i 
so povzročili več mi l i jonov 
dinarjev škode, medtem ko 
so gasilci obvaroval i pred po
žari premoženje, vredno več 
kot 20 mil i jonov dinarjev. Z a 

D r u š t v o i n ž e n i r j e v in 
t e h n i k o v v R i b n i c i 
V R ibn i c i je ,£e od leta 

1961 občinski odbor Društva 
inženirjev i n tehnikov. V tem 
času je delavska univerza po
skušala vključiti v svoje delo 
tudi člane D IT, vendar so 
med predavatel j i p r i D U še 
vedno v pretežni večini pro
svetni ter nekateri družbeni 
delavci, manjka pa prav inže
nirjev i n tehnikov. Zaradi 
premajhne akt ivnost i D I T ne 
more oživeti tud i L judska 
tehnika, k i b i mora la v so
delovanju z nekater imi stro
kovn imi organizaci jami orga
niz i rat i pouk tehnične vzgo
je v šolah in društvih LT . 
Društvo se tudi n i vključilo 
v pr iprave na sedemletni p lan 
gospodarskega i n družbenega 
razvoja občine. 

Občni zbor D I T bo predvi
doma do konca marca, obrav
navali pa bodo predvsem pro
bleme s perspekt ivnim raz
vojem gospodarstva občine in 
tehnične vzgoje občanov. 
Upamo, da se bo delo D IT 
po tem občnem zboru teme
lj ito spremenilo. 

še uspešnejšo gasilsko dejav
nost bo treba v prihodnje 
več sredstev. Dober je b i l 
predlog, naj b i v ta namen 
prispeval i nekaj sredstev tu
d i investitorj i . Večjo pozor
nost b i mora la do gasilcev 
pokazati podjetja, ke r do 
zdaj niso imela pravega ra
zumevanja za to dejavnost. 
Letos bo treba več naprav i t i 
predvsem za izobraževanje 
gasilcev. Z gasilsko opremo 
bodo mora l i opremit i kemič
no tovarno v Kočevju. 

L a n i sb članom društva po

del i l i 37 priznanj za prizadev
no i n požrtvovalno delo, n a 
občnem zboru pa so pre je l i 
pr iznanja: V i n k o Zaje iz Rož
ne ulice v Kočevju za 40-let-
no delo v gasilstvu, Jože Ku
re i z Mahovn ika za 30-letno 
delo, Jernej H r e n priznanje 
za 20-letno delo, 13 članov p a 
za 10-letno delo v gasi lski or
ganizacij i . 

Z a predsednika I novega 
odbora je b i l izvoljen tova
riš Šile, povel jnik gasilcev bo 
Alojz Petrovič, tajnik pa De-
sa Pot isk. D. V . 

Ne pozabfjajmo kmetov 
v višinskih predelih 

H i t r i i n d u s t r i j s k i r a z v o j povzroča t u d i v kočev
s k i občini i z p r e m e m b o s e s t a va p r e b i v a l s t v a . M n o g i 
m l a d i l j u d j e so z a p u s t i l i v a s i i n odšli v nastajajoča 
i n d u s t r i j s k a n a s e l j a , k j e r so se z a p o s l i l i . V e l i k o d l i v 
p r e b i v a l c e v v p o v o j n e m času j e očiten z l a s t i v K o s t e -
l u , P o l j a n s k i d o l i n i ob K o l p i , B o s l j i v i l o k i , Kužlju, P a 
pežih, Z u r g a h , T r a v a h , D r a g a h , S t r u g a h i n n e k a t e r i h 
d r u g i h k r a j i h i n p r e d e l i h . P r e b i v a l c i so s i b o d i s i v 
i n d u s t r i j o , b o d i s i v o b r t i z a g o t o v i l i stalnejši zaslužek, 
lažje de lo in večjo s o c i a l n o v a r n o s t . 

H k r a t i s t e m p a so k m e t i j e , k i bi s i c e r l a h k o pre 
živele več l j u d i in k* so p o t r e b o v a l e de l o vne r o k e , 
os ta ja l e b r e z p o t r e b n i h de lavcev . T u srečujemo na j 
večkrat s t a r c e i n s t a r k e , k i z a r a d i s t a r o s t i n i s o m o g l i 
v svet, s a m i p a stežka obde lu j e j o z em l j o . I z p r e m e m -
b a m v s e s t a vu p r e b i v a l c e v n i s l e d i l a s o c i a l i z a c i j a v a s i , 
boljše rečeno: nihče n i s s o d o b n i m i k m e t i j s k i m i u k r e 
p i z a g o t o v i l naprednejšega k m e t i j s t v a , k i b i zah teva 
l o m a n j de lavcev , p a n u d i l o več k o t s t a r i način 
k m e t o v a n j a . 

V n e k a t e r i h k r a j i h živi jo le še starejši l j ud j e . 
M e d n j i m i so m n o g i z a de lo nezmožni, n eka t e r e p a 
to še čaka K a k o se v kočevski občini rešuje to v p r a 
šanje? P o s a m e z n i k m e t o v a l c i , k i ' s o o d s t o p i l i s vo j e 
zemljišče družbenim p o s e s t v o m i n k m e t i j s k i m orga 
n i z a c i j a m , p r e j e m a j o preživnino. R a z v o j kaže, d a b o 
t r e b a k m a l u s p r e j e t i p o s eben občinski o d l o k o preživ
n i n a h , k e r j e takšnih p r i m e r o v v edno več i n j i h ne 
b o moči reševati zgo l j posamično. Vprašanje zase p a 
še v edno os ta ja j o k m e t o v a l c i i z višinskih p r ede l o v , 
k i so s vo j o z e m l j o s i c e r p r i p r a v l j a n i o d d a t i , p a druž
b e n i k m e t i j s k i o b r a t i z an j o n i s o z a i n t e r e s i r a n i . Če 
ne b o nihče razmišljal o t e m p r o b l e m u , b o d o m n o g e 
višinske v a s i čez n eka j l e t os ta le b re z p r e b i v a l c e v . 
Z d a j , k o se v kočevski občini že p r i p r a v l j a občinski 
o d l o k o preživninah, b o t r e b a načeti t u d i vprašanje 
k m e t o v i z višinskih p r e d e l o v i n j i m z a g o t o v i t i v od 
l o k u pripadajoči p r o s t o r . Vprašanje o s t a r e l i h i n de
l a nezmožnih k m e t o v iz višinskih p r e d e l o v b o t r e b a 
reševati s t e s n i m s o d e l o v a n j e m vseh p r i s t o j n i h orga
nov i n vo l i v c ev . 

PRIZADEVANJE IN VSESTRANSKE PRIPRAVE V KOČEVSKI TER RIBNIŠKI OBČINI 

Krajevna skupnost ni le popravljanje vaških poti 
»Pri ustanavljanju krajevnih skupnosti je treba izhajati 

predvsem iz pripravljenosti ljudi za zadovoljevanje skupnih 
potreb,« je poudarila predsednica okrajnega odbora SZDL 
Ljubljana Francka Slrmole predzadnji četrtek v Kočevju na 
seminarskem posvetovanju predsednikov in tajnikov krajev
nih organizacij. Na seminarju, ki ga je vodil predsednik obč. 
odbora SZDL Janez Merhar, so med drugim govorili tudi o 
krajevnih skupnostih, o dosedanjih pripravah, večjih ali manj
ših prizadevanjih, uspehih in neuspehih. 

Prišel je čas, ko je treba preit i od 
razgovorov in pr iorav h konkretnemu 
delu. O krajevnih skupnost ih so govori l i 
tudi na zbor ih volivcev. Tedaj so izvo
l i l i odbore, k i naj b i pr iprav i l i potreb 
ne analize in razmis l i l i o statutu kra
jevne skupnost i . Mars ik j e so se v pr i 
prave poglobi l i resno, drugod ne. V Moz-
l ju so že pr ip rav i l i osnutek statuta in 
ga razdel i l i med občane, k i naj dado 
nanj pr ipombe, precej daleč so tudi 

že v Star i cerkvi , Ban ja lok i , Os i ln ic i , 
Fa r i i td., medtem ko se v Strugah pr i 
pravl ja lni odbor še n i sestal. V Ko 
čevju krajevno skupnost že imajo, pre
imenovala se je ! z prejšnje stanovanj
ske skupnost i Tud i njen statut bi mo
ral pr i t i čimprej pred občane, da b i se 
pogovori l i o njem in sploh o vlogi in 
nadaljnjem delu skupnost i . 

Osnutka .statutov kočevske in r ibni 
ške občine nr določata konkretno ob

močij krajevnih skupnost i , manj tud i 
okv i r dela le-teh; to je povsem prepu
ščeno občanom, k i naj se o območju, 
vlogi i n delu svojega samoupravnega 
organa pogovore sami . N i namreč mo
goče administrat ivno, s statutom dolo
čiti območja krajovnih skupnost i , mor
da celo prot i volji občanov, n i t i tega, 
kakšna obl ika krajevne samouprave bo 
v določenem kraju. K jer n i pogojev za 
ustanovitev krajevne skupnost i (odda
ljenost ipd.), je možnih več drugih sa
moupravnih oblik (predsedstvo zbora 
volivcev, odbor S Z D L itd.). Ime p r i 
tem ni važno, važno Je hotenje l jud i 
skupno reševati krajevne probleme. 

P R O S V E T N O DRUŠTVO U R E J U J E 
POKOPALIŠČE 

Predvsem je treba ugotoviti, da kra
jevna skupnost n i le popravljanje va
ških pot i , da n i le skrb za drobne (če-



Za kadrovske komisije - nezadostno! 
K a k o , z a k a j n e zados tno? 

Z a k a j o c en j e va t i k a d r o v 
s k e k o m i s i j e s šolskimi 
o c e n a m i ? R e s , z a k a j ! Po 
g l e j m o : 

O s n u t k i s t a t u t o v de lov
n i h o r g a n i z a c i j v Ribniški 
občini o b r a v n a v a j o k a d r o v 
s k a vprašanja i n p r o b l e m e 
k a d r o v s k e p o l i t i k e p r e m a 
l o k o n k r e t n o , t a k o d a še 
v e d n o n i j a s n o , k d a j bo
m o s p l e z a l i n a k o l i k o r to
l i k o ze l eno ve jo — k a r za-
d e v a _ s t r o k o v n o zasedbo 
d e l o v n i h m e s t namreč. O 
v s e b i n s k i h p o m a n j k l j i v o 
s t i h v o s n u t k i h s t a t u t o v 
j e že r a z p r a v l j a l obč. ko 
m i t e Z K i n d a l p o d r o b n a 
n a v o d i l a , k a k o naj b o d o 
t a vprašanja o b d e l a n a . O 
t e m s t a r a z p r a v l j a l a t u d i 
občinski s i n d i k a l n i svet i n 
občinska k o m i s i j a z a sta
t u t e d e l o v n i h o r gan i zac i j 
I n ? Nič. K l j u b v s e m u te
p a l a h k o u g o t o v i m o , d a 
o s n u t k i s t a t u t o v ( i n s t e m 
g o s p o d a r s k e o r gan i zac i j e ) 
ze lo površno, m i m o g r e d e 
o b r a v n a v a j o k a d r o v s k o 
p r o b l e m a t i k o , ne da je jo 
j a s n e p e r spek t i v e , še ved
n o ne v emo , k d a j b o pre
v l a d a l a p r i z a p o s l o v a n j u 
s t r o k o v n i h » ie lavcev s t ro
k o v n o s t . 

K a d r o v s k a k o m i s i j a p r i 
občinski skupščini se je 
p o z a n i m a l a p r i gospodar 
s k i h o r g a n i z a c i j a h , k a k o 
o b r a v n a v a j o vprašanje za
p o s l o v a n j a s t r o k o v n j a k o v . 
P o s l a l a j i m je v r s t o p i sme 
n i h vprašanj; h o t e l i so zve
de t i , kakšne k a d r o v s k e 
a n a l i z e so v p o s a m e z n i h 
o r g a n i z a c i j a h skušali na 
p r a v i t i takšne pe r spek t i v 
ne p l a n e i m a j o , k d o vse je 
o b r a v n a v a l te s t v a r i v pod 
j e t j u , k a k o p o t e k a j o ( č e ) 
p r i p r a v e n a vo l i t v e n o v i h 

s a m o u p r a v n i h o r g a n o v i n 
k d o r a z p r a v l j a o t e m , 
kakšna j e s t r o k o v n a uspo
sob l j enos t v o d i l n i h s t ro
k o v n j a k o v i t d . 

P o s e b n o k a d r o v s k o ko
m i s i j o i m a s a m o eno pod 
je t je , večinoma p a i m a j o 
n a p r a v l j e n e a n a l i z e s t r o 
k o v n o s t i . Analitične ocene 
d e l o v n i h m e s t i m a j o sko
r a j p o v s o d , n i m a j o p a p e r - ' 
s p e k t i v n i h p l a n o v p o t r e b 
p o s t r o k o v n i h d e l a v c ih , k e r 
so t a d e l o v n a m e s t a že za
sedena z »nestrokovnjaki« . 

K o s m o p r e g l e d o v a l i ne
ka t e r e odgovo r e n a p i sme 
n a vprašanja občinske k a 
d r o v s k e k o m i s i j e , se n a m 
je nehote zazde lo , d a so 
to s t v a r v z e l i p o n e k o d k o t 
n u j n o z l o , k i se ga j e tre
b a čim pre j rešiti, k o r i s t i 
lo p a t a k o i n t a k o ne b o 
n i k o m u r ! P o g l e j m o : 

O p e k a r n a je o d g o v o r i l a 
n a vprašanja: I m a vaša 
d e l o v n a o r g a n i z a c i j a k a 
d r o v s k o k o m i s i j o ? z »ne« . 
K o l i k o članov i m a (ka
d r o v s k a k o m i s i j a ) ? — t r i . 
K o l i k o k r a t je k o m i s i j a za
seda la? — d v a k r a t . K a k 
šne p r o b l e m e j e reševala?v 
— k a d r o v s k e ( i ) . K d o ob
r a v n a v a p r i vas k a d r o v s k e 
p r o b l e m e ? — k a d r o v s k a 
k o m i s i j a ! T o r e j — a l i i m a 
j o p r i O p e k a r n i k a d r o v s k o 
k o m i s i j o a l i ne? I z odgo
v o r o v b i človek, t u d i če 
j i h s a m o n a h i t r o p r e l e t i , 
upravičeno s k l e p a l , d a 
s p l o h ne vedo , k a j je to 
k a d r o v s k a k o m i s i j a . 

P r a v v p o d j e t j i h , k j e r 
i m a j o s s t r o k o v n j a k i na j 
hujše p r o b l e m e , je dos le j 
n a j m a n j s tor j enega . Ope
k a r n a i n Žične t k a n i n e 
n p r . n i m a t a nobenega šti
p e n d i s t a . V O p e k a r n i i m a 
j o z a r a d i p o m a n j k a n j a 

s t r o k o v n j a k o v težke p ro 
i z v o d n e p r o b l e m e . Žične 
t k a n i n e p a so s r e d i r e k o n 
s t r u k c i j e i n razširitve po
s l o v a n j a . Dos l e j j e b i l o za
p o s l e n i h m a l o l j u d i , v p r i 
h o d n j e p a j i h b o več i n 
p r o i z v o d n j a b o zah t e va l a 
več s t r o k o v n j a k o v . 

G o s p o d a r s k e o r gan i zac i 
j e i n občina štipendirajo 
več d i j a k o v i n študentov. 
N a d 20 j e p r o s v e t n i h de
lavcev , In l es i m a 25 šti
pend i s t o v , o d o s t a l i h orga
n i z a c i j p a štipendirajo še 
K m e t i j s k a z a d r u g a , G r a d 
ben ik , K o v i n s k o "podjet je 
i n Z d r a v s t v e n i d o m . S i c e r 
nič. S e v eda t u d i p r i šti
p e n d i r a n j u n i vse ure j eno . 
Povprečna štipendija j e 
9000 d i n i n n i b i s t v e n i h 
r a z l i k m e d štipendijami 
srednješolcev i n visokošol-
cev. č i m p r e j b o t r e b a 
ovreči mnen j e , d a so šti
pend i j e s o c i a l n e p o d p o r e 
študirajočega r o d u . 

S a m o eno pod j e t j e v 
R i b n i c i i m a svo j i z o b r a 
ževalni center , o s t a l a so 
ve zana n a d e l a v s k o un i v e r 
zo i n n a s t r o k o v n e c en t r e 
i z v e n občine. Tečaji i n se
m i n a r j i so že vse p r e o z k e 
o b l i k e z a i z popo ln j e van j e 
de lavcev . P o i s k a t i bo tre
b a nove , sodobnejše ob l i 
k e izobraževanja, s i c e r bo
d o p o n e k o d z a r a d i f l u k t u 
ac i j e o s t a l i b r e z s t r okov 
n i h de lavcev . 

č e p u s t i m o vse os ta l o 
o b s t r a n i , ne s m e m o poza 
b i t i , d a b r e z s t r o k o v n i h de
lavcev n i višje i n r e n t a b i l -
nejše p ro i z vodn j e , b r e z te
g a p a n i ne n a p r e d k a i n ne 
d v i g a s t a n d a r d a . P r a v nič 
n a m ne k o r i s t i j o še t a k o 
m o d e r n i a v t o m a t i , še t a k o 
l epo o p r e m l j e n i d e l o v n i 
p r o s t o r i , če ne b o m o i m e l i 
k s t r o j u k o g a p o s t a v i t i . 

Najvažnejši je človek. N i 
česar tega p a ne b o m o do
seg l i b r e z s m o t r n e g a p la 
n i r a n j a i n b r e z načrtnega 
i n v e s t i r a n j a v človeka — 
s t r o k o v n j a k a ! T a k o p a se 
p o n e k o d še doga ja , d a 
l jud j e , k i b i m o r a l i sk rbe 
t i z a k a d r o v s k a vprašanja, 
še v edno ne ločijo m e d ka 
d r o v s k o i n p e r s o n a l n o 
s l u ž b o . . . 

Z d a j v i d i m o , z aka j neza
d o s t n o z a k a d r o v s k e k o m i 
s i j e? ! M o r d a s i c e r n e u p r a 
vičeno, k e r nekoga , k i ga 
n i , ne m o r e m o ocen j eva t i . 
I n k a k o r s m o v i d e l i , k a 
d r o v s k i h k o m i s i j n i t i n i 
m a j o p o v s o d . T o r e j še en
k r a t — n e z a d o s t n o . . . 

F. G. 

0 športu v Ortneku 

Veselo brucovanje v Ribnici 
v tej 

prekriti 
puščobni, -s snegom 
zimski vsakdanjosti 

je bilo brucovanje v Ribnici 
prijetna sprememba in osve
žitev. Postalo je namreč ie 
tradicija, da Klub študentov 
Kočevske prireja v Ribnici 
približno ob tem času bru
covanje. 

Kakor lansko je tudi le
tošnje potekalo lepo, vsem v 
prijetno zadovoljstvo. Novo 
zapadli sneg jih niti ni ve
liko motil: v domu Partizana 
je bilo prijetno toplo, pija
ča je bila dobra, za ostalo 
pa so poskrbeli študentje, an
sambel, Solisti in pevec Lado 
Leskovar. 

Prijetna osvežitev za Rib
nico je brucovanje zato, ker 
to ni navadna veselica, am
pak čisto študentovsko zabav
na prireditev. Kdo se ne bi 
nasmejal študentu Pepetu 
Potlačenemu, občinskemu šti
pendistu, kako učeno modruje 

o imenovanju ribniških ulic! 
Kdo ne bi bil vesel z njim, 
da bo slavni ribniški trg ven
darle postal »majstu«! Štu
dent Pepe Potlačen je dal tu
di veliko koristnih nasvetov, 
ki bi jih morda le veljalo 
upoštevati pri imenovanju 
ulic, saj je to zgodovinska 
poteza, ki bi se je srčno 
razveselili vsi prednamci, da 
o zanamcih sploh ne govori
mo. 

In potem Njegovo Veličan
stvo Zeleni Car s svojimi pri
skledniki! še od lani nam je 
dobro ostal v spominu, le
tošnjega pa se bomo na pri
hodnjem brucovanju tudi še 
spominjali. Njegovo Veličan
stvo je pretreslo sposobnost 
mlade brucadi, ki je tako 
hrupno pridrvela v »učjanu 
majstu Vblana«. Ugotovitev 
je žalostna: brucad, ki hoče 
nekoč celo kaj postati, je vsa
ko leto slabša! 

Vsi tisti, ki so biti ali niso 
bili nekoč bruci, so se pa ude
ležili brucovanja, so se prije
tno zabavali. Marsikaj so vi
deli in slišali. Slišali tydi ne
kaj prav kosmatih, neobrtih 
vicev, skoraj malo spolzkih 
(kakor poledenela cesta zu
naj). Pa nič zato, brucovanje 
je v vsem uspelo... 

Matični urad Ribnica 
Rodile so: Marija lic s Slatnika 

— Marka, Pavla Radonjlč lz Rib
nice — deklico, Angela Zidar iz 
Sušja — deklico, Frančiška Gornik 
iz Jurjevice — dečka. 

Poročila sta se: Ludvik Dejak, 
poljedelec lz Otavic, in Pavla Tan
ko, hišnica iz Ribnice. 

Umrli sb: Jernej Lovšin, kmet 
lz Gašinovega, 89; Angela Pele, 
preužitkarlca iz Ribnice. 88; Janez 
lic, kmet iz Dolenjih Lazov, 81; 
Janes Gorše, kmet iz Nemške vasi, 
70; Frančiška Skrabec, preužitkari-
ca lz Hrovače, 85; Frančiška Pe
tri«, upokojenka, 56; Janez Zobec, 
kmet lz Dan, 81: Cecilija Zaje, 
poljedelka lz Gorice vasi, 72; Neža 
Lovšin, kmetovalka lz Jurjevice, 
stara 80 let. 

K o je prišel v Ortnek ka
petan Drofenik, je kma lu ugo
tovil , da manjka mladin i raz
vedrilo in šport. Okrog sebe 
je zbral vojake in mladino, 
k i so zgradi l i odbojkarsko 
igrišče. K m a l u je b i la sestav
ljena ekipa, kateri je stal na 
čelu spet Drofenik kot spre
ten i n uspešen igralec. Pre
cej so tekmovali s sosednji
m i k lub i . Drofenikova zaslu
ga je tudi , da se je v Ortne
ku začel uveljavljati namizni 
tenis. 

K o je odšel, sta ga nadotne-
stovala major Grubišić i n 
vodnik Grgurič, vendar sta, 
žal, tud i ta dva k m a l u odšla. 
Delo svoj ih predhodnikov je 
nadaljeval kapetan Kran jc . 
Pod njegovim vodstvom je b i 
lo zgrajeno kopališče, poveča

no igrišče, urejen prostor zs 
balinarje in drugo. Trenutno 
se vse to še izpopolnjuje. Na 
vprašanje, kje dobijo sred
stva, je Kranjc odgovoril, da 
»lepa beseda vedno pravo me
sto najde«, seveda pa je tre
ba pokazati uspehe. O svojih 
športnikih pravi, da so pridni 
i n marljivi. 

Prav gotovo bo ortneško 
igrišče vzor drug im vasem. 
Seveda še marsikaj manjka , 
tako javna svet i lka b l i zu ig
rišča, vendar pa upajo na po
moč. Pomagal i naj b i vs i , ta
ko* T V D turistično društvo, 
strelska družina i n društvo 
»Naša deca« iz Pul ja , pred
vsem pa Ortnečani i n pol jan
ska mladina. Le s skupn im i 
močmi bo možno dokončati 
koristno gradnjo v tem kra ju . 

-Mi -

Dolenji Lazi: odlikovanja zaslužnih 
gasilcev 

V nedeljo je b i l v Dolenj ih 
Laz ih p r i R i bn i c i občni zbor 
gasilskega društva, k i vkl ju
čuje vasi Dolenji Laz i , Breg 
in Zapuže. Društvo je bi lo v 
preteklem letu zelo delavno. 
S prostovol jnimi pr ispevki 
občanov so k u p i l i sodobno 
motorno brizgamo, nov gasil
sk i voz i n nekaj opreme. Ob 
koncu požarnovarnostnega te
dna so pr i red i l i na Bregu sve

čano manifestacijo gas i lsk ih 
enot vse doline; tedaj so »kr
stili« novo brizgalno. 

Društvo že od ustanovitve 
leta 1927 skrb i za naraščaj. 
Tako so tud i lan i k u p i l i de
set un i f o rm za pionir je i n 
ustanovi l i p ionirsko četo. La-

STARA CERKEV: pohvalo zaslu
žijo predvsem podmladkarji 

Preteklo nedeljo je imela občni 
zbor krajevna organizacija RK v 
Stari cerkvi. Udeležba odraslih je 
bila sicer bolj pičla, a tega smo 
že vajeni, navzoči pa so bili vsi 
podmladkarji. Stari počasi pre
puščamo svoje skrbi in dolžnosti 
mlajšim, kar je dokaz, da je vzgoj
na politika nažega RK na pravi 
peti Organizacija RK v Stari cer
kvi je med najbolj delavnimi or
ganizacijami, saj opravlja svoje 
delo zelo vestno in dosledno. 

Poročila so bila odlična, zato 
lahko čestitamo Marici Vidmar in 
Veri Ficko za vse njuno nesebično 
delo. O delu podmladka pa Je po
ročala učenka 5. razreda Anica 
Obrstar. 

»Na naši šoli Je 228 podmladkar-
Jev, prav toliko, kolikor Je učen
cev. Z denarjem od članarine smo 
kupili sanitetni material za skri
njico prve pomoči. V razredih ima
mo higienske aktive, ki skrbe za 
osebno čistočo ter za red in či
stočo razredov in okolice šole. 
Uredili smo cvetlične gredice in 
lončnice na oknih. V tednih RK 
se seznanjamo z zdravo prehrano, 
govorimo o škodljivem vplivu al
kohola in koristi sadnih sokov, 
seznanjamo se z nalezljivimi bo
leznimi, s preprečevanjem nesreč 
in zobne gnilobe. Obdelujemo nji
vo šolske zadruge, pomagamo pri 
šolskih malicah, pri zbiranju čla
narine za RK, raznašamo vabila 
za seje in lepimo lepake. Za Debeli 
Rtič smo zbrali 20.000 din, za po
nesrečence, v Skopju pa 6022 din. 
D& konca šolskega leta namerava

mo prodati star papir, staro že
lezo in steklenice, vse v ta namen. 
Tekmujemo v lepem vedenju in v 
tovarištvu do bolnih učencev, spo
štovanju do invalidov, starih ln 
bolnih, ter Jim pomagamo. Sode
lujemo na vseh proslavah, prija
teljstvo med člani naše organiza
cije in člani v drugih krajih pa 
utrjujemo z dopisovanjem.« 

Podmladkarji lz Stare cerkve za
res zaslužijo pohvalo, želimo pa 
Jim, da bi tudi v bodoče uspešno 
delali. Cveto Novak. 

n i so ime l i tud i nad dvajset 
vaj, k a r dokazuje, da društvo 
redno s k r b i za pripravl jenost 
svoj ih članov. 

Iz poročal Je bdlo v idet i , 
da bo treba v pr ihodnje 
bolj paz i t i n a izvajanje 
priporočil i n sklepov komi 
sije, kd vsako leto pregleda 
dSmne naprave. Ljudje še pre
malo upoštevajo požarnovar
nostne predpise i n ve l ikokrat 
pr ide "do požara tud i zaradi 
malomarnost i i n nepazlj ivosti. 

Tone Sobar, poveljnik ob
činske gasilske zveze R ibn ica , 
je v imenu predsednika repu
bliške gasilske zveze predal 
v isoka odl ikovanja t rem za
služnim članom društva — 
Janezu Lovšinu iz Dolenj ih 
Lazov, Janezu Lovšinu i z Za-
puž i n Alo jzu Lovšinu iz Do
lenj ih Lazov. Posebno pr izna
nje sta dobi la tudi Anton 
Kran j c i n Janez B o h (pred
sednik i n tajnik društva), d i 
plomo častnega predsednika 
društva pa je prejel dolgolet
n i predsednik Janez A rko st. 
iz Dolenj ih Lazov. 

Velika skrb za borce 
v ribniški občini 

prav pomembne) komunalne stvar i , am
pak tud i sk rb za socialne probleme 
l jud i , za dobre odnose med posamezni
m i člani krajevne skupnost i , za poži
vitev kulturne dejavnosti v kra ju Itd. 
V mestih i n večjih središčih je teh na
log seveda še več. 

Odveč je bojazen, da, če ne bo kra
jevne skupnost i , ne bodo_ prebivalc i 
ime l i ničesar. P r i tem gre nekater im 
za čisto tehnične probleme. V Dolg i 
vasi p r i Kočevju npr . imajo sedaj pre
cejšnje težave, ker n i nikogar, k i b i 
skrbe l i n vodi l posamezno akcije Pre
bivalc i b i radi poprav i l i pokopališče 
Zbra l i so nad 300.000 d in prostovol jnih 
prispevkov, sedaj pa n i nikogar, k i b i 
dal na naročilnice »blagoslov« v ob l ik i 
štampiljke, nihče n i m a žiro računa, ta
ko da se denar val ja p r i zasebniku. 
E d i n i v vasi, k i ima štampiljko in žiro 
račun, je prosvetno duštvo — in sedaj 
vaščani urejujejo pokopališče pod po
krovitel jstvom prosvetnega društva! 

Pr iprav l ja ln i odbor i v kočevski občini 
so naprav i l i tudi programe potreb v 
svojih kra j ih . Te so tolikšne, da b i bi lo 
Potrebno nekaj let, da b i s sredstvi ob
čine zadovol j i l i vse. P r i programiranju 

je treba pazi t i predvsem na nujnost po
sameznih akci j i n potreb, k i pa naj 
bodo usklađene z drug imi k ra j i . Po dru
gi s trani pa v teh programih skoraj 
n i sk fb i za človeka, za človekove težave, 
urejanje socia lnih problemov i pd . Sveti 
krajevnih skupnost i bodo torej mora l i 
v prihodnje posvetiti večjo skrb vse
b insk im vprašanjem. 

Dejavnost krajevnih skupnost i nare
kuje potreba. Za dobro delo krajevnega 
samoupravnega organa niso pogoj ser
visne delavnice. Neumestna je tudi bo
jazen, da, če ne bodo imel i servisov, 
ne bodo mogl i delati , da pravzaprav ne 
bodo ime l i nobenega dela. K a k o r n i 
krajevna skupnost samo urejanje va
ških pot i , tako tudi n i le servisna de
javnost! Popolnoma razumlj ivo Je, da 
ne bomo ustanavljal i servisov npr . v 
Grčaricah, Dolenj i vasi, v Slemenih, 
Os i ln i c l a l i Predgrađu, pač pa tam, kjer 
je to ekonomsko utemeljeno i n kjer so 
potrebe velike. Servis i lahko poslujejo 
tud i za večje območje, za več skupno
st i . Tako b i se lahko sodarska delav
nica v Banja l ok i razvi la za širše ob
močje, ne Ie za svoje potrebe. 

Krajevne skupnost i se bodo financi

rale s sredstvi občin, lastnimi sredstvi, 
samoprispevki občanov in prispevki go
spodarskih organizacij na tistem pod
ročju. Ne b i se pa smel i samo zanašati 
na občinska sredstva. Tud i p r i dode
ljevanju sredstev bodo občine zahte
vale jasne programe skupnosti , vendar 
naj bo v vsakoletnih programih zajeto 
le najnujše. Predvsem pa naj se občani 
tud i v prihodnje; zanašajo, v vel iki mer i 
na lastne sile i n na sredstva, k i J ih 
bodo lahko sami zbral i . 

Krajevna skupnost naj tudi ne bo 
»pokrov« za vse ostale organizacije v 
kra ju. Naj ne bo nad nj imi in nad ob
čani, ampak naj tesno sodeluje i n uskla
juje prizadevanja vseh organizacij. Sk rb 
krajevne skupnosti bo tudi uspešno de
lo poravnalnega sveta. Zmotno je m i 
šljenje nekaterih, da je poravnalni svet 
organ krajevnega urada. 
0 Proces, k i se je pričel s sprejema-
0 njem naše nove ustave i n se nada-
0 ljuje sedaj z razpravami o statutih 
0 občin i n gospodarskih organizacij, 
0 bo končan šele z dokočnim formi-
0 ranjeni krajevnih skupnosti i n spre-
0 jetjem nj ihovih statutov. " 

8. marca so v R ibn i c i na 
letni konferenci zboroval i čla
n i Z Z B ln N O V , med udele
ženci pa je b i l tud i predstav
n ik OO Z B iz Ljubljane tov. 
Bobnar . Za predsednika ob
činskega odbora Z Z B R ibn i ca 
je b i l a na konferenci Izvolje
na Ančka Pakiž, za podpred
sednika Tone Maležič, za taj
n i ka pa Vinico Kersnič. 

V poročilih i n v razpravi je 
bi lo slišati precej o sodelo
vanju organizacij Z Z B iz rib
niške občine v raznih prosla
vah v minu lem letu ter tudi 
več načrtov za takšno dejav
nost v letu 1964. Dobršen del 
razprave pa so pr isotni po
sveti l i s k rb i organizacije za 
zdravje nekdanj ih borcev. S 
pomočjo občinske skupščine 
in Komunalnega zavoda za so
cialno zavarovanje so lan i 
omogočili zdravstveni pregled 
130 članom, letos bodo pre
gledali nadal jnj ih 150 članov 
l n s takšnimi sistematičnimi 
pregledi nadaljevali vse do
tlej, dokler ne bodo vsi bor
c i pregledani. 

N a konferenci je stekla be
seda tudi o zbiranju sred
stev v sklad p r i občinski 

11ESETO 
skupščini, k i je namenjen 
zdravljenju borcev i n izplače
vanju preživnin. Vanj prispe
vajo sredstva kolekt iv i iz rib
niške komune. Precejšnje 
ogorčenje je sprožila vest, da 
je upravni odbor ln lesa iz 
Ribnice obvestil pristojne or
gane, da n ima sredstev za 
prispevek v ta sklad. Delegati 

so ugotovili, da vodilni usluž
benci pri Inlesu in člani D S 
pozabljajo, da so borci s svo
jimi žrtvami v revoluciji po
stavili temelje povojne izgrad
nje. S tem so omogočili, da 
si mnogi dandanes režejo 
kruh, ni pa prav, da prav ti 
ljudje pozabljajo na moralne 
dolžnosti, Id jih imajo do 
preživelih borcev. 

Precej so razpravl ja l i o 
osnutku novega pokojninske
ga zakona i n da l i več kon
kre tn ih predlogov k njegovim 
tezam. Ugotovi l i so, da teze 
niso rešile vprašanja bivših 
borcev kmetovalcev i n da tu
d i za borce po 9. 9. 1943 ne 
prinašajo ničesar novega. S l i 
šali smo predloge, naj b i ude
ležencem N O V pred 9. 9. 1943 
skrajšali delovno dobo na 30 
let (ženskam na 25), vsem 
upokojenim udeležencem N O V 
pa b i določili posebne do
datke. Predlagali so, naj se 
zviša inval idnina svojcem 
padl ih v N O B . S konferen
ce so poslal i zveznemu odbo
r u Z Z B v Beograd resolucijo, 
v kater i obsojajo klevetniško 
gonjo v Zvezni republ ik i Nem
čiji, naperjeno prot i naši dr
žavi i n osvobodilnemu bo ju . 
V njej so zahtevah, naj voj
ne zločince v Nemčiji posta
vijo pred sodišče, Zvezna re
pub l ika pa naj Jugoslavi j i 
plača obveznosti zaradi ško
de, k i jo je povzročila v voj
nem času. -r 

Ob v s a k i s p r e m e m b i n a 
s l o v a n a m s p o r o č i t e s v o | 
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Javne t r i bune o »občinski us tav i " 
(Nadaljevanje) 

Drugo poglavje v I I . de lu 
osnutka statuta novomeške 
občine govori o gospodarstvu. 
T u so uresničena ustavna 
načela: »Temelj družbeno
ekonomske ureditve Jugosla
vije sta svobodno združeno 
delo s p rodukc i j sk im i sred
s tv i , k i so družbena lastnina, 
ter samoupravljanje delovnih 
l jud i v produkc i j i i n del i tv i 
družbenega proizvoda v de
lovn i organizaci j i i n v druž
beni skupnost i . 

Samo delo i n uspehi dela 
določajo mater ia ln i i n druž
ben i položaj človeka. — N ih -
i e s i ne more neposredno ni
t i posredno pr idobivat i ma
terialne a l i drugačne kor i s t i 
a izkoriščanjem tujega dela. 

P rodukc i j ska sredstva in 
druga sredstva družbenega 
dela ter rudna i n druga pr i 
r odna bogastva so družbena 
lastnina. — Razpolaganje s 
posameznimi p rodukc i j sk im i 
sredstvi i n z d rug imi stvar
m i , k i so v družbeni lastnin i , 
ter druge pravice na teh sred
stv ih i n stvareh, določa za
k o n v sk ladu z nj ihovo na
ravo i n n j ihov im namenom.« 

Zato t rd i občinski statut: 
»Občinska skupščina določa, 
usmerja i n usklajuje gospo
darsk i razvoj i n razvoj druž
benih služb ter s k r b i za ma
terialne i n druge pogoje za 
razvoj proizvajalnih s i l i n 
splošnih pogojev za gospo
darjenje. Občina usmerja i n 
usklajuje razvoj gospodarstva, 
družbenih i n drug ih dejavno
s t i na območju občine z let
n i m i n večletnim programom 
razvoja.« 

P o m e n o b č i n s k e g a 
d r u ž b e n e g a p l a n a 

32. člen statuta določa, da 
usmerja občina gospodarski 
in družbeni razvoj z dolgo-

ročriim programom razvoja, 
kakor tudi s kratkoročnimi 
plani , s predpis i i n z drug imi 
ukrep i . T u je podrobneje 
obrazloženo, kaj vse se do
loča z občinskim družbenim 
planom. Ne bo odveč, če pod
črtamo, da občinski družbeni 
plan n i seštevek družbenih 
planov delovnih organizacij , 
pač pa temelj i na proizvod
n ih p lan ih i n razvojnih pro
gramih delovnih organizacij 
i n j i h s svoje strani usmer
ja . P r i tem ga vodi načelo, 
da je osnova za naraščanje 
družbenega proizvoda i n oseb
ne potrošnje nenehna rast 
proizvodnost i dela (produk
tivnosti dela). 

Predlog družbenega plana 
in večletnega programa raz
voja v občini pr iprav i jo or
gani občinske skupščine, p r i 
čemer pa morajo obvezno 
sodelovati z de lovnimi i n 
družbenimi organizaci jami. 
Predlog takega plana daje 
občinska skupščina v javno 
razpravo zborom volivcev, de
lovn im skupnost im i n druž
benim organizaci jam. Njiho
ve pr ipombe i n predloge ob
ravnava skupščina hkra t i , ko 
te programe sprejema. Po
membna je določitev, da mo
ra občinska skupščina obve
st i t i zbore volivcev delovne 
skupnost i i n družbene orga
nizacije, če nj ihovih predlo
gov i n pr ipomb n i upoštevala 
pri sprejemanju programa; 
tako obvestilo mora vsebovati 
tudi razloge. ^ 

34. člen osnutka statuta na
laga gospodarskim organiza
c i jam i n izvrševalcem progra
m a dolžnost, da poročajo ob
činski skupščini i n njenim 
organom, kako izpolnjujejo 
program; dostavljati morajo 
družbene plane ter svoje ob
časne i n letne obračune. Ob
činska skupščina pa spet ob
časno obvešča delovne skup-

Novomešjka kronika 
• Pred zadnjim snegom ;e 

toplo vreme zvabilo v Bagov 
log precej sprehajalcev. Sonce 
Je tako prijetno sijalo, da b i 
človek rad sedel na klop in se 
grel ob toplih žarkih. VSe klo
p i pa so grdo umazane, razre
zane in polomljene, tako da ni 
kam sesti. Menimo, da bi zla
hka prebili brez globoko vre-
zanih začetnic na klopeh ln 
mizah ln da b i se morali star
ši malo bolj zanimati za počet
je svojih otrok v prostem času. 

• Smetišča s« v mestu pose
bno poglavje ln nić kaj ugodna 
slika čistoče. Kjerkoli se ko
mu zJjubi, odvrže smeti, uma
zan papir, konaorvne škatle in 
drugo šaro, k i Je v gospodinj
stvu odveč. Na poti v Ragov 
log sta tako nastali kar dve 
novi smetišči: prvo je tik poti 
ob Grosovem vrtu, drugo pa 
na drugi 6tranl mostu pod novi
mi stanovanjskimi bloki. Mestu 
tudi ni v okras smetišče pod 
tovarno Novoles, ki ga poleti 
sicer zakriva gosto grmovje, v 
ostalih letnih Saših pa se po
kaže v vsej svoji grdoti. 

• Stranske ulice v mestu so 
(koro vse več sli manj zane
marjene, najhuje pa je pozimi. 
K o je pretekli petek Iznenada 
zapadel visok sneg. so prebi
valci stranskih ulic ostali od
rezani od mests, kamor so pri. 
sli lahko le po ozkih gazeh. ki 
Bo Jih morali sami narediti. 
Ponekod so hali zameti tako 
visoki, da so bdle uUce nepre. 
hodne. Pričakovali smo, da bo
do vendarle tudi te ulice plu-
žlli, a zaman. A l i nismo tudi 
prebivalci Iz sttenskih ulic ob
čani z istimi psavicaml in dolž
nostmi? 

• Budakovo komedijo v treh 
dejanjih »Klobčič.-, ki je bila 
zaradi bolezni V ansamblu pre
ložena, bo dramska 6ekcija 
Svobode »Oiišana Jereba« upri
zorila danes In Jutri, vsakič ob 
20. uri na odru p»oxvetncga do
ma. Vstopnice SO v predprodaji 
danes In jutri od 10. do 12. ure 
in dve uri pred predstavo pri 
blagajni v DLP. 

• Ko Je SGP Pionir gradi] 
sadnji stanovanjski bluk Nad 
mlini, so za delavce hkrati po. 
stavili več provizori'ev. med 
njimi tudi bansko za orodje, 
zasilno pisarno in slrai i-če. Ko 
so bila dela končana HO vse le
po pospravili i n podrli, razen 
stranišča, ki J * menda ostalo 
poznim rodovom v spomin. 
Prebivalce novega bloka ln tu

di sosednjih hiš pa zelo moti 
smrad, k i se iz njega širi. Ob 
odjugi je tako močan, da ne 
morejo imeti odprtih oken, za. 
to bi b;lo prav, če bi graditelj 
tudi te provizorične sanitarne 
prostore podrl. 

• Mestna organizacija Rdeče
ga križa v Novem mestu bo 
imela drevi ob 19,30 redno let
no konferenco v dvorani Sin-
dikalnega doma. Po konferenci 
si bodo prisotni lahko ogledali 
poljuden zdravstveni film. -
Vabljeni! 

• Nova avlomehaniena delav
nica v Novem mestu posluje 
od l . marca v prostoilh gasil
skega doma pri novomeškem 
pokopališču. V njej nudijo last
nikom motornih vozil vso sto
ritve avtomehanične stroke-, -
Motorizirani Novomeščani ln 
okoličani se bodo gotovo radi 
zatekali tja, saj so dosedanje 
zmogl.'ivostl taksnih delavnic v 
našem mestu v zvezi z razvija-
jočo se motorizacljo že dlje 
časa premajhne. Delavnica de
luje v okviru Zavoda za poiar« 
no varnost, k i ga je občinska 
skupščina Novo mes>lo ustano
vila na zadnji seji. 

• Minuli ponedeljek je Žen
ske, ki so prodajale na tržnici, 
spet zeblo, kar se je poznalo 
v nekoliko višjih tržnih cenah. 
Jajca so veljala zadnjič že 25 
dinarjev in tudi manj, tokrat 
pa so .'ih spet cenile vsaj za 
tri dinarje več, vendar so mo
rale popustiti v ceni, ker tako 
dragih jajc nihče nI hotel ku 
pili. Motovileč je veljal 60 di 
narjev merica, radič 70 dinar
jev, regrat pa 50 do 60 dinar
jev krožnik. Krompir so pro
dajah po 45 dinarjev, kislo re
po in zelje po 50 dinarjev krož
nik, sirčke po 10 dinarjev ln 
mleko po 10 dinarjev liter. Iz. 
bire Je bilo bolj malo, zato so 
skoro vse zlahka prodali. 

BI Gibanje prebivalstva: rodi
le so: Amalija Pirnat iz Foer. 
slerjeve 1 - Romana. Ana Kav. 
Sek Iz Ko .tliilove 35 - Roberta, 
l./udmila Smolič, Nad mlini — 
Janeza, Terezija Jazbec lz Tr 
dinove 10 - dečka. Porok ta 
teden v mestu ni bilo. smrti 
pa tudi ne Ponesrečili so se: 
Branko Zellč, delavec lz Trd i 
nove 39, sc je s kolesom zale
tel v avtomobil in si poškodo
val levo roko: Alojzija Smole 
iz Trdinove 10 ie -padla na ce
sti tu al poškodovala levo roko. 

nosti , druge izvrševalce pro
grama, zbore volivcev i n 
družbene organizacije o iz
polnjevanju programa. 

S r e d s t v a z a d e l o o b č i n e 
Proračunska sredstva obči

ne se obl ikujejo iz dohodkov, 
k i j i h določajo predpis i , i z 
dajatev, k i j i h predpiše ob
činska skupščina, kakor tudi 
iz dotacij i n drug ih dohod
kov. Važno je, da mora ob
činska skupščina o dohodkih, 
k i j i h želi doseči s prispev
k i občanov ter delovnih i n 
drug ih organizacij za določe
ne posamezne potrebe a l i za 
skupne splošne potrebe, raz
pravl jat i na zbor ih volivcev 
i n v delovnih skupnost ih. 
Sredstva, k i j i h določi občina 
po tem načelu, sme uporabit i 
samo za namen, v katerega 
so b i la ta sredstva zbrana. 

Z občinskim proračunom 
zagotavlja občina sredstva za 
krit je družbenih potreb. S 
proračunom s i zagotovi po
trebna sredstva zlasti za: 

1. delo občinske skupščine, 
njenih organov in služb; 

2. dejavnosti družbenih 
služb; 

3. izpolnjevanje obveznosti 
občine; 

4. potrebe krajevnih skup
nost i ; 

5. pomoč ustanovam i n or
ganizacijam. 

Tud i o osnutku proračuna 
morajo razpravl jat i zbor i vo
livcev, delovne skupnost i i n 
družbene organizacije. Seveda 
mora občinska skupščina 
spremljat i izpolnjevanje pro
računa, o njegovem izvajanju 
pa mora obveščati javnost. 

45. člen statuta določa, da 
sodelujejo delovne skupnost i 
z razpoložljivimi sredstvi p r i 
f inanciranju družbenih služb 
in drug ih potreb občine. 

M e d o b č i n s k o 
s o d e l o v a n j e 

. že ustava nalaga občinam 
dolžnost, da za skupne po
dročne potrebe ustanavljajo 
medobčinske službe. O tem 
pravi 46. člen osnutka statu
ta: »Občina Novo mesto so
deluje po potrebi z drug imi 
občinami, prosto združuje 
svoja sredstva za opravljanje 
posameznih zadev iz svoje 
pr istojnost i .za ustvaritev 
pogojev za zadovoljevanje po
treb skupnega pomena, usta 
navija z d rug im i občinami 
skupne organe, sklade, orga
nizacije i n službe, sodeluje 

I Z M I Š L J E N A VEST 
Zadnje čase se pojavlja 

v novomeški občini neod
govorna vest, da bodo 
morali vsi zaposleni pri
spevati po 2. odst. od 
svojih osebnih prejemkov 
za reševanje ciganskega 
vprašanja. Kakor je res, 
da terja rešitev tega pere
čega vprašanja precej tru
da in znatna sredstva ob
činske skupščine, pa ven
darle nihče nI razmišljal 
o tem, da bi za rešitev 
tega vprašanja obremenili 
delavec in uslužbence. Lju
dje, ki zlonamerno ali pa 
nehote razširjajo take ve
sti, bi pač morali vedeti, 
da ni mogoče takega ali 
podobnega ukrepa uresni
čiti, dokler o njem ne 
razpravlja in ga ne sprej-
imi občinska skupščina! 

p r i skupnih akoijah i n izme
njuje svoje izkušnje z izkuš
n jami drug ih občin.« 

Izkušnje zadnj ih let doka
zujejo, kako kor istne so ne
katere področne skupne služ
be, k i so se n a Dolenjskem 
in v Spodnjem Posavju že 
uveljavile. Nedvomno pomeni 
navedeni člen uspešno potr
ditev dosedanje prakse i n za
gotovilo, da bomo na tem 
področju gradi l i naprej . 

J a v n o s t m o r a v e d e t i , 
k a k o g o s p o d a r i j o 

d r u ž b e n i s k l a d i 
O družbenih sk lad ih , k i j i h 

ustanavlja občinska skupšči
na za razvoj posameznih 
služb i n dejavnosti, k i so 
splošnega družbenega pome
na, govore v statutu-členi 47. 
do 61. Sk ladom je torej v 
osnutku statuta določenega 
sorazmerno precej prostora, 
prav gotovo pa ne brez po
sebnega namena. Te sklade 
ustanavlja občinska skupšči
na s posebnim od lokom, s 
kater im hkra t i vedno določi 
namen i n vire sredstev skla
da, organe upravl janja, pra
vice in dolžnosti uporabni
kov sredstev sk lada ter dru
ge okoliščine, k i so pomemb
ne za poslovanje sklada. Za 
ustanovitev sk lada je potre
ben torej poseben odlok, k i 
določa pravice i n obveznosti 
ustanoviteljev do sklada. Le
ta je prav i loma pravna oseba, 
upravl ja pa se po načelih 
družbenega samoupravl janja. 
Vsak sk lad ima svoj statut, 
k i ga sprejme najvišji organ 
sklada. V organih upravl janja 
skladov m o r a j * b i t i zastopa
n i poleg članov občinske 
skupščine predvsem t ist i , k i 
prispevajo i n uporabljajo 
sredstva skladov. 

Organi upravl janja sklada 
morajo seveda poročati o de
lu sklada občinski skupščini 
i n n jen im organom, predla
gati morajo svoje delovne 
programe, finančne načrte i n 
ostale potrebne podatke. Se
veda določa statut tudi tu, 
da občinska skupščina sprem
lja delo skladov i n porabo 
nj ihov ih sredstev. — Občani 
morajo b i t i seznanjeni s po
rabo sklada, zato morajo de
lovne programe, finančne na
črte i n zaključne račune skla
dov dobi t i tudi zbor i voliv
cev, delovne skupnost i i n 
družbene organizacije. (O ta
k i h obračunih smo doslej v 
javnosti slišali kaj malo! ) 

Zdravstvo in s o c i a l n o 
z a v a r o v a n j e na seji 

SZDL in ObSS 
še ta mesec bosta raz

širjeni seji občinskega od
bora S Z D L in občinskega 
sindikalnega sveta v No
vem mestu obravnavali ze
lo pomembno vprašanje s 
področja družbenih služb. 
Vodstvi obeh organizacij 
bosta razpravljali o prob
lemih zdravstva in social
nega zavarovanja v novo
meški občini. Na d n e v n e m 
redu bo tudi vprašanje ka
drovanja in štipendiranja. 
Slednje zanima tudi orga
nizacijo -mladine. Sklepi o 
teh vprašanjih bodo po
magali kadrovskim komi
sijam, da bodo v delovnih 
organizacijah lahko učin
kovito ukrepale. 

Takole ie bilo treba pomagati v soboto zjutraj avto
mobi lom. Nekater i lastniki ličkov so pusti l i svoje 
»konjičke« prenočevati kar na G lavnem trgu, ker 

niso mogl i več domov . . . 

Javna tribuna v Suhi krajini 
V nedeljo je krajevna or

ganizacija Socialistične zve
ze v Velikem Lip j u prire
dila javno tribuno, na kate
r i so razen osnutka občin
skega statuta obravnavali 
še vprašanja, k i zanimajo 
prebivalce tega območja 
Suhe krajine. Ljudje so zla
sti spraševali, kdaj se bo 
znova začel šolski pouk v 
njihovi šoli, saj trde, da 
ima kraj zato vse pogoje. 
Pomenih so se o predlogu 
nove razdelitve stopenj ob
činskih doklad, o podruž-
bljanju gozdarske proiz
vodnje, o žagah venecijan-
kah v Suhi krajini, o neka

terih komunalnih vpraša
njih in o škodi, k i jo 
povzroča divjačina. Ljudje 
so prav tako spraševali 
predstavnike krajevne in 
občinske organizacije S Z D L 
o dogodkih v naši »otranji 
in zunanji politiki, številni 
člani organizacije, k i so 
sodelovali na tej javni tri
buni, so dobili odgo
vor na vsa vprašanja, ki so 
jih zanimala.^ Nova oblika 
stika vodstev organizacij 
s članstvom je dobila v 
javnih Jribunah potrdilo, 
da so ljudje s takimi se
stanki zelo zadovoljni. 

—s 

Kljub uspehom težave 
v Fotoklubu 

3. marca je b i l rečeni letni 
občni zbor Fo tok luba v No
vem mestu. Razpravl ja l je o 
skupnih uspehih i n uspehih 
posameznikov, o manjšanju 
števila članov i n finančnih te
žavah. 

K l u b je v preteklem letu 
navzlic precejšnjim težavam 
dosegel enega svo j ih ' večjih 
uspehov z razstavljanjem čr-
no-belih fotografij širom po 
Jugoslavi j i . Med drug im so 
se udeležili medklubske raz
stave v Kočevju i n Cel ju, re
publiških razstav v Velenju 
in Val jevu ter zvezne razstave 
v Skop ju . Čeprav gredo foto
grafije na razstavo šele po 
tehtnem pretresu, je novome
ški k lub uspel vidneje uve
l javit i skupaj 20 fotografij. 
Poleg tega je ena fotografija 
prejela celo tretjo nagrado. 

Čeprav je fotografsko ama-
terstvo privlačna dejavnost, 
med mladino le še n i pravega 
zanimanja. Zelo nazoren do
kaz je to, da se je občnega 
zbora udeležilo komaj 15 čla

nov. Svo j ih delegatov pa niso 
poslal i foto krožki, čeprav je 
nekaj zelo delavnih (n. pr . n a 
Grmu ) . E d i n i delegat, bi je 
zastopal foto krožek, je b i l z 
učiteljišča. Povedal je, da je 
ta dejavnost na Učiteljišču po
novno oživela, da pa imajo 
fotoamaterji.. težave s sred
stvi. • . 

K l u b s i je zadnje čase ure
d i l temnico v prostor ih stare 
pošte. Nabav i l je nov pove-
čevalnik, tako da je možno 
delati fotografije vseh forma
tov. Skoda pa je, da b i b i la 
temnica neizkoriščena. To na
rekuje večjo prizadevnost i n 
zanimanje vseh fotoamater-
jev Novega mesta. V pr ihod
nje bo k lub vodi l eden naj
uspešnejših razstavljalcev fo
tografij v preteklem letu Pol
de Grahek. -dle 

M a t i č n i u r a d S t r a ž a 
Na področju matičnega urada 

Straža nI bilo v februarju nobe
nega rojstva, nobene poroke in ne 
smrti. 

Večer skoraj brez občinstva 
Skupina -Pro et contra~ Je 

pripravila 3. marca že svojo 
drugo prireditev. Tokrat je bil 
razgovor o sodobni slovenski 
poeziji ln njenem družbenem 
pomenu. V ta namen Je bil v 
Novo mesto povabljen dr. Bo
ris Paternu, docent filozofske fa
kultete v Ljubljani, ki je pri
pravil okvirne teze za ta ve
čer. Odlični poznavalec sodob
nih tokov v slovenski poeziji 
in književnosti nasploh je sko
raj preveč izčrpno okarakteri-
ziral predstavnike slovenskega 
Pamasa v zadnjih dvajselih le
tih. Slišali smo njegovo gene
racijsko opredelitev, ki upošte
va rast in tematiko posamez
nih "ustvarjalcev. Pri vsem tem 
je bil dr. Paternu tako nazo
ren, da je hkrati posegel v naj
bolj pereče vprašanje sodobne
ga pesniškega ustvarjanja na 
Slovenskem, namreč v njegovo 
pristnost ln dcJaVtski pomen. 

Nedvomno je tudi sodobna poe
zija globoko zakorinjena v ča-
KU> ki se često nagiba k Idej
nemu razkolu na mnogih po
dročjih človekove dejavnosti. 
Pr; tem hoče biti poezija tista 
umetnost, k i naj sodobnega 
človeka vzdrami in mu vlije 
novega poguma. Zato včasih 
namenoma poseže v njegovo 
podzavestno hotenje, ga razkri
va in mu pomaga, da se zave 
svoje bitnosti. 

Ce je bil večer uspel, pa te
ga ne bi mogli reči za obdsk. 
I,e-ta je bil tako maloštevilen, 
da bi vsi poslušalci s predava
teljem vred upravičeno zarde-
vall. Cudmo je. da ni bilo opa
ziti srednješolcev. Večer bi 
mladini zelo koristil, posebno, 
ker tako kvalitetnega predava
nja ne bo slišala v šoli. Sicer 
pa takn predavanja lahko samo 
bogatijo kulturno obzorje vsa
kega občana. 

December? Ne — 7. marca zjutraj v Novem mestu . . ; 

U P R A V N I O D B O R 

V e t e r i n a r s k e postaje Novo mesto 
r a z p i s u j e delovno mesto 

ADMINISTRATORJE 
za vodenje evidence umetnega osemenjevanja 

Osebni dohodki po zakonu o javnih uslužbencih. 

Nastop službe 1. apr i la a l i po dogovoru. 
Pismene ponudbe pošljite na upravni odbor Vete
r inarske postaje Novo mesto, Cesta herojev 50. 



Nova ofenziva: za množičnost Partizana 
Najbrž ne bomo odkrili 

nič novega, Ce zapišemo 
ugotovitev, da je nekdaj ze
lo množična in delovna te-
lesnovzgojna organizacija 
P A R T I Z A N ponekod v re
sni krizi. Pri nas na Do
lenjskem, pa tudi v mnogih 
drugih krajih Slovenije ln 
Jugoslavije se že dalj (asa 
čuti zastoj, za katerega po
nekod niti ne poizkušamo 
najti zdravilo. 

Pred nedavnim Je bila v 
Beogradu VI. letna konfe
renca Partizana Jugoslavije, 
k i nas upravif-uje, da z op
timizmom gledamo na na
daljnji razvoj Partizana. Od . 
slej pričakujemo njegov še 
večji prispevek k napredku 
na področju množične tele
sne kulture. 

Bistvena ugotovitev letošnje 
letne konference Partizana Ju 
goslavije je v tem, da se mora 
partizanska organizacija šc na
dalje najodločneje boriti za 
množičnost v telesni kulturi. 
Zal pa je položaj marsikje tak. 
da se posamezna društva, ki 
so bila nekdaj zelo delovna, v 
novem položaju (po nekaterih 
odločitvah Jugoslovan, kongre
sa telesne kulture) ne znajde, 
stoje in mrtvila. V preteklem 
obdobju Je bilo še precej ovir 
pri delu. Med temi je tudi ne
razumevanje vodilnih kadrov, 

da v odločilnih trenutkih preu
smerijo svoja društva na nove 
oblike aktivnosti. Ločevanje 
orodne telovadbe kot posebne 
športne panoge ter formiranje 
šolskih športnih društev ie za 
mnoga društva Partizan pred
stavljalo znak, da njihova 'ak
tivnost nima več pravega smi
sla, ker — koga pa naj oni 
vključujejo? 

To je bila največja ln odlo
čilna napaka! Namesto da bi 
nadaljevali delo z zbiranjem 
mladine, ki je je še veliko iz
ven telesnokulturne aktivno
sti, ter nudili pomoč delavskim 
športnim igram in ostalim 
množičnim akcijam, so mnogi 
objokavali to, kar dejansko ni 
propadlo, ker je našlo le bolj
šo ln pravilnejšo poti 

Razen tega marsikje še niso 
našli skupnega jezika za sode
lovanje s športnimi kolektivi, 
niti se niso tesneje povezali z 
občinskimi zvezami za telesno 
kulturo. Vse to je v veliki me
ri vplivalo na delo posameznih 
društev Partizan ln skoraj 
nujno je bilo, da je prišlo do 
zastoja. 

I z j a v a n o v e g a 
p r e d s e d n i k a P a r t i z a n a 
V posebni izjavi je novi pred

sednik Partizana Jugoslavije 
tov. Mića Prelič (spominjamo 

se ga kot člana glavnega štaba 
M D B na Otočcu ob gradnji av
to ceste -Bratstvo-enotnost-) 
sedanji položaj označil takole: 

— Borba, praktična in nepo
sredna borba za realizacijo 
sklepov V. konference Partiza
na Jugoslavije pred dvema le
toma ni zavzela tiste širine, 
kot smo takrat pričakovali in 
želeli. Zato je prišlo do zasto
ja. 

Tod tam, kjer so v smeri 
sklepov delovali, kjer so druš
tva Partizan z več občutka -ot i 
pala« probleme, pred katerimi 
so se znašla, in kjer so se z 
več ambicije angažirala v na
porih za njihovo reševanje, 
tam se je pokazalo, da so zgod
be o splošni krizi organizacije 
brez osnove. — 

V a ž n a je p r a k t i č n a 
a k c i j a 

Tov. Miea Prelić se je v na
daljevanju omejil na program
sko orientacijo Partizana: 

— O programski orientaciji 
Partizana je tekla dolga razpra
va ln borba. Želim se omejiti 
na besede nekega delegata na 
konferenci, ki je rekel, da ima
mo že dovolj načelnih razprav, 
da imamo že dovolj sklepov 
programskega in organizacij
skega značaja in da se je tre
ba čim bolj orientirati na prak
tično akcijo! 

Ce imamo v ; mislih vso širi
no programske orientacije Par
tizana, v kateri je najvažnejša 
potreba vključevanja v množič
ni pokret telesne kulture novih 
ln vse širših plasti državljanov 
različnih starosti, lahko reče
mo, da bo ena od osnovnih na
log — zagotoviti potrebni stro
kovni kader, tako profesionalni 
kot amaterski. Brez tega ne 
moremo govoriti o izboljšanju 
K V A L I T E T E dela, k i Je spet 
osnovni pogoj za napredek te
lesne kulture. — 

Ko je razpravljal o profilu 
strokovnega kadra v Partizanu, 
je tov. Mlča Predič omenil, da 
mora biti strokovnjak v Par
tizanu prilagojen orientaciji 
Partizana, da razvija rekreativ
ne dejavnosti med delavci 
(zahteva se ' čvrsta povezava z 
dosedanjimi oblikami delavskih 
športnih iger), zavzemati se 
mora (skupaj z mladinsko or
ganizacijo) za močnejši razvoj 
telesne kulture na vasi, poma
gati mora ustvarjati pogoje za 
čim širše vključevanje žena, 
posebno izvenšolske ženske 
mladine, v organizirano siste
matično delo, a v sodelovanju s 
krajevnimi skupnostmi skrbeti 
za napredek v delu s predšol-
skljni otroki. 

š p o r t i n t u r i z e m 
Predsednik Partizana Jugo

slavije Je omenil tudi povezo
vanje športa in turizma, ki ni 
dejansko nič drugega kot vr
nitev prave vsebine aktivnemu 
počitku in turizmu: 

— Organizacijam za telesno 
kulturo, s tem pa tudi Partiza
nu, se v povezovanju športa in 
turizma odpirajo velike možno
sti, obenem pa tudi velike na
loge in obveznosti. 

Spomnimo se, koliko naših 
počitniških domov, turističnih 
objektov in celo tistih, ki so 
namenjeni izključno mladini, 
Ima v svojem sestavu športna 
Igrišča, servise za najemanje 
športne opreme in rekvizitov, 
da o inštruktorjih sploh ne go
vorim . . . 

Isto velja za številne izletni
ške kraje. Kateri so urej«ni kot 
športno-rekreativni centri? A 
vse to n i samo stvar sred.-tev 
in možnosti, ampak predvsem 
koncepcij, odnosov, pogledov 
na te probleme 

Da, s tem v zvezi nastajalo 
številne naloge, k i pa ne sto
jijo samo pred Partizanom, 
ampak pred vsemi telesnokul-
turnlmi organizacijami, pred 
delovnimi kolektivi, sindikati, 
družbenimi organizacijami itd. 
V tem spletu nosi Partizan va
žen del odgovornosti in v mjio. 
gih vprašanjih ima lahko 
osrednjo vlogo. Dejstvo pa je, 
da se taka vloga ne more vna
prej dodeliti niti Partizanu ni
ti kateri drugi organizaciji, 
ampak je treba najprej prido-
biti ugled, zgraditi se mora v 
praksi, pri delu. 
' Pomen Partizana bo tem več
ji, če bo . svojo strukturo in 
svoje odnose bolje in hitrej° 
usklajeval s sodobnimi družbe
nimi potrebami, z bistvom 
sprememb v družbenih organi
zacijah. 

F R A N C MIKEC 

• Pričakujejo, da bodo že v 
tem mesecu nadaljevali elektri
fikacijo reške proge v dolžinj 
43_km. Od Reke do Ogulina Je 
bila ta proga v dolžini 120 km 
elektrificirana že prej. S kon
čno elektrifikacijo se bo njena 
zmogljivost povečala od 5 na 
16 milijonov ton. 

• Pred nedavnim so v R iu 
de Janeiru vključili v brazilsko 
ladjevje 32.000-tonski tanker 
»•Residente Epitasio Pescai-, k i 
so ga zgradili v reški ladje
delnici. To -e že druga ladja 
iste kategorije, ki so jo zgra
dile naše ladjedelnice za bra
zilsko trgovsko mornarico. 

K O Č E V J E : potreben je s k l a d 
za telesno kulturo 

Občnega zbora občinske zve
ze za telesno kulturo v Kočev
ju, k i je bil 28. februarja, se 
je udeležilo nad 40 delegatov 
lz 14 klubov, društev in šport
nih organizacij i n večje število 
predstavnikov družbenih orga
nizacij ter delovnih kolektivov. 
O vseh telesnovzgojnih organi
zacijah je poročal dosedanji 
predsednik zveze Saša Bižal. V 
preteklem letu je bilo doseže
nih več vidnih uspehov. V pri
hodnje pa bodo v športno de
javnost pritegnili več mladine, 
ker je med sedanjimi 2.800 čla
ni vseh organizacij še premalo 
predstavnikov iz mladinskih 
vrst. Bolj bodo skrbeli za va
ditelj skl kader, saj pride zdaj 
na 70 članov komaj en vadi
telj. 

Nadalje so poudarili, da Je 
treba smotrneje izkoristiti dom 
T V D Partizan, k i je eden naj
bolj urejenih v Sloveniji. Špor
tne dejavnosti Imajo dovolj po

gojev, da se razvijejo v tekmo
valne in rekreacijske športe. 
Seveda bodo posvečali veliko 
pozornost temeljnemu športu, 
ker bodo le na ta način dose
gli večje uspehe. 

Čeprav se izdatki večajo, ima 
občinska skupščina razumeva
nja in prispeva sredstva. Sred
stev še vedno primanjkuje, za
to so na občnem zboru izrazi
li potrebo po ustanovitvi skla
da za telesno kulturo. Vpraša
nje bo treba proučiti, hkrati s 
tem pa tudi vprašanje sred
stev, k i naj bi se stekala v 
sklad. 

Plodna razprava o delu ln 
nalogah telesnovzgojne dejav
nosti je nakazala pot, po kateri 
naj gredo društva in upravni 
odbor občinske zveze, k i mu 
bo odslej predsedoval znani 
športni delavec Dominik Tro -
bentar. 

D. V. 

Skupen športni center v Kočevju 
V Kočevju so se z novim do

mom telesne kulture odprle ši
roke možnosti za poživitev in 
vsestransko razširitev športne 
dejavnc6ti. Ze sedaj je vedno 
večji dotok novih, mladih fiz-
kultumlkov v vse športne pa
noge in klube. Vsakogar privla
či novi dom ln seveda želja 
po rekreaciji. Kočevski Parti
zan je že dosegel primerno 

Š P O R T N O PISMO 
IZ K O Č E V J A 

stopnjo množičnosti, da bi pa 
dosegli primerno kvaliteto, b i 
potrebovali več strokovno uspo. 
sobljenih vaditeljev. 

Kljub temu se kočevski špor
tniki lahko pohvalijo z lepimi 
rezultati, k i so j ih dosegli v 
pretekli sezoni. Odbojkarji so 
ee uvrstili na drugo mesto v 
n. republiški ligi, skakalec Mo-
žina Je s skokom v višino 191 
centimetrov drugi v Sloveniji, 
na republiškem pionirskem te
kmovanju v metu krogle pa Je 
zasedla drugo mesto pionirka 
lz Poloma. V zadnjih dveh aH 
treh letih se Je v Kočevju moč
no razvila Se ena športna zvrst 
— dviganje uteži. V tem so 
najboljši mladinci delavskih 
vrst. Trgovski pomočnik Sta
ne Sega Je postal lani repu
bliški mladinski prvak v tej 
športni panogi. 

Nogometaši, odbojkarji, roko-
metaši in košarkarji se že vne
to pripravljajo na tekmovanja 
^„HČ*1 f * 2 « * 1 1 . V novem domu 
n r e d S w . l T " 1 " 0 0 t u d l Pozimi; 
predvsem so se okrepili košar
ka, ženski rokomet ta odbitka 
ter dviganje utež!. 
množičnost Je zavzel namizni 
tenis, saj vključuje kar i i » 
Igralcev, med katerimi je sko
raj tretjina žensk. 

Na predlog občinske, zveze 
za telesno kulturo pripravljajo 
Ustanovitev skupnega športne
ga centra za vse športne ob
jekte (dom, stadion, kegljišče, 
strelišče). Predlog so posredo
vali občinski 6kupSftinl, šport
niki pa tudi želijo, da bi skup
ščina enkrat podrobneje obrav
navala telesno kulturo. 

Izven Kočevja je Sport pro? 
J-ri" predvsem v Sole. Šolska 
Jnortna društva, imajo v Fari , 
Koprivrtlku, Polomu ln Kočev
ja t Reki, medtem ko deluje v 
"si lnici samostojno društvo 

Kolpa. Zaradi oddaljenosti Ima
jo stalne prijateljske tekme 
predvsem s športniki onstran 
Kolpe. V Osilnicl gojijo v glav
nem nogomet, odbojko in atle
tiko. Da bi vključili kar naj
več šolske mladine (ln s tem 
morda tudi starejše), bi bilo 
treba ustanoviti šolska športna 
društva v Stari cerkvi, Strugah 
in morda še kje drugje. 

V sedemletnem planu Je v 
Kočevju predvidena gradnja 
odprtega kopalnega bazena, ki 
ne bi bil namenjen samo šport
nikom, ampak vsem občanom 
ter turistom. Zdaj Je Kočevje 
še vedno, kljub »sloveči- Rlnži, 
brez kopališča. 

Prihodnje leto bodo v Kočev
ju poživili zimske športe, kar 
Je zadnja leta zamrlo, pred
vsem zaradi drage opreme, ki 
Je mladina nima. Za zimski 
šport pa so v Kočevju res lepi 
pogoji. Se naprej bodo sodelo
vali tudi v pionirskih ln dru
gih športnih Igrah med obči
nami Kočevje, Delnice, Cabar, 
Vrbovsko, Ogulin ln Ribnica. 

In kako je telesna kultura za
stopana v osnutku občinskega 
statuta? Prvi osnutek, k i Je 
bU napravljen pred slabim l e - -
tom, je o telesni kulturi bolj 
malo govoril. Osnutek so Šport
niki po društvih temeljito pre
študirali ln dali več koristnih 
pripomb. Predvsem to, naj bi 
bU pri občinski skupščini sa
mostojen svet za telesno kultu
ro (sedaj je skupaj za kulturo 
ln telesno vzgojo). Proučiti bi 
bilo treba tudi način financira
nja telesne vzgoje (dotacije, k i 
so bile v primeri z drugimi kra
j i v Kočevju precejšnje, ali 

Republiški mlad inski pr 
vak v dviganju uteži S ta 

ne Sega iz Kočevja 

naj ustanove sklad za telesno 
kulturo?), predlagali so, naj bi 
se telovadba v šolah bolj raz
širila, šport v delovnih organi
zacijah pa naj bi dobil večji 
rekreacijski pomen. V novem 
osnutku občinskega statuta so 
predloge občinske zveze za te
lesno vzge-jo upoštevali, razči
stiti tx>, le še treba način finan
ciranja' te vsekakor pomembne 
dejavnosti. 

(vec) 

š p o r t n e n o v i c e 
i z B r e ž i c 

. . . Občinska reprezentanca T 
slalomu se je udeležila okrajnega 
prvenstva v Celju. Sodelovale so 
vse občinske ekipe in Brežičani so 
zasedli zadnje mesto. Vendar so 
doseženi rezultati do sedaj naj
boljši v zgodovini mladih breži
ških smučarjev. 

. . . Med brežiškimi Športniki in 
njihovimi simpatizerji je vedno 

več zanimanja za namizni tenis. 
Priporočljivo bi bilo, da bi se ob
činska zveza za telesno kulturo 
posvetila tudi tej panogi in zbra
la talentirane igralce na redne 

treninge. Tral 
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T o v o r n j a k o d b i l 
o s e b n i a v t o 

6. marca se Je ob 13.45 na avto
mobilski cesti pri Drnovem voznik 
avtomobila 828—Z-3038 Joannis An-
toniadhcs iz Grčije ustavil pred 
znakom za enosmerno cesto in v 
ta namen ustavil na priključku. 
Iz Zagreba je tedaj pripeljal to
vornjak ItI-56-35 i voznikom Lo
vnim Poličem. Ko je Polič opazil 
Antoniadhesov avto, je sicer pri
tisnil na zavore, zaradi prekratke 
zavorne razdalje pa vozila na spol
zki cesti ni mogel ustaviti. Tovor
njak je zadel osebno vozilo in ga 
odbil kakšnih 12 metrov stran. V 
nesreči sta bila laže poškodovana 
potnika osebnega avtomobila, 
gmotno Škodo pa so ocenili na 250 
tisoč dinarjev. 

Z a v i r a l je n a s n e g u 
Voznik tovornjaka STJ-19-78 Vb 

Jlslav Sarčevič Je 8. marca ob 15 05 
dohitel vozilo s čistilci snega na 
cesti pri Trebnjem. Takoj za njim 
se Je Stevan Miškin peljal v oseb
nem avtomobilu SU-10 33. vendar 
Je prepozno zavrl, ko se Je vklju
čil v kolono. Zaradi trčenja s to
vornjakom Je na Mlskinovem avtu 
nostnlo za 155.000 din škode. 

DOPISNA Š O L A - LJUBLJANA 
P a r m o v a 3 9 

o r g a n i z i r a ' 

6-mesečui začetniški tečaj knj igovodstva 

(temelji dvojnega knjigovodstva) 

3-mesečni tečaj analitične evidence 

6-mescčni tečaj industri jskega knjigovodstva 

5-mesečni tečaj trgovinskega knjigovodstva 

M E T O D E P O U K A : Kand ida tom bomo pošiljali 
učno snov z nalogami vsakih 14 dn i na dom. Oprav
ljene naloge bodo kandidat i pošiljali profesorjem 
v pregled ter nato popravljene, z razlago napak 
in metodičnimi napotk i za nadaljnje delo dobi l i 
nazaj. 

V P I S : Začetniški tečaj (temelj i dvojnega kn j i 
govodstva) priporočamo uslužbencem, k i so zapo
sleni v knjigovodstvu v proračunskih ustanovah, 
ker bodo l e t e prešle n a dvojno knjigovodstvo, ter 
osebam, k i še niso bile zaposlene v knjigovodstvu; 
ostale tečaje pr ire jamo za tiste, k i se žele izpopol
n i t i . S tečaji bomo pričeli v začetku septembra. 
Pros imo vse kandidate, da pošljejo informativne 
prijave do 30. marca 1964. 

Podrobnejša navodi la z vsebino posameznih te
čajev bomo pos la l i vsem kand idatom po pošti. 

Brežiški športni pomenek 
Finalnega dela okrajnega zimske

ga prvenstva v odbojki v Celju 
23. februarja sta se udeležili tudi 
dve brežiški ekipi: moška in žen
ska Oboji so odhajali na to tek
movanje strahotna, saj so vedeli, 
da imajo njihovi nasprotniki za 
seboj več tekmovanj in da bodo 
igrali na domačem terenu. Moška 
ekipa je kljub temu zasedla čast
no 3. mesto,-ženska pa celo prvo 
in si s tem priborila naslov okraj
nega prvaka. Tretje mesto moške 
ekipe ni majhen uspeh, če upo
števamo, da si je bilo treba pred-
tem v boju s 15 ekipami priboriti 
vstop v finale. 

ženska ekipa je v tekmovanju 
doživela popoln uspeh, saj je skup 
ni rezultat tekem, ki so jih odigra
le, 6:1 v njihovo korist. Na final
ni del tekmovanja so odšle dobro 
pripravljene. Veliko zaslug za us 
peb ima tovarišica Marija Veble, 
ki ekipo vodi že ves čas od njene 
ustanovitve: 

R e z u l t a t i : 
Moški: Brežice : Šempeter 1:3 

(8:15, 10:15, 15:12, 9:15). 
Brežice : Gabrje 0:3 (13:15, 7:15, 

14:16). ' 
ženske: Gabrje : Brežice 1:2 

(15:10, 5:15, 7:15). 
Brežice : Metka 2:0 (16:14, 15:11) 
Brežice : Celje-mesto 2:0 (15:9, 

15:7).' 
Moški so Igrali v sestavu: Mila-

novič, Recer II, Kovan, Zečevič, 
Zrakič, Popovič, Bajde, Šetinc, 

kapetan ženske ekipe Natalija La
puh pa je privedla na igrišče tek
movalke: Marijo Veble, Puhovo, 

Lorberjevo, Vočajnikovo, Mišičevo, 
Bužančičevo,* Gerdinovo, Florjani-
čevo in Križaničevo. 

Rokomet: 26. februarja je bila 
v Brežicah prijateljska rokometna 
tekma med klubom iz Samobora 
in domačini. Igrali so na novem 
aslaltnem igrišču. Rezultat je bil 
16:22 za Samobor. Igra je bila le
pa, vendar Brežičani niso pokazali 

Z z a s a v s k i h p l a n i n 
V nedeljo. 1. marca, Je bil na 

Zasavski gori nad Zagorjem za
ključen seminar za mladinske vod 
nike, ki so se ga udeležili pla
ninci iz Brežic, Hrastnika, Litije 
in Zagorja. Po končanem semi
narju so udeleženci opravili izpit, 
med drugim lz orientacije, prve 
pomoči itd. To je bil prvi se
minar te vrste v Zasavju, zato 
tudi ni čudno, da se ga je ude
ležilo samo 11 planincev, vendar^ 
je s tem vsaj delno rešen pereč 
problem vodnikov v- Zasavju. Pla
ninska društva so s tem dobila 
prve kadre te vrste, kar bo vse
kakor ugodno vplivalo na obisk 
naših planin. Bilo bi razveseljivo, 
ko bi se pri organiziranju izle
tov tega poslužili tudi delovni 

kolektivi gospodarskih organizacij, 
ustanov, predvsem pa mladinske 
organizacije in šole. Prepričani 

smo, da Jim bodo omenjena pla
ninska društva z veseljem prisko
čila na pomoč, želeti bi pa bilo, 
da bi bili tečaji te vrste v pri
hodnje bolj obiskani. » -je 

vsega, kar znajo, ker so prvič igra
li na prostem, s 17 igralci, med 
katerimi ni bilo dveh stalnih igral
cev, v ekipi pa je bilo tudi 5 mla
dincev. Samoborčani so bili boljši 
v napadu in v obrambi, zato so 
bih domačini prisiljeni streljati v 
gol od daleč. Sodnik Janko Topll-
šek je sodil odlično.. 

R e z u l t a t i Brežice : Sa
mobor 16:22 (5:5, 12:11, 16:22). 

24. februarja so odšle v Ljublja
no brežiške rokometašice na dru
go kolo zimske republiške lige. 
Devet tekmovalk iz Brežic je v 
Ljubljani odigralo 2 tekmi: eno s 
Siovanom in eno s Krimom. Igral
ke Krima so bile nedorasel na
sprotnik, kar je razvidno iz rezul
tata 17:1. V tekmi s Slovanom so 
Brežičanke doživele poraz (5:lj. To 
tekmo so pričele z veliko tremo, 
ker je Slovan jesenski republiški 
prvak ln je razen tega sodeloval 
v kvalifikacijskih tekmah za zve
zno ligo. Brežičanke so igrale teh
nično dobro, vendar s premalo ru
tine, v drugem delu igre pa so bile 
Slovanovim igralkam enakovreden 
nasprotnik in proti koncu še moč
nejše. Igra je bila dobra, organi
zacija zelo slaba, saj se je tekmo
vanje začelo s polurno zamudo, 
sodnik Stupnišek pa je sodil do
bro 

R e z u l t a t i : 
Brežice : Krim 17:1. 
Brežice : Slovan 1:5. 

Naša ženska ekipa je bila disci
plinirana, igrala Je tehnično do
bro in zato zasluži pohvalo. 

Tini. 

RADIO LJUBLJANA 
VSAK DAN: poročila ob 5.15, 

6.00, 7.00, 8.00, 12.00, 13.00, 17.00, 
19.30, 22.00. Pisan glasbeni spored 
od 5.00—8.00. 

PETEK, 13. MARCA: 8.55 Pionir-
ski tednik — 9.25 Med uverturami 
— 10.35 Novost na knjižni polici 
— 11.00 Pozor, namiš prednosti! 
— 12.15 KN: inž. Jože Korošec: 
Zasnova deteljnic z varovalnim po
sevkom ali brez njega — 12.25 Do
mače pesmi in napevi — 13.30 V 
melodijah ln ritmih - 14.35 Pri
ljubljene popevke — 15.15 Napotki 
za turiste — 16.00 Vsak dan za 
vas — 17.05 Iz življenja ln dela 
Antonina Dvofaka — 18.45 Iz na
ših kolektivov — 19.05 Glasbene 
razglednico — 20.00 Skladbe o je
seni Igra orkester David Rose. 

SOBOTA, 14. MARCA: 8.05 Ve
dre melodije za konec tedna — 
8.55 Radijska šola za nižjo stop
njo (ponovitev) — 9.50 Solistična 
zabavna glasba — 10.15 Nekaj do
mačih — 11.00 Pozor, nimaš pred
nosti! - 12.15 KN: inž. Milko Bre
znik: Pređpomladansko škroplje
nji v sadovnjakih — 13.30 Glasbe
ni sejem — 14.35 Noši poslušalci 
čestitajo ln pozdravljajo — 15.40 
Poje zbor Glasbene Matice lz Lju
bljane p. v. Cirila Cvetka — 16.00 
Vsak dan za vas — 17.05 Gremo v 
kino — 18.45 Novo v znanosti — 
19.05 Glasbene razglednice — 21.00 
Sobotni ples. 

NEDELJA, 15. MARCA: 8.00 Mla
dinska- radijska Itrra: Aleksander 
Popovič: Usoda nekega carllja — 

9.05 Naši poslušalci čestitajo in 
»pozdravljajo, I. del — 10.00 Se 
pomnite, tovariš! . . . 11.50 Z za
bavnim orkestrom Roberto Rossi 
— 12.05 Naši poslušalci čestitajo ln 
pozdravljajo, II. del — 13.30 Za 
našo ves — 14.10 Iz Skandinavije 
na Moravsko — 15.05 Nedeljski 
zvočni mozaik — 16.00 Humoreska 
tega tedna: St. Bulajič: Tri krat
ka — 17.15 Radijska igra: Edita 
Morris: Cvetje lz Horošlme — 18.25 
Glasba lz znamenitih opor — 19.05 
Glasbene razglednice — 20.00 Izbe
rite svojo popevko. 

PONEDELJEK, 16. MARCA: 8.55 
Za mlade radovedneže — 9.25 Po
jeta mezzosopranistka Cvetka Ah-
lin in tenorist Gašper Dermota — 
10.35 Naš podlistek: Diana Cang: 
Bleščeči baloni iz nvlona — 11.00 
Pozor, nimaš prednosti! — 12.15 
KN: inž. Boris Beloglavec: Izkuš
nje s slmazinom v vinogradništvu 
— 13.30 Glasbeni sejem — 14.35 
Naši poslušalci čestitajo ln pa 
zdravljajo — 15.45 S knjižnega trga 
— 16.00 Vsak dan za vas — 17.05 
Glasbena križanka št. 12 — 18.30 
Petnajst minut s pevko Lolo No-
takovld — 19.05 Giasbene razgled
nice — 20.00 Skimnl program JRT 
— studio Beograd. 

TOREK, 17. MARCA: 8.35 Nekaj 
domačih — 9.25 Zabavni zvoki Iz 
Sovjetske zveze — 10.40 Prizori iz 
Foersterjove opere »Gorenlskl slav-
čekn — 1100 Pozor, nimaš pred
nosti! - 12.15 KN: inž. Janez 
Verbič: Probvodnta In kakovost 

močnih krmil — 12.25 Domače pes
mi in napevi — 13.30 Od menueta 
do mazurke — 14.35 Zborovske 
skladbe m priredbe narodnih An
tona Nogeleta — 15.30 V torek na 
svidenje — 16.00 Vsak dan za vas 
— 17.05 Koncert po željah poslu
šalcev — 18.10 Popevke iz Češko
slovaške — 19.05 Glasbene razgled
nice — 20.00 Radijska Igra: W. 
Shakespeare-Rlchard Flatter: Ho-
racljevo poročilo Fortinbrasu. 

SREDA, 18. MARCA: 8.55 Pisan 
svet pravljic in zgodb — 10.45 Člo
vek in zdravje — 11.00 Pozor, ni
maš prednosti! — 12.15 KN: inž. 
Rado Linzner: Organizacija polje
delstva na našem Agrokombinatu 
— 13.30 Majhno glasbeno popoto
vanje — 14.35 Poljski plesni an- -
sombli — 15.40 Pesmi Johannesa 
Brahmsa poje Komorni zbor KTV 
Ljubljana — 16.00 Vsak dan za vas 
— 17.35 Iz fonoteke Radia Koper 
— 18.45 Ljudski parlament — 
19.05 Glasbene razglednice — 20.00 
Matija Bravničar: Prva simfonija. 

ČETRTEK, 19. MARCA: 8.05 Z 
opernih in koncertnih odrov — 
9.25 Srečanje v studiu 14 — 10.15 
Pihalna godba Rudolfa Starica — 
11.00 Pozor, nimaš prednosti! — 
12.15 KN: inž. Milena Lekšan: 
Vzroki kloreze na breskvah — 13.30 
Glasbeni sejem — 14.35 Naši po
slušalci čestitajo in pozdravila jo — 
15.15 Zabavni glasba — 16.00 Vsak 
dan za vas — 17.15 Turistična od
daja — 18.45 Kulturna kronika — 
19.05 Glasbene razglednice — 20.00 
Četrtkov vener domačih pesmi ln 
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V TEM TEDNU VAS ZANIMA 
(\MeusŽ\ koledar 
Petek, 13. marca: Kristina 
Sobota, 14. marca: Matilda 
Nedelja. 16. marca: Klemen 
Ponedeljek, 16. marca: Hilarij 
Torek, 17. marca: Ljubislava 
Sreda, 18. marca: Edvard 
Četrtek, 19. marca: Jože 

Č E S T I T K E 
Ljubi mami Jožefi Maznik iz 

Šentjerneja pri Novem mestu za 
njen rojstni dan in obenem nje
nemu sino Jožetu, ki tudi slavi 
rojstni dan, čestitata sin Janez z 
ženo Marijo in sinom Janezom. 

Jožetu Jeriču in njegovi družini, 
ki živijo v Torontu, za njegovo 
dvojno praznovanje mnogo sreče in 
se na mnoga leta! Brat Tone z 
družino. 

Mami in hčerki Fani Pucclj iz 
Udne vasi 1 za njun skupni praz
nik želita vse najlepše Tone Zu
pančič in Joži. 

Dr. Leonu Jeršetu za promocijo 
na medicinski fakulteti čestitajo — 
sorodniki. 

PREKLICI 
Ana Mihelič iz Hrasta 17 pri 

Vinici preklicujem vse žaljivke, ki 
sem jih izrekla 24. januarja 1964 

VAL GRIPE TUDI NA N A Š E M 
P O D R O Č J U I 

<j) Črnomelj: Pp izjavi, k i nam jo je dal v torek do- j: 
poldne dr . Dereani, je oko l i 500 do 600 l jud i obolelo za :j 
gripo, število bolnikov pa prav zadnje dn i moćno narašča. 
V ambulantah zdravstvenega doma delata samo 2 zdrav
n ika , vsak dan pa: čaka nanju več kot 150 bolnikov, tako 
da vseh* ne moreta pregledati. Oko l i 30 bo ln ih pride na
vadno na vrsto p r i zdravniku šele pr ihodnj i dan. Gimna-
Bi ja je le preteklo soboto prek in i la pouk, sicer pa pouk 
na vseh črnomaljskih šolah normalno poteka. > 

0 Me t l i ka : Upravn ik zdravstvenega doma dr. Peča- ; 
ver je število obolel ih za gripo ocenil približno na 1000. 
Povedal je, da so vse večje kolektive prot i gr ip i pravo
časno cepi l i , zato večjega izpada v pro izvodnj i n i , člani i 
manjših kolektivov i n zasebniki , k i niso b i l i cepljeni, pa jj 
60 množično obolel i . V ambulant i je vsak dan oko l i 200 s 
bolnikov. V ponedeljek so za nekaj dn i zapr l i metliško j 
osemletko, nekatere šole na terenu pa so že prej prekini le j 
pouk. f 

4j) Trebnje: Po podatk ih dr. Pav l ina je število gripoz- \ 
n i h bolnikov v zadnj ih dneh naraslo na oko l i 500, v sta- j 
ležu pa je nekaj več kot 150 zavarovancev. Gr ipa , k i raz- j 
6aja v trebanjski oko l ic i , je nevarna predvsem starejšim i 
l judem, kaže pa se v splošni oslabelosti s precej visoko j 
temperaturo i n kašljem. Oba zdravnika imata v zadnjih 
dneh dela čez glavo, saj opravi ta vsak dan oko l i 25 ob
iskov na domu , razen tega pregledata b l i zu 100 boln ih 
v ambulant i . Pouk je na vseh šolah neprekinjen, razen 
v Sentrupertu, kjer je zbolela večina učiteljev, i n v Treb
njem. V soboto na osemletki v Trebnjem niso imel i pouka, 
sicer pa odpade pouk samo posameznim razredom. V le
k a r n i je b i lo doslej dovolj zdrav i l na razpolago, pravijo j 
pa, da j i h bodo mora l i še naročiti, zlasti acetisal i n ! 
s irupe, če bo povpraševanje po teh zdrav i l ih še nadalje j 
tako vel iko. 

0 Novo mesto: N a področju novomeškega zdravstve- j 
pega doma gr ipa že nekaj časa močno razsaja i n do zdaj 
n i b i lo čutiti, da b i bolezen upadala. Obolelo je oko l i 
3000 l jud i , od tega približno 1000 šolarjev i n okol i 2000 
odras l ih . V Novem mestu so bile nekaj dn i zaprte vse 
šole, m i m o teh pa so prek in i l i pouk tudi na šolah v Sto
p ica l i , Šentjerneju, Podgradu i n v -šrnihelu. Podatke "za 
novomeški zdravstveni d om je posredoval dr. Spi ler, 
hkra t i pa je poudar i l , da zasluži lekarna vso pohvalo, ker 
se je z vsemi potrebnimi zdravi l i vzorno založila. 

9 Brežice: Statistična služba p r i zdravstvenem domu 
v Brežicah je v februarju zabeležila 114 pr imerov gripoz-
h i h obolenj. V prv ih dneh marca je število bolnikov, k i 
So obolel i za gripo, močno naraslo. Čakalnice so vsak 
član polne, veliko je pa tudi bolnikov, k i prebolevajo 
gr ipo brez iskanja zdravniške pomoči. Pouk v šolah po
teka zaenkrat normalno. 

0 Sevnica: Dr . Pesjak nam je dal podatke za sevni-
s k i zdravstveni dom: gr ipa zadnje dni zelo narašča, po
jav i la pa se je že 26. februarja. Po približni oceni je 
v občini oko l i 2000 l jud i obolelo za gripo, k i pa ne nastopa 
v težji ob l i k i , tako da kompl ikac i j še niso ime l i . V kolekti
v ih , k i so b i l i pro t i gr ip i cepljeni, je bolnikov zelo malo. 
V Sevnici vse šole delujejo kot običajno, začasno so 
zapr l i le nekatere razrede odročnih šol, k jer je malo 
učencev. 

0 Kočevje: G r i pa Je v Kočevje zašla šele zadnje dni 
i n se je prav v teh dneh najbolj razbohoti la. Dr . Cilenšek 
je ocenil število bolnikov na oko l i 2000 in povedal, da so 
ambulante v Kočevju močno preobremenjene z delom, 
saj čaka na zdravniški pregled vsak dan oko l i 200 bolni
kov. Tud i tokrat so se pokazale vse prednosti preventive, 
saj Je v podjetjih, kjer so h i l i delavci i n službenci cepljeni 
p ro t i gr ip i , zelo malo bolnikov. 

Smrt zaradi gripe 
V z d r a v s t v e n e m d o m u v R i b n i c i s m o se po zan i 

m a l i , k a k o j e k a j z g r i p o , to strašno b o l e z n i j o , k i 
t a k o r a d a r a z s a j a v t e m času. Z v e d e l i s m o , d a so za
beležili p r v e p r i m e r e g r i p e o k r o g 24. f e b r u a r j a . N a 
področju Z D R i b n i c a j e b i l o v f e b r u a r j u 334 p r i m e 
r o v b o l e z n i , m e d t e m k o j e n a področju Sodražice i n 
Loškega p o t o k a še n i b i l o . M a r c a so pričeli v o d i t i 
d n e v n o e v i denco i n d o 6. 3. j e b i l o v splošni a m b u 
l a n t i 140 b o l n i h z a g r i po . V t e m p a n i s o za j e t i šolski 
o t r o c i . T u d i m e d šolarji j e g r i p a p r e c e j »razsajala«, 
z a t o j e b i l a ribniška o s e m l e t k a več d n i z a p r t a . P o t e m 
s o z b o l e l i še učitelji, t a k o d a so »zgubi l i « s k o r a j 
štirinajst d n i . 

M a r c a j e b i l o v bolniškem staležu 83 »gr ipar jev « , 
bolniška pu t r a j a o d 4—10 d n i , kakršen je pač p r i 
m e r . K o t po s l ed i c o g r i p e so dos l e j zabeležili dve 
pljučnici, dvo j e vne t i j l e d v i c i n eno vnet je s r edn j e ga 
ušrsa, v Loškem potoku pa je neka starejša ženska 

ce l o u m r l a z a g r i p o . 

zoper čast -in j^gled Angele ln Jo
žeta Frankovic,. oba iz Hrasta 5 
pri Vinici, ker so neresnične. 

Rudolf Krupič, Draga 1, prekli
cujem vse žaljivke in neresnične 
besede, ki sem jih izrekel zoper 
čast Franca Žalca in njegove se
stre Neže iz Drage 8, ker so ne
resnične. 

* 
Fanika Krušci j . delavka iz Deč-

nih sel 52, preklicujem vse, kar 
sem žaljivega in neresničnega go
vorila o Štefki Černelič iz Zdol 45, 
ter sem ji hvaležna, da je odsto
pila od tožbe. 

z,a gradnjo nove bolnišnice je 
prispevala 5000 din Ana Banič iz 
Novega mesta, Trdinova 28. Za pri
spevek se ji lepo zahvaljujemo. — 
Splošna bolnišnica Novo mesto. 

petan Frakas«, 16. in 17. marca 
francosko-italljanski film »Ugrabi
tev Sabinktt, 18. in 19. marca ame
riški barvni film »Doživljaji Le
da«. 

Kočevje — Rudnik: 18. In 19. 
marca ruski film »Tanja«. 

Kostanjevica: 15. marca nemški 
barvni film »Till Ulensplegel«. 

Mokronog: 14. in 15. marca ita
lijanski film »Ljubim, ljubiš«. 

Novo mesto — Krka: od 13. do 
16. marca ameriški barvni film 
»Zadnji somrak«, od 17,-19. mar
ca sovjetski film »Pastir Kostja«. 

Novo mesto — Dom JLA: od 12. 
do 15. marca francoski film »Let 
v bodočnost«, 17. in 18. marca ja
ponski film »Krvavi prestol«. 

Osilnica: 15. marca sovjetski film 
(ilvanovo otroštvo«. 

Predgrad: 15. marca angleški 
film »V soboto zvečer, v nedeljo 
zjutraj«. 

Ribnica — Partizan: 21. in 22. 
marca jugoslovanski film »Doktor«, 
28 in 29. marca ameriški film 
»Oko. za oko«. 

vsem, ki ste nam ob smrti našega 
dragega moža, očeta, starega očeta 

ANTONA KOVACICA 
iz Cegelnice 

izrekli pismeno ali osebno sožalje, 
mu poklonili vence, cvetje ter ga 
spremili na njegovi zadnji poti. Po
sebna zahvala dr. Miru Vodniku, 
dr Adolfu špilerju in dr. Božu 
Oblaku za lajšanje trpljenja na 
domu, ^primariju dr. Feliksu Ko
scu, vsem drugim zdravnikom in 
zdravstvenemu osebju interne bol
nišnice Novo mesto, nadalje god
bi, pevcem, organizacijam SZDL, 
ZB, govornikoma za poslovilne be
sede doma in ob odprtem grobu 
ter vsem vaščanom, ki so nam v 
težkih dneh stali ob strani in bili 
v pomoč. 

Žalujoča žena, hčerke, sinova 
in vnuki. 

JAVNA ZAHVALA 
Vsem Mirenčanom, ki so kakor

koli pomagali pri graditvi lokala, 
se lepo zahvaljujem za pomoč. 
Ob tej priliki sporočam vsem pre
bivalcem Mirne in okolice, da bo 
od 20. marca dalje odprt nov fri
zerski salon na Mirni. Do tega ča
sa izvršujem svojo obrt v prosto
rih za pošto. 

Cenjenim gostom se priporoča 
Stane Cvelbar, frizer. Mirna. 

UGODNO PRODAM vinograd na 
Podrebri pri Semiču — lepa sončna 
lega. Martin Malenšek, Težka vo
da, Novo mesto. 

PRODAM žago venecijanko — pri
kladno za rezanje železniških 
pragov — prevozno, konstrukcija 
železna. Rudolf Milek, Dolenci, 
p. Gradac v Beli krajini. 

PRODAM stroj za predelavo ilovice 
in mlin za ribanje glazure, pre
mer kamnov 80 cm. Janez Erce._ 
Cesta 1. maja, Kranj. 

PRODAMO manjšo količino starega 
časopisnega papirja. Naslov v 
upravi lista. 

PRODAM hišo z gospodarskim po
slopjem, vrtom in 50 a njiv, 3 ha 
gozda. Proda skupaj ali posa
mič. Poizve se pri Mihu Cimer-
manoviču, Hrib 3, p. Stopiče. 

GOSPODINJSKO POMOČNICO, po
šteno in pridno, sprejme v služ
bo gostilna Lukež, Brežice. 

GOSPODINJSKO POMOČNICO k 
dvema otrokoma iščem. Pozneje 
možna zaposlitev v tovarni. Na-'' 

slov v upravi lista. (133-64) 
GOSPODINJSKO POMOČNICO, tu 

di začetnico, takoj zaposlim. Po
goji ugodni. Prof. Iskra, Ljub
ljana, Prule 3. 

KUPIM dve rabljeni mlatilnici — 
naslov v upravi lista. (147-64) 

POŠTENO IN ZDRAVO žensko, ki 
bi 5 ur na dan pomagala v so
dobno urejenem gospodinjstvu 

pri 4-članskl družini v Novem 
mestu, vzamem na stanovanje in 
hrano ali nudim plačilo. Naslov 
v upravi lista pod »Takoj«. 

FANTOM ODDAM SOBO. Naslov v 
upravi lista. (132 64) 

MIZARSKEGA POMOČNIKA sprej
memo, plača do 180 din, zasilno 
stanovanje, sprejmemo tudi va
jenca z vso oskrbo. Jurkovič, 
Ljubljana, Gradaška 12. 

DVA PHCARSKA POMOČNIKA 
" sprejmem za delo v delovnem 

akordu - 30 din od tablice — 
samsko stanovanje na razpolago. 
Janez Ercc. Cesta 1. maja 65, 
Kranj. 

OBLAČILA očisti hitro in solidno 
Kemična čistilnica, Novo mesto 
Germova ulica 5. 

ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA SLATI
NA — Proti sladkorni bolezni, 
protinu in tolščavostl (bolezen
skemu debeljenju) pomaga roga
ški »Donat« vrelec. Dobite ga v 
Novem mestu pri trgovskem ob
ratu »HMELJN1K« — tel. 21 129 
(KGPK). 

GARAŽO za osebni avtomobil Išče 
podjetje v Novem mestu. Nnslov 

»j oglasnem oddelku. (83 64) 

Črnomelj: 13. In 15. marca itali
janski barvni film »Zcna je ženns, 
17 In 18 marca francoski film 
»Csoda«. 

Dol. Toplice: 14. ln 15. marca 
ameriški flln) »Seronada velike lju
bezni«. 

KoAevje — Jadran: 13. In 15. 
marca francoski barvni -film »Ka-

OBJAVE — RAZPISI — 

V. natečaj stanovanjskega 
sklada občine Sevnica 

Upravni odbor stanovanjskega 
sklada občine Sevnica razpisuje 
na podlagi sklepa, sprejetega na 
seji dne 2. marca 1964, 
V. natečaj za dodelitev posojila 
iz stanovanjskega sklada občine 

Sevnica v letu 1964. 

Individualnim zasebnim gradite
ljem se lahko dodeli posojilo po 
tem natečaju do 15,000.000 din. Za
sebni prosilci lahko dobijo največ 
do 1,500.000 din posojila, in to sa
mo za gradnjo stanovanj na pod
ročju občine Sevnica. 

Sodražica: 14. in 15. marca sov
jetski film »Ilija Muromec«. 

Sevnica: 14. in 15. marca franco
ski'film »Salambo«, 18. marca bol-
garsko-nemški film »Zvezde«. 

Straža: 14. in 15. marca italijan
ski film »Deklica s kovčkom«. 

Trebnje: 14. in 15. marca itali
janski film »Ciociara«. 

2. 
Zasebnim lastnikom stanovanj

skih objektov se dajo posojila po 
tem natečaju do 5,000.000 din za 
popravila stanovanjskih objektov. 
Prednost imajo prosilci v gradbe
nih okoliših na področju občina 
Sevnica. 

• 3- , . . ; : v,-
Hišnim svetom in drugim uprav

nim lastnikom se dajejo posojila 
p» tem natečaju do višine 5̂ 000.000 
dinarjev. 
jtt ' • • 4. 

Gospodarskim in drugim delov
nim organizacijam se dajejo v le
tu 1964 po tem natečaju posojila 
do višine 25,000.000 din za gradnjo 
slunovanj v družbeni lastnini. 

Pogoji za najeto posojilo: 
a) Prosilci pod tč. 1. tega nate

čaja lahko najamejo posojilo naj
več za dobo 20 let in z najnižjo 
1-odst. obrestno mero. Prosileo 
mora imeti stanovanjsko hišo zgra
jeno najmanj do četrte gradben« 
faze (pod streho), nuditi pa mora 
najmanj eno samsko sobo uprav
nemu organu, pristojnemu za sta
novanjske zadeve občine Sevnica. 
Prednost imajo člani ZB in pro
silci,- katerim dajo priporočila de
lovne organizacije glede zaposlitve. 

b) Prosilci pod tč. 2. tega na
tečaja morajo dokazati najmanj 
50 odst. lastno udeležbo, višina po
sojila pa lahko znaša največ 500 
tisoč dinarjev. Rok vračila 10 let, 
obrestna mera najmanj 1. odst. 
. c) Prosilci pod tč. 3. tega nate
čaja morajo dokazati z obvezo sta
novalcev, da bodo posojilo porav
nali iz povišanih najemnin. Rok 
vračila je največ 10 let, obrestna 
mera najmanj 1 odst. 

6) Prosilci pod tč. 4. tega nate
čaja lahko najamejo posojilo naj
več za 20 let in z najmanj 3-odst. 
obrestno mero. Lastna udeležba 
mora znašati najmanj 70 odst. 
predračunskih stroškov. 

d) Prednost pri najetju posojila, 
imajo še: 

— člani organizacije ZB NOV i n 
tisti, ki nudijo: večjo obrestno 
mero: krajši rok odplačila posojila; 
več stanovanjskih prostorov; višjo 
lastno udeležbo. 

,- : K 6.' • > 
Ponudbe za posojilo po tem na

tečaju morajo prosilci predložiti v 
enem izvodu v zapečateni kuverti 
z zahtevanimi prilogami in z vidno 
oznako »V. natečaj za posojilo pri 
stanovanjskem skladu občine Sev
nica.« 

7. 
O izidu natečaja bo upravni od

bor sklada vse ponudnike obvestil 
z odločbami, če so bile njihove po
nudbe sprejete, ostale pa s pisme
nim obvestilom. 

8. 
Informacije in vsa pojasnila do

be ponudniki na ekspozituri Ko
munalne banke Sevnica od 8. do 
12. ure dnevno. 

9. 
Vse prošnje, vložene pred objavo 

tega natečaja, so neveljavne. 
Natečaj traja do 31. marca 1964. 

Pozneje vloženih prošenj in ponudb 
ne bomo obravnavali. 

Ekspozitura Komunalne banke v 
Sevnici bo dajala tudi navodila o 
vlaganju ponudb. 

10. 
Ponudniki so dolžni položiti var

ščino v višini 0,5 odst. od zapro
šenega zneska posojila. Varščino so 
dolžni plačati do dneva vložitve 
ponudbe na žiro račun pri SDK 
Sevnica št. 606-14-687 01-7. 

Upravni odbor stanovanjskega 
sklada občine Sevnica. 

mmmmmMm 
MATIČNI URAD NOVO MESTO 

Od 2. do 9. marca je bilo roje
nih 9 dečkov in 13 deklic. 

Poročili so se: Marjan Aš, trak
torist, ln Vera Darovec, delavka, 
oba iz Gor. Straže; Anton Brezo-
var, uslužbenec, in Ana Fugina, 
uslužbenka, oba iz Gotne vasi. 

Umrli so: Franc Klančar, obč. 
podpiranec iz Črnomlja, 72; Anton 
Kovačič, upokojenec iz Cegelnice, 
76; Jakob špringer, kmet iz Pe
trove vasi, 65; Ana Rulih, užitkari-
ca iz Grubelj, 78; Frančiška Požina, 
gospodinja iz Kota pri Semiču, 63; 
Frančiška Juršič, gospodinja iz 
Vel Cerovca, 68; Jože Božič, upo
kojenec iz Smihela, 79; Jože Drag-
man, kmet iz Regerče vasi, 67. 

B R E Ž I Š K A KRONIKA 
N E S R E Č 

Pretekli teden so se ponesrečili 
in iskali pomoči v brežiški bolniš
nici: Jože Stopar, delavec iz Breg, 
je padel z motorjem in si poško
doval levo ramo; Janez Grgetič, 
inval. upok. iz Rajca, je padel in 
si poškodoval glavo; Ivan Pinter, 
ključavničar iz Kompolj, je padel 
in si poškodoval glavo; Mijo Sin-
kovič, posestnik iz Radakovega, 
je padel na cesti in si poškodoval 
de.'no nogo; Jože Skinder, mojster 
iz Nove Rese, sc je poparil po gla
vi in obeh rokah; Marjan Žerjav, 
sin soboslikarja iz Crešnjic, si je 
poškodoval glavo. 

Pretekli teden so v novomeški 
porodnišnici rodile: Marija Zore iz 
Zdinje vasi — Jožico, Marija Do-
lenšek iz Spodnjega Lakenca — 
Alenko, Martina Hrustanovič z Ra-
teža — Eriha, Marija Blažič iz 2dl-
nje vasi — Jožeta, Marija Zore iz 
Cužnje vasi — Jožka, Neža Jančar 
iz Zapuž — Jožico, Zofija Mesoje
dec iz Razdrtega — Sonjo, Anto
nija Adlešič iz Sel — Greto, Anica 
Makovec iz Velike Sevnice — Bran
ka, Vida Zupančič iz Birčne vasi 
— Suzano, Neža šikonja iz Črnom
lja — Roberta, Milka Gril lz Re
gerče vasi — Mihaela, Anica Pe
čar iz Komna — Andreja, Marija 
Smrke iz Trebanjskega vrha — 
Draga, Ana Bratkovič iz Mihovega 
— Fani, Ana Zupan iz Velikega 
Bana — Jožeta, Ana Lužar iz 
Krmelja — Lilijano, Ruža Vajda iz 
Gornje Straže — Ksenijo, Marija 
šepic iz Zagorice — Marijo, Pavla 
Tomšič iz Luže — Evo, Albina 
Raztresen lz Dobrave — Milenko, 
Amalija Medic z Rakovnik*.— Vin
ka, Martina firodarič iz Suhorja 
— dečka, Milka Furman iz Sred
njega Grčevja — deklico, Magda 
Geršič iz Sevnega — deklico, Ma
rija Aš iz Gornjega Polja — de
klico, Dragica Brzin iz Trstenika 
— deklico, Marija Golob iz Strm
ca — deklico, Boja Strugar Iz Grl-
belj — deklico, Jožefa Hudoklin iz 
Volčkove vasi — Igorja. 

Razpis 
d e l o v n e g a mesta 

Zavod za kulturno dejavnost v 
Novem mestu 

r a z p i s u j e 
delovno mesto 

šoferja C kategorije. 
Zaželeno je, da trna izpit za kl-

nooperaterja. Plača po pravilniku. 
Pismene prošnje Je oddati na'gor
nji naslov, i 

Razpis j a v n e d r a ž b e 
Zdravstveni dom Novo mesto 

proda po sklepu upravnega odbora 
' iz svojih osnovnih sredstev: DKW 

avto (kombi), osebni avto Skoda, 
osebni avto Fiat 600 D. 

Prodaja bo na javni dražbi v 
Jenkovi 1 dne 14. marca 1964 ob 
8. uri za družbeni sektor in ob 10. 
uri za zasebnike, če ne bo kupcev 
iz družbenega sektorja. 

kompas 
VABI NA IZLETE 
Prvomajski izleti: 
PO SEVERNEM JADRANU: 

tridnevni tradicionalni prvo
majski izlet s posebno ladjo: 
Reka—Mali Lošinj—Susak—Rab 
—Crikvenica—Reka. Odhod iz 
Ljubljane 1. maja, povratek 
3. maja. Cena izleta 9400 din 
na osebo. 

V času prvomajskih prazni
kov prirejamo tudi sedemdnev
ni avtobusni izlet v RIM, PA
RIZ, ATENE in po Avstriji, 
SvicI in Italiji. 

IZLETI V BENETKE : Od 
marca do oktobra prirejamo za 
delovne ogranizaclje in društva 
dvodnevne avtobusne izlete v 
BENETKE . Na željo tudi ogled 
Trsta in Gorice. 

Prijave za izlete sprejemajo 
vse poslovalnice KOMPASA, 
kjer so na razpolago programi 
posameznih Izletov. Program 
izletov ln ostalo informacije 
dostavljamo tudi po pošti. Pi
šite na naslov: Turistično pod
jetje KOMPAS, Ljubljana, Ti
tova 12, ali KOMPAS, poslo
valnica NOVO MESTO, Glavni 
trg. 

Iz b r e ž i š k e p o r o d n i š n i c e 
Pretekli teden so v brežiški po

rodnišnici rodile: Neži Šinkovec 
n Vidma-Krškega — Zvonimira, 
Breda Maček iz Pisec — Antona, 
Polona Milavec iz Brežic — Mojco, 
Frančiška Klemenčič lz OStrca — 
Faniko. Ana Arh Iz Mrtvic — Bran
ka, Jožefa Vene iz Kalc-Naklega — 
Hajka. Terezija Tomše iz Ribnice 
— Ivana, Ana Pavlic lz Trnovca — 
Jožico, Angela Gramo iz Cerkelj — 
Štefko, Ivka Poslek iz Gredic — 
Bernardo, Marija Jalovec z Malega 
Cirnika — Mojco, Frančiška Zulič 
lz Oštrca — Jožico, Štefka Volčanj-
šek lz Cundrovca — Marijo, Zofija 
Barblč iz Gazlc — Franca, Fanika 
Lužar iz Lončarjevega dola — Iva
na. Ivanka Ivačlč iz Vidma-Krške-
gu — Bojano, Anica Urekar Iz Ča
teža — Zdenko. 

Razpis 
Doma na T r a v n i gori 
Dom na Travni gori II) Sodra

žica sprejme v delovno razmerje 
gostinsko delavko — natakarica 
tet 

nekvalificirano delavko 
za priučitev v gostinski stroki. — 
Prijave sprejema uprava doma. 

Prodaja o s n o v n i h 
sredstev 

Krojaško podjetje v Trebnjem 
proda tri šivalne stroje znamke 
Bagat, Grltzner in Singer. 

Ogled v podjetju vsak dan od 
7. do 14. ure. Cena ugodna! 

Pretekli teden so se ponesrečili 
in Iskali pomoč v novomeški bol
nišnici: Marija Plantan, žena po
sestnika lz Velikega Cerovca, Je 
padla po stopnicah ln si poškodo
vala ; glavo in medenico; Janezu 
Kirarju, posestniku iz Dobruške 
vasi, je hlod poškodoval levo no
go; J.im-z Pucelj, posestnik lz Ko
nta, je padel pod voz ln si po
škodoval lovo koleno; Alojzija Mar-
I rije, gospodinja lz Radonc, je 
padla in si poškodovala levo no
go; Antonija Junkovlč, gospodinja 
Iz Tribuč, Je padla pod voz In si 
poškodovala prsni koš. 

Naročite DOLENJSKI 
LIST sorodnikom v 

tujini — hvaležni vam 
bodo za pozornost! 

DOLENJSKI LIST 
LASTNIKI IN IZDAJATELJ I ; občinski odbori SZD 

Brežice, Črnomelj, Kočevja. Metlika. Novo mesto. Rib
nica. Sevnica ln Trebnje 

U R E J U J E UREDNIŠKI ODBOR: Tone Gošnlk (glav
ni ln odgovorni urednik). Rla Bačer, France Grlvec. 
Miloš Jakopcc Jožica Tappejv ln Ivan Zoran 

IZHAJA vsak četrtek — Posamezna številka 30 din 
- Letna naročnina 900 din, polletna 450 din; plačljiva 
le vnaprej. Za inozemstvo: 1800 din - TekočI račun 
pri podr. NB v Novem mestu: 606-11-608-9 - NASLOV 
UREDNIŠTVA IN U P h A V E : Novo mesto. Glavni trg 9 
- Poštni predal J8 - Telefon J1-J27 - Rokopisov In 
fotografi! ne vrnčnmo - T ISKA : Časopisno podjetje 
DFT.O v f.ltibllnnl. 


